
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 

1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-
θητές από το 3ο Δηµοτικό    Σχολείο Γιαννιτσών, σελ. 2269

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2277,2295
3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 2293,2294,2295,2296

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-

µικών :"Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού και των προ-
ϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών
οικονοµικού έτους 2012", σελ. 2259-2319

ΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ 2284-2296

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΑΡΓΥΡΗΣ  Ε. , σελ. 2313-2319
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 2296-2299
ΖΗΣΗ Ρ. , σελ. 2267-2271,2275-2277, 

2307-2313
ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ Β. , σελ. 2277-2284
ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 2299-2307
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 2259-2267,2271-2275

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2277
ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ Β. , σελ. 2277
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 2295

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 2293,2294,2295,2296
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ε. , σελ. 2293,2294,2296
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 2293,2294,2295,2296

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπ. Οικονοµικών:
ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 2284
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Δ. , σελ. 2275
ΑΣΠΡΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 2278
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 2288
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2307,2308,2309
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 2280,2283
ΖΗΣΗ Ρ. , σελ. 2272
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 2311
ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2276,2277
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 2271
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν. , σελ. 2318
ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ Η. , σελ. 2267
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2302
ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ Μ. , σελ. 2260
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 2309,2310
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ε. , σελ. 2293,2294
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ. , σελ. 2263
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 2271

ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 2269

ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 2299,2300
ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ Δ. , σελ. 2264
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 2279
ΜΕΛΑΣ Π. , σελ. 2304
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ Α. , σελ. 2261
ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2269
ΝΑΝΟΣ Α. , σελ. 2313,2314
ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ Α. , σελ. 2259
ΝΤΑΛΑΡΑ  Ά. , σελ. 2317
ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2315
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. ,σελ. 2316
ΠΑΝΑΡΙΤΗ Ε. , σελ. 2306
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ  Ο. , 

σελ. 2303
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2296,2297,2307,2308
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 2286,2288,2295
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 2279
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 2305
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 2265
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ. 2300,2301
ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ Μ. , σελ. 2310
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 2283,2284
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2268
ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ –ΒΥΛΛΙΩΤΗ  Β. , 

σελ. 2312
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 2295
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ  Χ. , σελ. 2262,2263
ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ  Α. , σελ. 2266
ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ Σ. , σελ. 2274,2275
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2301
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 2298,2299

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’

Κυριακή 4 Δεκεµβρίου 2011



Αθήνα, σήµερα στις 4 Δεκεµβρίου 2011, ηµέρα Κυριακή και
ώρα 15.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και
των προϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών
οικονοµικού έτους 2012».

Το λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Νεράντζης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας στη Β’ Πειραιώς.

Ορίστε, κύριε Νεράντζη, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Το δίδυµο αναβίωσε, κύριε Πρό-

εδρε, µετά από πολύ καιρό. 
Η παρουσία ως Προέδρου στην Έδρα, του κ. Πολύδωρα, µου

αλλάζει κάποιες αφετήριες σκέψεις τις οποίες είχα. Μου φέρνει
στο µυαλό τον Κικέρωνα που έλεγε: «O tempora o mores», αλλά
µου φέρνει και στο µυαλό µου κάποιες άλλες φράσεις, που
ανήκουν στο Δηµοσθένη ότι: «Ο παρών καιρός… πολλής
φροντίδος και Βουλής δείται».

Πράγµατι, όλα είναι διαφορετικά σε αυτή τη συζήτηση, σε
αυτόν τον προϋπολογισµό, σε αυτή τη χρονική συγκυρία.
Άλλοτε, οι συντάκτες των προϋπολογισµών, κυρίως του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και όχι µόνο, διαγκωνίζονταν για το ποιος θα πετύχει µια
πιο αποδοτική «δηµιουργική λογιστική». Επήρχετο µια ψιµυθίωση
των όλων δηµοσιονοµικών κειµένων, σε σηµείο που να
δικαιώνεται ο στίχος του Σεφέρη, ο οποίος λέει ότι «φαγώθηκε
από τα πολλά µαλάµατα το πρόσωπο», εδώ, της δηµοσιονοµικής
κατάστασης της χώρας. Σήµερα, κανείς δεν διανοείται από τους
συντάκτες του προϋπολογισµού ή και από τους υποστηρικτές
του ούτε να αλλοιώσει, ούτε να αποπειραθεί να εµφανίσει κάτι
άλλο, από αυτό που πράγµατι συµβαίνει. 

Άλλοτε, επίσης, µιλάγαµε για τις «µαύρες» τρύπες, µιλάγαµε
για οικονοµικά ελλείµµατα. Σήµερα σε αυτά τα οικονοµικά
ελλείµµατα, προστίθεται και έλλειµµα αξιοπιστίας, και µάλιστα
κατ’ εξοχήν. Μιας αξιοπιστίας –γιατί να το κρύψουµε άλλωστε-
που θεµελίωσε, δηµιούργησε και γιγάντωσε ο κ. Γιώργος
Παπανδρέου, λέγοντας ότι πρόκειται περί «διαφθοράς» και
διεφθαρµένων, λέγοντας ότι πρόκειται περί «Τιτανικού» και άλλα
τέτοια τινά. Κατά τα άλλα, από αυτούς, στους οποίους
παριστάναµε το έθνος έτσι, ζητάγαµε µετά δανεικά.

Άλλοτε, επίσης, υπήρχαν διαφορετικά συνοδά στοιχεία. Ο
προϋπολογισµός αποτελούσε ένα στυγνό και στεγνό, σχεδόν
µηχανιστικό κείµενο. Σήµερα ο προϋπολογισµός -καλώς ή
κακώς- εκδηλώνει τη βούληση των συντακτών του -και όσων τον
στηρίζουν- να κινείται εξακολουθητικά η χώρα στον αστερισµό
του ευρώ, κάτι που δυστυχώς, παρ’ ολίγο να µαταιωθεί, εξαιτίας
της ατυχέστατης πρωτοβουλίας του κ. Παπανδρέου για δηµοψή-
φισµα. Άλλοτε, οι προϋπολογισµοί δηµιουργούσαν ελλείµµατα
καινούργια. Σήµερα προσδοκούν τη δηµιουργία πλεονάσµατος,
έστω και µικρού, 1,1%. 

Άλλοτε, οι Προϋπολογισµοί δηµιουργούσαν χρέη. Σήµερα
σηµειούται  αντίστροφος µέτρηση, ακριβώς γιατί υπάρχει η
συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου και υπάρχει η δραστηριοποίηση
των ιδιωτών. Άλλοτε, τον προϋπολογισµό συνακολουθούσε
φορολογικό νοµοσχέδιο και µάλιστα σχεδόν αγρίως φοροµπη-
χτικό. Σήµερα αυτό έχει ψηφιστεί ήδη.

Άλλοτε, τα µεγέθη του προϋπολογισµού αξιολογούνταν από
τις εγχώριες δυνάµεις, οι οποίες, είτε λόγω ανεπάρκειας είτε
λόγω µη προετοιµασίας είτε και λόγω ιδιοτέλειας στενής, δεν
ήταν απολύτως αντικειµενικές. Σήµερα οι δυνάµεις οι οποίες
παρακολουθούν και ελέγχουν αυτούς τους προϋπολογισµούς,
είναι δυνάµεις αντικειµενικές και καλύτερα οργανωµένες. 

Ο προϋπολογισµός αυτός τον οποίο σήµερα καλούµεθα να
συζητήσουµε και στη συνέχεια να ψηφίσουµε, στηρίζεται σε
τρεις αποτυχίες. 

Πρώτον, στην αποτυχία του µνηµονίου 1. Δεύτερον, συνεπεία
της αποτυχίας του µνηµονίου 1, κατέστη το χρέος µη βιώσιµο.
Και τρίτον, συνεπεία του ότι το χρέος κατέστη µη βιώσιµο,
παρέστη ανάγκη συνάψεως νέας δανειακής συµβάσεως και
µεγάλου «κουρέµατος» των οµολόγων. 

Σε άλλους προϋπολογισµούς επικαλούµην τον Ξενοφώντα,
έναν κορυφαίο παρατηρητή και κριτικό των οικονοµικών φαινο-
µένων της εποχής του, κυρίως το έργο του «Πόροι» ή «Περί Προ-
σόδων». 

Σήµερα, ίσως είναι προτιµότερο να επικαλεστώ τον Πλού-
ταρχο. Ο Πλούταρχος έχει συγγράψει µια µονογραφία που λέει
«περί του µη δειν δανείζεσθαι». Το λέω, κύριε Τασούλα και σε
εσάς που είστε ρέκτης όλων αυτών των αρχαίων και λοιπών συγ-
χρόνων κειµένων. 

Εκεί λέει: «ει ηρκούµεθα τοις αναγκαίοις προς τον βίον, ουκ
αν ην γένος δανειστών…» -δηλαδή αν αρκούµασταν στα όσα µας
είναι αναγκαία δεν θα υπήρχε το γένος των δανειστών-  «…αλλ’
η τρυφή δανειστάς εποίησεν ουχ ήττον ή αργυροκόπους και χρυ-
σοχόους και µυρεψούς και ανθοβάφους», δηλαδή η πολυτέλεια
γέννησε την ανάγκη του δανεισµού και αυτή είναι που δηµιούρ-
γησε τους δανειστές, όπως δηµιούργησε και τους αργυροχόους,
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τους χρυσοχόους, τους αρωµατοποιούς, ακόµη και τους βαφείς. 
Ας µην κοροϊδευόµαστε. Ο προϋπολογισµός ήδη έχει περάσει

από την κρίση και έχει γίνει δεκτός. Έχει γίνει δεκτός µε το µε-
σοπρόθεσµο, έχει γίνει δεκτός ήδη µε το πολυνοµοσχέδιο. 

Εκείνο που πρέπει να τονίσουµε είναι ότι εµείς δεν έχουµε καµ-
µία πρόθεση βεβαίως να αµφισβητήσουµε ή να αθετήσουµε
εκείνα τα οποία είναι ήδη υπεσχηµένα και υπογεγραµµένα και
έχουν αναληφθεί εξ αυτών υποχρεώσεις. Διατηρούµε όµως ακέ-
ραιο το δικαίωµά µας σε κάθε περίπτωση να προβάλουµε το αδό-
κιµο των µέτρων και να αναζητούµε λύση καλύτερη, λύση αποδο-
τικότερη, λύση πλησιέστερη στα λαϊκά συµφέροντα, τα οποία
ήδη στραγγαλίζονται σε σηµείο που είναι πρωτοφανές. 

Αυτή είναι η βασική µας θέση, η βασική µας παρατήρηση. Είναι
απολύτως αναγκαίο να τονίσουµε ότι δεν µπορεί µ’ αυτές τις ορι-
ζόντιες περικοπές να καταδιώκουµε τους συνταξιούχους και
τους άλλους χαµηλόµισθους. Είναι ανάγκη να βρεθεί άλλος τρό-
πος και υπάρχουν αλλού τρόποι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η Νέα Δηµοκρατία θα προσέλθει στις νέες συζητήσεις µε τέ-

τοια δικαιωµένη θέση και τέτοια ψυχραιµία που θα της επιτρέ-
ψουν ασφαλώς να προχωρήσει παρακάτω. Μέχρι τότε, από και
διά των εκλογών θα λυθούν πολλά θέµατα και κυρίως θα λυθεί
το βασικό θέµα της νοµιµοποιήσεως πλέον εκείνων που θα κυ-
βερνούν, η οποία νοµιµοποίηση θα οδηγήσει σε µια περαιτέρω
στιβαρή αντιµετώπιση των πραγµάτων. 

Στηρίζουµε, ούτως ή άλλως, τον προϋπολογισµό αυτόν, αφού
είναι µονόδροµος και δεν γίνεται τίποτα άλλο περισσότερο από
αυτόν. Διατηρούµε τις επιφυλάξεις µας και για την υπερβολικά
αισιόδοξη προοπτική των εισπράξεων, αλλά και για άλλα κονδύ-
λια που αναφέρονται. Και πάλι στηρίζουµε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Νεράντζη. Εγώ ιδιαιτέρως εξετίµησα την αγόρευσή του για τις
ακαδηµαϊκές αναφορές που δεν θέλω να εκλείπουν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Με ειδική αφιέρωση!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οι αναφορές, κύριε Πρόεδρε, δεν λύ-

νουν τα προβλήµατα. Η φυγή στο παρελθόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχετε λάθος. Δεν

υπάρχει ούτε παρόν ούτε µέλλον χωρίς το παρελθόν και τα δι-
δάγµατά του. 

Το λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Καρχιµάκης, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ στο
Νοµό Λασιθίου. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας βρίσκεται σε µία

κρίσιµη στιγµή της ιστορίας της, στην οποία η Βουλή καλείται να
ψηφίσει τον προϋπολογισµό του 2012. 

Είναι πράγµατι µία στιγµή που απαιτεί από όλους µας υψηλά
κριτήρια πολιτικής ευθύνης και διευρυµένη αντίληψη για το ποιο
είναι το πραγµατικό εθνικό συµφέρον. Γιατί η ψήφος στον προ-
ϋπολογισµό του 2012 µπορεί να µετατραπεί σε δύναµη για την
έξοδο από την κρίση και µε σταθερό προσανατολισµό την ανά-
πτυξη, µια ανάπτυξη που µπορεί να έλθει µέσα από την υλοποί-
ηση της Συµφωνίας της 26ης Οκτωβρίου, που πλέον όλοι
συµφωνούν ότι αποτελεί τη βάση της προσπάθειας για να ξεπε-
ράσουµε την κρίση. 

Λέω «πλέον» γιατί πριν από τη δηµιουργία της Κυβέρνησης
εθνικής συνευθύνης και επί δύο ολόκληρα χρόνια η Νέα Δηµο-
κρατία και ο κ. Σαµαράς, κρυπτόµενοι πίσω από την κυβερνητική
πλειοψηφία του ΠΑΣΟΚ, λιθοβολούσαν τη Συµφωνία της Συνό-
δου Κορυφής και απέρριπταν τις θέσεις που διατύπωνε ο κ. Πα-
πανδρέου και ψήφιζε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ ως
εθνικά αναγκαίες για τη σωτηρία της χώρας.

Και βέβαια κάποια στιγµή πρέπει η Νέα Δηµοκρατία να εξηγή-
σει σε όλους µας -και πρώτα απ’ όλα στον ελληνικό λαό- τις πο-
λιτικές της αντιφάσεις και την παραδοξότητα της συµπεριφοράς
της. Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει κρίση, υπάρχει η αυ-
τοκριτική για την κρίση. Γιατί υπάρχουν και οι πρωταίτιοι της κρί-
σης αυτής. 

Πρωταίτιοι είναι η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρόεδρός της, που
τον θυµάµαι από το καλοκαίρι του 2009 να υποστηρίζει ότι η Νέα
Δηµοκρατία είχε θωρακίσει τη χώρα απέναντι σε µία κρίση την
οποία χαρακτήριζε παροδική, µε έλλειµµα -όπως έλεγε- 4,5% και
µια ισχυρή οικονοµία, από τότε που χρέωσε το ελληνικό δηµόσιο
µε 170 δισεκατοµµύρια σε πεντέµισι χρόνια, από τότε που µας
έλεγε ότι το έλλειµµα ήταν 10 δισεκατοµµύρια αντί 36 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ που τελικά παρέδωσε. 

Να κάνω µία επισήµανση στη φράση «λεφτά υπάρχουν». Βε-
βαίως εάν ήταν αληθές αυτό που έλεγε ο κ. Σαµαράς το καλο-
καίρι του 2009 και ο κ. Αλµούνια την ίδια στιγµή, εκπροσωπώντας
την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα υπήρχαν 26 δισεκατοµµύρια ευρώ και
φυσικά θα ήταν τελείως διαφορετική η εικόνα της Ελλάδας σή-
µερα. 

Δεν είναι λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία -όπως δηλώνει ο κ. Σαµα-
ράς πάρα πολλές φορές- η παράταξη που νιώθει τον πόνο του
κόσµου. Η Νέα Δηµοκρατία είναι η βασική αιτία του πόνου αυτού.
Είναι η βασική αιτία της λιτότητας και της κρίσης που βιώνει ο
κόσµος. 

Και αντί να αναλάβει τις ευθύνες της, παρουσιάζει µία επίπλα-
στη εικόνα µε µαγικές συνταγές, δηλώνοντας πάρα πολλές
φορές -διά στόµατος του κ. Σαµαρά- πως όταν το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας αναλάβει την εξουσία, θα αποκαταστήσει µι-
σθούς και συντάξεις, εάν το επιτρέψει το έλλειµµα και αν εφαρ-
µοστεί το πρόγραµµά της. Και αυτό θα γίνει σε τρία µε τέσσερα
χρόνια. Αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, ο κόσµος δεν τα ξεχνά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός για το 2012
υπό τους όρους της πολιτικής σοβαρότητας και της χρονικής συ-
νέπειας µπορεί να σηµάνει την ανάστροφη πορεία του τόπου,
µέσα από το πρωτογενές πλεόνασµα που παρουσιάζει έστω και
οριακά, µέσα από τη µείωση του δηµοσίου χρέους για πρώτη
φορά µετά από δεκαετίες, µέσα από τα πραγµατικά στοιχεία που
εµπεριέχει και όχι µέσα από τα µαγειρέµατα του παρελθόντος
που µας οδήγησαν ως εδώ και εάν βεβαίως το επιτρέψουν οι
συνθήκες στο πολιτικό σκηνικό. 

Γιατί ένα µεγάλο µέρος του συστήµατος των συµφερόντων και
των παρασιτικών συστηµάτων, που λεηλατούν τον πλούτο, θέ-
λουν να είναι ανενόχλητοι και λαθρόβιοι, να παίρνουν δάνεια, πα-
ροχές και διευκολύνσεις, χωρίς εγγυήσεις. 

Θέλουν ταυτόχρονα να είναι ρυθµιστές και εκβιαστές του πο-
λιτικού συστήµατος, να τροχιοδροµούν ενίοτε σε πολιτικές κα-
ριέρες στενά τους πρόσωπα που τις αναλαµβάνουν προς
διεκπεραίωση δήθεν, συγκρουόµενοι µε τον έλεγχο του πολιτι-
κού συστήµατος από εξωθεσµικούς. Είναι αρχηγοί συντήρησης
µε πιθανές υποσχέσεις διαιώνισης ανείσπρακτων ή νεοχορηγού-
µενων δανείων, χωρίς εγγυήσεις, την ίδια ώρα που η µεγάλη
πλειοψηφία του παραγωγικού κόσµου προσπαθεί να επιβιώσει,
να διατηρήσει θέσεις εργασίας και αδυνατεί. 

Θέλουν, αγαπητοί συνάδελφοι, διαλυµένα και σπαρασσόµενα
κόµµατα. Θέλουν να επεµβαίνουν και να διαχειρίζονται τις ηγε-
σίες τους, να τις ανεβάζουν και να τις κατεβάζουν και να είναι
υποχείριά τους. Αυτοί θέλουν διαλυµένο πολιτικό σύστηµα. Δυ-
στυχώς, προσπαθούν να αναζητούν στα κόµµατα πρόθυµους
είτε από αφέλεια είτε από σκοπό.

Με όλα αυτά επιχείρησε να συγκρουστεί ο Παπανδρέου και
λύσσαξαν να µην είναι Πρωθυπουργός. Βεβαίως συνεχίζουν, θέ-
λοντας να τον αποτελειώσουν, να τον εξαφανίσουν. 

Συνάδελφοι, αυτό το σύστηµα χρειάζεται σύγκρουση. Κάποια
από τα κανάλια δεν µπορούν να κατευθύνουν το ποιοι θα είναι οι
ηγέτες. Στη Δηµοκρατία δεν επιτρέπεται οι εξελίξεις να καθορί-
ζονται από το θυµικό και τις προσωπικές εκτιµήσεις κάποιων τη-
λεπαρουσιαστών. 

Η σωτηρία της χώρας απαιτεί πολιτική ηρεµία, στόχους, προ-
σήλωση, αποτελεσµατικότητα και όχι αστάθεια. Και βέβαια, απαι-
τεί δουλειά, δουλειά, πάρα, πάρα πολύ δουλειά! Απαιτεί,
αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι οι Υπουργοί της Κυβέρνησης και κυ-
ρίως αυτοί που έχουν να διοχετεύσουν κοινοτικό χρήµα στην
αγορά και στην παραγωγή, να στρέψουν το βλέµµα τους στην
ανάπτυξη, να επιταχύνουν την απορρόφηση των κοινοτικών κον-
δυλίων, να υπάρξει διασπορά χρήµατος στην πραγµατική οικο-
νοµία και το πλεόνασµα, που απαιτείται, να διοχετευτεί στην
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κοινωνική δικαιοσύνη. Απαιτεί σύγκρουση, ορατή, ξεκάθαρη, διά-
φανη µε τους µεγαλοφοροφυγάδες και τους εισφοροφυγάδες.
Η σύγκρουση αυτή να γίνεται αντιληπτή από το λαό, να οδηγεί
στο ταµείο, να γίνεται αντιληπτή από τον κόσµο. 

Αυτό πραγµατικά αρχίζει να φαίνεται και µε την οικονοµική
αστυνοµία και µε τις ελεγκτικές υπηρεσίες του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. Τότε, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα χρειάζονται µπά-
στακες, όπως αρέσκεται να λέει πάρα πολλές φορές ο φίλος και
σύντροφός µου, Κώστας Σκανδαλίδης. 

Οι λύσεις απαιτούν και προσπάθεια και ψυχή και σχέδιο για
αυτούς που ιδεολογικά και πολιτικά θέλουµε να υπηρετήσουµε,
τους αδύναµους και τις υγιείς δυνάµεις της παραγωγής. Ας το
αναλογιστούµε και ο νοών νοείτω. 

Θέλω να κάνω και µια επισήµανση. Άκουσα χθες κάποιο συνά-
δελφο να αναφέρεται στην τοποθέτησή µου να ζητήσουµε όλοι
οι Βουλευτές να ανοίξουν µε δική µας πρόταση, µε δικό µας έγ-
γραφο, λογαριασµοί στην Ελβετία. Βεβαίως, είναι θέµα τιµής του
πολιτικού κόσµου να ξεκινήσει αυτή η πρωτοβουλία. Είναι θέµα
τιµής όλοι µας να ζητήσουµε να ανοίξουν οι λογαριασµοί στην
Ελβετία για να δούµε ποιος έχει και ποιος δεν έχει. Εγώ πιστεύω
ότι δεν υπάρχουν. Η κοινωνία, όµως, το απαιτεί. Βεβαίως, καθα-
ρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται.

Επειδή ο αγαπητός συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας, µί-
λησε ωρυόµενος για offshore εταιρείες, θέλω να του θυµίσω κάτι
που λένε στον τόπο µου για κάτι το οποίο όταν εκφράζεται, είναι
έκφραση υποκρισίας ή εν πάση περιπτώσει θέλει «να πετάξει την
µπάλα στην εξέδρα».  Λένε, «φτύσε τα µούτρα σου».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε φανερά και µε πολιτικό

θάρρος είτε κρυφά και πίσω από πολιτικά ιδεολογήµατα, ξέ-
ρουµε όλοι καλά τι πρέπει να κάνουµε. Δυστυχώς, κάποιοι συνά-
δελφοι, θα διστάσουν ξανά και ευτυχώς κάποιοι άλλοι, όπως η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, θα είναι και πάλι σε ρόλο
εγγυητή της εθνικής πορείας για έξοδο από την κρίση και την
ανάκαµψη.

Είµαστε αυτοί που θα υπηρετήσουµε µε την Κυβέρνηση, µε
τον Πρόεδρό µας για µια ακόµα φορά πάνω απ’ όλα την αξία και
την προσπάθεια για τη διάσωση αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Μιχάλη Καρχιµάκη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Τρικάλων του ΠΑΣΟΚ, κ. Αθανασία
Μερεντίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές –δεν υπάρχει γυναίκα αυτή την ώρα- η συ-

ζήτηση του προϋπολογισµού γίνεται µέσα σε µια εξαιρετικά δυ-
σµενή ευρωπαϊκή και διεθνής συγκυρία, που την παρακολου-
θούµε όλοι µας, και µε τη ζώνη του ευρώ να υφίσταται τεράστιες
πιέσεις. 

Ο προϋπολογισµός, όµως, αυτός είναι ιδιαίτερα δύσκολος,
µάλλον θα έλεγα, ο δυσκολότερος των τελευταίων δεκαετιών,
διότι καλείται µέσα σε ένα ιδιαίτερα δυσµενές περιβάλλον, µε
µια χώρα που βρίσκεται σχεδόν σε χρεοκοπία, µε όλους τους
Έλληνες πολίτες να έχουν υποστεί µεγάλη αφαίµαξη από τα δύ-
σκολα µέτρα που επιβάλλαµε, να µας βγάλει από την κρίση και
να δηµιουργήσει πρωτογενή πλεονάσµατα. Δύσκολο, αλλά πρέ-
πει να το προσπαθήσουµε.

Ως εκ τούτου πρέπει να ξεφύγουµε από τις πρακτικές του πα-
ρελθόντος, όπου σε κάθε συζήτηση προϋπολογισµού οι Βουλευ-
τές της κυβέρνησης επικροτούσαν την κυβέρνηση, οι δε της
αντιπολίτευσης µε ένα ξερό, αντιπολιτευτικό λόγο καταδίκαζαν
τα πάντα. Αυτά ανήκουν στο παρελθόν.

Πρέπει τώρα, περισσότερο από ποτέ, όλοι µας να υπηρετούµε
εδώ µέσα µόνο το εθνικό συµφέρον. Όποιος δεν το καταλαβαίνει
κάνει λάθος και αυτό θα τον ακολουθήσει. Ο ξύλινος λόγος και
οι κορώνες περί εντιµότητας χωρίς λόγο, δεν έχουν θέση εδώ
µέσα.

Πρέπει να καταλάβουµε ότι ο σχηµατισµός της Κυβέρνησης

Παπαδήµου έχει αρχίσει να διαµορφώνει ένα κλίµα συναίνεσης
στην ελληνική κοινωνία, το οποίο µπορεί και πρέπει να αποκτά
κάθε µέρα όλο και περισσότερο προστιθέµενη αξία. Εδώ είναι ο
ρόλος ο δικός µας. 

Παράλληλα, πρέπει να αναλύσουµε και να καταλήξουµε γιατί
πέσαµε έξω στον προϋπολογισµό του 2011, για να µπορούµε να
είµαστε σίγουροι ότι οι εκτιµήσεις µας για το σηµερινό προϋπο-
λογισµό είναι ακριβείς, ρεαλιστικές και αποτελεσµατικές.

Τα µέτρα, στα οποία βασίζεται αυτός ο προϋπολογισµός από
πλευράς εσόδων και δαπανών,  έχουν συµφωνηθεί, έχουν ψηφι-
στεί µε πάρα πολύ κόπο, έχουν ελεγχθεί, θα έλεγα, µε µεγάλη
καχυποψία και αυστηρότητα, έχουν αποπληθωριστεί. Είναι µέτρα
ενίσχυσης των δηµοσίων εσόδων και περιορισµού των δηµοσίων
δαπανών.

Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειαζόµαστε πρώτα και κύρια µια επαναξιο-
λόγηση του τρόπου µε τον οποίο φορολογούµε και του τρόπου
που εισπράττουµε. Χρειαζόµαστε πρώτα ένα πιο δίκαιο και απλό
φορολογικό νόµο και δεύτερον, να δηµιουργήσουµε και µε τη
βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης έναν επαρκή και αποτελεσµα-
τικό φορολογικό µηχανισµό για να αποδώσει η µάχη κατά της
φοροδιαφυγής. Αυτό είναι πρώτον, εθνικής µας υποχρέωση,
δεύτερον όρος επιβίωσης και τρίτον, επιβάλλεται για να είµαστε
στοιχειωδώς δίκαιοι.

Είµαστε µια χώρα γεµάτη αδικίες, αντιφάσεις και ανισότητες.
Καλούµαστε µέσα στην κρίση να λύσουµε, να διορθώσουµε
αυτές τις αντιφάσεις και να επιβιώσουµε. Αυτό είναι πολύ δύ-
σκολο και πρώτα και κύρια λόγω του φορολογικού συστήµατος.

Είναι πολύ ελπιδοφόρο ότι υπάρχει ευρεία σύµπτωση από-
ψεων µεταξύ των κοµµάτων που στηρίζουµε την Κυβέρνηση Πα-
παδήµου στα θέµατα της φορολογικής πολιτικής. Θεωρώ ότι
είναι η µεγάλη, η πρώτη και ίσως µοναδική ευκαιρία να συµφω-
νήσουµε σε όσα µπορούµε –δεν χρειάζεται να συµφωνήσουµε
σε όλα, το καλύτερο είναι ο εχθρός του καλού- και να πάµε σε
ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που µπορεί να αποτελέσει τη βαλ-
βίδα αποκατάστασης αδικιών και στρεβλώσεων.

Πρέπει να πάµε, λοιπόν, σε ένα φορολογικό νόµο απλό, δίκαιο,
αποτελεσµατικό και εφαρµόσιµο και να µην επαναληφθεί άλλη
φορά αυτό που γινόταν πάντοτε, κάθε κόµµα, όταν γινόταν κυ-
βέρνηση, έκανε δέκα φορολογικούς νόµους που δεν εφαρµόζον-
ταν ποτέ και δεν είχαµε τα αποτελέσµατα που θέλαµε. Να είναι
αποδεκτός και κυρίως από τις επιχειρήσεις. Είναι επιτέλους απα-
ραίτητο να υπάρχει φορολογική σταθερότητα, για να µπορέσει
να υπάρξει ανάπτυξη, γιατί έχουµε µακροχρόνια ύφεση και η
αγορά είναι νεκρή.

Το ύψος των εσόδων, αγαπητοί συνάδελφοι του ΚΚΕ, προσ-
διορίζεται από συγκεκριµένους παράγοντες, πρώτον, από το
ύψος των φορολογικών συντελεστών, µετά από την ικανότητα
των φοροεισπρακτικών µηχανισµών και βέβαια, από το συνολικό
ύψος της οικονοµικής δραστηριότητας, που είναι και καθοριστι-
κός παράγοντας για τη φορολογητέα ύλη, από την οποία προσ-
δοκούµε να αποκοµίσουµε έσοδα.

Οι φορολογούµενοι, οι νόµιµοι, οι συνεπείς, πολλοί από τους
οποίους έχουν εξαντλήσει τη φοροδοτική τους ικανότητα, θα αλ-
λάξουν µε πολλαπλούς τρόπους την οικονοµική τους συµπερι-
φορά, µε ορθόδοξους και ανορθόδοξους τρόπους, αν εµείς δεν
πάρουµε µέτρα. Διότι, παρ’ όλες τις θυσίες των Ελλήνων πολι-
τών, παρά τα επίπονα οικονοµικά φορολογικά µέτρα που αφαί-
µαξαν τα νοικοκυριά, τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες και µη,
τους συνταξιούχους, τους επαγγελµατίες, τους αγρότες, οι χει-
ρισµοί δεν µπόρεσαν να βελτιώσουν την κατάσταση και να απο-
τρέψουν την περαιτέρω ύφεση, ύφεση πρωτόγνωρη και µοναδι-
κή για περιόδους ειρήνης, εφιαλτική. Και όσο µεγαλύτερη είναι
η ύφεση τόσο µικρότερη είναι η φορολογητέα ύλη, τόσο λιγό-
τερα τα έσοδα. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, επειγόντως ενέσεις ρευ-
στότητας, πάταξη γραφειοκρατίας, διαρθρωτικές αλλαγές.

Ο ένας άξονας, λοιπόν, του όλου προβλήµατος είναι η δηµο-
σιονοµική προσαρµογή και ο δεύτερος είναι οι διαρθρωτικές αλ-
λαγές που οδηγούν σε µια ανταγωνιστική ελληνική οικονοµία,
ανασυγκροτούν το κράτος, αλλάζουν τη σχέση κοινωνίας και
κράτους. Αυτό το σκέλος, το δεύτερο άξονα δεν χρειαζόταν να
µας τον επιβάλει κανείς. Έπρεπε να έχουµε κάνει όλα αυτά πολύ
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νωρίτερα µόνοι µας. Κακώς επικαλούµαστε την τρόικα και το
µνηµόνιο. Αυτές είναι επιλογές ζωτικές για τη χώρα. Έπρεπε να
τα είχαµε κάνει χθες.

Εδώ δεν θα κουραστώ να αναφέρω ότι, αν είχαµε δεχθεί, εί-
χαµε στηρίξει και είχαµε επιλέξει τη µεταρρύθµιση Γιαννίτση, 110
δισεκατοµµύρια θα είχαµε κερδίσει. Κάνουµε όλοι µία µικρή ανα-
φορά και καταλαβαίνουµε. Αυτά όλα ας είναι οδηγός, παρά-
δειγµα για να διορθωθούµε.

Πρέπει να προωθηθούν µεταρρυθµίσεις που απαιτούν οι πε-
ριστάσεις, να ξεκινήσουν οι πολυσυζητηµένες αποκρατικοποι-
ήσεις κάποια στιγµή, οι διαδικασίες αξιοποίησης της δηµόσιας
περιουσίας, να φθάσει η πάταξη της φοροδιαφυγής στο υψηλό-
τερο δυνατό επίπεδο για να είµαστε στοιχειωδώς δίκαιοι. Και
πέρα από αυτό, πρέπει να υπάρξουν οι επενδυτικές πρωτοβου-
λίες οι οποίες θα δηµιουργήσουν ελπίδα, αισιοδοξία ότι µπορεί
να ξαναµπεί η χώρα στο δρόµο της ανάπτυξης, η ανεργία να µει-
ωθεί και οι νέοι και οι νέες να µένουν στην πατρίδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λίγο χρόνο, ακόµα, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Επιπλέον, πρέπει να πάψουµε να εστιάζουµε την προσοχή µας

στο δηµόσιο, µόνο και µόνο γιατί συντηρείται ο κοµµατικός στρα-
τός. Κατ’ αρχάς, πρέπει να ασχοληθούµε πρώτα µε τους έντι-
µους και ευσυνείδητους δηµόσιους υπαλλήλους και βεβαίως, µε
την ιδιωτική πρωτοβουλία. Να την προστατεύσουµε, να την ενι-
σχύσουµε, γιατί µπορεί να είναι ο µοχλός ανάπτυξης. Διότι είναι
λανθασµένη η επιλογή να επιτιθέµεθα στην ιδιωτική πρωτοβου-
λία, η οποία πρέπει να υπερφορολογείται και ταυτόχρονα να µας
βγάλει από την ύφεση.

Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν δύο κατηγορίες πολιτών, οι συ-
νεπείς, οι σοβαροί και οι άλλοι οι οποίοι αργούν να καταλάβουν,
αργούν να συνειδητοποιήσουν, αργούν να προσαρµοστούν. Πρέ-
πει όλοι µας να διαλέξουµε ποιους στηρίζουµε, µε ποιους πο-
ρευόµαστε. Όσον αφορά εµένα, το έχω επιλέξει προ πολλού.

Κλείνοντας, θέλω να πω το εξής. Η Ελλάδα δεν αντέχει ούτε
λεπτό πολιτικής αστάθειας µέσα σε ένα τέτοιο βεβαρηµένο διε-
θνές και όχι µόνο περιβάλλον. Το γνωρίζουµε όλοι ότι η οικονο-
µία µας ζει όλο και µε λιγότερο οξυγόνο. Η κοινωνία µοιάζει να
αντιλαµβάνεται το οριακό σηµείο που έχουµε φθάσει και µοιάζει
να χάνεται µέρα µε τη µέρα. Πρέπει να διατυµπανίζουµε τη βού-
λησή µας να σεβαστούµε τις υποχρεώσεις της χώρας και το µή-
νυµα αυτό πρέπει να το στέλνουµε παντού και ακόµα πολύ
περισσότερο µέσα στη χώρα, γιατί χωρίς τη συσπείρωση των πο-
λιτών και χωρίς την ενεργοποίηση της Δηµόσιας Διοίκησης δεν
µπορεί να προχωρήσει καµµία προσπάθεια ανασυγκρότησης.

Η Κυβέρνηση Παπαδήµου -και λυπάµαι που δεν είναι και οι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, διότι παρακολουθώντας αυτές
τις ηµέρες τη συζήτηση µου έχει δηµιουργηθεί µια απορία για
τις τοποθετήσεις- χρειάζεται να έχει τη στήριξη απόλυτα και ει-
λικρινά των κοµµάτων που συναποφάσισαν τη συγκρότησή της,
όλων ηµών που την ψηφίσαµε, αναγνωρίζοντας την αναγκαιό-
τητά της, γιατί όλα τα άλλα είναι επικίνδυνοι λαϊκισµοί. Επιτρέψτε
µου να σας πω ότι πολλά χρόνια η Ελλάδα πλήρωσε και πληρώ-
νει τους λαϊκισµούς και ο άκρατος λαϊκισµός είναι πολύ κοντά
στο φασισµό. Καιρός να αλλάξουµε. Πρέπει να ανοίξει ξανά το
παράθυρο ευκαιρίας για τη χώρα, για να δώσουµε σε όλους τους
Έλληνες, αλλά κυρίως στους νέους, στα παιδιά µας, την ελπίδα
που δικαιούνται και κυρίως την ελπίδα που αναζητούν µε µεγάλη
αγωνία.

Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Μερεντίτη.
Παρακαλείται ο Βουλευτής Κερκύρας του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους να λάβει το
λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-

τούµε σήµερα έχει χαρακτηρισθεί από τον εισηγητή του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας σαν σκληρός, βάρβαρος και αντι-

λαϊκός. Γιατί, αλήθεια, χαρακτηρίστηκε έτσι;
Διότι, κύριοι συνάδελφοι, αποτυπώνει και εξειδικεύει όλα τα

σκληρά, τα βάρβαρα, τα αντιλαϊκά µέτρα που παίρνονται, τα τε-
λευταία τουλάχιστον δύο χρόνια, µόνιµα και συνέχεια σε βάρος
του ελληνικού λαού. Αποτυπώνει, µε άλλα λόγια, ό,τι αντιλαϊκό
µέτρο έχει προβλεφθεί στο µνηµόνιο, στο µεσοπρόθεσµο, στους
εφαρµοστικούς νόµους, στους πολυνόµους, στις δανειακές συµ-
βάσεις και την παλαιότερη και την τωρινή.

Είναι όλα αυτά τα βάρβαρα, τα σκληρά -επαναλαµβάνω- τα αν-
τιλαϊκά µέτρα που οδήγησαν τα λαϊκά στρώµατα στη χώρα µας
κατά µάζες στην ανεργία, στη φτώχεια, στην εξαθλίωση, κυριο-
λεκτικά στην πείνα.

Πρέπει, κύριοι συνάδελφοι από τα κυβερνητικά κόµµατα, να
είστε πραγµατικά τυφλοί «τα τ’ ώτα, τον τε νουν, τα τ’ όµµατα»
για να µην βλέπετε καθηµερινά ότι οι δάσκαλοι καταγγέλλουν ότι
παιδάκια στα σχολεία λιποθυµούν. Και λιποθυµούν από τον υπο-
σιτισµό και την πείνα.

Βέβαια, µην περιµένετε αυτά να βγουν στη δηµοσιότητα µέσα
από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, µέσα από τους τηλεπαρου-
σιαστές που ανέφερε ο κ. Καρχιµάκης. Δεν ξέρω γιατί σταµάτησε
εκεί και δεν προχώρησε και πάρα πέρα, στους ιδιοκτήτες αυτών
των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, που όλοι ξέρουµε ότι ανήκουν
στη µεγαλοαστική τάξη, που είναι µεγαλοεφοπλιστές, µεγαλο-
εργολάβοι και πάει λέγοντας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ: Όλους.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι και ιδιαίτερα όσοι προέρχεστε από τα κυβερνητικά κόµµατα,
ξέρετε ότι ο προϋπολογισµός αυτός ψηφίστηκε οµόφωνα στο
Υπουργικό Συµβούλιο της Κυβέρνησης, που εµείς λέµε του «µαύ-
ρου µετώπου». Δηλαδή, οι Υπουργοί και του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ ψήφισαν αυτό τον προϋπολο-
γισµό και τον ψήφισαν οµόφωνα.

Από αυτή την άποψη, πραγµατικά φαντάζει σαν κοροϊδία η εµ-
φάνιση όλων αυτών των Βουλευτών, όπου οι µεν κυβερνητικοί
Βουλευτές που προέρχονται από τη Νέα Δηµοκρατία εξαπο-
λύουν µύδρους ενάντια ακόµα και στον προϋπολογισµό, αλλά
λένε ότι θα τον ψηφίσουν, γιατί είναι µονόδροµος ή αναγκαίο
κακό, οι δε του ΠΑΣΟΚ, βέβαια, αφού δεν µπορούν να επιτεθούν
ενάντια στον Προϋπολογισµό, διότι του ΠΑΣΟΚ κατασκεύασµα
είναι, επιτίθενται µε όλες τους τις δυνάµεις και επί παντός επι-
στητού ενάντια στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

Πραγµατικά, δεν µπορώ να το καταλάβω. Είπα ότι µόνο σαν
κοροϊδία φαντάζει στον ελληνικό λαό, όταν όλοι στο τέλος των
οµιλιών τους έχουν µία µόνιµη επωδό, ότι για τη σωτηρία της πα-
τρίδας, για τη σωτηρία του έθνους, όπως είπε η κ. Μερεντίτη, θα
ψηφίσουν αυτό τον προϋπολογισµό.

Επιτέλους, σταµατήστε αυτά τα ψέµατα! Για τη σωτηρία του
κεφαλαίου, κύριοι κυβερνητικοί Βουλευτές, πολεµάτε, για τη σω-
τηρία της κερδοφορίας του κεφαλαίου και όχι για τη σωτηρία
του χρεοκοπηµένου λαού. Δεν γίνονται και τα δύο µαζί.

Ο προϋπολογισµός, που συζητούµε σήµερα, είναι γεµάτος
από τέτοια παραδείγµατα. Απλά θα σας αναφέρω µόνο ένα πα-
ράδειγµα: Με τον προϋπολογισµό αυτόν µειώνονται τα φορολο-
γικά έσοδα που προέρχονται από το µεγάλο κεφάλαιο κατά 22%,
ενώ την ίδια ώρα από τους καταχρεωµένους, όπως είπα, Έλλη-
νες εργαζόµενους αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα κατά 29%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είναι φυσικό, οι δαπάνες
του προϋπολογισµού είναι και για την υγεία και για την πρόνοια,
πολύ µειωµένες. Είναι περίπου 6,5% πιο λιγότερα τα χρήµατα
που δίδονται από ό,τι στον προϋπολογισµό του 2011. Με αφορµή
και πρόσχηµα την οικονοµική κρίση και οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις και η τωρινή παίρνουν ένα σύνολο αντιλαϊκών µέτρων,
που είχαν σχεδιαστεί πολύ πριν από την κρίση και τις ονοµάζουν
«διαρθρωτικές αλλαγές». Εµείς τις ονοµάζουµε «καπιταλιστικές
αναδιαρθρώσεις». Πρόκειται για µέτρα, που δεν το κρύβουν άλ-
λωστε ότι θα είναι µόνιµα και µετά την κρίση. Ο κ. Λοβέρδος λέει
ότι αυτά τα µέτρα θα έπρεπε να παρθούν ακόµη και να µην
υπήρχε κρίση. 

Έτσι κλείνουν µία σειρά από µονάδες υγείας, ακόµη και εξει-
δικευµένες, όπως είναι η παιδοκαρδιοχειρουργική και η µονάδα
Κυστικής ίνωσης στο «Αγία Σοφία». Συµπτύσσουν και κλείνουν
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νοσοκοµεία. Μειώνουν κατά χίλιες περίπου τις κλινικές. Μει-
ώνουν τα νοσοκοµειακά κρεβάτια κατά έντεκα χιλιάδες τετρακό-
σια είκοσι τρία. Ακόµη µε τη µετατροπή των δηµοσίων νοσοκο-
µείων σε αυτοτελείς και αυτοχρηµατοδοτούµενες επιχειρήσεις
που λειτουργούν µε ιδιωτικο-οικονοµικά κριτήρια, µε τη δηµιουρ-
γία του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, µε το
πέταγµα έξω από τη λίστα των συνταγογραφούµενων φαρµάκων
πάνω από χίλια απ’ αυτά, µε την αφαίρεση εντελώς αυθαίρετα
µιας σειράς ζωτικής σηµασίας εργαστηριακών εξετάσεων, ου-
σιαστικά απαιτούν από τα λαϊκά στρώµατα να βάλουν πολύ πιο
βαθιά το χέρι στην τσέπη, για να αγοράσουν τα φάρµακα και για
να κάνουν τις εξετάσεις αυτές. 

Σκοπεύουν στην πλήρη ιδιωτικοποίηση του δηµοσίου τοµέα
υγείας, στην πλήρη εµπορευµατοποίηση του εναποµείναντος δη-
µόσιου τοµέα υγείας, ο οποίος να λειτουργεί µάλιστα και αντα-
γωνιστικά προς τον ιδιωτικό, στην εφαρµογή ενός πακέτου
βασικών παροχών φτωχοκοµείου για τους ασφαλισµένους. Από
εκεί και πέρα, όπως είπα, για στοιχειώδη περίθαλψη πρέπει ο
ασφαλισµένος να βάζει βαθιά το χέρι στην τσέπη. 

Τελικός στρατηγικός στόχος είναι η µείωση της τιµής της ερ-
γατικής δύναµης σαν βασικό στοιχείο διευκόλυνσης της ανταγω-
νιστικότητας και της αύξησης της κερδοφορίας του κεφαλαίου.
Βασικό εργαλείο για την υλοποίηση αυτής της αντιλαϊκής πολι-
τικής ήταν και είναι η δραστική µείωση των κρατικών δαπανών
για τις δηµόσιες υπηρεσίες υγείας και πρόνοιας, για τις λειτουρ-
γικές δαπάνες και τη στελέχωση των δηµόσιων µονάδων. 

Αυτά όλα ακριβώς υπηρετεί πιστά ο βάρβαρος αντιλαϊκός προ-
ϋπολογισµός του 2012 στο χώρο της υγείας και της πρόνοιας. 

Ενδεικτικά και επιγραµµατικά αναφέρω ότι δεν περιλαµβάνει
κονδύλια για προσλήψεις προσωπικού, ενώ όλοι ξέρουµε ότι
είναι τεράστιες αυτές οι ανάγκες. Λείπει πάνω από είκοσι πέντε
χιλιάδες νοσηλευτικό προσωπικό, πάνω από τεσσερισήµισι χιλιά-
δες γιατροί και πάρα πολλοί στο διοικητικό και στο εργατοτε-
χνικό. Παρά τις όποιες «ταχυδακτυλουργίες» του κ. Λοβέρδου,
αυτές οι ελλείψεις είναι εµφανείς και δεν µπορούν να κρύβονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι ο ΕΟΠΥΥ χρηµα-
τοδοτείται φέτος µε 25 εκατοµµύρια λιγότερα από ό,τι ο ΟΠΑΔ
µόνο και ξέρουµε ότι στον ΕΟΠΥΥ είναι και ΟΠΑΔ και ο ΟΓΑ και
το ΙΚΑ και το ΤΕΒΕ. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καταλήξτε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά παραδείγµατα. Εξάλλου,

είναι ολοφάνερα και φαίνονται µέσα. Θα πω µόνο ότι αυτός ο
προϋπολογισµός και αυτή η πολιτική ούτε διορθώνονται ούτε
βελτιώνονται, ανατρέπονται. Εµείς γι’ αυτό κύρια απευθυνόµα-
στε στον ελληνικό λαό και του ζητούµε µέσα από τους αγώνες
να ανατρέψει κύρια αυτήν την κατάσταση και να ανατρέψει αυτήν
την Κυβέρνηση του «µαύρου» µετώπου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαραλάµπους.
Παρακαλείται ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Φώτιος Κουβέλης

να λάβει το λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός είναι συµ-

βατικός. Είναι συµβατικά τα µεγέθη, τα οποία παραθέτει, εάν µά-
λιστα, λάβουµε υπ’ όψιν µας το γεγονός ότι η εκτίµηση και του
προηγούµενου προϋπολογισµού σε ό,τι αφορά στο τελευταίο δε-
κάµηνο ενεφάνιζε έντονες αποκλίσεις. Είναι αυτονόητο ότι θα
χρειαστεί και θα υπάρξει εκ των πραγµάτων νέος προϋπολογι-
σµός σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα. 

Όµως, αυτός ο προϋπολογισµός δεν έχει, κύριε Υπουργέ, κα-
νένα στοιχείο που να µπορεί να διαµορφώσει την ελπίδα έστω
ότι είναι δυνατόν να έχουµε αντιστροφή της ύφεσης, όταν µάλι-
στα, έχουµε µία αγορά, η οποία στην κυριολεξία είναι «παγω-
µένη», όταν έχουµε συνεχώς αυξανόµενα τα «λουκέτα» στις
µικρές, στις πολύ µικρές, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
απουσιάζει η οποιαδήποτε ρύθµιση για τη χρηµατοδότηση αυτής

της αγοράς, όταν η αγορά αυτή σπουδαιολογείται –και ορθά
σπουδαιολογείται- ως σηµαντικό µέγεθος και για τη λειτουργία
της οικονοµίας και για τη λειτουργία και την αποτελεσµατικότητα
σε ό,τι αφορά τα έσοδα του ελληνικού δηµοσίου. 

Προφανέστατα και µας ενδιαφέρει η λειτουργία της αγοράς
διότι κάθε επιχείρηση η οποία κλείνει, έρχεται να προσθέσει και
άλλους ανέργους σε µία ανεργία, η οποία καλπάζει και ξεπερνάει
–και µιλάω πάντοτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επί-
σηµα καταγεγραµµένη ανεργία- πάνω από το 18,2%. Είναι προ-
φανές ότι δεν συνυπολογίζουµε στο ποσοστό των ανέργων που
ανέφερα ούτε την ανεργία η οποία είναι κρυπτόµενη, ούτε την
ανεργία που είναι λανθάνουσα, αλλά ούτε και τους ανέργους µι-
κροεπαγγελµατίες οι οποίοι, όταν κλείσουν την επιχείρησή τους,
δεν εντάσσονται σε καµµία κατάσταση ανέργων. 

Βεβαίως, το ζήτηµα γίνεται ακόµη οξύτερο διότι µετά την από-
φαση –τη συµφωνία, ακριβέστερα- της 26ης Οκτωβρίου, θα
υπάρξει ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα της λεγόµενης ανακεφα-
λαιωτικής διαδικασίας των τραπεζών, πράγµα που σηµαίνει ότι
δεν µπορεί να ελπίζει κανείς ότι θα υπάρξει, έστω στοιχειωδώς,
η χρηµατοδότηση της αγοράς.

Από την άλλη πλευρά, υπάρχει ένα ΕΣΠΑ το οποίο βρίσκεται
σε βαθιά «ύπνωση» κι ενώ βρίσκεται σε µέσο της χρονικής του
διαδροµής –τελειώνει σε µικρό χρονικό διάστηµα- η απορροφη-
τικότητά του εξασφαλίζει ποσοστό, δυστυχώς, 17,8%. Πώς είναι
δυνατόν να ελπίσει ο οποιοσδήποτε µε ένα ΕΣΠΑ που βρίσκεται
σε «ύπνωση» ότι είναι δυνατόν να υπάρξουν κάποιες επενδυτικές
διαδικασίες, προκειµένου να κινηθεί, έστω στοιχειωδώς, η λει-
τουργία της οικονοµίας, να αντιµετωπιστεί, έστω στοιχειωδώς, η
ύφεση για να έχουµε συν τοις άλλοις και ανάσχεση –ας το επα-
ναλάβω- της δραµατικά καλπάζουσας ανεργίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός φορτώνεται
κάθε µέρα όλο και περισσότερα βάρη στις πλάτες του. Και δεν
είναι µόνο το βάρος που έχει στις πλάτες του. Ταυτόχρονα, είναι
και η πεποίθησή του ότι αυτά τα βάρη είναι άδικα και άνισα. Όταν
η ελληνική κοινωνία έχει τη βεβαιότητα της ανισότητας και της
αδικίας των µέτρων, τότε είναι βέβαιον ότι δεν µπορεί να εγερθεί
και σε καµµία περίπτωση δεν είναι δυνατόν πεσµένος, όπως είναι
ο Έλληνας πολίτης, να στηρίξει διαδικασίες εξόδου από τα αδιέ-
ξοδα στα οποία σήµερα βρίσκεται η πατρίδα µας. 

Έχουµε το φορολογικό σύστηµα. Και είναι τραγικό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δέκα δισεκατοµµύρια ευρώ να πληρώνουν
φόρους τα φυσικά πρόσωπα και µόλις δύο δισεκατοµµύρια ευρώ
να πληρώνουν σε φόρους τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
δηλαδή οι ποικιλώνυµες εταιρείες. Ε, αυτά τα πράγµατα δεν αν-
τιµετωπίζονται. 

Δεν αντιµετωπίζεται, για παράδειγµα, αυτό που επανειληµµένα
έχω πει: η καθιέρωση του φορολογικού πόθεν έσχες. Δεν είναι
δυνατόν ο άλλος να έχει τεράστιες καταθέσεις σε ελληνικές ή
ξένες τράπεζες και σε σύγκριση µε τις φορολογικές του δηλώ-
σεις να προκύπτει µια τεράστια αναντιστοιχία. 

Δεν είναι δυνατόν µε ένα τέτοιο φορολογικό σύστηµα, δεν
είναι δυνατόν µε τη φοροκλοπή και τη φοροδιαφυγή να αντιµε-
τωπιστούν τα προβλήµατα. τα οποία είναι συσσωρευµένα σε
τούτο τον τόπο, βεβαίως µε κυρίαρχη και τεράστια την ευθύνη
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που κυβέρνησαν και
άσκησαν επί της ουσίας την οικονοµική πολιτική. 

Κύριε Υπουργέ, ο ΦΠΑ έχει δοκιµαστεί, απέτυχε. Πρέπει να
επαναξιολογηθεί. Δεν είναι δυνατόν να εξακολουθεί να έχει ο
τόπος ένα από τα µεγαλύτερα ποσοστά εµµέσων φόρων σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 62% των ει-
σπραττοµένων φόρων είναι έµµεσοι φόροι. Και γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά –το γνωρίζουµε όλοι- ότι οι έµµεσοι φόροι ισοπεδώ-
νουν τη φοροδοτική ικανότητα των πολιτών και είναι οι κατ’ εξο-
χήν άδικοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ένα εκατοµµύριο ανέργους
δεν είναι δυνατόν να απουσιάζει ένα δίχτυ κοινωνικής προστα-
σίας. Το 30% του ελληνικού λαού ζει κάτω από το όριο της φτώ-
χειας και µεγάλα στρώµατα µετατοπίζονται συνεχώς προς τα
κάτω. Απουσιάζει το δίχτυ κοινωνικής προστασίας. Μάλιστα,
έχουµε µείωση των ποσών που δίνονται για τους ανέργους. Και
ερωτώ στοιχειωδώς: Τι θα γίνει µε αυτούς τους ανθρώπους; Πώς
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θα επιβιώσουν µε τις περικοπές που αφορούν στη λειτουργία του
κοινωνικού κράτους;

Βεβαίως, χρειάζεται µεγάλη προσοχή. Εδώ η ευθύνη της Κυ-
βέρνησης είναι τεράστια. Πρέπει να προστατευθούν τα ασφαλι-
στικά ταµεία, γιατί δεν θα µπορέσουν να ανταποκριθούν ούτε σε
ό,τι αφορά τις συντάξεις και τα εφάπαξ, αλλά ούτε και σε ό,τι
αφορά την παροχή των ασφαλιστικών υπηρεσιών προς τους
ασφαλισµένους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα αυτά γίνονται τη στιγµή που
δοκιµάζεται η πορεία και η εξέλιξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
είναι αβέβαιη η αντιµετώπιση της Ελλάδας –και όχι µόνο της Ελ-
λάδας- στο πλαίσιο της λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και προφανέστατα της Ευρωζώνης. Και εκεί πρέπει να υπάρχει
εστίαση του πολιτικού ενδιαφέροντος. Δεν πρέπει η Ελλάδα σε
καµµία περίπτωση ούτε να ενταχθεί σε ένα δεύτερο κύκλο, δη-
λαδή σε µια δεύτερη ταχύτητα µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
αλλά ούτε –όπως κάποιοι εισηγούνται- να αναχωρήσει από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη. Τότε θα είναι ακόµη µε-
γαλύτερες οι καταστροφικές συνέπειες ενός τέτοιου ενδεχοµέ-
νου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζουµε τον προϋπολο-
γισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Φώτιο Κουβέλη. 

Παρακαλείται ο Βουλευτής της Β’ Πειραιώς του ΠΑΣΟΚ κ. Δη-
µήτριος Λιντζέρης να λάβει το λόγο. 

Ορίστε, κύριε Λιντζέρη, έχετε το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, η συζήτηση για το

φετινό προϋπολογισµό διεξάγεται σε πρωτόγνωρες συνθήκες.
Σήµερα τίποτα δεν θυµίζει το χθες. Είναι γεγονός ότι υπάρχουν
ιστορικές περίοδοι όπου ο χρόνος κυλάει πυκνός και καθοριστι-
κός για το µέλλον. Μια τέτοια πυκνή ιστορική περίοδο βιώσαµε
και εξακολουθούµε να βιώνουµε. 

Ειδικά εµείς εδώ οι Βουλευτές που οι πολίτες µας εξέλεξαν
ως εκπροσώπους τους στις εκλογές του 2009 ζήσαµε πρωτό-
γνωρες εµπειρίες. Συµµετείχαµε και επηρεάσαµε µε τη στάση
µας αποφάσεις που άλλαξαν τα πράγµατα. Αυτή την περίοδο κα-
θένας από εµάς έχει τη µικρή ή τη µεγάλη του συµµετοχή. 

Πάντως, ένα είναι σίγουρο: ότι οι Βουλευτές, οι Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες έγραψαν τη δική τους ιστορία. Στάθηκαν στο ύψος
της λαϊκής εντολής και της συνταγµατικής επιταγής υπερβαίνον-
τας τα κοµµατικά και παραταξιακά εσκαµµένα, που οδήγησαν τε-
λικά σε αυτήν τη σηµερινή διακυβέρνηση. Μία διακυβέρνηση,
κυρίες και κύριοι, που αποτυπώνει ανάγλυφα την ανάγκη κοινω-
νικής συναίνεσης και πολιτικής συνευθύνης, χωρίς την οποία δεν
είναι δυνατόν να βγει η πατρίδα µας από τη δίνη της πρωτοφα-
νούς κρίσης στην οποία βρίσκεται. «Ουδέν έστι γενέσθαι των δε-
όντων», µια και έχουµε στο Προεδρείο της Βουλής τον λόγιο κ.
Πολύδωρα. 

Η συµµετοχή του καθενός µας, προκειµένου να φθάσουµε σε
αυτό το αποτέλεσµα, έχει ήδη καταγραφεί. Το γνωρίζουν καλά
ακόµα και όσοι αυτάρεσκα ένθεν κακείθεν επιδιώκουν να ερµη-
νεύσουν τις εξελίξεις µε βάση το προσωπικό ή κοµµατικό τους
όφελος. 

Αυτήν την πυκνή περίοδο βιώσαµε επώδυνα και βίαια το τέλος
της Μεταπολίτευσης. Η χώρα σήµερα βρίσκεται στον αστερισµό
του ΔΝΤ, του µνηµονίου και αύριο της νέας δανειακής σύµβα-
σης. Όλα αυτά συνιστούν µία νέα αδυσώπητη πραγµατικότητα.
Το πώς φθάσαµε εδώ δεν είναι της παρούσης και της συζήτησης.
Ενδεχοµένως στο µέλλον να µας απασχολήσει. 

Πάντως, την ίδια περίοδο οι πολίτες ζουν πρωτοφανείς οικο-
νοµικές δυσκολίες. Βλέπουν το εισόδηµά τους να συρρικνώνεται
δραµατικά, τον προγραµµατισµό της ζωής τους να ανατρέπεται,
τους κόπους µιας ζωής να εξανεµίζονται, ενώ κάθε τόσο καλούν-
ται να σηκώσουν νέα φορολογικά βάρη. 

Κυρίες και κύριοι, σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε έναν
προϋπολογισµό που στην πιο καλή περίπτωση αποτυπώνει την
κρισιµότητα και τη µεταβατικότητα της περιόδου που διανύουµε:
έναν προϋπολογισµό που στηρίζεται σε αναγκαίες παραδοχές,
θέλοντας να υπηρετήσει επιτακτικούς εθνικούς στόχους, όπως

επεσήµανε ο Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος. 
Η πραγµατικότητα δεν µπορεί βέβαια, παρά να είναι ο αδιά-

ψευστος δείκτης της ιστορικής συγκυρίας που διανύουµε. Γι’
αυτό εύκολα µπορεί να διαπιστώσει κανείς ότι το πραγµατικό
ΑΕΠ κατά το δεύτερο τρίµηνο του 2011 παρουσίασε µείωση κατά
7,3% σε σχέση µε πέρυσι, οι επενδύσεις µειώθηκαν κατά 18% και
η κατανάλωση κατά 7%, ενώ οι εξαγωγές αυξήθηκαν µόνο κατά
2%. Υπάρχει αναµφίβολα, οξύ πρόβληµα όσον αφορά τα δηµο-
σιονοµικά έσοδα. 

Βέβαια, τα ερωτήµατα που τίθενται είναι εύλογα και θα έλεγα
πάγια για την ελληνική πραγµατικότητα. Με ποιο σχέδιο –αυτό
είναι το ερώτηµα- µε ποιες δοµές, µε ποιους µηχανισµούς θα
προσεγγίσει ο νέος προϋπολογισµός τους µεγάλους στόχους
που έχει θέσει; 

Επειδή οφείλουµε να είµαστε ρεαλιστές, κατά τη γνώµη µου,
η Κυβέρνηση Παπαδήµου στο χρόνο που θα είναι στα πράγµατα
οφείλει να πράξει τα παρακάτω: Πρώτα από όλα, να εµπεδώσει
το κλίµα συναίνεσης και συνεννόησης. Δεύτερον, να κινητοποι-
ήσει δηµιουργικά τις κοινωνικές οµάδες, τις επαγγελµατικές κα-
τηγορίες και τις παραγωγικές δυνάµεις της χώρας. Τρίτον, να
αντιµετωπίσει µε ιδιαίτερη ευαισθησία το ζήτηµα της κοινωνικής
συνοχής. 

Όλοι µας γνωρίζουµε ότι αυτή έχει πληγεί ανεπανόρθωτα από
τις οριζόντιες πολιτικές που υιοθετήθηκαν τα δύο τελευταία χρό-
νια, πολιτικές που εξίσωσαν τους έχοντες µε τους µη έχοντες και
κυρίως έθιξαν τους µισθωτούς και τους χαµηλοσυνταξιούχους.
Θέλω να πιστεύω –και όλοι µας, φαντάζοµαι, το ίδιο πράττουµε-
ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν θα δει κανέναν φτωχό, µη έχοντα να
του κόβεται το φως στο σπίτι του από τη ΔΕΗ, επειδή δεν έχει
να πληρώσει το συγκεκριµένο φορολογικό βάρος. Αναφέροµαι
σε αυτούς που πραγµατικά δεν έχουν. 

Βέβαια, θα πρέπει να µιλήσουµε όλες εµείς οι πολιτικές δυνά-
µεις µε ειλικρίνεια και καθαρότητα. Να θυµηθούµε τη φράση του
Σολωµού που λέει ότι εθνικό είναι το αληθές, γιατί κανείς δεν
µπορεί να παραβλέπει την πραγµατικότητα ούτε να καλλιεργεί
ψευδείς και άκαιρες προσδοκίες και αναµονές. 

Κυρίες και κύριοι, αποτιµώντας την πορεία της χώρας από την
είσοδό µας στο µηχανισµό στήριξης, µπορούµε να καταλήξουµε
σε ασφαλή συµπεράσµατα. Το ένα είναι ότι τότε η κυβέρνηση
παγιδεύτηκε χωρίς λόγο και αντίλογο, χωρίς προπαρασκευή και
έγκαιρη προετοιµασία, χωρίς εναλλακτικές προτάσεις στις µο-
νοµέρειες τόσο του µνηµόνιου, όσο και του µεσοπρόθεσµου. Το
κύριο απ’ όλα είναι ότι δεν αντιµετώπισε σωστά τις πολιτικές και
οικονοµικές προτεραιότητες που αυτά έθεταν. 

Τα αποτελέσµατα είναι γνωστά σε όλους µας. Έχουµε αύξηση
των φόρων, χωρίς όµως παράλληλη αύξηση των εσόδων, µείωση
των εισοδηµάτων και άρα µείωση της αγοραστικής δύναµης των
πολιτών, ύφεση στην αγορά και εν γένει κοινωνική αγανάκτηση
και δυσανεξία. Αυτή τη σκληρή πραγµατικότητα βιώσαµε περισ-
σότερο απ’ όλους, κυρίες και κύριοι, οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.
Υπό τη δαµόκλεια σπάθη της αποφυγής των χειρότερων, αναγ-
καστικά στηρίξαµε αδιέξοδες και αναποτελεσµατικές πολιτικές. 

Απ’ αυτό το Βήµα, λοιπόν, στο µέτρο της ευθύνης µου, οφείλω
να ζητήσω συγγνώµη στον ελληνικό λαό για όσα υπέστη!

Όσο, όµως, αλήθεια είναι τα πιο πάνω, άλλο τόσο αλήθεια
είναι πως η χώρα µας έµεινε όρθια και ζωντανή από τις αποφά-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 26 Οκτωβρίου, στις οποίες η
ελληνική πλευρά είχε ουσιαστική συµµετοχή και αυτό πρέπει να
της αναγνωριστεί. Ήταν το µείζον που µπορούσε να κατακτηθεί
σ’ αυτή τη φάση και σ’ αυτές τις συνθήκες. Βέβαια, από τότε
µέχρι τώρα, µεσολάβησε η δυσάρεστη και οδυνηρή απόφαση για
το δηµοψήφισµα, αλλά και η αναίρεση αυτής της απόφασης µε
τα γνωστά γεγονότα που ακολούθησαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, όλα αυτά συνιστούν παρελθόν. Κυρίες και κύριοι, σή-
µερα, η Κυβέρνηση Παπαδήµου, µε τη στήριξη της συντριπτικής
πλειοψηφίας της Βουλής, καλείται να δροµολογήσει και να υλο-
ποιήσει αυτές τις αποφάσεις στο χρόνο που βρίσκεται στην εξου-
σία. Είναι αποφάσεις που αν υλοποιηθούν, δηµιουργούνται
βήµα-βήµα οι προϋποθέσεις για την ανάταξη και ανάκαµψη της
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ελληνικής οικονοµίας. Γι’ αυτό και το έργο που έχει αναλάβει
αυτή η Κυβέρνηση είναι µεγάλο και κρίσιµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Κυβέρνηση Παπαδήµου, δίνοντας µάχη µε το χρόνο, καλεί-
ται να κάνει πράξη τις δεσµεύσεις της δίνοντας στο λαό µας το
δικαίωµα να ελπίζει ξανά. Τα πολιτικά κόµµατα που την υποστη-
ρίζουν, οφείλουν να πάρουν καθαρές και σαφείς θέσεις. Δεν
µπορούν να την αντιπολιτεύονται συµπολιτευόµενα ούτε να τη
συµπολιτεύονται αντιπολιτευόµενα. Το έργο της δεν είναι για τα
κόµµατα που τη στηρίζουν. Είναι έργο για τη χώρα και για την
οικονοµία. Είναι έργο για την αποκατάσταση της ευρωπαϊκής πο-
ρείας της χώρας. Γι’ αυτό και ο προϋπολογισµός της πρέπει να
υπερψηφιστεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λιντζέρη, ο οποίος έκανε αναφορές στο Δηµοσθένη και στο Σο-
λωµό, όχι γιατί εγώ ήµουν στην Έδρα, αλλά γιατί είναι γνωστή η
ελληνική παιδεία από την οποία διακατέχεται.

Παρακαλείται τώρα ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. Μάριος
Σαλµάς –από την Αιτωλική Συµπολιτεία µιλάµε, κύριε Αθανάσιε
Παφίλη, καθώς µιλά ως εκπρόσωπος της Αιτωλικής Συµπολι-
τείας- να λάβει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς είµαστε από τη Ρούµελη και τις
Θερµοπύλες, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Γι’ αυτό το σηµειώνω!
Ορίστε, κύριε Σαλµά, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθανόµαστε όλοι

πρωτόγνωρα σ’ αυτή τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό του
2012, γιατί κατατίθεται από µία µεταβατική Κυβέρνηση ειδικού
σκοπού που τη στηρίζουν τρία κόµµατα. Όµως, πρέπει να σας
πω ότι σε καµµία περίπτωση δεν αποδέχοµαι αυτόν τον όρο της
«Κυβέρνησης της συνευθύνης».

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Γιατί, κύριε συνάδελφε;
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Θα σας εξηγήσω, κυρία Μερεντίτη.
Η υπόθεση της ευθύνης, όταν έχουµε την εκτελεστική εξου-

σία, αφορά τους Υπουργούς που σχεδίασαν στο αντικείµενό
τους τον προϋπολογισµό του 2012 και θα κρίνει ο απολογισµός
του 2012 κατά πόσο ήταν επιτυχής ο στόχος. Σε καµµία περί-
πτωση, δηλαδή, ο προλαλήσας εξαιρετικός συνάδελφος κ. Λιν-
τζέρης δεν πρέπει να έχει συνευθύνη µε κανέναν Υπουργό που
απέτυχε να σχεδιάσει ή να υλοποιήσει αυτό που σχεδίασε.

Εποµένως, φθάσαµε εδώ να συζητούµε αυτόν τον ιδιαίτερο
προϋπολογισµό που αναµφίβολα έχει πάρα πολύ σκληρά µέτρα
για το λαό µας, τα οποία θα µπορούσε να τα ανεχτεί –όχι ευχα-
ρίστως βέβαια- αν έβλεπε ότι οι θυσίες του πιάνουν τόπο. Πρέπει
απ’ αυτό το Βήµα να εξηγήσω ότι άφεση δεν πρόκειται να δώσω
σε κανέναν –µα, κανέναν- Υπουργό για όσο διάστηµα µείνει
ακόµα και σ’ αυτήν την Κυβέρνηση, εάν δεν πιάσουν τόπο τα
µέτρα που θα ληφθούν εις βάρος των πολιτών, είτε αφορούν πε-
ρικοπή κοινωνικών δαπανών είτε αφορούν αύξηση της φορολο-
γίας.

Βεβαίως, αυτός ο προϋπολογισµός έχει τα στενά περιθώρια
που πρέπει να τον στηρίξουµε, γιατί και οι δανειστές έθεσαν αυ-
στηρά πλέον τα δηµοσιονοµικά περιθώρια µέσα στα οποία πρέ-
πει να κινηθούµε. Όµως, δεν µπορούµε να αφήσουµε στην άκρη
το γιατί φθάσαµε µέχρι εδώ και να µην τοποθετηθούµε επ’
αυτού. Το χρωστούµε στον Απολογισµό του 2011, γιατί πέρυσι
εδώ κάποιοι Υπουργοί που σήµερα βρίσκονται σ’ αυτήν την Κυ-
βέρνηση –και δεν σηµαίνει ότι επειδή βρίσκονται σ’ αυτήν την Κυ-
βέρνηση έχουν και την εµπιστοσύνη τη δική µου προσωπικά-
έφτιαξαν έναν προϋπολογισµό, του οποίου τα αποτελέσµατα
απέτυχαν να τα δουν να πιάνουν τόπο. Δηλαδή, είχαµε µία Κυ-
βέρνηση η οποία ήταν µη επιτυχηµένη.

Για να τεκµηριώσω το παραπάνω, θα σας πω το εξής: Πότε µία
κυβέρνηση είναι επιτυχηµένη; Πρώτον, είναι επιτυχηµένη όταν
υλοποιεί τις προεκλογικές δεσµεύσεις. Και δεν χρειάζεται να πω
ότι η προηγούµενη αποτυχηµένη Κυβέρνηση που οδήγησε σ’
αυτήν τη µεταβατική Κυβέρνηση Παπαδήµου ήταν αποτυχηµένη!

Γιατί; Θυµηθείτε τους στόχους που είχε θέσει για ανάπτυξη. Θυ-
µηθείτε τις υποσχέσεις για αυξήσεις των µισθών και, µάλιστα,
στα όρια του πληθωρισµού. Θυµηθείτε το «λεφτά υπάρχουν» και,
µάλιστα, τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία ήταν ανείσπρα-
κτες οφειλές προς το δηµόσιο που θα εισέπραττε αυτή η Κυβέρ-
νηση.

Άρα, στον πρώτο στόχο, στο πρώτο κριτήριο, απέτυχε η Κυ-
βέρνηση.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι µία κυβέρνηση είναι επι-
τυχηµένη, όταν επιτυγχάνει τους στόχους. Σας θυµίζω τους στό-
χους του προϋπολογισµού του 2010, οι οποίοι κράτησαν µόνο
δύο µήνες, διότι το Φλεβάρη του 2010, δηλαδή δύο µήνες µετά
το Δεκέµβρη του 2009 που ψηφίσατε εδώ τον προϋπολογισµό,
ήρθε το Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης να αναθεω-
ρήσει τους στόχους του προϋπολογισµού του 2010. Τρεις µήνες
αργότερα ήρθε το µνηµόνιο ή δανειακή σύµβαση, όπου αναθε-
ωρούσε πλήρως τους στόχους του Προγράµµατος Σταθερότη-
τας και Ανάπτυξης. 

Βεβαίως, οκτώ µήνες µετά, ήρθε ο προϋπολογισµός του 2012,
ο οποίος και αυτός αναθεωρήθηκε έξι µήνες µετά µε το µεσο-
πρόθεσµο πρόγραµµα, το οποίο δύο µήνες µετά, ουσιαστικά
στην πράξη τροποποιήθηκε µε την απόφαση της 21ης Ιουλίου
που χειροκροτήθηκε τότε από το Υπουργικό Συµβούλιο, η οποία
και αυτή τρεις µήνες µετά την 27η Οκτωβρίου εκρίθη ανεπιτυχής
και µπήκαµε σε µία νέα συµφωνία, η οποία και αυτή λίγο µετά
χρειάστηκε ένα νέο δηµοψήφισµα και η οποία τίναξε στον αέρα
όλη την αξιοπιστία της χώρας.

Βεβαίως, είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση κανέναν από τους
στόχους δεν πέτυχε και το περίεργο είναι ότι ήταν αυτοί οι στόχοι
από ανθρώπους που είχαν µεγάλες φιλοδοξίες, αλλά µικρά σχέ-
δια, από ανθρώπους που ήταν στην Κυβέρνηση, που δεν µπόρε-
σαν όταν έπρεπε, γιατί δεν το έκαναν όταν µπορούσαν, γιατί
είχαν επικεντρώσει τη συνείδησή τους πάντα σ’ αυτά που φοβόν-
τουσαν και όχι σ’ αυτά που ήθελαν πραγµατικά. 

Η τρίτη προϋπόθεση για να είναι µία κυβέρνηση επιτυχής, είναι
να κάνεις ορθή εκτίµηση της κατάστασης. Θα σας πω ενδεικτικά
ότι ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών κ. Παπακωνσταντίνου εκτι-
µούσε το 2010 ότι θα έβγαινε η χώρα µας να δανειστεί στις αγο-
ρές το 2011 και λίγο αργότερα, ο νέος Υπουργός Οικονοµικών
κ. Βενιζέλος εκτιµούσε ότι η χώρα µας θα βγει στις αγορές να
δανειστεί το 2014! Όλα αυτά, για να καταλάβουµε λίγους µήνες
µετά ότι η χώρα µας δεν θα βγει στις αγορές να δανειστεί ούτε
σε δέκα χρόνια! 

Η µη σωστή εκτίµηση της κατάστασης είναι αυτονόητο ότι δεν
καθιστούσε ικανούς τους Υπουργούς που διαχειρίζονταν την
κρίση και έθεταν τους στόχους, για να µπορέσουν να βγάλουν
σχέδιο.

Η τέταρτη προϋπόθεση είναι η αποδοτικότητα των µέτρων.
Μπορείς να πάρεις µέτρα, είναι δικαίωµα της Κυβέρνησης να τα
πάρει, αρκεί να έχουν απόδοση. Όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εξανεµίστηκαν οι θυσίες των πολιτών. Μάλιστα, για να
το επιχειρηµατολογήσω αυτό, θα σας πω χαρακτηριστικά για τον
προϋπολογισµό του 2011 που συζητούµε σήµερα, χωρίς καµµία
διάθεση πολιτικής αντιπαράθεσης. Όµως, πρέπει να το πούµε.

Ο προϋπολογισµός του 2011 προέβλεπε 14 δισεκατοµµύρια
από µέτρα περιστολής δαπανών και αύξηση φορολογίας, συν 6
δισεκατοµµύρια από το µεσοπρόθεσµο, άρα 20 δισεκατοµµύρια,
συν 4 δισεκατοµµύρια από τα τελευταία µέτρα του φθινοπώρου,
σύνολο 24 δισεκατοµµύρια. Πόσα έπιασαν τόπο στο έλλειµµα;
Ούτε 2 δισεκατοµµύρια. Ζήτηµα να κλείσει στο 9%. Αλλά αν
πούµε ότι θα κλείσει στο 9,5%, είναι 2 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή,
που πήγαν τα υπόλοιπα 22 δισεκατοµµύρια θυσίες του ελληνικού
λαού; Εξανεµίστηκαν. 

Πέµπτη προϋπόθεση, για να είναι µία κυβέρνηση επιτυχηµένη,
είναι η ορθότητα των µέτρων. Ήταν ορθά τα µέτρα που πήρε η
Κυβέρνηση; Αυξήθηκαν τα έσοδα του κράτους από την αύξηση
του ΦΠΑ; Όχι, µειώθηκαν. Αυξήθηκαν τα έσοδα του κράτους από
την αύξηση του ειδικού φόρου καυσίµων; Όχι, µειώθηκαν. Λέµε,
λοιπόν: Πώς είναι δυνατόν να επαναλαµβάνεται αυτό το µίγµα
στον προϋπολογισµό του 2012, αφού απέτυχε το 2011;

Βρήκα τη λύση σ’ ένα βιβλίο, στο «Καρδιά, ψυχή και πνεύµα»,
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όπου λέει χαρακτηριστικά: Όταν αυτό που κάνουµε δεν αποδίδει,
έχουµε την τάση να κάνουµε περισσότερο απ’ αυτό και µε πε-
ρισσότερη ένταση. Μόνο έτσι εξηγείται. 

Έκτη προϋπόθεση, για να είναι επιτυχηµένη µία κυβέρνηση,
είναι η ανάπτυξη. Δεν χρειάζεται να κάνω κάποιο σχόλιο σ’ αυτό.
Δεν θα πω αν ήταν πράσινη ανάπτυξη σε µία χώρα που έχει βα-
θύτατη ύφεση, που εξανεµίζει όλη την αποτελεσµατικότητα των
όποιων µέτρων θα έπρεπε να ανεχτούν οι πολίτες. 

Τελευταία προϋπόθεση, για να είναι επιτυχηµένη µία κυβέρ-
νηση, είναι να βελτιώσει την εικόνα της χώρας στο εξωτερικό. Κι
εδώ δεν θα κάνω κάποιο σχόλιο. Θα πω µόνο ότι δεν θα δεχτούµε
να µην πιάσουν τόπο τα ευρώ που θα πληρώσουν οι Έλληνες φο-
ρολογούµενοι στο 2012. 

Επειδή η υποµονή έχει και τα όριά της, αλλά όταν τα εξαντλή-
σει ακουµπά τα όρια της δουλείας και της ανοχής, ο ελληνικός
λαός είµαι βέβαιος ότι δεν θα το ανεχτεί αυτό, γι’ αυτό η Κυβέρ-
νηση αυτή –για όποιο διάστηµα πρόκειται να µείνει, γι αυτούς
τους λίγους µήνες- είναι υποχρεωµένη να κάνει το παν για να
έχουµε ισοδύναµη κατανοµή των βαρών στην κοινωνία, κοινωνική
δικαιοσύνη και να µην απαξιωθεί εντελώς ο δείκτης προστασίας.
Διότι, σε τελική ανάλυση, αυτό που πρέπει να αποφασίσουµε
όλοι είναι ναι, να αποκτήσουµε πρωτογενές πλεόνασµα, ναι, να
πετύχουµε δηµοσιονοµική προσαρµογή, αλλά σε καµµία περί-
πτωση να µην έχουµε το κόστος της εξαθλίωσης λαών –ασιατι-
κών λαών- που έχουν τεράστια συναλλαγµατικά αποθέµατα,
αλλά οι πολίτες ζουν µε 3 ευρώ µεροκάµατο. Κάτι τέτοιο δεν
ονειρευόµαστε για την Ελλάδα και τους Έλληνες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σαλµά. 
Παρακαλείται ο κ. Αχµέτ Χατζή Οσµάν, Βουλευτής Ροδόπης

του ΠΑΣΟΚ, να προσέλθει στο Βήµα. 
ΑΧΜΕΤ ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα στη δίνη των οικονοµικών,

κοινωνικών και πολιτικών εξελίξεων, σε εθνικό, ευρωπαϊκό και
παγκόσµιο επίπεδο, η Κυβέρνηση και οι πολίτες δίνουν µία
σκληρή και επώδυνη µάχη. Για κανέναν από εµάς και για κανέναν
πολίτη αυτής της χώρας δεν είναι εύκολη η πορεία που δια-
νύουµε. 

Τα τελευταία χρόνια αλλάξαµε τις καθηµερινές µας συνήθειες.
Αισθανόµαστε πιο πιεσµένοι και ενδεχοµένως να αισθανόµαστε
περισσότερο ανασφαλείς για το µέλλον. Ωστόσο, ο φόβος και η
αβεβαιότητα δεν πρέπει να µας καταβάλουν. Εµείς πρέπει να κα-
θορίζουµε τις εξελίξεις κι όχι το αντίστροφο. Είναι δύσκολο να
συµβεί αυτό, όπως δύσκολο είναι να αλλάξουµε νοοτροπίες και
κατεστηµένα δεκαετιών. Αλλά χρειάζεται τόλµη, θάρρος, γεν-
ναίες αποφάσεις και γενναίες ενέργειες. 

Με αφορµή την συζήτηση για τον προϋπολογισµό, όπου γίνε-
ται εν µέρει ένας απολογισµός και ένας µελλοντικός σχεδιασµός,
θα καταθέσω τις προτάσεις και τις προσδοκίες των συµπολιτών
µου από την εκλογική µου περιφέρεια. Η αναπτυξιακή πορεία της
Ροδόπης παραµένει στάσιµη τα τελευταία χρόνια, για να µην
αναφέρω ότι έχει λάβει αρνητικά πρόσηµα. Πρόκειται για µία
φτωχή περιοχή. Οι συµπολίτες µου δυσκολεύονται να ανταπε-
ξέλθουν στις υποχρεώσεις τους, να καταβάλουν τους φόρους. 

Η ανεργία, ο οικονοµικός µαρασµός, η ερήµωση της βιοµηχα-
νικής περιοχής, η τάση για µετανάστευση έχουν στοιχειώσει την
περιοχή µας. Η γεωργία, ο πρωτογενής τοµέας που κάποτε απο-
τελούσε οικονοµικό πνεύµονα, έχει µετατραπεί σε οικονοµικό
εφιάλτη. 

Τελευταία διαπιστώνουµε µεγάλο ενδιαφέρον από την πλευρά
των αγροτών για το Πρόγραµµα Μίσθωσης Δηµόσιας Γεωργικής
και Κτηνοτροφικής Γης. Θεωρώ ότι το πρόγραµµα αποτελεί ένα
σηµαντικό κίνητρο για την ενασχόληση µε τον πρωτογενή τοµέα,
αλλά σε κατ’ εξοχήν αγροτικές περιοχές, όπως η Ροδόπη, θα πε-
ριµέναµε να δοθούν περισσότερες δηµόσιες εκτάσεις, οι οποίες
παραµένουν ούτως ή άλλως αναξιοποίητες.

Αποτελεί χρέος µας να στηρίξουµε µε κάθε τρόπο και κάθε
µέσο τους παραγωγούς µας. Πάντα αναφέροµαι στον καπνό,
που είναι ενδεικτικό παράδειγµα για την Ροδόπη. Ο µέσος όρος
εισοδήµατος ενός καπνοπαραγωγού της Ροδόπης είναι εξαιρε-

τικά χαµηλός, ίσως ο χαµηλότερος σε όλη την επικράτεια συγ-
κριτικά µε τους υπόλοιπους κλάδους απασχόλησης, αλλά και µε
όσους απασχολούνται στον πρωτογενή τοµέα µε άλλες καλλιέρ-
γειες πέραν του καπνού, ή µε την κτηνοτροφία. 

Οι ενισχύσεις αποτελούν απαραίτητο και αναγκαίο συµπλή-
ρωµα στο εισόδηµα των καπνοπαραγωγών. Οι καπνοπαραγωγοί
µας ζούνε µε το φόβο απώλειας των ενισχύσεων. Όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια ακούµε για νέες καλλιέργειες, για στροφή σε
νέα δεδοµένα. Στην πραγµατικότητα κανείς στο παρελθόν δεν
έριξε λεφτά να επενδύσει στην περιοχή, να µάθει στους ανθρώ-
πους τις νέες καλλιέργειες, να τους βοηθήσει και να τους πείσει
ότι αυτές έχουν µέλλον. 

Εδώ θέλω να αναφέρω και το εξής: Πολιτικά πρόσωπα επισκέ-
πτονται πολλές φορές την περιοχή µας και απευθύνονται στους
καπνοπαραγωγούς σαν να έχουν στην τσέπη τους µία µαγική
λύση για την προώθηση του καπνού που θα εκτοξεύσει την τιµή
του στα ύψη. Απ’ αυτό το Βήµα καλώ όλους, όσοι ισχυρίζονται
ότι γνωρίζουν από πρώτο χέρι το θέµα, αν έχουν λύσεις, να τις
καταθέσουν στη Βουλή. 

Επίσης, θέλω να προτρέψω τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης να εξετάσει µία πιθανή τροπολογία ή υπουργική απόφαση ή
ένα νοµικό κείµενο, βάσει του οποίου ο καπνοπαραγωγός θα
απευθύνεται άµεσα στους εµπόρους, χωρίς την µεσολάβηση των
µεσιτών. Όποιος δίνει την καλύτερη προσφορά σ’ αυτόν να πω-
λούν οι παραγωγοί τα καπνά. 

Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση ο πόνος των αγροτών να γί-
νεται πολιτικό παιχνίδι. Είναι καθήκον µας να δώσουµε κίνητρα
στους αγρότες, να παραµείνουν ενεργοί, να στηρίξουµε τον
πρωτογενή τοµέα, να αυξήσουµε την παραγωγή, να καταστή-
σουµε την περιφέρειά µας πρότυπο αγροτικής παραγωγής και
να αξιοποιήσουµε στο έπακρο τα όσα προβλέπει η νέα ΚΑΠ προς
όφελος των παραγωγών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα άλλο θέµα που θέλω να
θέσω σήµερα είναι η συζήτηση που έχει ανοίξει εδώ και λίγο
καιρό στην περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας Θράκης σχετικά
µε τη δηµιουργία µίας ειδικής οικονοµικής ζώνης στα όρια της
περιφέρειας. Για το ζήτηµα αυτό καταθέσαµε ερώτηση µε έναν
συνάδελφο και µεταφέραµε το σκεπτικισµό της τοπικής κοινω-
νίας. Ζητήσαµε ακριβή ενηµέρωση για όποιο αναπτυξιακό σχε-
διασµό υπάρχει για την περιφέρειά µας. 

Για να είµαι ξεκάθαρος, η Ροδόπη και η περιφέρεια έχουν
ανάγκη από προσέλκυση επενδύσεων, ανάληψη νέων καινοτό-
µων πρωτοβουλιών και υλοποίηση εφαρµοσµένων πολιτικών.
Όµως, η όποια ανάπτυξη θέλουµε να είναι προϊόν διαβούλευσης
µε την τοπική κοινωνία, µε τους αρµόδιους φορείς και πάνω απ’
όλα, να διέπεται από αρχές, όπως ο σεβασµός στα δικαιώµατα
των εργαζοµένων, η αξιοποίηση των πρώτων υλών και του εργα-
τικού δυναµικού της περιοχής µας. Επιδίωξή µας είναι να έχουµε
µία ουσιαστική ανάπτυξη µε απτά αποτελέσµατα τόσο βραχυ-
πρόθεσµα όσο και µακροπρόθεσµα. 

Επίσης, θέλουµε να δούµε άµεσα την υλοποίηση έργων που
εκκρεµούν τις τελευταίες δεκαετίες, όπως είναι η κατασκευή του
νέου Νοσοκοµείου Κοµοτηνής, του Φράγµατος Ιάσµου, έργων
υδροδότησης, η ολοκλήρωση του Φράγµατος Ιασίου και των
δρόµων κυρίως στον ορεινό όγκο. 

Άφησα για το τέλος θέµατα, κατ’ εξοχήν, µειονοτικού ενδια-
φέροντος, τα οποία ωστόσο είναι µείζονος σηµασίας για τους
πολίτες της µειονότητας. Βασική επιδίωξή µου είναι να έχουµε
σύντοµα προτάσεις που θα δώσουν οριστικές και ικανοποιητικές
λύσεις στα προβλήµατα της µειονότητας. Το θέµα εκλογής του
µουφτή. Θεωρώ ότι οι συνθήκες έχουν ωριµάσει και ότι η δου-
λειά που ξεκινήσαµε µαζί µε τον Γιώργο Παπανδρέου πρέπει να
αποδώσει καρπούς. 

Το επόµενο διάστηµα η µειονότητα θέλει να ανοίξει ένας πα-
ραγωγικός διάλογος µε τους αρµόδιους φορείς του Υπουργείου
Παιδείας Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων για την εξεύρεση
της καλύτερης δυνατής λύσης. 

Με το ίδιο ενδιαφέρον πρέπει να δούµε το θέµα των διαχειρι-
στικών επιτροπών των βακουφίων και το θέµα της µειονοτικής
εκπαίδευσης για το οποίο πρέπει να υπάρχει συνεχές ενδιαφέ-
ρον και εις βάθος ενασχόληση. 
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Δηµιουργήθηκε ένας νέος τοµέας στο Παιδαγωγικό Τµήµα Δη-
µοτικής Εκπαίδευσης του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσα-
λονίκης. Πρέπει να υπάρχει ενδιαφέρον και ανταπόκριση στις
ανάγκες του τµήµατος, ούτως ώστε οι δάσκαλοι που θα στελε-
χώσουν στο µέλλον τα µειονοτικά σχολεία να είναι οι καλύτεροι
δυνατοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ανέφερα πολλές φορές από αυτό το Βήµα της Βουλής τα προ-

βλήµατα της µειονότητας. Πιστεύω ότι µε θετική πολιτική βού-
ληση θα δώσουµε λύσεις στα ζητήµατα που απασχολούν τη
µειονότητα και θα µετατρέψουµε τη Θράκη σε περιοχή πρότυπο
πολυπολιτισµικής και ειρηνικής συνύπαρξης οµάδων µε διαφο-
ρετική καταγωγή, διαφορετική θρησκεία, διαφορετικές παραδό-
σεις και διαφορετικές καταβολές. 

Από την πλευρά µου θέλω να εκφράσω την πεποίθησή µου ότι
υπάρχει µια καλή συνεργασία µε τα Υπουργεία, ότι ακούνε τις
προτάσεις µας και ότι είναι ανοιχτοί σε διάλογο. Μ’ αυτές τις
αρχές του δηµοκρατικού διαλόγου πρέπει να πορευθούµε και
στο µέλλον. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους, δηλώνω παρών στην προ-
σπάθεια που καταβάλλει η Κυβέρνηση και υπερψηφίζω τον προ-
ϋπολογισµό του 2012.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χατζή-Οσµάν. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ευρυτανίας
κ. Ηλίας Καρανίκας. Συγκεκριµένα, ο κ. Καρανίκας κατάγεται από
τη Βίνιανη. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ: Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Και ανησύχησα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ανησύχησε ο κ. Μωραΐ-

της. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Δεν έχει λόγο να ανησυχεί ο φίλος µου Υπουργός, διότι ούτως

ή άλλως έχουµε χωρισµένα τα τσανάκια µας. Όµως, είµαστε
τόσο γείτονες και πραγµατικά έχει επηρεάσει πολύ ο ένας τον
άλλον. Εξάλλου, η Ευρυτανία έχει κάνει µετάγγιση πληθυσµού
στην Αιτωλοακαρνανία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είστε ιστορικά συγγε-
νείς. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ: Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε και φέτος το κορυ-

φαίο νοµοθέτηµα που φέρνει κάθε κυβέρνηση, τον προϋπολογι-
σµό. Βέβαια, οι συνθήκες είναι πολύ δύσκολες και έτσι όπως
έχουν διαµορφωθεί, δεν έχουν καµµία σχέση µε τις περσινές και
είναι από τις δυσκολότερες µεταπολεµικά. 

Άκουσα µε πάρα πολύ προσοχή πολλούς συναδέλφους, πάρα
πολλούς Βουλευτές. Και βέβαια, θα ήθελα να πω ότι όσοι εθελο-
τυφλούν, είτε είναι «µπλε» είτε είναι «πράσινοι» και οι µεν αποδί-
δουν στην προηγούµενη διετία και οι άλλοι στην πενταετία,
κάνουν λάθος. Τα συσσωρευµένα λάθη, η κακή πολιτική και η
κακή διαχείριση δεκαετιών µας έφεραν εδώ. Αυτό που διαφέρει
είναι το ποσοστό συµµετοχής στην ευθύνη. 

Και βέβαια, αυτή τη στιγµή νοµίζω ότι δεν είναι η καταλληλό-
τερη ώρα για να κάνουµε αυτού του είδους τον απολογισµό, γιατί
ούτως ή άλλως έχουµε µια Κυβέρνηση την οποία στηρίζουν τρία
κόµµατα, ουσιαστικά τη στηρίζουν τα 5/6 των µελών του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου που τα έφερε τόσο κοντά η αδήριτη ανάγκη
στην οποία βρίσκεται ήδη ο τόπος µας. Αυτό θα έπρεπε να έχει
γίνει εδώ και καιρό. Ακριβώς οι συµπολίτες µας, ο ελληνικός
λαός ήταν πολύ πιο µπροστά από εµάς. Βέβαια, στις οµιλίες των
κυρίων Βουλευτών εξέλειπαν φέτος τα συνήθη κλισέ, όπως ότι
είναι δίκαιος, ότι είναι αναπτυξιακός, ότι είναι αναδιανεµητικός
κλπ. Όµως, υπήρξαν αρκετές κορώνες κοµµατικού πατριωτι-
σµού, που νοµίζω ότι δεν ωφελούν αυτήν τη στιγµή. 

Αυτός ο προϋπολογισµός έχει δύο ιδιαιτερότητες. Πρώτον,
τον συνέταξε µια Κυβέρνηση, τον ψηφίζει µια άλλη και ενδεχο-

µένως να κληθεί να τον εφαρµόσει κάποια τρίτη. 
Η δεύτερη ιδιαιτερότητα είναι ότι αυτός ο προϋπολογισµός σε

σχέση µε όλα τα άλλα χρόνια, τουλάχιστον σε σχέση µε τα τέσ-
σερα τελευταία που παρακολουθώ εγώ, στηρίζεται, όπως είπα
και νωρίτερα, σε µια διακοµµατική βάση µε µια πολύ µεγάλη πλει-
οψηφία, πάνω από διακόσιους πενήντα Βουλευτές.  

Στον τόπο µας αυτόν τον τρόπο συνεννόησης τον είχαµε υιο-
θετήσει και εδραιώσει εδώ και χρόνια. Εξάλλου, εκεί είµαστε
πάρα πολύ λίγοι, ο ένας γνωρίζει τον άλλον και ξέρουµε ποιοι
µας ψήφισαν, ενώ έχουµε τη δυνατότητα να κουβεντιάζουµε και
να ανταλλάσσουµε απόψεις και µε αυτούς που δεν µας ψήφισαν,
χωρίς βέβαια αυτό να σηµαίνει ότι ο καθένας καταργεί τις δικές
του ιδεολογικές τοποθετήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
µε πάρα πολύ µεγάλο ψυχικό κόστος και µε αγωνία στηρίξαµε
πολιτικές της προηγούµενης κυβέρνησης που ήταν και άδικες,
αλλά και πάρα πολύ βαριές για τον ελληνικό πληθυσµό. 

Γι’ αυτό ακριβώς ευχόµαστε όλοι να πετύχει τους στόχους του
αυτός ο προϋπολογισµός. Διότι αν δεν πετύχει και χρειαστούν
πάλι µέτρα, ξέρουµε από το προηγούµενο διάστηµα ότι τα µέτρα
τα οποία λαµβάνονται είναι πάντα οριζόντια. Και κάθε οριζόντιο
µέτρο είναι τελείως άδικο. 

Τα µέτρα που πρέπει να ληφθούν ή που έπρεπε να είχαν λη-
φθεί έπρεπε να είναι κλιµακωτά, ανάλογα µε τη δυνατότητα που
είχε ο καθένας να µπορεί να προσφέρει. Οι έχοντες και κατέχον-
τες έπρεπε να έχουν προσφέρει πολύ περισσότερα και όχι οι
αδύναµοι. Αν χρειαστούν νέα µέτρα, πρέπει να γνωρίζετε οι κυ-
βερνώντες, οι της Κυβέρνησης, ότι δεν υπάρχει η δυνατότητα
από την πλευρά της πλειοψηφίας των συµπολιτών µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Εκείνο που θα ήθελα πάλι να τονίσω είναι ότι πρέπει να απο-
κατασταθεί το αίσθηµα της δικαιοσύνης και όχι µόνο σε επίπεδο
προσωπικό, αλλά και σε επίπεδο περιφερειών. Δεν υπάρχουν πε-
ριφέρειες, περιοχές πρώτης κατηγορίας και περιοχές δεύτερης
κατηγορίας. Εδώ µπορώ να αναφέρω πάρα πολλά παραδείγµατα
που έχουν σχέση µε τον τόπο µου. Όπως έλεγε ο αξέχαστος Ζα-
χαρίας Παπαντωνίου η Ευρυτανία, σηµαίνει πέτρα, στέρηση και
εγκαρτέρηση. Και δυστυχώς, όλα αυτά τα χρόνια είχαµε µπόλικη
τουλάχιστον στέρηση και αρκετή εγκαρτέρηση. 

Και είναι γεγονός ότι χωρίς να µηδενίζουµε κανενός την προ-
σπάθεια, έγιναν βήµατα. Όµως, αν τα συγκρίνουµε µε τα βήµατα
ή µε τα άλµατα άλλων περιοχών, τότε θα δούµε τη διαφορά. Δεν
µπορεί επειδή δεν βολεύει µια στροφή, να κάνουµε δεύτερη και
τρίτη σήραγγα σε άλλες περιοχές και εµείς να µην έχουµε πρό-
σβαση στον τόπο µας. Ευτυχώς, τουλάχιστον τελευταία και µετά
από αρκετούς αγώνες κατορθώσαµε να δροµολογηθεί η κατα-
σκευή του µόνου άξονα που συνδέει την Ευρυτανία µε τον κεν-
τρικό, µε την ΠΑΘΕ, το δρόµο Λαµία-Καρπενήσι. 

Όσον αφορά το εσωτερικό δίκαιο, θέλω να πιστεύω, κύριε
Υπουργέ –µιας και είστε και παρών- ότι δεν θα σταµατήσει η ροή
χρηµάτων και για τον επόµενο χρόνο µέχρι να ολοκληρωθούν τα
έργα. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι είναι ίσως ο µοναδικός –για
να µην πω από τους λίγους νοµούς- που έχει ακόµα χωµατόδρο-
µους σε πάρα πολλούς από τους παλιούς καποδιστριακούς δή-
µους. 

Βέβαια, προσπαθήσαµε να βελτιώσουµε τα θέµατα υγείας.
Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι τα µέτρα είναι επαρκή. Και µε τη
βοήθεια της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
µε τον κ. Γιαννόπουλο και τον κ. Σαλµά, κατορθώσαµε να κά-
νουµε πολυδύναµο και το ιατρείο της Γρανίτσας. Τώρα είναι η
σειρά µας να το στελεχώσουµε. Δυστυχώς, όµως, η γραφειοκρα-
τία καλά κρατεί και αυτό είναι κάτι που ξέρετε. Και βέβαια, εκείνο
που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι έχουµε ένα νοσοκοµείο κό-
σµηµα και µε τίποτα δεν πρέπει να υποστελεχωθεί ή µε τίποτα
δεν πρέπει να µείνει πίσω στη χρηµατοδότησή του. 

Και τώρα, θα ήθελα να πω δυο κουβέντες για τα καύσιµα. Δεν
είναι της παρούσας χρονιάς, αλλά είναι της χρονιάς του 2012.
Και επειδή ο φόρος µεταξύ πετρελαίου θέρµανσης και πετρε-
λαίου κίνησης θα ισοσκελιστεί, δεν ξέρω, κύριοι Υπουργοί, αλλά
θα πρέπει να βρείτε ένα λογάριθµο, ένα µαθηµατικό τύπο ώστε
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να µην αδικηθούν περιοχές, όπως είναι η δική µας. Διότι ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι εκεί ο χειµώνας ξεκινάει από το τέλος Αυ-
γούστου. Και δεν είναι δυνατόν, όταν έχουµε φτάσει να έχουµε
ατοµική ενέργεια και ο άνθρωπος έχει πάει στο φεγγάρι, εµείς
να ξαναγυρίσουµε στην ξυλόσοµπα. Αυτό αποτελεί οπισθοδρό-
µηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Και επειδή ακριβώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µια

Κυβέρνηση που στηρίζεται από τα 5/6 των µελών του ελληνικού
Κοινοβουλίου, χωρίς να θεωρηθεί ότι δίνω συµβουλές, εκφράζω
ενδόµυχους φόβους. Μη ροκανίσετε το χρόνο. Δεν υπάρχει πε-
ριθώριο χρόνου. Αξιοποιήστε τον όσο µπορείτε πιο σύντοµα. Επι-
πλέον, αξιοποιείστε τη δύναµη που σας δίνουν οι διακόσιοι
πενήντα πέντε Βουλευτές για να περάσετε νοµοσχέδια πάρα
πολύ σηµαντικά για τις αλλαγές στον τόπο µας, κάνοντας ένθεν
κακείθεν τις σχετικές υποχωρήσεις. 

Είναι ευκαιρία αυτοί ακριβώς να περάσουν τέτοιου είδους νο-
µοσχέδια, ώστε να αλλάξουν όσο γίνεται περισσότερο τον τόπο. 

Επιπλέον, θα ήθελα να πω το εξής: Μην βάζουµε τους δηµο-
σίους υπαλλήλους πάντα απέναντί µας. Και οι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι, όπως όλες οι κατηγορίες των εργαζοµένων, έχουν τους
άριστους, τους µέτριους και τους κακούς. Με αυτούς θα δουλέ-
ψετε. Με αυτούς θα πρέπει να στήσετε και να πετύχετε τους στό-
χους του προϋπολογισµού. Δεν µπορεί να τους βάζετε απέναντι.
Κάθε ισοπέδωση είναι άδικη. 

Ο κόσµος περνάει πάρα πολύ δύσκολα. Δεν είναι καιρός πια
για προσωπικές διαδροµές. 

Σας ευχαριστώ που έτυχα της προσοχής σας. Πιστεύω ότι
αυτός ο προϋπολογισµός έχει όλα τα εχέγγυα για να πετύχει,
αρκεί να µην χάσουµε χρόνο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ηλία
Καρανίκα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κωνσταν-
τίνος Τασούλας.

Παρακαλώ, κύριε Τασούλα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία δύο χρόνια κάθε

µέρα, κάθε εβδοµάδα, κάθε µήνας, µας επιφυλάσσονται εκπλή-
ξεις. Οι παραδοχές που κάνουµε κάθε φορά εν όψει των προβλη-
µάτων και των προκλήσεων που αντιµετωπίζουµε καταλύονται εν
συνεχεία, λόγω της διογκώσεως και της επιδεινώσεως αυτών των
προβληµάτων. Είναι εξαιρετικά δύσκολο, αν όχι ανέφικτο -µέχρι
στιγµής τουλάχιστον- να παρακολουθήσουµε στη χώρα µας -δυ-
στυχώς και στην Ευρώπη- την επιδείνωση των προβληµάτων. Και
πάντα νιώθει κανείς ότι υπολείπεται σε αυτό τον αγώνα δρόµου
µε την πραγµατικότητα. 

Μία δικαιολογία που θα µπορούσε να πει κανείς είναι πως δεν
ήµασταν συνηθισµένοι, παρά µόνο σε διαχείριση ευκράτων πε-
ριόδων. Είχαµε µία πολιτεία, µία κοινωνία, ένα πολιτικό σύστηµα,
το οποίο ήταν εξοικειωµένο µε το να διαχειρίζεται καταστάσεις
σε θερµοκρασία 25 βαθµών Κελσίου. Και όταν αυτό ανετράπη
άρδην, τότε η αµηχανία, η αναποφασιστικότητα, η κοντόφθαλµη
αντιµετώπιση διαδέχθηκαν τη χαρισάµενη εποχή των 25 βαθµών
Κελσίου, για να το περιγράψω µε µία θερµοκρασιακή εκδοχή. 

Σήµερα βλέπουµε ότι η χώρα µας δεν ήταν µόνη της στο ταµ-
πλό του προβλήµατος και δεν ήταν η αιτία του προβλήµατος που
κάνει την Ευρώπη να δεινοπαθεί. Πριν από λίγες ηµέρες µόλις,
η αµηχανία και τα ερωτηµατικά για την τύχη της ευρωζώνης ήταν
πολύ πιο καταλυτικά εν σχέσει µε την αµηχανία και την αγωνία
για την προσπάθεια της Ελλάδας να κρατηθεί µέσα στην ευρω-
ζώνη. Αµφισβητείτο έντονα και µε στοιχεία -και στατιστικά και πο-
λιτικά και κοινωνικά και οικονοµικά- αυτή καθεαυτή η ύπαρξη της
Ευρωζώνης. 

Μέσα σε αυτόν τον ορυµαγδό, λοιπόν, των γεγονότων, η χώρα
µας καλείται να ορθοποδήσει. Καλείται να σταθεί µέσα στο λιµάνι
το υπήνεµο. Καλείται να ρίξει άγκυρα, η οποία θα αντέξει τους
κραδασµούς της αποµάκρυνσής της από αυτό το λιµάνι. Η φάση,

στην οποία βρισκόµαστε ακριβώς, είναι η φάση, ώστε το αγκυ-
ροβόλιο που αναζητούµε να πρέπει να εξασφαλίσει ότι η χώρα
µας θα παραµείνει όρθια µέσα στην ευρύτερη οικογένεια, στην
οποία αναπόσπαστα ανήκει και βεβαίως, να παρακολουθήσει και
τις προσπάθειες αυτής της ευρύτερης οικογένειας να αντιµετω-
πίσει τα ρεύµατα που επιχειρούν να την παρασύρουν. Καθόλου
συνηθισµένη περίσταση για πολύ συνηθισµένους ανθρώπους,
όπως είµαστε εµείς. Και βεβαίως, πολλές φορές κάποιος µπορεί
να πει ότι σε αυτές τις κρίσιµες περιστάσεις αναδεικνύονται ασυ-
νήθιστες πολιτικές, ασυνήθιστες πρακτικές, ασυνήθιστοι άνθρω-
ποι και διαχειρίζονται τις τύχες της χώρας τους και την κρατάνε
όρθια µέσα –επαναλαµβάνω- σε αυτόν τον ορυµαγδό.

Η χώρα µας ξαφνικά πέρασε από µία φάση δυσκολίας σε µία
φάση παρ’ ολίγον εφιαλτική. Ό,τι και να λέµε για το εσωτερικό
πολιτικό παιχνίδι, ό,τι κατανόηση και αν θέλουµε να δείξουµε για
τον προηγούµενο Πρωθυπουργό, τον κ. Παπανδρέου, θυµίζω ότι
ήταν Πρωθυπουργός πριν από είκοσι µέρες και όχι πριν από εί-
κοσι χρόνια, όπως η πυκνότητα των γεγονότων κάνει πολλούς να
νοµίζουµε ή κάνει να θέλουν πολλοί να νοµίζουµε. Και επαναλαµ-
βάνω, ο κ. Παπανδρέου ήταν Πρωθυπουργός µόλις πριν από εί-
κοσι µέρες και όχι πριν από είκοσι χρόνια. Μέσα, λοιπόν, σε
αυτήν τη δυσκολία, αυτή η δύσκολη φάση της χώρας κόντεψε
να µετατραπεί σε εφιαλτική από µία απίστευτη συµπεριφορά
ανευθυνότητας, ρίσκου και επιπολαιότητας. Η υπόθεση του λε-
γόµενου δηµοψηφίσµατος ήταν µια ζαριά στην πλάτη της χώρας,
στην πλάτη µιας γονατισµένης χώρας. Και αυτή η ζαριά θα µπο-
ρούσε να αποβεί µοιραία για την Ελλάδα, εάν δεν συνέτρεχαν εν
συνεχεία ραγδαίες εξελίξεις, οι οποίες οδήγησαν σε πολύ ση-
µαντικές ανατροπές στο πολιτικό και οικονοµικό σκηνικό της
χώρας: Είχαµε αποχώρηση του κ. Παπανδρέου από την πρωθυ-
πουργία, είχαµε µία νέα Κυβέρνηση, η οποία στηρίχθηκε -και
στηρίζεται- από τρία κόµµατα και η οποία έχει µία βαρυσήµαντη
αποστολή µέσα στο χρόνο που της αναλογεί. 

Όλη αυτή η ιστορία των λεκτικών ακροβασιών, αν ο χρόνος
πρέπει να είναι παραπάνω, αν τα θέµατα πρέπει να είναι παρα-
πάνω, υποτιµούν αυτή την ίδια τη βαρυσήµαντη αποστολή αυτής
της Κυβερνήσεως. Η λήψη της έκτης δόσης, που χρόνιζε από τις
αρχές του φθινοπώρου, η διαχείριση των αποφάσεων της 26ης
και 27ης Οκτωβρίου και εν συνεχεία η πορεία προς την οµαλό-
τητα µέσω εκλογών, δεν είναι καθόλου ασήµαντα θέµατα. Αυτά
τα θέµατα, εάν κατοχυρωθούν –και κατοχυρώνονται σιγά-σιγά
µε ευθύνη, στην οποία πρωτοστατεί η Νέα Δηµοκρατία- θα οδη-
γήσουν τη χώρα και θα χτίσουν ένα προγεφύρωµα από την κρίση
προς την οµαλότητα.

Κάποιοι θεωρούν ότι το να γίνουν εκλογές -και αρχίζει µια κο-
λοκυθιά µε τις ηµεροµηνίες- είναι δείγµα επιπολαιότητας σε
αυτήν τη δύσκολη περίοδο που διανύουµε. Θυµίζω ότι σε µία πε-
ρίοδο αντίστοιχης εθνικής κρίσης τεράστιου µεγέθους, την πε-
ρίοδο της Μεταπολιτεύσεως το 1974, ενώ είχε καταληφθεί από
τον ΑΤΤΙΛΑ 1 και 2 το 40% της Κύπρου, ενώ επαπειλείτο ελληνο-
τουρκικός πόλεµος και η κυβέρνηση εθνικής ενότητας πάλευε
µε τα προβλήµατα, έχοντας και το µέτωπο µε τα πραγµατικά στα-
γονίδια και όχι τα φανταστικά, η κυβέρνηση εκείνη το Νοέµβριο
του 1974 έκανε εκλογές, όχι ασφαλώς επειδή οι εκλογές είναι
επιπολαιότητα εν µέσω κρίσεως, αλλά επειδή οι εκλογές είναι
έρεισµα ευθύνης, το οποίο στηρίζει µια χώρα, µια κοινωνία σε
ώρες κρίσεως. 

Έτσι και τώρα, η Νέα Δηµοκρατία µε ευθύνη, χωρίς πολλά
λόγια και χωρίς να προσχωρούµε στην κολοκυθιά των ηµεροµη-
νιών ή άλλων προσφιλών εκφράσεων για λόγους γεµίσµατος τη-
λεοπτικού ή δηµοσιογραφικού χώρου και χρόνου, στήριξε αυτή
την Κυβέρνηση, ψηφίζει αυτόν τον προϋπολογισµό, ο οποίος έτσι
κι αλλιώς έχει ψηφισθεί µέσω του µεσοπρόθεσµου και του πολυ-
νοµοσχεδίου και στηρίζει αυτές τις επιλογές που κατέστησαν
αναπόφευκτες µετά την αποτυχία της κυβερνήσεως του ΠΑΣΟΚ
να πείσει και να καταστήσει το χρέος µας βιώσιµο. Και στηρίζον-
τας αυτές τις επιλογές, µε ένα οµολογουµένως κόστος -προσω-
ρινό, είµαι βέβαιος- δείχνουµε το δρόµο της ευθύνης και της
ελπίδας στον ελληνικό λαό.

Ο δρόµος της ευθύνης και της ελπίδας έχει να κάνει µε το ότι
θα δοθεί ο λόγος στον ελληνικό λαό και η κυβέρνηση, η οποία
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θα προκύψει από το λόγο του ελληνικού λαού θα επιχειρήσει και
θα πετύχει –είµαι βέβαιος- µε τη στήριξη και τη δύναµη που θα
της δώσει ο ελληνικός λαός, να δώσει το στοιχείο της ελπίδας
σε όλα αυτά που µέχρι τώρα δεν είχαν το στοιχείο της ελπίδας.
Αυτή η πολιτική, η οποία σήµερα κλείνει ως µια δυσάρεστη πα-
ρένθεση θα σηµατοδοτήσει το ξεκίνηµα µιας νέας πολιτικής, η
οποία θα βγάλει τη χώρα από την κρίση και κυρίως θα προσφέρει
στο λαό, αυτό που επί δεκαετίες δεν είχε προσφερθεί: Μια βά-
σιµη ελπίδα για την ανάπτυξη, για την προοπτική, για την εργα-
σία, για την απασχόληση, για τους νέους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Είναι µια δύσκολη περίοδος για όλους. Είναι ευκαιρία η Ελ-
λάδα, έπειτα από µια φάση απίστευτης οικογενειοκρατίας που
κάποιοι ευφήµως τη βάφτισαν «πολιτικό σύστηµα», να αποκτήσει
επιτέλους και πολιτικό σύστηµα. Διότι από εδώ και πέρα, µε τη
νέα Μεταπολίτευση και µε τη διόρθωση της καταστάσεως είναι
ευκαιρία, εκτός των άλλων, να αποκτήσουµε και πολιτικό σύ-
στηµα που βαυκαλιζόµενοι νοµίζαµε επί τόσα χρόνια ότι είχαµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τα-

σούλα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι πέντε µαθητές και µαθή-
τριες, τρεις εκπαιδευτικοί και είκοσι τέσσερις γονείς από το 3ο
Δηµοτικό Σχολείο Γιαννιτσών.  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Μιχελογιαν-
νάκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για να δείτε το άτοπο της επιχειρηµατολογίας του κ. Τασούλα,

όσον αφορά την αναφορά του στον τέως Πρωθυπουργό, το µόνο
που µπορεί να σκεφθεί κανείς είναι ότι αυτό που οραµατίστηκε
µε τις θυσίες του ελληνικού λαού, αυτό που σχεδίασε, τη δανει-
ακή σύµβαση και όλο το πακέτο, η Νέα Δηµοκρατία σήµερα το
ψηφίζει και όχι µόνο το ψηφίζει, αλλά και η επόµενη κυβέρνηση,
η οποία θα έρθει είναι δεσµευµένη µε υπογραφές, για να το
εφαρµόσει. 

Δεν φταίει ο Παπανδρέου που η κακοδιαχείριση των ταµείων
ήταν της τάξης των 104 δισεκατοµµυρίων, ούτε για το ότι κλη-
ρονόµησε τα δώδεκα τελευταία χρόνια κακοδιαχείριση της ανά-
πτυξης στα 95 δισεκατοµµύρια, ούτε για τη φοροδιαφυγή των
πολλών δισεκατοµµυρίων, ούτε για την κακή τραπεζική πολιτική,
ούτε για το ότι µόνο το 15% της δηµόσιας περιουσίας ήταν γνω-
στή και το 40% καταπατηµένη, ούτε για το ότι δεν γνωρίζαµε καν
ποιοι δούλευαν στο κράτος, ούτε για το κόστος της γραφειοκρα-
τίας που ήταν της τάξης του 7%, ούτε για το ότι το κράτος στα
57 δισεκατοµµύρια έσοδα που είχε, τα 40 δισεκατοµµύρια τα
έδινε σε τόκους και τα 17 δισεκατοµµύρια σε µισθούς και συν-
τάξεις. 

Δεν έφτασε καθόλου στη λογική ότι και στη χρηµατιστηριακή
και στη χρηµατοπιστωτική και στη δηµοσιονοµική και στου ελ-
λείµµατος και στου χρέους και στου δανεισµού και στου πολιτι-
κού συστήµατος και στης κοινωνίας την κρίση, φτάσαµε, γιατί
µας ανάγκασαν πράγµατι να µπούµε στη λογική του νεοφιλελευ-
θερισµού του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και του νεοφιλε-
λευθερισµού των επικρατούντων κυβερνήσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Μειώσαµε εισοδήµατα, µειώσαµε προγραµµατικές δηµόσιες
επενδύσεις, αυξήσαµε φόρους, δεν αξιοποιήσαµε το ΕΣΠΑ, δεν
αξιοποιήσαµε δηµόσια περιουσία, δεν κάναµε ιδιωτικοποιήσεις.
Και έτσι από το 2010 ξαφνικά η φυσιογνωµία µας αλλοιώνεται
αναγκαστικά και χάνουµε ταξικούς φίλους. 

Η αγορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλει ούτε κού-
ρεµα γενναίο, ούτε έκδοση κοινών µετοχών, ούτε ευρωοµόλογο,
ούτε δεδικασµένα όπλα αυτοδιάθεσης των λαών τύπου δηµοψη-

φίσµατος γιατί χαλάει η σούπα. Και αυτά αποδεικνύονται. 
Σήµερα το διακύβευµα µπαίνει στον έλεγχο των κινήσεων του

κεφαλαίου να φορολογήσει επιτέλους τη χρηµατιστηριακή συ-
ναλλαγή και µπορώ να µπω και να κάνω ένα πιστωτικό πολιτικό
πρόγραµµα, να ελέγξω τους οίκους, να δηµιουργήσω την ευρω-
παϊκή ενοποίηση µέσα στην αντιπαράθεση βορρά-νότου, το
παλιό µητρόπολη-περιφέρεια που είχαµε εµείς, να ελέγξω τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, να ενισχύσω το κοινωνικό κράτος
και την κοινωνική οικονοµία. Να δηµιουργήσω νέο κοινωνικό και
παραγωγικό µοντέλο, να διαχειριστώ τον ορυκτό πλούτο, να δη-
µιουργήσω ένα στεγανό, ένα τέλος πια για τους µεγαλοεργολά-
βους δηµοσίων έργων που αλλοιώνουν το πολιτικό σύστηµα, να
αξιοποιήσω ακίνητη περιουσία, να αναθεωρήσω συνταγµατικά
την ασυλία, το «πόθεν έσχες», την ευθύνη υπουργών και να δω
χειροπέδες, να επιστρέψω τον κλεµµένο πλούτο από την Ελβε-
τία, να πατάξω τη φοροδιαφυγή. Να χτυπήσω το παθολογικό
τραπεζικό σύστηµα, να χτυπήσω το λαθρεµπόριο και το ποδό-
σφαιρο που είδαµε τι συνέβη όταν άρχισε να χτυπιέται, να χτυ-
πήσω αυτούς που θέλουν να κερδίσουν από τη χρεοκοπία του
ευρώ, να χτυπήσω αυτούς που θέλουν να κερδίσουν από την επι-
στροφή στη δραχµή, να χτυπήσω αυτούς που θέλουν να υποκα-
τασταθεί το πολιτικό σύστηµα που είπε ο προλαλήσας µε το
τεχνοκρατικό που σήµερα εξ ανάγκης ζούµε.

Σήµερα µε το νέο προϋπολογισµό και για να φτάσει η ύφεση
στο 2,8% και το έλλειµµα στο 5,4% και για να αυξήσω τα έσοδα
από 51 δισεκατοµµύρια στα 57 δισεκατοµµύρια και για να ελατ-
τώσω τα έξοδα στα 66 δισεκατοµµύρια από τα 71 δισεκατοµµύ-
ρια, σαφώς και πρέπει να κόψω. Και κόβω 2,5 δισεκατοµµύρια
από φυσικά πρόσωπα, 2,5 δισεκατοµµύρια από ιδιοκτήτες ακι-
νήτων, κόβω από µισθούς 1,6 δισεκατοµµύρια, κόβω από συντά-
ξεις 1,8 δισεκατοµµύρια, κόβω από την τοπική αυτοδιοίκηση,
κόβω 1,5 δισεκατοµµύριο από το ΙΚΑ. Και αυτά τα κόβω για να
πετύχω τι; Μετά από δέκα χρόνια να έχω πρωτογενές πλεόνα-
σµα. Ναι; Για να το πετύχω όµως το πρωτογενές πλεόνασµα
ώστε να ελαττώσει το δηµόσιο χρέος, πρέπει εξ ανάγκης να φτά-
σει στο 5% και όχι στο 1,6%. Και αυτό είναι ένα πολιτικό µήνυµα.

Έρχοµαι στα τρέχοντα ζητήµατα. Όσον αφορά το φόρο ακι-
νήτων χρειάζεται επαναπροσέγγιση µε κοινωνικούς όρους. Στα
αυθαίρετα πρέπει να δοθεί δυνατότητα για να πληρωθούν. Όσον
αφορά τα δάνεια, δεν πρέπει να γίνουν πλειστηριασµοί, αλλά
ρυθµίσεις. Ο κόσµος δεν µπορεί να πληρώσει. Στο ζήτηµα το
αγροτικό πρέπει να δοθούν αποζηµιώσεις, όπως είναι το e-coli.
Το «καλάθι» πρέπει να οριοθετηθεί. Υπάρχουν επτά χιλιάδες προ-
γράµµατα βελτίωσης, τα οποία είναι χαµένα. Αναφορικά µε τους
γιατρούς και τους φαρµακοποιούς, ως γιατρός λέω ότι πρέπει
να δοθούν τα χρήµατα. Τα έχουν ανάγκη αυτοί οι άνθρωποι τα
χρήµατα που τους χρωστάνε. Το θέµα της εφεδρείας χρειάζεται
προσοχή. Όσον αφορά τις συντάξεις, το µόνο πράγµα που δίνε-
ται εξολοκλήρου στην αγορά είναι οι συντάξεις. Οπότε το πρώτο
ζήτηµα αποκατάστασης µιας και είναι η ρευστότητα της ίδιας της
αγοράς είναι η αποκατάστασή των συντάξεων. Ο ΦΠΑ πρέπει να
επαναπροσεγγιστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην προτροπή του ο Γιώργος
Παπανδρέου «οι πολιτικοί να είναι µπροστά από την αγορά» σή-
κωσε ένα σταυρό. Και όχι µόνο σήκωσε αυτό το σταυρό, αλλά
τον λιθοβολούσαν µε πέτρες. Ιστορικά, όµως, οι πέτρες που του
πετούσαν θα είναι αυτές που θα του χτίσουν µελλοντικά και τον
ανδριάντα του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Ιωάννη Μιχελογιαννάκη. 

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κυριακοπούλου, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αχαΐας.

ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύρια Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η χρηµατοοικονοµική κρίση στις

Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, η οποία επεκτάθηκε στην Ευ-
ρώπη βυθίζοντας την παγκόσµια οικονοµία σε ύφεση, οι κυρίαρ-
χες αντιλήψεις για τις αυτορρυθµιζόµενες αγορές και την
ελαχιστοποίηση της παρέµβασης του κράτους έχουν ανατραπεί.
Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι αυτή η χρηµατοπιστωτική αστάθεια
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επέβαλλε και σκληρά δηµοσιονοµικά µέτρα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε τον προϋπολογισµό

σε συνθήκες κρίσης χρέους, αλλά και περιορισµού των επενδύ-
σεων, µε αποτέλεσµα την ένταση και τη γενίκευση της ανασφά-
λειας των λαών. Έτσι ο προϋπολογισµός του 2012 συντάχθηκε
στη δυσκολότερη οικονοµική συγκυρία της σύγχρονης µεταπο-
λεµικής ιστορίας της χώρας µας και στο γενικότερο κλίµα ύφε-
σης και δηµοσιονοµικής κρίσης παγκοσµίως. Διακρίνεται όµως
από σύνεση και πλήρη συναίσθηση της σηµερινής οικονοµικής
συγκυρίας. Μπορούµε να πούµε ότι είναι ένας ρεαλιστικός προ-
ϋπολογισµός που θέτει δύσκολους στόχους που µπορούν όµως
να πραγµατοποιηθούν, αν εφαρµοστούν όσα µέχρι σήµερα θε-
σµοθετήθηκαν, κατανοώντας όλοι ότι είναι η τελευταία µας ευ-
καιρία για ανάκαµψη. 

Ήδη το 2011 µειώσαµε σηµαντικά το έλλειµµα, ενώ το 2012
αναµένεται περαιτέρω µείωση στο 6,7% του ΑΕΠ και µε το PSI
στο 5,4%. Με το «κούρεµα» του χρέους και την εθελοντική αν-
ταλλαγή οµολόγων αναµένεται σηµαντική µείωση του χρέους και
των µελλοντικών καταβολών για τόκους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αργήσαµε δυστυχώς πολύ να
κατανοήσουµε ότι η έξοδος από την κρίση δεν επέρχεται µε µο-
νόπλευρες προσπάθειες, αλλά µε συνεργασία και συλλογική
προσπάθεια. Ήδη ο λαός µας το αποδέχθηκε και υπέστη πολλές
θυσίες, για τη στήριξη της χώρας του. Αυτό που απουσίαζε ήταν
η κατανόηση της ευρύτερης σηµασίας της πολιτικής σύµπνοιας,
η συναίσθηση της κοινής ευθύνης και του κοινού χρέους των πο-
λιτικών κοµµάτων για την αντιµετώπιση όχι µόνο των δηµοσιονο-
µικών δεινών, αλλά και των αναγκαίων διαρθρωτικών µεταρρυ-
θµίσεων. 

Άλλωστε σήµερα υπάρχουν αποφάσεις που δεσµεύουν και τις
επόµενες κυβερνήσεις. Προωθούνται µεταρρυθµίσεις που ήταν
αδύνατον να γίνουν πριν από την κρίση. Οι ατοµικές συµπεριφο-
ρές υποχώρησαν και υποτάχθηκαν στο συλλογικό καλό για να
υπηρετηθεί ο µέγιστος σκοπός της διάσωσης της Ελλάδας. Υπό
τις συνθήκες αυτές και δεδοµένου ότι τα µέτρα έχουν ήδη θε-
σµοθετηθεί, υπάρχουν όλα τα εχέγγυα, ώστε οι προβλέψεις
αυτού του προϋπολογισµού να επαληθευτούν και στο τέλος του
2012 να έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα και µικρότερο δηµόσιο
χρέος. Βασική, βέβαια, προϋπόθεση είναι να εφαρµοστούν πιστά
όσα συµφωνήθηκαν την 26η Οκτωβρίου, αλλά να σταθεί και
όρθια η Ευρωζώνη ώστε να επιτευχθεί η βαθύτερη πολιτική και
οικονοµική ενοποίηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας δεν είναι µόνο η
προσωρινή διάσωση της οικονοµίας και η χρόνια στήριξη στο δα-
νεισµό. Άµεσος στόχος είναι να απαλλαγούµε από τις αγκυλώ-
σεις µας, ώστε να βασιστούµε σταδιακά στις δικές µας δυνάµεις,
να εισέλθουµε σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, να προσελκύ-
σουµε επενδύσεις, να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις, να µειώσουµε
το κύµα ανεργίας, να ισχυροποιήσουµε το κοινωνικό κράτος, να
προωθήσουµε τα προϊόντα µας, να επενδύσουµε στον τουρισµό
και βαθµιαία να αναστρέψουµε την πορεία της βαθιάς ύφεσης
και των επιπτώσεών της. 

Να σηµειώσουµε ότι είναι ενθαρρυντικό το γεγονός ότι ήδη το
2011 είχαµε αύξηση στις εξαγωγές υπηρεσιών και προϊόντων και
το 2012 αναµένεται περαιτέρω αύξηση. 

Οµοίως, µεγάλη άνοδο παρουσίασε το 2011 ο τουρισµός µε
αύξηση των κερδών κατά 604 εκατοµµύρια και παράλληλη αύ-
ξηση των θέσεων εργασίας. Σύµφωνα µάλιστα µε το Σύνδεσµο
Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων, µε τους σωστούς χειρι-
σµούς οι θέσεις εργασίας σε τουριστικά επαγγέλµατα µπορούν
να αυξηθούν µέχρι το 2019 τουλάχιστον, κατά τριακόσιες εξήντα
χιλιάδες.

Ταυτόχρονα, θα βοηθήσουν και οι δηµόσιες επενδύσεις, αφού
θα απορροφήσουν µεγάλο µέρος των δαπανών του προϋπολο-
γισµού προερχόµενο κυρίως από κονδύλια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Το 2012 µάλιστα αναµένεται να απελευθερωθούν κον-
δύλια του ΕΣΠΑ, έτσι ώστε να υλοποιήσουµε µεγάλα έργα υπο-
δοµών, έργα στους οδικούς άξονες και τις συγκοινωνίες, έργα
περιφερειακής ανάπτυξης, µε αύξηση της κοινοτικής συµµετο-
χής από 85% σε 95% στα συγχρηµατοδοτούµενα έργα, που πέρα
από τα άµεσα οφέλη στην αναβάθµιση της ποιότητας ζωής, θα

συµβάλλουν και στην καταπολέµηση της ανεργίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ισχύει αυτό που λέγεται

ότι «η οικονοµία είναι και ψυχολογία» χρειάζεται να δούµε το συν-
τοµότερο δυνατό και κάποιες επενδύσεις. Και επιτέλους κάνω
έκκληση στην  Κυβέρνηση για τον οδικό άξονα Κορίνθου-Πα-
τρών, διότι δεν µας τιµά η εικόνα ενός τέτοιου δρόµου που απει-
λεί κάθε µέρα την ασφάλεια των χρηστών και υπονοµεύει την
ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παράλληλα πρωταρχικό µέληµα
για το 2012 θα πρέπει να είναι η θεσµοθέτηση και εφαρµογή ενός
δίκαιου φορολογικού συστήµατος µε ειδική µέριµνα για τις ευ-
παθείς κοινωνικές οµάδες που επλήγησαν από τα σκληρά µέτρα
και εποµένως αντίστοιχη κατανοµή βαρών για να επιτευχθεί η
φορολογική δικαιοσύνη.

Δεν µπορούµε βέβαια να µιλάµε για ανάπτυξη, αν δεν συνεχί-
σουµε τις διαρθρωτικές αλλαγές στο κράτος, στο πολιτικό και
διοικητικό σύστηµα, στη συγκρότηση ενός ασφαλούς µηχανι-
σµού είσπραξης των εσόδων του κράτους που θα στελεχώνεται
από ενσυνείδητους λειτουργούς, στο µηχανισµό πάταξης των
επίορκων εισπρακτικών οργάνων, στην πάταξη της φοροδιαφυ-
γής και της εισφοροδιαφυγής για την ενίσχυση της βιωσιµότητας
του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης, αν δεν δώσουµε σάρκα
και οστά στο παραγωγικό µοντέλο και µάλιστα αν δεν εξειδικεύ-
σουµε χωρίς καµµία καθυστέρηση τις δυνατότητές µας στο γε-
ωργικό, κτηνοτροφικό, τουριστικό τοµέα και στην αξιοποίηση του
φυσικού πλούτου της χώρας. 

Παράλληλα χρειάζεται να χειριστούµε µε µεγαλύτερη σύνεση
τις σηµερινές προκλήσεις και να απαλύνουµε τα σοβαρά προ-
βλήµατα που προκάλεσε η αποδιάρθρωση του κοινωνικού κρά-
τους, όταν υπό την πίεση των περιστάσεων και των ασφυκτικών
χρονοδιαγραµµάτων πήραµε αναγκαία, αλλά και ταυτόχρονα
επώδυνα µέτρα που διέρρηξαν τις σχέσεις εµπιστοσύνης µε την
κοινωνία που είχαν οικοδοµηθεί τις περιόδους των µεγάλων ρυθ-
µών ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στόχοι µας πρέπει να προ-
σβλέπουν στην επαναφορά της χαµένης αισιοδοξίας και επίκεν-
τρο πρέπει να είναι η εµπέδωση του περιεχοµένου της δηµο-
κρατίας. Και αυτή υπηρετείται µέσα από την αξιοπιστία των θε-
σµών, τις αρχές της ισότητας των ευκαιριών, την κατοχύρωση
του κράτους δικαίου και κυρίως της αλληλεγγύης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Είναι στο χέρι όλων των πολιτικών δυνάµεων να ζωντανέψουν
την ελπίδα των πολιτών, διότι η συλλογική µας µοίρα διαµορφώ-
νεται ταυτόχρονα σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ύψιστη υποχρέωσή µας είναι να
προστατέψουµε την ποιότητα ζωής και την καθηµερινότητα των
πολιτών για να µην ζήσουν τον εφιάλτη της δυστυχίας. Γι’ αυτό
και χρειαζόµαστε ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο µε πολιτικά πρό-
σωπα που θα µπορούν να συνεννοούνται, να σχεδιάζουν ακριβο-
δίκαια, για να είναι εφικτή µια ουσιαστική ανάπτυξη µέσα από
θεσµικές ρυθµίσεις, που θα υπηρετούν τα ευρύτερα συµφέροντα
του λαού και της πατρίδας µας. 

Άλλωστε οφείλουµε µε ψυχραιµία να προβούµε σε µια ειλι-
κρινή ανασκόπηση των µέτρων που πήραµε και των αποτελεσµά-
των τους, ώστε να σχεδιάσουµε και να ιεραρχήσουµε τους
στόχους για δίκαιη διανοµή πλούτου και ευκαιριών ανάλογα µε
τις θυσίες και τις ανάγκες των πολιτών, να ενισχύσουµε τις κοι-
νωνικές αξίες στη βάση της δικαιοσύνης, της αξιοπρέπειας και
του αυτοσεβασµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις σκέψεις στηρίζω
τον προϋπολογισµό ως σύνολο στόχων και δράσεων που γεννά
ελπίδα για το αύριο. Αν οι στόχοι αυτοί επιτευχθούν θα δοθεί µια
πνοή στην οικονοµία για να µπορεί να ανοίξει ο δρόµος για µια
νέα αρχή σε οικονοµικό, κοινωνικό και πολιτικό επίπεδο. 

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τη Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ, κ. Κυριακοπούλου Μαρία.

Το λόγο καλείται να λάβει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Κρεµα-
στινός Δηµήτριος.
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Ορίστε, κύριε Κρεµαστινέ, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός αυτός πρέπει οπωσδήποτε
να εκτελεστεί, διότι αν δεν εκτελεστεί, µπορεί να ανοίξουν οι
ασκοί του Αιόλου. 

Υπάρχει βέβαια µια διάχυτη ανησυχία, κυρία Πρόεδρε, ότι ο
προϋπολογισµός αυτός κινδυνεύει να µην εκτελεστεί και κινδυ-
νεύουν επίσης τα µέτρα της 26ης Οκτωβρίου να µην εφαρµο-
στούν, εάν υπάρξουν δυο προϋποθέσεις:

Η πρώτη είναι η ύφεση. Εάν η ύφεση ανεξέλεγκτα συνεχιστεί,
τότε κάποια στιγµή θα υπάρχει αδυναµία καταβολής των φόρων
και των υποχρεώσεων από τους µικροµεσαίους πολίτες.

Για να µη συµβεί αυτό πρέπει ο πολίτης να ενστερνιστεί τα
µέτρα. Πρέπει δηλαδή να πιστέψει ότι είναι αναγκαία, ότι είναι
το αναγκαίο φάρµακο για τη θεραπεία του. Για να συµβεί όµως
αυτό, για να πιστέψει ο πολίτης, πρέπει η Κυβέρνηση κάθε µέρα
να δίνει εξετάσεις και µάλιστα επιτυχείς. Ο πολίτης σήµερα δεν
έχει ακόµα πειστεί ότι η Κυβέρνηση πραγµατικά κινείται αποτε-
λεσµατικά κατά της φοροδιαφυγής. Ο πολίτης δεν έχει ακόµα
πειστεί ότι αυτοί οι οποίοι έχουν αφαιµάξει τις τράπεζες και την
εθνική οικονοµία -και µένουν ατιµώρητοι- τιµωρούνται και τα
λεφτά επανέρχονται πίσω στον κορβανά. Είναι ο ίδιος πολίτης,
ο οποίος θυσιάζει σε έναν πόλεµο τα χέρια του, τα πόδια του, τα
µάτια του, τη ζωή του και σήµερα αδυνατεί να το κάνει. Αυτός
που είχε πει στον τέως Πρωθυπουργό και Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ
στην αρχή «σου δίνω µια σύνταξη για να βγει η χώρα από το αδιέ-
ξοδο», δυστυχώς δεν το λέει πια σήµερα. 

Άρα, η Κυβέρνηση αυτή πρέπει καθηµερινά να δίνει εξετάσεις.
Δεν αρκεί να λέµε «συνελήφθη ένας», αλλά «συνελήφθησαν
τόσοι». Και τα λεφτά επανήλθαν ή δεν επανήλθαν; Δεν µπορεί να
συγκαλυπτόµεθα ή να συγκαλύπτονται από την Αρχή των Προ-
σωπικών Δεδοµένων. Τα προσωπικά δεδοµένα είναι για τους κα-
λούς πολίτες. Δεν είναι προάσπιση των µη εντίµων πολιτών, δεν
είναι προάσπιση για εκείνους οι οποίοι καταχρώνται –αν θέλετε-
την ανοχή των καλών πολιτών, οι οποίοι είναι συνεπείς στους φό-
ρους και στις υποχρεώσεις τους απέναντι στο κράτος. Και είναι
αυτό ένα σηµείο το οποίο θα πρέπει να το δει σοβαρά η Κυβέρ-
νηση. 

Η ύφεση είναι άγνωστο για πόσο καιρό ακόµα θα συνεχιστεί,
αλλά η ανάπτυξη µετατίθεται, λέει, κατά τον κ. Νταλάρα, τον επι-
κεφαλής των τραπεζών, για το τέλος του 2014 και αρχές του
2015. Ανάπτυξη το 2015; Και τι θα γίνει µέχρι τότε; Θα γίνει µια
βαλκανιοποίηση της οικονοµίας; Θα αυξηθεί ο περαιτέρω δανει-
σµός µας; Θα αυξηθεί η ανεργία; Οι χαµηλόµισθοι θα γίνουν πε-
ρισσότεροι; Πώς θα περάσουµε αυτά τα αδιέξοδα; Πώς θα
ξεπεραστούν αυτά τα προβλήµατα;

Ο κ. Ράιχενµπαχ, ο οποίος είναι επικεφαλής της αρµόδιας επι-
τροπής που παρακολουθεί κατά πόσο εφαρµόζονται τα µέτρα,
είπε κάτι που είναι πάρα πολύ σκληρό. Είπε «ανάπτυξη δεν θα
υπάρξει, αν δεν φθάσετε στον πάτο», που σηµαίνει στο βυθό. Δη-
λαδή, θα περιµένουµε να πάµε στο βυθό για να αρχίσει η ανά-
πτυξη; Δηλαδή, θα γίνει η Ελλάδα ανταγωνιστική των Σκοπίων,
της Βουλγαρίας, της Τουρκίας όσον αφορά τους µισθούς και τις
συντάξεις; Αυτό είναι το πρόβληµα και αυτό πρέπει να απαντη-
θεί.

Εν τούτοις, όµως, πάντα υπάρχει φως, αρκεί να θέλουµε να
δούµε το φως. Και ποιο είναι το φως; Η τουριστική ανάπτυξη της
χώρας. Γνωρίζετε όλοι ότι θεωρούµεθα ότι έχουµε τα καλύτερα
νησιά του κόσµου, τις καλύτερες θάλασσες του κόσµου, την κα-
λύτερη φυσική υποδοµή. Το ξέρετε ότι η χώρα είναι τελευταία
από πλευράς αριθµού τουριστών στη Μεσόγειο και την Ευρώπη
και µας έχει περάσει ακόµα και η φίλη Τουρκία, η οποία πριν από
µερικά χρόνια δεν γνώριζε τι θα πει τουρισµός; 

Η Τουρκία διαθέτει µόνο την ηπειρωτική παραλία, ενώ εµείς
διαθέτουµε όλα αυτά, και παραλίες και νησιά και οµορφιές. Το
BBC λέει ότι η Σαντορίνη είναι το πρώτο νησί στον κόσµο, η Μύ-
κονος το πέµπτο νησί, η Λίνδος στη Ρόδο δέκατη πέµπτη. Τελευ-
ταία, όµως, η Ελλάδα; Τι συµβαίνει, λοιπόν;

Όλοι οι πρωθυπουργοί, από το 1960 και µετά, από αυτό εδώ
το Βήµα µιλάνε για υποδοµές στον τουρισµό. Ποιες, όµως, είναι
οι υποδοµές στον τουρισµό; Φαντάζεται κανείς ότι η Ρόδος δεν

έχει αποκτήσει ακόµα την πρώτη της µαρίνα και αγωνίζεται γι’
αυτό εδώ και πενήντα χρόνια; Φαντάζεται κανείς ότι η απέναντι
ακτή έχει δεκάδες µαρίνες; Φαντάζεται κανείς ότι οι συγκοινω-
νίες ανάµεσα στα µικρά νησιά δεν είναι καθηµερινές; Πώς θα
αναπτυχθεί ο τουρισµός; Φαντάζεται κανείς σε τι κατάσταση βρί-
σκονται τα αεροδρόµιά µας σήµερα;

Ακούστηκε σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι έχουµε –λέει- κατά τό-
πους 300% αύξηση του τουρισµού. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Αν
δηλαδή, στο Αγαθονήσι τη µία µέρα πάει ένας τουρίστας και την
επόµενη πάνε τρεις, αυτό δείχνει 300% αύξηση του τουρισµού.
Αν, όµως, ο ένας τουρίστας είχε 10 ευρώ στην τσέπη του και οι
τρεις δεν είχαν κανένα, καταλαβαίνετε ότι είναι προτιµότερος ο
ένας τουρίστας αντί των τριών. Αυτό είναι η ποιοτική ανάπτυξη
του τουρισµού.

Ξέρετε ότι η Ελλάδα είναι από τις ελάχιστες χώρες που δεν
διαθέτει διεθνές συνεδριακό κέντρο είκοσι πέντε χιλιάδων και
τριάντα χιλιάδων θέσεων; Ελέχθη σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι δεν
υπάρχει ενδιαφέρον να αγοραστεί το Ταε Κβο Ντο. Μα, αυτό δεν
είναι συνεδριακό κέντρο. Τα διεθνή συνεδριακά κέντρα είναι ολό-
κληρες πόλεις. Κάτι τέτοιο δεν έχει η Ελλάδα, που σηµαίνει ότι
δεν γνωρίζουµε ακόµη και τα βασικά. 

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για αύξηση 300% του τουρισµού, δεν
λέµε τίποτα. Ακόµα και τα παιδιά που παρακολουθούν τις συνε-
δριάσεις της Βουλής, γνωρίζουν πως όταν µιλάµε µε ποσοστά
και όχι µε απόλυτους αριθµούς, δεν λέµε τίποτα. 

Είναι δυνατόν µε τέτοιες προϋποθέσεις να πιστέψουµε ότι εί-
µαστε ικανοποιηµένοι από την τουριστική ανάπτυξη; Θα ήταν δη-
λαδή, ικανοποιηµένη η Γερµανία αν δεν έκανε τα γνωστά
αυτοκίνητα ή τα γνωστά πολεµικά µέσα, όπως αεροπλάνα, υπο-
βρύχια κ.λπ., τα οποία πουλάει και εξήγαγε µόνο τα Ντεσεβό;

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι τα πράγµατα δεν είναι τόσο απλά.
Η χώρα βρίσκεται σε µία δραµατική καµπή. Η Κυβέρνηση πρέπει
να δει και να σχεδιάσει όλα αυτά και αν τα σχεδιάσει σωστά,
υπάρχει ελπίς. Αν µείνουµε σ’ αυτό που έχουµε σήµερα, δυστυ-
χώς εγώ τουλάχιστον δεν είµαι αισιόδοξος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Δη-
µήτριο Κρεµαστινό.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Λιάνα Κανέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για το φετινό προ-

ϋπολογισµό έχει πάρει µία µορφή, θα έλεγα, σχεδόν αυτοκτονική
για οποιοδήποτε οµιλητή εδώ µέσα. Άκουγα τον προλαλήσαντα
συνάδελφο, εκλεκτό ιατρό, να οµιλεί για τον τουρισµό.

Πείτε µου πώς να µιλήσουµε για τον προϋπολογισµό χωρίς να
αναφωνήσουµε «είναι ο καπιταλισµός, ηλίθιε»; Πείτε µου, πώς;
Μόνο αν είµαστε εκτός τόπου και χρόνου. Μόνο αν έχουµε προσ-
γειωθεί σ’ αυτήν την Αίθουσα µε κάποιο δίσκο από κάποιο πλα-
νήτη. 

Είµαστε σε µία Ευρώπη µε απίστευτες αντιφάσεις, µε απίστευ-
τους ανταγωνισµούς. Η χώρα µας είναι ξαφνικά εξαρτηµένη 40%
λόγω πιστώσεως από το ιρανικό πετρέλαιο, γιατί έχουν θριαµ-
βεύσει οι άλλοι στον εκδηµοκρατισµό της επαναφοράς της
µπούρκας στη Λιβύη. Γιατί αυτές είναι οι µεγάλες αλήθειες. 

Είµαστε σ’ ένα χώρο και συζητάµε έναν προϋπολογισµό
χώρας ή χώρου. Είµαστε χώρα ή χώρος; Δεν θα πω εγώ µεγα-
λοστοµίες, δεν θα αρχίσω να µιλάω για ξαφνικές ευαισθησίες εν-
τύπων περί σταγονιδίων στις Ένοπλες Δυνάµεις, όταν χουντικές
αντιλήψεις υπάρχουν εντός της Κυβέρνησης, µε θώκους υπουρ-
γικούς. Θα συζητήσουµε για τη δηµοκρατία υπ’ αυτούς τους
όρους; Όταν έχεις τέτοιους ανθρώπους µέσα στην Κυβέρνηση,
σε τι χρειάζονται αυτές οι συζητήσεις; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Θέλετε να συζητήσουµε για τα διεθνή µας θέµατα, γι’ αυτά
που θα έρθουν αύριο ή µεθαύριο, για τους εκβιασµούς; Απέναντι
σε ποιους θέλετε να απαντήσουµε; Σ’ αυτούς που δεν έχουν του-
ρισµό;

Υπάρχει ένας διάχυτος φόβος και θα σας πω ποιος είναι. Ο
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φόβος είναι ότι δεν έχετε κάνει µία βόλτα µέχρι τη χαλυβουργία.
Πηγαίνετε στη χαλυβουργία. Εκεί το ξέρετε, το παραλαµβάνετε
το µήνυµα. Φοβάστε. Δεν µπορείτε να φαντασθείτε πόσος κό-
σµος είναι εκεί κάτω, ενισχύει και είναι πραγµατικά αλληλέγγυος. 

Είναι πραγµατικά αλληλέγγυος στον πραγµατικά διωκόµενο,
στον πραγµατικά κατακερµατισµένο, ως άνθρωπο και ως φυσική
υπόσταση, τον κοµµατιασµένο εργάτη της Χαλυβουργίας, ο
οποίος αντιστέκεται όταν του λέτε ότι θα δουλεύει δύο ηµέρες
την εβδοµάδα ή καµµία. Είναι τετρακόσιοι και αντιστέκονται για
τους τριάντα τέσσερις απολυµένους, στους οποίους προστέθη-
καν άλλοι δεκαέξι και έγιναν πενήντα, θα γίνουν εξήντα. 

Αντιστέκονται και λένε ότι είναι όλοι απεργοί, όπως κάποτε θα
αναφωνούσαν κάποιοι εδώ µέσα: «η µισή καρδιά µου είναι στο
Πεκίνο», όλοι είµαστε Κινέζοι, όλοι ήµασταν Αµερικάνοι όταν έπε-
σαν οι δίδυµοι πύργοι, όλοι ήµασταν Λίβυοι όταν έπεσε ο Καν-
τάφι. Πόσες σηµαίες έχετε αλλάξει; Μονίµως ήσασταν κάτι άλλο. 

Σπεύδατε στις πρεσβείες, όταν υπήρχαν ανθρωπιστικές κατα-
στροφές. Όταν είχαµε το τσουνάµι, ήσασταν όλοι Γιαπωνέζοι.
Όταν ήρθε η Φουκοσίµα, ήσασταν όλοι εναντίον τον πυρηνικών
εργοστασίων. Γιατί δεν είσαστε όλοι µε τη Χαλυβουργία; Γιατί
δεν πάτε να κάνετε µία βόλτα από εκεί; Για πείτε και εσείς «είµα-
στε όλοι χαλυβουργοί». Γιατί; Επειδή Στάλιν σηµαίνει ατσάλι;
Επειδή η Χαλυβουργία σχετίζεται µε το ατσάλι; Για να µη φθά-
σουµε και σε αντικοµµουνιστικές φαιδρότητες, οι οποίες ακού-
γονται εσχάτως εδώ µέσα.

Διοικητικές µεταρρυθµίσεις, αναδιαρθρώσεις και όλα αυτά θα
σώσουν τον κόσµο. Έξω είναι ένας κόσµος που τον καλείτε, σαν
να είστε από άλλη εποχή, να ξεπεράσει τα ουσιαστικά του προ-
βλήµατα που προέρχονται από τη µεγάλη αλήθεια, από το 1974
και µετά: Δεν κυβέρνησε η εργατική τάξη! 

Πριν φτιαχτεί η Ευρώπη ή από τότε που υπάρχει η Ευρώπη και
µε δύο παγκοσµίους πολέµους στην πλάτη µόλις τα τελευταία
εκατό χρόνια και οι σοσιαλδηµοκράτες ως µοντέλο και οι χρι-
στιανοδηµοκράτες ως µοντέλο είναι αυτοί που µας έφεραν ως
εδώ. 

Έχουµε έναν προϋπολογισµό. Εσείς είπατε το ένα σχέδιο, το
άλλο σχέδιο, µνηµόνιο 1, µνηµόνιο 2, µνηµόνιο 3, αντισυνταγµα-
τικά, µη αντισυνταγµατικά, µικρή σηµασία έχει. Γιατί φθάσαµε
ως εδώ; 

Ποιος, πού, πώς και γιατί. Ποιος; Ξέρουµε. Δύο κόµµατα, εναλ-
λαγή, δύο κεντρικές ιδεολογίες, όµοιες στην πραγµατικότητα,
καθ’ όλα όµοιες. Πού; Στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Πώς; Το
ξέρουµε και αυτό. Μ’ αυτούς τους προϋπολογισµούς, µ’ αυτήν
τη θέση, βασικά στην αντίθεση, κεφάλαιο εναντίον εργασίας. 

Επιτρέψτε µου να γίνω σχεδόν αφελής. Στα ελληνικά «β» και
«α» κάνει «βα», δεν κάνει «βουά» και ας βοά. Ο στόχος είναι
σαφής. Τον ξέρει, τον πήρε πρέφα ο κόσµος. Αυτό φοβάστε
τώρα. Τελειώσαµε µε την έκτη δόση, θα πάµε στην έβδοµη. Η
έβδοµη είναι και η µεγάλη µε την καινούργια δανειακή σύµβαση.

Τι να σχολιάσει κάποιος σε αυτόν τον προϋπολογισµό: τι κό-
ψατε και τι αυξήσατε; Κατά 22% τις δαπάνες για τη συµµετοχή
µας στο ΝΑΤΟ; Πόσα παιδιά θα πάνε; Να σας πω εγώ πόσα θα
πάνε. Πάρα πολλά θα πάνε. Μην το παίρνετε για συναίνεση.
Έχετε δει στρατιωτικούς να δουλεύουν γκαρσόνια το βράδυ, πα-
ράνοµα, για να τσοντάρουνε, όπως κάνουν και πάρα πολλοί; Ξέ-
ρετε γιατί το κάνουν; Για να µην πάρουν επτά χιλιάδες για δύο
µήνες στη Σοµαλία. Τους δίνετε επτά χιλιάδες! 

Όποιος µε ακούει αυτήν τη στιγµή θα θεωρεί τον εαυτό του
ηλίθιο που δεν πάει στη Σοµαλία. Να φυλάξει τι; Το ψωµί της Χα-
λυβουργίας; Την απεργία στα τρόφιµα; Την αδυναµία να σταθεί
µία οικογένεια σήµερα; Τις πετσοκοµµένες συντάξεις διά παντός;
Το 127% συν επάνω στο τελευταίο σπιτάκι, που φθάνει κανένας
στη φαιδρότητα να αντιµετωπίζει εδώ µέσα την αντίληψη για ατο-
µική ιδιοκτησία της πρώτης κατοικίας, η οποία είναι πληρωµένη
τριάντα πέντε, σαράντα πέντε χιλιάδες φορές επάνω µέσα στα
τελευταία τριάντα πέντε χρόνια;

Ποιος κυβέρνησε; Οι εργάτες της Χαλυβουργίας; Συνέφαγαν
µε κάποιον αυτοί, όταν ερχόταν το κέρδος, όταν κλείνονταν οι
µεγάλες συµφωνίες για το χάλυβα, όταν η Ένωση Χάλυβα εξε-
λίχθηκε σ’ αυτό που σήµερα τολµάτε να αποκαλείτε Ευρωπαϊκή
Ένωση; Ούτε ευρωπαϊκή ούτε ένωση είναι, ούτε κατ’ ιδέα δεν

πλησιάζει την ιδέα της Ένωσης. Έχει σπάσει σε προτεκτοράτα
χώρες. Έχει ένα νόµισµα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα προλαλήσαντα συνάδελφο να λέει ότι θα σωθεί το

Έθνος, αν σωθεί το ευρώ; Ο κόσµος που µας ακούει έξω και δεν
έχει να φάει, θα περάσει τα µαύρα των Χριστουγέννων. Δεν έχει
κατάθλιψη γιατί έχει ψυχολογική αντίληψη των πραγµάτων, ούτε
γιατί η οικονοµία είναι ψυχολογία. Δεν ξυπνάνε οι άνθρωποι που
δεν έχουν να φάνε –πεντακόσιες χιλιάδες οικογένειες µε ούτε
έναν εργαζόµενο µέσα- µε την αντίληψη ότι διακυβεύεται η ψυ-
χολογία των αγορών και κρέµονται από τον NASDAQ. Δεν κρέ-
µονται από τον NASDAQ. Κρέµονται απ’ αυτά που κέρδισαν
µέχρι σήµερα.

Εάν από τα σχέδιά σας για την οικονοµία και για τον εξευρω-
παϊσµό της χώρας φτάσατε να λέτε ότι το ευρώ ισοδυναµεί µε
τη σωτηρία του έθνους λες και έχει γραµµένο πάνω, µπρος και
πίσω το «ελευθερία ή θάνατος», τότε να σας πω ότι αξιοποίηση
των µυαλών των Ελλήνων δεν είναι αυτό που έκανε ένας άνεργος
ηθοποιός στην Αµερική και το κάνει από το ’37 –µεσοπόλεµος-
µέχρι σήµερα, παρ’ότι έχει πεθάνει.

Ξέρετε τι κάνει αυτές τις µέρες; Θα σας το πω να το έχετε
υπ’όψιν σας. Έχει ανοίξει µία σχολή στην οποία πας και πληρώ-
νεις από την τσέπη σου 400 δολάρια για να µάθεις να είσαι καλός
Άι Βασίλης. 

Άµα µείνετε από αυτή τη µεριά, την καπιταλιστική, προτείνετέ
το σε διάφορα στρατόπεδα που κλείνουν, σε διάφορες αναξιο-
ποίητες περιοχές εδώ πέρα, σε κάτι Ολυµπιακά ακίνητα. Αρχίστε
και εσείς να το φτιάχνετε από άνεργους Έλληνες µε δεκαπέντε
πτυχία, να πληρώνουν και 400 ευρώ από την τσέπη τους –γιατί
αυτός είναι ο καπιταλισµός και δεν χρειάζεται ο χαρακτηρισµός
σε ποιον απευθύνεται- για να εκπαιδευτούν σαν τη Διεθνή της
διαφάνειας και να τους λέτε µετά και διεφθαρµένους που πλη-
ρώνονται µετά από τον Άγιο Βασίλη. 

Αν είστε όµως, από την άλλη πλευρά, του λαού, αν είσαστε
από την πλευρά των πραγµατικών προβληµάτων –που τα φοβά-
στε γιατί διογκώνονται, γιατί η αλληλεγγύη είναι µεγάλη, γιατί η
ταξική συνείδηση ξεπερνάει όντως, είναι η αλήθεια, τα κόµµατα,
όχι στο επίπεδο του αν συµµετέχει ο Καρατζαφέρης και η παρέα
του στην Κυβέρνηση, αλλά εάν είναι πραγµατικοί εργαζόµενοι,
ανήκοντες πραγµατικά σε µία εργατική τάξη που τώρα φαίνεται
ποιοι είναι, τι έχουν απέναντί τους και ποιος είναι ο εχθρός, γιατί
αρχίζει και οριοθετείται- θα κοιτάξετε απλώς τα γράµµατα των
παιδιών στον Άι Βασίλη, και εδώ και αλλαχού. 

Τα γράµµατα των παιδιών της εργατικής τάξης στον Άγιο Βα-
σίλη, όσων έχουν καταφέρει ακόµα, παρά τα µαθήµατα στη
σχολή και την καπιταλιστική παρέλκυση, να πιστεύουν στον Άγιο
Βασίλη, λένε ένα πράγµα: «Δώστε πίσω στον πατέρα µου και στη
µάνα µου, στον παππού και στη γιαγιά µου, τα δικαιώµατά του,
τη σύνταξή του, το µισθό του, τη ζωή του και το όνειρό του»! 

Δεν ζητάνε ποδήλατα, κύριοι. Δεν ζητάνε ηλεκτρονικά µηχα-
νήµατα. Ζητάνε βιβλία στα σχολεία, που δεν έχουν και το µισθό
που δεν έχουν και το δικαίωµα του πατέρα τους και της µάνας
να είναι αξιοπρεπείς.

Εµείς είµαστε µε τα γράµµατα. Εσείς κρατήστε τους επαγγελ-
µατίες Άι Βασίληδες!

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε πολύ την
κ. Λιάνα Κανέλλη.

Το λόγο έχει η Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Μα-
γνησίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Ροδούλα Ζήση.

ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Η ψήφιση του προϋπολογισµού για το έτος 2012 είναι µία κο-
ρυφαία κοινοβουλευτική και πολιτική διαδικασία. Αυτή τη φορά
όµως, λαµβάνει χώρα µέσα σε ένα περιβάλλον αστάθειας, αβε-
βαιότητας και αγωνίας για το µέλλον της ίδιας της Ευρώπης. 

Αποκτά έτσι τα χαρακτηριστικά µίας κοµβικής ιστορικής στιγ-
µής. Είναι ένα ηχηρό µήνυµα ειλικρίνειας προς τον ελληνικό λαό
για τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει η πατρίδα και για το δρόµο
που ανοίγεται µπροστά µας: ένα δρόµο θα έλεγα, µε πολλές πα-

2272 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γίδες και κακοτοπιές, αλλά και µε την προοπτική ενός καλύτερου
µέλλοντος για όλους, αρκεί να κάνουµε όλοι το καθήκον της
κάθε στιγµής στο βαθµό που µας αναλογεί.

Αυτός ο προϋπολογισµός είναι, λοιπόν, ένα κοµβικό σηµείο για
την ευρωπαϊκή περιπέτεια της Ελλάδας. Είναι ο προϋπολογισµός
της Ελλάδας, που τα δύο τελευταία χρόνια έκανε έναν τιτάνιο
αγώνα µε κόπους και µεγάλες θυσίες του ελληνικού λαού: έναν
αγώνα να αποφύγει τη χρεοκοπία και την ολική οικονοµική κατα-
στροφή, αντιµέτωπη µε µια οικονοµική κρίση, το αληθινό µέγε-
θος της οποίας κανείς δεν µπορούσε εξ αρχής να προβλέψει.
Έναν αγώνα επίσης, να αντιπαλέψει και να διορθώσει κακώς κεί-
µενα και αστοχίες του παρελθόντος που πήγαιναν πίσω σε βάθος
δεκαετιών, αν όχι από την ίδρυση του νέου ελληνικού κράτους. 

Αυτό, γιατί πολλοί εδώ µέσα συζητούµε κάθε φορά και κατη-
γορούµε την ξύλινη γλώσσα, τον παιδαγωγικό ή διαπαιδαγωγικό
χαρακτήρα που έχουν ορίσει κάποιοι για τον εαυτό τους, αλλά
αλήθεια είναι ότι το πολιτικό σύστηµα πρέπει κάποια φορά να ζη-
τήσει συγγνώµη από τον ελληνικό λαό για όλες τις στρεβλώσεις
και τις αστοχίες του επί όλων των κυβερνήσεων.

Βεβαίως, η Ελλάδα είχε ή νόµιζε ότι είχε ένα ασφαλές ευρω-
παϊκό λιµάνι. Αυτή τη φορά, όµως, δεν ήταν τόσο ασφαλές και
φιλικό. Υπάρχουν συγκεκριµένοι λόγοι γι’ αυτό, αλλά το αποτέ-
λεσµα δεν αλλάζει. Η Ελλάδα βρέθηκε και εξακολουθεί να βρί-
σκεται εν µέσω µιας µάχης ευρωπαϊκών, αν όχι παγκόσµιων δια-
στάσεων, η έκβαση της οποίας θα σηµάνει και την αναβάπτιση ή
το τέλος µιας εποχής ακόµη και για την ευρωπαϊκή οικογένεια. 

Η Αρβελέρ έλεγε πάντα ότι πρέπει να απαντούµε σε κάθε
στιγµή της ζωής µας σε κάποια ερωτήµατα: τι κάνουµε, γιατί το
κάνουµε, µε ποιους το κάνουµε, για ποιους το κάνουµε και πώς
το κάνουµε. Ποια Ευρώπη θέλουµε, ποια Ελλάδα θέλουµε µέσα
σε αυτήν την Ευρώπη;

Σαφώς, λοιπόν, µε την ευκαιρία αυτή του προϋπολογισµού, θα
πρέπει να δούµε και τον τρόπο που διαπραγµατευόµαστε, γιατί
µπορεί η Ευρώπη να έχει ευοίωνες προοπτικές, αλλά ως Ευρώπη
των λαών, κύριε Πρόεδρε, και όχι ως Ευρώπη απλά των τεχνο-
κρατών, των οίκων αξιολόγησης, κάποιων αριθµών και όχι η Ευ-
ρώπη της κακοφωνίας και της πολυφωνίας κάποιας εκτελεστικής
εξουσίας, που όµως, δεν είναι δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένη.
Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα µόνα
δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένα όργανα είναι τα εθνικά και το ευ-
ρωπαϊκό κοινοβούλιο.

Εάν, λοιπόν, δεν πάµε σε µια Ευρώπη των λαών, της δηµοκρα-
τίας, της δικαιοσύνης, της κοινής άµυνας και της αλληλεγγύης,
τότε έχουµε πάρα πολύ δύσκολο δρόµο µαζί µας και µπροστά
µας και κανείς δεν γνωρίζει και δεν µπορεί να προβλέψει.

Στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, που είµαι Πρόεδρος,
συζητήσαµε για όλα αυτά τα ζητήµατα µε όλες τις πτέρυγες της
Βουλής. Είδαµε επιτρόπους, συζητήσαµε µαζί τους, συµµετεί-
χαµε στα fora και βάλαµε τα ζητήµατα της οικονοµικής ευρωπαϊ-
κής διακυβέρνησης, τα ζητήµατα του ευρωοµολόγου, τα ζητήµα-
τα του δηµοκρατικού ελλείµµατος που υπάρχει στην Ευρώπη.

Αυτά τα θέµατα, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ που είστε
εδώ, είναι θέµατα που η ελληνική Βουλή τα έχει προωθήσει. Δυ-
στυχώς, όµως, για να επαναλάβω τον Ανδρέα Παπανδρέου του
1985, µιλάµε σε ώτα µη ακουόντων. Εδώ υπάρχουν, λοιπόν, σο-
βαρά ζητήµατα για να κάνουµε κυρίαρχους σε αυτόν τον
προϋπολογισµό τη µιζέρια και την κοµµατική αντιπαράθεση,
αυτόν τον κοµµατικό εγωκεντρισµό που έφερε την Ελλάδα εδώ
που την έφερε.

Ναι, περιµένουµε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, την αυτοκριτική
κάποιων. Δεν είναι κακή λέξη το «συγγνώµη». Δεν είναι κακή λέξη
και έννοια η διόρθωση, ο εµπλουτισµός σε µια νέα περίοδο. Αυ-
τοκριτική, σχέδιο, στρατηγική και όραµα για να πάµε µπροστά.
Το µπροστά, όµως, για το λαό της Ελλάδας, για το λαό της Ευ-
ρώπης. 

Εγώ φοβάµαι ότι, αν συνεχίσουµε έτσι, µε τα νούµερα, τους
αριθµούς και τις ισορροπίες τρόµου, δεν θα φτάσουµε στο επι-
θυµητό αποτέλεσµα.

Ας είµαστε εδώ απλοί και ειλικρινείς: Στηρίζουµε αυτή την Κυ-
βέρνηση, κύριε Πρόεδρε. Εδώ της δώσαµε ψήφο εµπιστοσύνης,
για να µπορέσει τελικά µε αυτό τον προϋπολογισµό και όχι µόνο

να επιτύχει τους στόχους της πραγµατικής ευρωπαϊκής προοπτι-
κής της Ελλάδας και να µη χρεοκοπήσει η χώρα µας. Όµως,
υπέρ του ελληνικού λαού.

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ που βρίσκεστε εδώ, να δούµε και τα
άλλα ζητήµατα που χαρακτηρίζουν αυτό τον προϋπολογισµό,
που βεβαίως θέλω να λέω ότι είναι ένας προϋπολογισµός-µή-
νυµα ενότητας και αποφασιστικότητας και προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση και προς την Ελλάδα για την παραµονή της χώρας στο
ευρώ, αλλά µε την επανεκκίνηση της παραγωγικής διαδικασίας
της χώρας, της αναπτυξιακής διαδικασίας της χώρας, της ισο-
κατανοµής των βαρών.

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, για να µη χρησιµοποιούµε την
ξύλινη γλώσσα, να πω το εξής. Ήταν ο Πρόεδρος της Βουλής
της Σουηδίας εδώ. Μας επισκέφθηκε, κάναµε συζητήσεις µε τις
επιτροπές και µας είπε ότι τη δεκαετία του 1990 είχαν το ίδιο
πρόβληµα, ας µη βρίσκονται στην Ευρωζώνη. Είχαν τεράστιο
πρόβληµα, τεράστιες µειώσεις σε µισθούς και συντάξεις. Όµως,
είπαν δυο πράγµατα από την πρώτη στιγµή: Για δέκα χρόνια θα
έχουµε σοβαρή λιτότητα, πολύ βαριά λιτότητα. Θα φροντίσουµε,
όµως, να υπάρχει δικαιοσύνη στην κατανοµή των βαρών, όχι
άδικο φορολογικό σύστηµα, όχι οριζόντιες περικοπές, όχι εύκο-
λες λύσεις». Η πρόκληση της πολιτικής όλων των κοµµάτων και
του πολιτικού συστήµατος είναι οι εναλλακτικές λύσεις και οι
εναλλακτικές προτάσεις. Όχι στα εύκολα συνέχεια! Ας αντιµετω-
πίσουµε, λοιπόν, αυτά τα πράγµατα.

Μας έλεγε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι ο λαός το άκουσε αυτό.
Όµως, εκεί η εθνική τους τράπεζα, η κεντρική τους τράπεζα,
απολογείται µέσα στην Ολοµέλεια της Βουλής. Εκεί έχουν τη δυ-
νατότητα να κρίνουν την πορεία του προϋπολογισµού, των οικο-
νοµικών της χώρας. Όµως, εκεί υπάρχουν οι κοινές µετοχές. Εδώ
µας φοβίζουν. Εδώ είναι φετίχ οι τραπεζίτες, είναι φετίχ τα µέσα
ενηµέρωσης, είναι φετίχ τελικά όλα αυτά που ο λαός µέσα από
τους αγώνες του έχει ζητήσει για τη λαϊκή του ετυµηγορία και
την προοπτική του.

Η 26η Οκτωβρίου είναι επίτευγµα και µόνο των διαπραγµατεύ-
σεων, του κόπου και του µόχθου του Γιώργου Παπανδρέου. Καµ-
µία πολιτική δύναµη δεν συζητούσε εδώ. Όλοι είπαν «όχι» στις
27 και στις 28 -δεν ξέρω αν κάνω λάθος, κ. Μερεντίτη- µε το
έναυσµα των πολιτικών δυνάµεων που είπαν «όχι», είδαµε την
Εθνική µας Επέτειο να αµαυρώνεται.

Μετά, υπήρξε το σοκ του δηµοψηφίσµατος.
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ξέρω ότι στη Συνθήκη της Λισαβόνας,

στους λαούς της Ευρώπης, στην κουλτούρα της δηµοκρατίας -
και εκείνο το βιβλίο του αείµνηστου Γιώργου Παπαδηµητρίου µι-
λούσε για τη δηµοκρατία σε δοκιµασία, επειδή ακριβώς δεν
δοκιµάζει τα δηµοψηφίσµατα- και για την Ευρώπη και για τις προ-
ηγµένες ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και για την Ελλάδα το δηµο-
ψήφισµα είναι επαναφορά του πολίτη στο επίκεντρο µιας
αυθεντικής δηµοκρατίας. Είναι η αντιπροσώπευσή µας σήµερα
ικανή; Δεν χρειάζεται µια άµεση συµµετοχική δηµοκρατία από το
λαό; Δεν χρειάζεται, δηλαδή, τελικά η πρωτοβουλία πολιτών που
βρίσκεται και στη Συνθήκη της Λισαβόνας, η πρωτοβουλία πολι-
τών που είναι µέσα στα συνταγµατικά και στο δίκαιο της Ευρώ-
πης και των χωρών µας να µην υπάρχει ποτέ; Τα καταδικάζουµε,
γιατί εµείς εδώ έχουµε την απόλυτη γνώση των πραγµάτων; Το
απόλυτο δίκιο το έχουν τα κόµµατα, οι αρχηγοί, τα πρόσωπα;
Δεν µπορούµε, δηλαδή, καθόλου να σκύψουµε, να αναβαπτι-
στούµε µέσα στη λαϊκή εντολή, η οποία ζητάει συµµετοχική δη-
µοκρατία και αναφορά σε αυτό;

Βεβαίως, εγώ δεν ξέρω, αλλά έτσι έµαθα, κύριε Πρόεδρε, ότι
θεµελιακά στοιχεία της προοδευτικής διακυβέρνησης και του δη-
µοκρατικού οικοδοµήµατος είναι οι εκλογές, είναι οι συµµετοχι-
κοί θεσµοί, είναι οι πρωτοβουλίες πολιτών, είναι τα δηµοψηφί-
σµατα.

Ας αποδραµατοποιήσουµε, λοιπόν, το δηµοψήφισµα, γιατί το
άκουσα από πολλούς εδώ. Ας το αποδραµατοποιήσουµε, γιατί
τελικά αποδείχθηκε φετίχ του αρνητισµού της συντηρητικής αν-
τίληψης, της πολύ συντηρητικής αντίληψης και ας πούµε ότι η
εξαγγελία αυτού του δηµοψηφίσµατος από τον Πρόεδρο του
ΠΑΣΟΚ έφερε ένα σοκ, τελικά για να οδηγηθούµε σε αυτό που
δεν µπορούσαν να κάνουν πριν, την εθνική συνεννόηση.
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Ας ευχηθούµε, λοιπόν, να τελειώσουµε, κύριοι Υπουργοί, γιατί
αυτή η Κυβέρνηση κυβερνάει, δεν είναι απλώς για το πότε θα γί-
νουν εκλογές. Και αυτό είναι µέσα στις δεσµεύσεις σας. Όµως,
η δέσµευσή σας είναι να κυβερνήσετε τον ελληνικό λαό και θέ-
λουµε να δούµε τι θα κάνετε µε το πολιτικό χρήµα, µε την κατα-
πολέµηση της διαφθοράς, ναι, µέσα σε ένα µήνα, µέσα σε εκατό
µέρες, µέσα σε πενήντα µέρες. Το χρωστάτε, το υποσχεθήκατε,
πήρατε ψήφο εµπιστοσύνης.

Τι θα κάνετε για την αδυναµία ανανέωσης βασικών πτυχών του
πολιτικού συστήµατος; Για την καθυστέρηση στον εκσυγχρονι-
σµό και την αναδιοργάνωση της διοίκησης, για τις διάχυτες δυσ-
λειτουργίες, τελικά, της δηµοκρατίας µας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Είναι γεγονός ότι τα προβλήµατα συµµετοχής και δηµοκρατίας

δεν φαίνεται τελικά να µας απασχολούν πολύ ούτε σε αυτόν τον
προϋπολογισµό.

Είναι αυτά τα ζητήµατα για τα οποία έχετε γράψει και εσείς,
κύριε Πρόεδρε, όπως και για τα ζητήµατα της ηθικής στην οικο-
νοµία και για την πολιτική οικονοµία και για τη δηµοκρατία. Φαί-
νεται να µη µας ενοχλούν πολύ, να µη θέλουµε εδώ και τώρα να
δούµε ποιοι είναι εκείνοι οι πολιτικοί από τη Μεταπολίτευση και
µετά που δεν φορολογούνταν. Ποιοι ήταν εκείνοι οι µικροµεσαίοι
επιχειρηµατίες, τα µέσα ενηµέρωσης που δεν φορολογούνταν;
Ποιοι ήταν όλοι αυτοί που είχαν τα λεφτά τους στο εξωτερικό;
Θέλουµε να το ξέρουµε.

Εγώ ζητώ να ανοίξουν όλοι οι λογαριασµοί που υπάρχουν παν-
τού να δούµε εάν βρίσκεται το δικό µου όνοµα. Όµως, επιτέλους,
το ότι δεν συζητούµε γι’ αυτά και δεν µας απασχολούν, πιστο-
ποιούν, τελικά, απλά τη σοβούσα κρίση της πολιτικής και των θε-
σµών.

Αυτός ο προϋπολογισµός, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να είναι
ένας προϋπολογισµός, κατά την άποψή µου, που θα ενώνει στό-
χους, αλλά στόχους δηµοκρατίας, ανάπτυξης, ισονοµίας, ισοπο-
λιτείας και δικαιοσύνης. Αλλιώς, θα είναι ένας προϋπολογισµός
µιας απλής συνευθύνης ή µιας απλής συνενοχής όσων δεν µπό-
ρεσαν, δεν κατάφεραν αλλά δεν είχαν και το θάρρος να πουν
«παραιτούµαι», αλλά είχαν απλώς µόνο το θράσος να κρατούν
την καρέκλα της εξουσίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε και εµείς
την Πρόεδρο κ. Ζήση για την εµπεριστατωµένη ανάλυσή της.

Παρακαλείται τώρα ο Βουλευτής Τρικάλων κ. Σωτήριος Χατζη-
γάκης να λάβει το λόγο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκαθα-

ρίσω τη θέση µου και να πω ότι ψηφίζω τον προϋπολογισµό, παρ’
όλες τις αδυναµίες και τις δυσκολίες για τον ελληνικό λαό που
συνεπάγεται η εφαρµογή του αλλά ψηφίζω τον προϋπολογισµό,
διότι θέλω και έµπρακτα να δείξω την εµπιστοσύνη και τη στή-
ριξη στην Κυβέρνηση Παπαδήµου, µια κυβέρνηση η οποία έρχε-
ται σε ένα πολύ δύσκολο χρονικό διάστηµα να καλύψει
αδυναµίες, ατέλειες και αδιέξοδα τα οποία είχε επιφέρει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Θέλω, όµως, να υπογραµµίσω ότι στηρίζω αυτήν την Κυβέρ-
νηση, την Κυβέρνηση του κ. Παπαδήµου και για έναν άλλο λόγο,
διότι µε την Κυβέρνηση αυτή έµπρακτα υπογραµµίζεται η ιδέα
της εθνικής συνεργασίας των κοµµάτων. Είναι µια ιδέα την οποία
υποστηρίζω σε βιβλία µου, σε άρθρα µου, σε παρεµβάσεις µου
εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Τον τελευταίο ενάµιση χρόνο επιµό-
νως υποστήριζα και υποστηρίζω ότι για να βγει η χώρα από τα
σηµερινά αδιέξοδα, για να µπορέσει να λυθεί το εθνικό µας πρό-
βληµα, θα πρέπει όλες οι κοινοβουλευτικές και οι κοινωνικές δυ-
νάµεις να συνενωθούν, ώστε να µπορέσουν να σηκώσουν το
µεγάλο βάρος το οποίο έχει σήµερα η χώρα µας.

Βεβαίως, σε αυτές τις προτροπές µου, υπήρξαν διάφοροι οι
οποίοι µε πισώπλατα χτυπήµατα επιχειρούσαν να µειώσουν τη
δύναµη αυτών των λόγων και εδώ και ενάµιση χρόνο διακήρυσ-
σαν µε τους γνωστούς σκοτεινούς τρόπους και πρότειναν ότι θα

πρέπει να διαγραφώ ως δήθεν διαφωνών µε το κόµµα.
Στο τέλος το κατάφεραν. Δεν κατάφεραν, όµως, να στηρίξουν

την ιδέα της συνεννόησης, διότι σήµερα µε την Κυβέρνηση του
Παπαδήµου η ιδέα αυτή, την οποία υποστήριξα και υποστήριζα
από δεκαπενταετίας και τα τελευταία δύο χρόνια, σήµερα είναι
µία πραγµατικότητα. Είναι µία πραγµατικότητα, η οποία υπο-
γραµµίζει την ανάγκη των εθνικών κυβερνήσεων, των κυβερνή-
σεων εθνικής συνεννόησης. Είναι µια Κυβέρνηση, η οποία βάζει
σφραγίδα στα λεγόµενα των αποστροφικών αφηγήσεων των µε-
γάλων κοµµάτων και σήµερα σπρώχνει όλες τις κοινωνικές δυ-
νάµεις να συνεργαστούν για να µπορέσουν να σώσουν την
πατρίδα µας αλλά και για να φέρουν λύση στα αδιέξοδα.

Διερωτώµαι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο αυτό το
διάστηµα που θα έπρεπε ήδη να έχουµε φτάσει σ’ αυτό το ση-
µείο, γιατί καθυστέρησε η χώρα; Αλλά, έστω και την υστάτη ώρα,
έστω και αυτήν την στιγµή, τα κόµµατα οφείλουν να «βάλουν
πλάτη», οφείλουν να στηρίξουν την Κυβέρνηση Παπαδήµου, να
τη στηρίξουν για να µπορέσει να «ξελασπώσει» η χώρα µας.

Παρατηρώ, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον τε-
λευταίο καιρό ότι µε διάφορα υπονοούµενα, µε διάφορους τρό-
πους, τα δύο µεγάλα κόµµατα, ιδίως οι σηµερινοί Αρχηγοί των
δύο µεγάλων κοµµάτων, προσπαθούν να υπονοµεύσουν αυτήν
την εθνική προσπάθεια. Και το κάνουν αυτό, γιατί πιστεύω ότι το
µόνο που τους ενδιαφέρει είναι η προσωπική τους επιβίωση,
είναι ο αγώνας για την καρέκλα. Αλλά, πρέπει να τους προειδο-
ποιήσουµε ότι ο ελληνικός λαός, ο οποίος αγκαλιάζει µία τέτοια
κίνηση, µία τέτοια ιδέα, που ενσαρκώνεται σε µία Κυβέρνηση
συµµαχίας, θα είναι αµείλικτος. Ο λαός θα τιµωρήσει αυτούς που
µε διάφορους τρόπους επιχειρούν να υπονοµεύσουν αυτήν την
προσπάθεια. 

Το «όχηµα» αυτής της υπονόµευσης είναι ο χρόνος των εκλο-
γών, δήθεν πότε θα γίνουν οι εκλογές. Βεβαίως, έτσι όπως είναι
τα πράγµατα, οι εκλογές θα πρέπει να γίνουν το συντοµότερο
δυνατόν. 

Όµως, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές δεν
ενδιαφέρουν πρώτιστα τον ελληνικό λαό. Ο ελληνικός λαός βα-
σανίζεται αυτήν την στιγµή, έχει προβλήµατα αυτήν την στιγµή
και οι εκλογές, τους µόνους τους οποίους ενδιαφέρουν, είναι
εκείνοι που παίζεται η τύχη τους, η καρέκλα τους: δηλαδή, τους
δύο Αρχηγούς των δύο µεγάλων κοµµάτων.

Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα, το οποίο
σήµερα µπαίνει είναι: Θα πάµε ή δεν θα πάµε µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση; Αυτή είναι η «κόκκινη γραµµή» που διαχωρίζει και πρέπει
να έχουµε σαφή απάντηση σ’ αυτό το ερώτηµα.

Το διακύβευµα, εποµένως, σήµερα δεν είναι µνηµόνιο και αντι-
µνηµόνιο. Είναι: Με την Ευρώπη για να σωθεί ο τόπος ή χωρίς
την Ευρώπη;

Εάν δεχθούµε, όπως δέχεται όλος ο κόσµος, ότι σήµερα η
µόνη λύση είναι το «όχηµα» της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πρέπει
µε θάρρος να παραδεχθούµε ορισµένες αλήθειες. 

Αλήθεια πρώτη. Η ιδέα, η διακήρυξη περί δήθεν επαναδια-
πραγµάτευσης του χρέους θα πρέπει να «πάει περίπατο». Ήταν
µία ψευδής θέση, µία θέση, η οποία ξεγελούσε τον ελληνικό λαό,
µία θέση, η οποία δηµιουργούσε σύγχυση στο κοινωνικό σώµα,
µία θέση, η οποία µας έκανε απότακτους σχεδόν από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και σαν χώρα, αλλά και σαν τη Νέα Δηµοκρατία
απέναντι στα µεγάλα κόµµατα, µία θέση, η οποία δεν πρέπει να
συζητείται.

Βέβαια, διαπιστώνω ότι υποτονθορίζεται η κουβέντα ότι αντί
για επαναδιαπραγµάτευση, θα έχουµε τροποποίηση. Όµως, η
διατύπωση της επιστολής του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης ήταν σαφής: «εντός των αυστηρών ορίων που έχει η
σύµβαση και η Ευρωπαϊκή Ένωση». Εποµένως, παίζουµε παιχνί-
δια εν ου παικτοίς. Γι’ αυτό θα πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε.

Η δεύτερη αλήθεια, είναι αν το µνηµόνιο πέτυχε ή απέτυχε. Ο
κ. Προβόπουλος πριν από λίγο καιρό είπε ότι η οικονοµική πολι-
τική συχνά ασκείται αποσπασµατικά, µε διστακτικότητα, υπανα-
χωρήσεις και αναβολές ή σύρεται από τις εξελίξεις αντί να τις
προλαµβάνει. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι άλλο η αποτυχία που
έχει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ όλο αυτό το διάστηµα των δύο
χρόνων και άλλο είναι το Σύµφωνο Σταθερότητας, το οποίο επι-
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βάλλεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι δύο ξεκάθαρα πράγ-
µατα. Το µεν ένα το καταδικάζουµε. Στο δε άλλο, θα πρέπει να
σταθούµε και µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης να
δούµε πώς θα µπορέσουµε να το επιλύσουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Δυστυχώς, το κόµµα, το οποίο επί τριάντα οχτώ χρόνια είχα
την τιµή να το υπηρετώ µε συνέπεια, ακολούθησε µία συγκεχυ-
µένη και τελείως παραπλανητική πολιτική στο θέµα αυτό και δη-
µιούργησε την εντύπωση στον κόσµο ότι υπάρχουν µαγικές
λύσεις. Θα έλθει, θα µειωθούν οι συντελεστές της αµέσου φο-
ρολογίας και τελείωσε το πράγµα. Δεν λύθηκε το πρόβληµα.
Εποµένως, κακό το µνηµόνιο, κακό όλα, εµείς έχουµε τις λύσεις.
Θυµίζει το «εµείς έχουµε τα λεφτά» του κ. Παπανδρέου. Παρό-
µοια είναι.

Θα είναι πολύ αφελές να πούµε ότι το πρόβληµα, του οποίου
τη λύση δεν µπορεί να τη βρει όλη η Ευρώπη, η Αµερική, όλος ο
κόσµος, βρέθηκε ξαφνικά ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας µε
το επιτελείο του και βρήκε τη συνταγή παγκόσµια. Είναι πρωτό-
τυπο πράγµατι. Βρήκαµε εµείς τη συνταγή της µεγάλης κρίσης,
που ταλανίζει τον κόσµο όλο. Το βρήκαµε εµείς στην Ελλάδα.
Μπράβο µας!

Ας µιλήσουµε λίγο πιο σοβαρά. Ακόµη και η µείωση των συν-
τελεστών της αµέσου φορολογίας, που είναι ένα νεοφιλελεύ-
θερο µέτρο, αν ήταν λύση, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, που
υποστηρίζει τέτοιες λύσεις, θα ήταν το πρώτο που θα σήκωνε τη
σηµαία. Δεν το έκανε, όµως, κανένας. Απλώς, εµείς ανακαλύ-
ψαµε πρωθύστερα τα Chicago boys και τον Μίλτον Φρίντµαν, κα-
θυστερηµένα και κακώς εφαρµοζόµενο, διότι άλλο τα «χαρά-
τσια», άλλο η φορολογία, άλλο η κακή εφαρµογή και άλλο το να
πούµε ότι θα µπει ένα σωστό φορολογικό σύστηµα, που θα το-
νώνει τις επιχειρήσεις και, εν πάση περιπτώσει, µέσα στο όλο
πλέγµα των δύσκολων µέτρων, τα οποία µας επιβάλλονται, θα
µπορέσουµε να βρούµε τη λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε,  αν µου δώστε ένα λεπτάκι και κα-
ταχραστώ της καλοσύνης σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα ότι δεν υπάρχουν µαγικές
λύσεις και το είπα και προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα, το οποίο
τιµώ ιδιαίτερα και το σέβοµαι, διότι έχουν µία συνέπεια στη
γραµµή τους. Δεν συµφωνώ καθόλου µε το συµπέρασµα. Συµ-
φωνώ µε την πολλές φορές µαρξιστική ανάλυση ορισµένων προ-
ταγµάτων τα οποία θέτει. Εδώ θα πρέπει να πω ότι η Ελλάδα δεν
είναι ο «οµφαλός» της γης. Η Ελλάδα δεν είναι εκείνη, η οποία
ρυθµίζει την παγκόσµια νοµοτέλεια. Υπάρχουν πάρα πολλά γε-
γονότα στον κόσµο, τα οποία ρυθµίζονται αυτόµατα µε τη νοµο-
τελειακή φορά των πραγµάτων. Αυτό λέει ο Μαρξ. Αυτό έλεγε
από µία άλλη πλευρά ο Χέγκελ, που ακολούθησε ο Μάρξ στη συ-
νέχεια τη θεωρία του.

Εποµένως, τώρα το να λέµε στην Ελλάδα ότι εµείς είµαστε το
κέντρο των διεθνών αποφάσεων, ότι εµείς µπορούµε να ρυθµί-
ζουµε την παγκόσµια κρίση, ότι εκείνο ή το άλλο, είναι όχι µόνο
ψέµα, είναι µία αφέλεια κι ένα «δηλητήριο» που ποτίζουµε τον
ελληνικό λαό. Η Ελλάδα µπορεί, οι Έλληνες µπορούν. Πρέπει,
όµως, για να µπορέσουν, να µάθουν την αλήθεια, να ξέρουν τα
πράγµατα πως έχουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Όλα τα ξέρει ο λαός.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Και η Ελλάδα µέσα στο παγκόσµιο

σύστηµα χωρίς να απεµπολεί, χωρίς να κλωτσάει τις ευκαιρίες,
οι οποίες τις δίνονται, πρέπει να είναι κοντά στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και να δεθεί µε το νέο όραµα, όσο δύσκολο να είναι, το
οποίο αυτήν την στιγµή συνθέτεται µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μέσα σε αυτό, λοιπόν, το πλέγµα οφείλει να προχωρήσει
και να δώσει λύσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
Όλα τα άλλα, τα λαϊκιστικά, τα δηµαγωγικά, δεν είναι για τις

περιστάσεις και νοµίζω ότι πρέπει να απορριφθούν.
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Σω-
τήριο Χατζηγάκη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Β’ Αθηνών, ο κ. Μίµης
Ανδρουλάκης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς
γνωρίζετε ότι τα τελευταία χρόνια –πέστε ως αναλυτής- επιχεί-
ρησα να βγάλω έγκαιρες φωνές προειδοποίησης, κραυγές προ-
ειδοποίησης ενώπιον της επερχόµενης οικονοµικής καταιγίδας. 

Θα ήθελα να σας πω και κάτι πιο προσωπικό και µυστικό. Δεν
ήθελα το πικρό ποτήρι της πτώχευσης της χώρας να το πιει ένας
πρόεδρος µε ιστορικό όνοµα, µε ιστορικό φορτίο. Δεν θέλω να
ξεχνάτε ότι το πικρό ποτήρι της πτώχευσης το ήπιε, επίσης, ένας
αναίτιος, σπουδαίος άνθρωπος, ο Χαρίλαος Τρικούπης και ένας
άλλος ακόµη µεγαλύτερος ηγέτης, ο Ελευθέριος Βενιζέλος, στο
µεγάλο κραχ το 1932. 

Σήµερα, ήθελα να προειδοποιήσω ότι δεν θα έπρεπε οι προ-
εκλογικοί ανταγωνισµοί των κοµµάτων που στηρίζουν την Κυβέρ-
νηση ή πολύ περισσότερο οι εσωκοµµατικοί διαγκωνισµοί κυρίως
στο ΠΑΣΟΚ -το οποίο από ό,τι φαίνεται µπαίνει σε φάση διαδο-
χής και όπως λένε στο χωριό µου «φτώχυνε το µοναστήρι, σκόρ-
πισαν οι καλογέροι»- να θέσουν σε αµφισβήτηση την αποτελε-
σµατικότητα της Κυβέρνησης Παπαδήµου, η οποία µπορεί να
είναι προσωρινή, µεταβατική, να έχει περιορισµένη ατζέντα, αλλά
έχει ιστορικού χαρακτήρα ατζέντα. Γιατί φανταστείτε να αποτύ-
χει –ας πούµε- το PSI. Στην περίπτωση αυτή, αν δεν συµβεί κάτι
άλλο καταλυτικό στην Ευρώπη, η χώρα είναι υποχρεωµένη, κυ-
ρίες και κύριοι, να κόψει νόµισµα. Το καταλαβαίνουµε αυτό; Δη-
λαδή είµαστε υποχρεωµένοι να χρεοκοπήσουµε στο πρώτο
εξάµηνο του εφιαλτικού 2012. 

Τον Πρωθυπουργό δεν τον έχω δει ποτέ. Δεν τον ξέρω καν ως
άνθρωπο. Δεν ανήκω στον ίδιο κύκλο ιδεών. Αυτός ανήκει σε
άλλο κλαµπ, της σύγκλισης, ας το πούµε έτσι. Ελπίζω, όµως, να
έχει τα guts. Πρέπει να είναι σε θέση να ζητήσει και παραιτήσεις
κορυφαίων Υπουργών, εφ’ όσον υπερβούν τα όρια των διαγκω-
νισµών. Πρέπει ο κύριος Πρωθυπουργός να γνωρίζει ότι πρό-
σωπα σαν αυτόν, µεταβατικά έστω, µπορεί να επωφεληθούν από
την αµοιβαία εξισορρόπηση των αντιπάλων και να βρουν µια
ανέλπιστη στήριξη στην αναδυόµενη σιωπηρή πλειοψηφία. Πε-
ριµένω, λοιπόν, από τον Πρωθυπουργό να δείξει guts, διότι η
εποχή είναι πολύ επικίνδυνη. 

Είπα τις λέξεις «Ελευθέριος Βενιζέλος». Σκέφτοµαι πάντα,
ανατρέχω σε αυτό το µεγάλο βενιζελικό µάθηµα. Ο µεγάλος
Κρητικός, άκουσε την υπόκωφη βουή των σεισµικών µετατοπί-
σεων των τεκτονικών πλακών της παγκόσµιας οικονοµίας, της
παγκόσµιας πολιτικής, τον πόλεµο και είπε κάτι βασικό: «Πρέπει
να είµαι εκεί. Πού; Στο τραπέζι των νικητών». Αυτό απαιτείται και
σήµερα. Πρέπει να είµαστε εκεί. Πού; Πρέπει να είµαστε στο τρα-
πέζι του ανασχηµατισµού του ευρωπαϊκού χάρτη, ώστε στο αι-
σιόδοξο σενάριο να είµαστε εκεί –δηλαδή πού εκεί;- την ώρα που
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα θα κόψει χρήµα ή θα βγει ευ-
ρωοµόλογο ή θα κάνει πρώτη και απόλυτη προτεραιότητά της
την ανάσχεση της υφεσιακής καταιγίδας, την υποτίµηση του
ευρώ και µια σειρά άλλα πράγµατα ή στο απαισιόδοξο σενάριο,
στο καταστροφικό σενάριο να µπορεί µε τους καλύτερους δυνα-
τούς όρους να δραχµοποιήσει το χρέος, τον ελληνικό νόµο και
να περιορίσει το µέγεθος της καταστροφής. 

Πολλοί, βέβαια, τα ακούν αυτά και τους φαίνονται τρελά. Κύ-
ριοι συνάδελφοι, ξέρω ότι πολλοί νοµίζουν –επιστρέφουν πάλι
στην αµεριµνησία- ότι έχουµε δέσει το γάιδαρό µας, είµαστε σε
ένα πρόγραµµα, µέχρι το 2020, από ό,τι φαίνεται, δεν θα βγούµε
στις αγορές. Είναι λάθος µεγάλο. 

Το επόµενο τετράµηνο είναι, µία χρονική ζώνη υψηλού κινδύ-
νου, αν η 9η Δεκεµβρίου δεν πάει καλά, δεν πείσει, όπως λένε
τις αγορές –και πώς να τις πείσει; Με υποσχέσεις για αλλαγή των
συνθηκών, που µπορούν να ανοίξουν τους ασκούς του Αιόλου;
Με τις µεταρρυθµίσεις, τη φλυαρία περί µεταρρυθµίσεων; Με
τον Μόντι; Οι αγορές πείθονται µε ένα πράγµα µόνο: money,
money, money, χρήµα, ζεστό χρήµα. Δεν φαίνεται πουθενά το
χρήµα. Ούτε το EFSF έχει χρήµα ούτε η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα έχει εξουσιοδότηση να κόψει χρήµα ούτε ευρωοµό-
λογο.
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Αν λοιπόν, η 9η Δεκεµβρίου δεν πάει καλά, αν στην Ελλάδα
υπάρξει πολιτική κρίση πριν ή µετά τις εκλογές –σηµείο SOS για
την Ευρωζώνη- ή αν η Ιταλία δεν τα καταφέρει στο τέλος Ιανουα-
ρίου να αναχρηµατοδοτήσει 33 δισεκατοµµύρια και στο τέλος
Φεβρουαρίου 48 δισεκατοµµύρια ή αν η Γαλλία χάσει το «3Α» ή
αν υπάρξει πιστωτικό ατύχηµα µεγάλο –το τραγικό, το µεγαλύ-
τερο SOS-  θα βυθιστούµε στην ύφεση. 

Και πώς να µη βυθιστούµε στην ύφεση, κυρίες και κύριοι, σε
όλη την Ευρώπη; Αυτήν τη στιγµή υπάρχει αυτό που λέµε «η µε-
γάλη πιστωτική σύνθλιψη, το µεγάλο στράγγισµα της Ευρωζώ-
νης από ρευστότητα, η µεγάλη αποµόχλευση». Οι τράπεζες
µόνο, θα τραβήξουν 3 τρισεκατοµµύρια ρευστότητα από την
αγορά. Πού πάµε; Όλοι κόβουν, κόβουν, κόβουν. Όταν κόβει το
κράτος, πρέπει να ξοδεύουν οι πολίτες. Όταν κόβουν τα ελλειµ-
µατικά κράτη, πρέπει να ξοδεύουν τα πλεονασµατικά. Σήµερα
όλοι κόβουν, κόβουν, κόβουν σε µια αυτοκαταστροφική λιτότητα.

Σε αυτό το έδαφος, το οποίο γίνεται κινούµενη άµµος, καλείται
να εφαρµοστεί αυτός ο προϋπολογισµός, ο οποίος στις καλές
εποχές, στις φάσεις της ανόδου, επί τριάντα χρόνια είχε µέση
απόκλιση 6,2% στο έλλειµµα της κεντρικής κυβέρνησης. Φαντα-
στείτε τώρα! 

Άρα, λοιπόν, είµαστε σε µία φάση υψηλής αβεβαιότητας. Η ελ-
ληνική εξίσωση του προϋπολογισµού –το Προεδρείο ατακτεί, πα-
ρακαλώ να µου δώσετε ένα λεπτό- έχει πολλούς γνωστούς
αγνώστους και αγνώστους αγνώστους. Γνωστοί άγνωστοι είναι
το PSI –δεν ξέρουµε πώς θα πάει- οι αποκρατικοποιήσεις –τιµές
χαµηλές- ή το κυριότερο, η ύφεση. 

Υπάρχει και κάτι άλλο που ίσως ο προϋπολογισµός δεν το υπο-
λογίζει ακριβώς: το κόστος για συντάξεις. Η δηµογραφική γή-
ρανση παίρνει επιταχυνόµενο ρυθµό, το κόστος για τις συντάξεις
γίνεται ανεξέλεγκτο, θα είναι ένας από τους µεγάλους παράγον-
τες αβεβαιότητας.

Κυρίες και κύριοι, ο Πρωθυπουργός από αυτό το Βήµα, όταν
έκλεινε την οµιλία του στις προγραµµατικές δηλώσεις, είπε κάτι
σηµαντικό. Εγώ διαφωνώ και θα το πω. Είπε ότι το πρόβληµά µας
είναι πρόβληµα εσωτερικού. Βεβαίως, ήθελε να δείξει την ένταση
της εθνικής προσπάθειας. 

Ο κάτοικος, όµως, εσωτερικού, όπως είπε ο Πρωθυπουργός,
µια µέρα ήταν Γερµανός, δηλαδή δανειζόταν φθηνά, τρόµπαρε
µε φθηνό δανεικό χρήµα τη φούσκα του δηµοσίου χρέους, τη
µητρική, την κυρίαρχη φούσκα, την εποµένη, σε ένα βράδυ µέσα,
έγινε Αργεντινός, δηλαδή το ευρώ που ήταν αερόστατο έγινε βα-
ρίδι και τελικά µείναµε χωρίς καµµία βαλβίδα ασφαλείας µε µο-
ναδικό µηχανισµό προσαρµογής την εσωτερική υποτίµηση,
άνιση, ασύµµετρη, άδικη. Πες ότι θα την κάνουµε και πιο συµµε-
τρική. Μέχρι πού, όµως, θα πάει η εσωτερική υποτίµηση; Θα πάει
10%, 15%; Πού θα πάει παραπάνω; Θα διαλυθεί η ελληνική κοι-
νωνία. 

Άρα, αν πάει 10%, 15% η εσωτερική υποτίµηση, χρειαζόµαστε
ένα 15% µε 20% υποτίµηση του ευρώ. Το καταλαβαίνουµε, κύριοι
συνάδελφοι; Το ευρώ είναι υπερτιµηµένο. Πρέπει να υποτιµηθεί
τουλάχιστον 15% µε 20%. 

Όταν, όµως, το ακούει αυτό ο Γερµανός, τρελαίνεται. Τρελαί-
νεται ο Γερµανός, ο οποίος µπήκε στο ευρώ µε νοµισµατικό πλε-
ονέκτηµα πλην 33% έως 35%. Κρατάµε, λοιπόν, το ίδιο νόµισµα.
Στα δικά µου τα χέρια είναι βαρίδι, στα δικά του είναι άνετο. Πρέ-
πει να καταλάβουν οι Γερµανοί, πως αν όλοι γίνουµε Γερµανοί,
αυτός δεν µπορεί να είναι Γερµανός. Δεν γίνεται να έχουµε όλοι
πλεονάσµατα. Αν εµείς έχουµε ελλείµµατα, κάποιος άλλος έχει
πλεονάσµατα ή αντιστρόφως. Πού θα πουλάνε τα προϊόντα τους;
Στον Άρη ή στην Αφροδίτη; Αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. 

Βεβαίως, ο Γερµανός αυτήν τη στιγµή επωφελείται. Γι’ αυτό
δεν θέλει να ακούσει τίποτα. Διότι οι εξαγωγές του τα δύο χρόνια
της κρίσης αυξήθηκαν κατά 18% και εάν είχε µάρκο θα αυξάνον-
ταν µόνο 8%. Δανείζεται φθηνά, γιατί τα λεφτά φεύγουν από το
Νότο και πάνε στη Γερµανία µε αρνητικό επιτόκιο, διότι ο άλλος
θέλει να εξασφαλίσει τα λεφτά του. Δεν θέλει να ακούει τίποτε. 

Έχει, όµως, ένα εύλογο επιχείρηµα. Προσέξτε, κύριοι συνά-
δελφοι. Ο Γερµανός λέει «ο τρόµος µου είναι ο πληθωρισµός. Αν
κόψω χρήµα, όπως λέτε εσείς οι Νότιοι, αν βγάλω ευρωοµόλογο,
αν κάνω υποτίµηση του ευρώ, θα αυξηθεί ο πληθωρισµός, το

οποίο είναι δώρο άδωρον, διότι θα αυξηθούν τα επιτόκια, τα
χρέη, θα µεγαλώσει η ύφεση». Ναι, αλλά τώρα ο µεγαλύτερος
κίνδυνος είναι η ύφεση, η ανεργία, δεν είναι ο πληθωρισµός.
Μπορεί µετά από τρία, τέσσερα χρόνια να είναι. Αυτήν τη στιγµή,
λοιπόν, θα διαλέξουµε από το κακό το µικρότερο κακό. Και το µι-
κρότερο κακό είναι να κόψουµε χρήµα, να ρισκάρουµε µια µικρή
αύξηση του πληθωρισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Δη-
µήτριο Ανδρουλάκη. 

Καλείται να λάβει το λόγο τώρα ο Βουλευτής της Α’ Θεσσαλο-
νίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Ιωαννίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε αυτές τις µέρες την

πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης Παπαδήµου
την κύρωση του προϋπολογισµού του 2012. Συζητάµε µέσα σε
ένα γενικότερο εσωτερικό περιβάλλον που το χαρακτηρίζει η δε-
δοµένη και εκτεταµένη οικονοµική αδυναµία του ελληνικού λαού.
«Φρόντισε» -εντός εισαγωγικών- γι’ αυτό η διετής αντιλαϊκή πο-
λιτική της προηγούµενης κυβέρνησης Παπανδρέου. Εφάρµοσε
δεκάδες µέτρα µόνιµης και µονοδιάστατης λιτότητας και ουσια-
στικά παρέδωσε τη χώρα στις ορέξεις των αλλοδαπών δανειστών
µας, δηλαδή των τοκογλύφων. 

Έτσι, βιώνουµε µία πρωτοφανή κρίση µε βαθιά και αυτοτρο-
φοδοτούµενη ύφεση που ήδη βρίσκεται στο 6% µε δραµατικές
κοινωνικές επιπτώσεις. Η ανεργία στην πραγµατικότητα έχει ξε-
περάσει το 20%, µε προβλέψεις ακόµα πιο δυσοίωνες. Πρό-
σφατη έρευνα του ινστιτούτου µικρών επιχειρήσεων που
πραγµατοποιήθηκε τον Αύγουστο, κατέληξε στο συµπέρασµα ότι
θα κλείσουν πάνω από εκατόν ογδόντα χιλιάδες επιχειρήσεις το
επόµενο δωδεκάµηνο, µε αντίστοιχη απώλεια διακοσίων πενήντα
χιλιάδων θέσεων απασχόλησης και µείωση τζίρου 29%.

Το 2012, θα είναι το πέµπτο συνεχόµενο έτος ύφεσης, γεγονός
πρωτοφανές στην ιστορία της χώρας, αλλά και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Είµαστε πλέον ο παρίας της Ευρώπης και οι µόνοι που
χαίρονται γι’ αυτό είναι οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ που άλλωστε
αποτελεί και –εντός εισαγωγικών- «επιτυχία» τους. Ο εισηγητής
του ΠΑΣΟΚ, µας έλεγε ότι έσωσαν τη χώρα. Εξακολουθούν να
επιλέγουν παραδρόµους και ατραπούς για να πορευτούν, από
τους οποίους λείπει παντελώς η ιδέα της ανάπτυξης και το επεν-
δυτικό ενδιαφέρον. 

Ο εισηγητής µας κ. Μουσουρούλης, υπενθύµισε στην οµιλία
του στην επιτροπή την έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας, στην
οποία αναφέρεται ότι δύο χιλιάδες ελληνικές επιχειρήσεις ήδη
έχουν µετεγκατασταθεί στη Βουλγαρία. Εµείς στη βόρεια Ελ-
λάδα υποφέρουµε ακόµα περισσότερο.

Πώς θα αντιστραφεί όλη αυτή η διαδικασία αφαίµαξης παρα-
γωγικών πόρων, όταν οι σχετικές πρωτοβουλίες είναι ανύπαρ-
κτες; Σχεδόν όλα τα µέτρα των προϋπολογισµών του 2010 και
του 2011 ήταν σπασµωδικά και φοροεισπρακτικά και τα περισ-
σότερα, ελήφθησαν κάτω από πανικό και οδήγησαν µαθηµατικά
στην περιθωριοποίηση και δυστυχία του πληθυσµού.

Για παράδειγµα, εκεί οδηγεί και το χαράτσι που επεβλήθη
µέσω της ΔΕΗ. Η επιβολή του, είναι αποτέλεσµα της παταγώ-
δους αποτυχίας της κυβέρνησης Παπανδρέου και των Υπουργών
της να επιτύχει τους δηµοσιονοµικούς στόχους που η ίδια και αυ-
θαίρετα άλλωστε είχε θέσει στον εαυτό της, καθιστώντας άχρη-
στες τις θυσίες των πολιτών.

Γενικά, το µείγµα των µέτρων που εφαρµόστηκαν, οι οριζόν-
τιες και δραστικές περικοπές µισθών και συντάξεων και η πρω-
τοφανής φοροκαταιγίδα, σε συνδυασµό µε την ανικανότητα αξιο-
ποίησης του ΕΣΠΑ και την ανυπαρξία ουσιαστικών διαρθρωτικών
αλλαγών, επέφερε κατακόρυφη άνοδο στο δηµόσιο χρέος στα
360 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 165% του ΑΕΠ, από 298 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 125% του ΑΕΠ που ήταν το 2009.
Επίσης, επέφερε βύθιση του ΑΕΠ στα 218 δισεκατοµµύρια ευρώ,
από 238 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν το 2009. 

Δυστυχώς και για το 2012 υπάρχουν εισπρακτικά µέτρα, από-
τοκο των υποχρεώσεων που ήδη είχαν αναλάβει, ερήµην του ελ-
ληνικού λαού, οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ απέναντι στους δανει-
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στές, µε την περίφηµη γι’ αυτούς συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου,
καθιστώντας τις επερχόµενες εξελίξεις αναπόφευκτες. Βέβαια,
αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι εύκολο να εφαρµοστούν και, το κυ-
ριότερο, να εισπραχθούν.

Στην ενδιάµεση έκθεσή του, ο Διοικητής της Τραπέζης της Ελ-
λάδας, αναφέρει ότι τα νοικοκυριά έχουν εξαντλήσει πλέον τη
φοροδοτική ικανότητά τους. Και σκεφτείτε ότι θα έρθει τώρα η
ισορροπία µε το ενιαίο µισθολόγιο, ότι θα καταργηθούν κι άλλα
από το µεσοπρόθεσµο, µισθοί οι οποίοι δίδονται θα µειωθούν κι
άλλο και καταλαβαίνετε τι θα τραβήξει ο κόσµος, ο οποίος αυτήν
τη στιγµή, δεν µπορεί να ζήσει. Ακόµα και ο µόνιµος συνοµιλητής
των Υπουργών του ΠΑΣΟΚ επικεφαλής της οµάδας κρούσης και
τοποτηρητής κ. Χορς Ράιχεν�παχ, προκρίνει την περικοπή
δαπανών και όχι την αύξηση των φόρων ως µέσο για τη µείωση
του ελλείµµατος.

Παρ’ όλα αυτά, ο ελληνικός λαός καλείται να καταβάλει το
2012 ως άµεσους φόρους 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ παραπάνω.
Δηλαδή, οι µισθωτοί των 600 και 700 ευρώ, αναλαµβάνουν πλέον
τα βάρη των φορολογικά ισχυρών και κατεχόντων. Άγνωστες
παραµένουν σε µας και οι πιθανές υποχρεώσεις που αναλα-
µβάνονται µε τη σελίδα 124 της εισηγητικής έκθεσης του
προϋπολογισµού, δεδοµένου ότι µέχρι την Κυριακή το µεσηµέρι,
η σελίδα παραµένει λευκή στο επίσηµο site του Υπουργείου
Οικονοµικών. 

Παρακαλώ, λοιπόν, τους αρµόδιους Υπουργούς µέχρι το
τέλος της συζήτησης να καταθέσουν και αυτήν τη σελίδα, ώστε
όλοι να γνωρίζουµε τι ψηφίζουµε ή τουλάχιστον ποιοι σκελετοί
υπάρχουν από το παρελθόν.

Επιπρόσθετα, θέλω να αναφερθώ και σε δύο θέµατα που
σχετίζονται µε τον αθλητισµό. Το πρώτο, αφορά τη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού και θα ήθελα τη δέσµευση του Υπουργού γι’
αυτό το θέµα, στον οποίο άλλωστε απέστειλα και σχετική
επιστολή µαζί µε συναδέλφους και άλλων κοµµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μετά τη δραστική περικοπή του προϋπολογισµού της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού, στην οποία προέβη το Υπουργείο
Οικονοµικών, οι αποµένουσες πιστώσεις, δεν επαρκούν για τη
στοιχειώδη λειτουργία των εποπτευόµενων από τη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού φορέων, καθώς και τη χορήγηση των
απόλυτα αναγκαίων επιχορηγήσεων σε αθλητικές οµοσπονδίες
και αθλητικά σωµατεία. Επτάµισι χιλιάδες αθλητικά σωµατεία δεν
πήραν ούτε 1 ευρώ! Σκεφτείτε ότι ένα µίνιµουµ 2.500 ευρώ να
παίρνουν το χρόνο, είναι 15 εκατοµµύρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ)

Έτσι, πολλά αθλητικά κέντρα υπολειτουργούν, στα
κολυµβητήρια δεν υπάρχει θέρµανση, τα ερασιτεχνικά σωµατεία
–δηλαδή, το κύτταρο του ελληνικού αθλητισµού- βρίσκονται ήδη
σε κατάσταση αναστολής δραστηριοτήτων, η δε προολυµπιακή
προετοιµασία είναι υποτυπώδης, διακινδυνεύοντας σε πολλές
περιπτώσεις, ακόµα και την πρόκριση αθλητών στους Ολυµπι-
ακούς Αγώνες, κύριε Υπουργέ.

Προκειµένου η αδυναµία υποστήριξης του αθλητισµού στη
χώρα µας να µη γενικευτεί εντελώς και να µην παγιωθεί, καλώ
τον Υπουργό Οικονοµικών, να εξεύρει οπωσδήποτε επιπλέον
πιστώσεις για την ενίσχυση της Γενικής Γραµµατείας, ώστε το
έτος 2011, να κλείσει χωρίς υποχρεώσεις έστω και µ’ αυτά τα
λίγα χρήµατα και το 2012, που είναι και έτος διεξαγωγής
Ολυµπιακών Αγώνων, πάλι να χρηµατοδοτηθεί.

Σας προτείνω, λοιπόν, τα ποσά να διατεθούν από τη δέσµευση
µεγαλύτερου ποσοστού από τα κέρδη του ΟΠΑΠ, του µονοπω-
λιακού οργανισµού, που δηµιουργήθηκε ακριβώς για να υποστη-
ρίζει αποκλειστικά και ανταποδοτικά τον αθλητισµό και τον
πολιτισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Είµαι βέβαιος ότι αν εξαντλήσετε την προτεινόµενη δυνατό-

τητα, τότε το κοινωνικό αγαθό που λέγεται «αθλητισµός», στο
οποίο µη λησµονούµε ότι βρίσκει διέξοδο το σύνολο σχεδόν των

νέων µας, θα εξακολουθήσει να παρέχεται από την πολιτεία
ακόµα και σε στιγµές κρίσης.

Και µια και ο λόγος για τον ΟΠΑΠ, η πώληση των µετοχών του
που προβλέπεται στον «πίνακα 5,7» της εισηγητικής έκθεσης,
αποτελεί έγκληµα κατά του ελληνικού λαού, γιατί προσφέρει
τεράστια έσοδα στο ελληνικό δηµόσιο που ανέρχονται στα 700-
800 εκατοµµύρια ευρώ. Μαζί µε τα «φρουτάκια» που θα δοθούν,
θα είναι ένα δισεκατοµµύριο ευρώ και πάνω. Έχουµε σύµβαση
µέχρι το 2030. Δηλαδή, το µίνιµουµ είναι 20 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέχρι το 2030, συν την «ΟΠΑΠ ΚΥΠΡΟΥ», άρα µιλάµε για
πάνω από 25 δισεκατοµµύρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα γίνει, λοιπόν, το τρελό να πουληθεί ο ΟΠΑΠ σε ποια τιµή;
Εδώ είµαστε! Μην τυχόν τολµήσετε να το κάνετε! Προσφέρει,
επίσης και πολύτιµο αγαθό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε, κύριε Ιωαννίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Άλλοι
µίλησαν έντεκα και δώδεκα λεπτά! Ο ένας ήταν Ανεξάρτητος και
ο άλλος από το ΠΑΣΟΚ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Αυτό δεν σηµαίνει ότι
ο χρόνος είναι τόσος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Αφήστε και τη Νέα Δηµοκρατία να
µιλήσει το ίδιο! Συγκυβέρνηση λέτε ότι είµαστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κοιτάξτε, δεν υπάρχει
στο Προεδρείο πρόβληµα µεταξύ του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας! Παρακαλώ να περιοριστείτε στο χρόνο σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Και δεν είµαστε όλοι ίδιοι, κυρία
Πρόεδρε, γιατί ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ είπε ότι όλοι είµαστε
ίδιοι! Κανένας δεν έχει το DNA του άλλου! Άλλος πολέµησε στη
ζωή του από µικρό παιδί, άλλος ήταν στην επιτροπή χορηγήσεων
του ΙΚΑ και τώρα λέµε ξαφνικά ότι είναι όλοι ίδιοι! Άλλοι είναι στο
σύστηµα και άλλοι δεν είναι στο σύστηµα! Άρα, λοιπόν,
υπάρχουν τεράστιες διαφορές εδώ µέσα από τον ένα Βουλευτή
στον άλλο Βουλευτή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Τώρα, τι να σας
απαντήσει κανείς;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Θα πρέπει, όµως, να αντιµετωπίζονται
από τον Κανονισµό της Βουλής κατά τον ίδιο τρόπο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Ιωαννίδη, θα σας
διακόψω! Εγώ µόλις ανέβηκα στην Έδρα και µου λέτε διάφορα
πράγµατα. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. Ο χρόνος είναι
συγκεκριµένος, δηλαδή επτά λεπτά για όλους.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Τώρα ήρθατε εσείς. Μέχρι τώρα δεν
ήσασταν εδώ, για να δείτε τι γίνεται. Παρεµπιπτόντως, χρόνια
σας πολλά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ο Πρόεδρός µας Αντώνης Σαµαράς,

παρά το ότι µπορούσε να κρατηθεί µακριά από τα προβλήµατα
που άλλοι δηµιούργησαν, έβαλε πλάτη για το καλό της χώρας,
λαµβάνοντας πρωτοβουλίες για την επίλυση της κρίσης. Με τις
παραπάνω ενέργειες, αποφεύχθηκε και η ακυβερνησία της
χώρας, δηµιουργήθηκε µία µεταβατική Κυβέρνηση µε συγκε-
κριµένο έργο, επετεύχθη απεµπλοκή στην καταβολή της έκτης
δόσης. Άλλωστε, ο λαός µε τις εκλογές του Φεβρουαρίου, θα
αναθέσει στη Νέα Δηµοκρατία το έργο να εφαρµόσει τον προ-
ϋπολογισµό, αναδεικνύοντας τις βιώσιµες εναλλακτικές πολι-
τικές που έχουµε επεξεργαστεί.

Σήµερα, στην Εύξεινο Λέσχη Θεσσαλονίκης τιµήθηκε ένας λό-
γιος των Ποντίων, ο Θεοφύλακτος Θεοφυλάκτου. Ακούστε, τι
είπε το 1946.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώνετε µ’ αυτό,
κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 
«Το 1946 δολοφονείται και καταδιώκεται η Εθνική Αντίσταση.

Έκαµαν τα εθνικά συµφέροντα από δικαιώµατα του έθνους αν-
τικείµενα ελεηµοσύνης, υποκείµενα στο έλεος των µεγάλων συµ-
µάχων και αλίµονο στους λαούς όταν φτάσουν να περιµένουν
έλεος». Αυτά είπε το 1946 και τώρα, σήµερα έχουµε εδώ τους
Υπουργούς του ΠΑΣΟΚ. Να µην ψήφιζαν και να µην τα έφερναν
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όλα αυτά και να µην έφερναν τη χώρα µέχρι εδώ. Όχι αυτήν τη
στιγµή να διαφωνούν και να λένε για τον πρώην Πρωθυπουργό,
κ. Παπανδρέου. 

Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε, και για την κατανόησή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
αλλά καταλαβαίνετε ότι δεν υπάρχει πλέον άνεση χρόνου, οπότε
πρέπει να τηρείται. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αττικής, κ.
Παντελής Ασπραδάκης. 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΑΣΠΡΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ο προϋπολογισµός συζητείται

κάτω από ραγδαίες οικονοµικές, πολιτικές συνθήκες και εξελί-
ξεις, αλλά κυρίως µε το εγχείρηµα συνεργασίας τριών κοµµάτων
υπό το βάρος του χρέους, την αφόρητη πίεση των δανειστών,
την απειλή της χρεοκοπίας, ενώ οι αγορές λειτουργούν µε τους
δικούς τους κανόνες. Μεταφορικά θα µπορούσαµε να πούµε ότι
βιώνουµε έναν Γ’ Παγκόσµιο Πόλεµο, που αυτήν τη φορά είναι
οικονοµικός. 

Ο φετινός προϋπολογισµός, εκτιµώ ότι είναι συγκροτηµένος
µε πραγµατικά δεδοµένα, µε αυστηρές εκτιµήσεις, χωρίς εικο-
νικά στοιχεία. Προβλέπεται να έχει θετικό πρόσηµο, µείωση του
δηµόσιου χρέους, µείωση των κρατικών δαπανών, αύξηση των
εσόδων, πάταξη της φοροδιαφυγής. Όλα αυτά βέβαια µε συνε-
χιζόµενες θυσίες και στερήσεις του ελληνικού λαού. 

Χρειάστηκε να φτάσουµε στο χείλος του γκρεµού, για να αν-
τιµετωπίσουµε ως χώρα τις παθογένειες που µαράζωναν τον κοι-
νωνικό ιστό και την οικονοµία. Χρειάστηκε επίσης µεγάλος
αγώνας από την προηγούµενη κυβέρνηση του Γιώργου Παπαν-
δρέου, για να διαχειριστεί µία πρωτόγνωρη κρίση, σε ένα διαρ-
κές κλίµα αµφισβήτησης και να προωθήσει διαρθρωτικές αλλα-
γές και µεταρρυθµίσεις, αναλαµβάνοντας φυσικά µεγάλο πολι-
τικό κόστος και προσωπικό, εφαρµόζοντας σκληρά και επώδυνα
µέτρα. 

Σήµερα οι πολίτες, οι απλοί άνθρωποι είναι πληγωµένοι. Η
φωνή τους πρέπει να ακουστεί. Νιώθουν εξαπατηµένοι από τις
κυβερνήσεις που ψήφιζαν κι όχι άδικα. Διότι φτιάχτηκε µία κοι-
νωνία δικαιωµάτων, χωρίς παράλληλα να θωρακιστεί. 

Οι πολίτες, ανέλαβαν ένα δυσβάσταχτο οικονοµικό βάρος,
πέραν των δυνατοτήτων τους. Με τις κατεδαφίσεις των µισθών
χιλιάδες νοικοκυριά υποφέρουν, επαγγελµατίες και επιχειρήσεις
βάζουν λουκέτο, άνθρωποι χάνουν τις δουλειές του, η νέα γενιά
χάνει τις ελπίδες της και παραµένει στο περιθώριο. Το κοινωνικό
κράτος και οι δηµόσιες παροχές υποβαθµίζονται, η βία και η εγ-
κληµατικότητα χτυπάει την πόρτα του κάθε πολίτη. Κι όλοι εµείς,
που βρισκόµαστε εδώ, καλούµαστε καθηµερινά να δώσουµε πει-
στικές απαντήσεις στα δικαιολογηµένα «γιατί» των πολιτών,
χωρίς πάντα να τα καταφέρνουµε. 

Πρέπει, λοιπόν, να διαµορφώσουµε συνθήκες εµπιστοσύνης,
ασφάλειας και σταθερότητας και όχι στηριγµένες σε φρούδες
ελπίδες. Ο πολίτης απαιτεί να είναι ενηµερωµένος, να γνωρίζει
την αλήθεια αλλά και να υπάρξει πραγµατική τιµωρία των ενό-
χων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πράγµατι πολλά πρέπει να γί-
νουν. Πρέπει ο προϋπολογισµός να πετύχει τους στόχους του,
να ελέγξουµε τη φοροδιαφυγή µε υγιείς αυστηρούς ελεγκτικούς
µηχανισµούς για όλους εκείνους, που τα προηγούµενα χρόνια
αλλά ακόµα και σήµερα, ζούσαν και ζουν πλουσιοπάροχα, εις
βάρος του κράτους και των συµπολιτών µας. 

Πέρα όµως από τις προσπάθειες που έγιναν µέχρι σήµερα,
πρέπει να παραδεχτούµε ότι υπήρξαν αδικίες και συνολικά και
µεµονωµένα, που κατά τη γνώµη µου, πρέπει να επανορθώσουµε
µε δίκαιο τρόπο και αναλογικό επιµερισµό των βαρών. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω: ΦΠΑ, δεν τον αποδίδει σχεδόν κα-
νένας, πρέπει να µειωθεί. Επαναφέρω µία παλαιότερη πρότασή
µου. Όσες συναλλαγές γίνονται µέσω πιστωτικών καρτών, να πα-
ρακρατείται ΦΠΑ και παράλληλα βέβαια, πρέπει να µειωθούν οι
τιµές σε βασικά είδη, αλλά και σε υπηρεσίες. 

Ασφαλιστικές εισφορές. Είναι πολύ υψηλές. Θα σας πω ένα
παράδειγµα. Για έναν εργάτη οικοδοµικό που παίρνει 40 ευρώ
µεροκάµατο, πληρώνει ο εργοδότης για το ένσηµο 85 ευρώ επι-

πλέον των 40.
Τρίτον, το ακίνητο τέλος µέσω της ΔΕΗ. Παρά τις τελευταίες

διορθωτικές κινήσεις που έγιναν, παραµένουν πολλές αδικίες.
Αναφέρω την περίπτωση, που και οι αντικειµενικές αξίες σε πολ-
λές περιπτώσεις είναι µεγαλύτερες από τις πραγµατικές αλλά
δεν µπορεί να χρεώνονται µε τον ίδιο συντελεστή τα υπόγεια, οι
βοηθητικοί χώροι µε τους ορόφους ή µε τα πολυτελή διαµερί-
σµατα. 

Όσον αφορά τα ΙΧ, η φορολόγηση πρέπει να συνυπολογίζει
την εργοστασιακή αξία. Αναφέρω ένα παράδειγµα. Ένα ΙΧ χαµη-
λού κόστους –να µην αναφέρω ποσό, αλλά ακόµα και 14.000 να
είναι, µπορεί να είναι δύο χιλιάδες κυβικά, κάτω των δέκα ετών-
πληρώνει έκτακτη εισφορά 500 ευρώ και τέλη κυκλοφορίας 660
ευρώ. Όµως, ένα πολυτελές αυτοκίνητο που είναι λίγο κάτω από
τα δύο χιλιάδες κυβικά, δεν πληρώνει καθόλου έκτακτη εισφορά.
Νοµίζω ότι είναι αδικία. 

Αυθαίρετα. Όσες παρατάσεις κι αν δοθούν, εάν δεν µειωθούν
δραστικά τα πρόστιµα, δεν πρόκειται να γίνει τακτοποίηση. Μένω
στην Περιφέρεια Αττικής, όπου είναι το µεγαλύτερο µέρος των
αυθαιρέτων και οι άνθρωποι θέλουν αλλά δεν µπορούν να τα τα-
κτοποιήσουν. Με τις µειώσεις των µισθών, µε την ανεργία, τις
έκτακτες εισφορές κι όλα αυτά, δεν τους το επιτρέπουν. Βέβαια,
δεν φτάνει µόνο το πρόστιµο. Πρέπει να γίνουν κι άλλες διορθω-
τικές κινήσεις. Μέσα από την τακτοποίηση, έχουν προκύψει πολ-
λές αδικίες και πολλές διορθώσεις που πρέπει να γίνουν. 

Επίσης, επανειληµµένα είχα προτείνει ότι σ’ αυτήν τη δύσκολη
περίοδο, κανείς δεν µπορεί να παίρνει πέρα από µία σύνταξη ή
ένα µισθό από το δηµόσιο και αυτά µε ανώτατο πλαφόν.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αναγκαίο να προωθηθούν θεσµι-
κές αλλαγές, που θα διασφαλίζουν ένα πολιτικό σύστηµα µακριά
από συµφέροντα, οικονοµικά και πελατειακές σχέσεις, µε κανό-
νες πάντα αξιοκρατίας, διαφάνειας. Πρέπει άµεσα να ξεκινήσει
ένας ευρύτερος διάλογος από το κράτος και την κοινωνία, εν
όψει της επικείµενης συνταγµατικής Αναθεώρησης. 

Συγκεκριµένα προτείνω, πρώτον, να ελέγχονται οι πολιτικοί και
όσοι κρατικοί λειτουργοί διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα από τους
πολίτες ανά πάσα στιγµή, «πόθεν έσχες», βουλευτική ασυλία,
αλλά και για τα όποια προνόµια λαµβάνουν. Δεύτερον, πολιτική
και οικονοµική εξυγίανση των κοµµάτων. Τρίτον, κωδικοποίηση
νόµων, ώστε να είναι απλοί και κατανοητοί για όλους. Τέταρτον,
συνέχιση της προσπάθειας για άµεση και αµερόληπτη απονοµή
της δικαιοσύνης. Πέµπτον, άρση τραπεζικού απορρήτου για οι-
κονοµικά εγκλήµατα και τους καταθέτες του εξωτερικού. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Ευρώπη σήµερα δείχνει ότι δεν είναι
η Ευρώπη των προηγούµενων δεκαετιών. Τότε, κύριοι στόχοι
ήταν η σύγκλιση των οικονοµιών, η αλληλεγγύη των κρατών για
µία κοινή ευρωπαϊκή πολιτική. Το τελευταίο όµως διάστηµα, πα-
ρακολουθούµε ότι η κρίση επεκτείνεται και σε άλλες χώρες.
Μπορεί βέβαια η Ελλάδα να είναι ο πιο αδύναµος κρίκος αλλά
το πρόβληµα δεν είναι µόνο ελληνικό. Επιβάλλεται να επικρατή-
σει ψυχραιµία, συνεννόηση και ενότητα, ώστε να διατηρηθεί η
ευρωπαϊκή συνοχή και να αντιµετωπίσουµε συλλογικά τα όποια
προβλήµατα προκύπτουν. Όµως, ως Έλληνες, όταν διαπιστώ-
νουµε ότι υπάρχει η παραµικρή υπόνοια εθνικής προσβολής, η
αντίδρασή µας πρέπει να είναι άµεση, συνολική και συντονι-
σµένη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, όσες διαρθρωτικές αλλαγές κι αν κά-

νουµε, εάν δεν βγούµε από την ύφεση που σηµαίνει φτώχεια και
ανεργία, δεν θα υπάρχει ελπίδα και προοπτική. Πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε τις δυνατότητες της χώρας µας. 

Πρώτον, µε την κτηνοτροφική και αγροτική παραγωγή. Η ύπαι-
θρος πρέπει να ξαναπρασινίσει. Δεν µπορούµε να εισάγουµε πε-
ρισσότερα απ’ ό,τι εξάγουµε. Ο τουρισµός, η ναυτιλία, οι
εναλλακτικές µορφές. 

Επίσης, ένα πολύ µεγάλο µέρος της ανεργίας οφείλεται στην
πτώση των επαγγελµάτων που έχουν σχέση µε τις οικοδοµικές
εργασίες. Να ολοκληρωθούν οι υπό ένταξη περιοχές, να ξεκινή-
σουν τα µεγάλα έργα, οι δηµόσιες επενδύσεις για τους καλλι-
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κρατικούς δήµους και την περιφερειακή αυτοδιοίκηση. 
Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, αν και είµαι Βουλευτής δύο

χρόνων, δεν σηµαίνει ότι κανείς εξαιρείται των ευθυνών του. Αν
όµως όλα αυτά τα παραπάνω µείνουν απλές διαπιστώσεις και
δεν δώσουµε χειροπιαστές απαντήσεις στα «γιατί» των πολιτών,
στις επικείµενες εκλογές, οι πολίτες θα δώσουν τις δικές τους
απαντήσεις και τα δικά τους µηνύµατα. 

Παρ’ όλα αυτά, αισιοδοξώ ότι µε συστηµατική δουλειά θα τα
καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. Ψηφίζω τον προϋπολογισµό. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ.

Χρήστος Πρωτόπαπας. 
Έχετε το λόγο για έξι λεπτά, για να εξαντλήσετε τη δευτερο-

λογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Πρώτα-πρώτα σας εύχοµαι χρόνια

πολλά από καρδιάς για την ονοµαστική σας εορτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο

είναι το µήνυµα που πρέπει να εκπέµψουµε από τη Βουλή στη
συζήτηση για τον προϋπολογισµό;

Πιστεύω ότι η απάντηση είναι µία. Να διασφαλίσουµε ότι η
συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου θα εφαρµοστεί και ότι η χώρα θα
πορευθεί µε ασφάλεια και σταθερότητα µέσα στην ευρωπαϊκή
οικογένεια. Αυτό, προϋποθέτει την υπερψήφιση αυτού του προ-
ϋπολογισµού, που περιέχει και το πλαίσιο της οικονοµικής πολι-
τικής για το έτος 2012.

Εµείς είµαστε απόλυτα σαφείς. Υπερψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό µε πλήρη επίγνωση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει
η χώρα, της ύφεσης που βαθαίνει και των θυσιών που συνεχίζουν
να υφίστανται οι Έλληνες πολίτες. Και το κάνουµε, για να δώ-
σουµε τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση του Λουκά Παπαδήµου
να διαπραγµατευθεί από πιο ισχυρή θέση, να είναι όσο γίνεται
πιο αποτελεσµατική για τα εθνικά συµφέροντα στην κρίσιµη Σύ-
νοδο Κορυφής που έρχεται, να δηµιουργήσει ελπίδα για ένα κα-
λύτερο µέλλον για τους πολίτες. Το κάνουµε θέτοντας για µία
ακόµα φορά το εθνικό συµφέρον, το συµφέρον της πατρίδας
πάνω από το στενά κοµµατικό, αλλά και το προσωπικό µας.

Όµως, πρέπει να πούµε και ορισµένα πράγµατα µε το όνοµά
τους µακριά από κάθε λογική διγλωσσίας και υποκρισίας που το
µόνο που επιτυγχάνουν είναι να εντείνουν την αναξιοπιστία του
πολιτικού µας συστήµατος. 

Το πρώτο είναι το εξής. Τρία κόµµατα, το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δη-
µοκρατία και ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, δεσµευθήκαµε
να στηρίξουµε την Κυβέρνηση Παπαδήµου και να συµβάλουµε
στην οριστική σωτηρία της πατρίδας µας µε την εφαρµογή τόσο
της Συµφωνίας της 26ης Οκτωβρίου όσο και των απορρεουσών
από αυτήν πολιτικών. Αυτό συµφωνήσαµε και αυτό οφείλουµε να
κάνουµε µε ειλικρίνεια, συνέπεια και ευθύνη. Δεν µπορούµε ούτε
να πατάµε σε δύο βάρκες ούτε µε τις κινήσεις και τις δηλώσεις
µας να δηµιουργούµε συνθήκες πολιτικής σχιζοφρένειας. 

Δεν θα πρέπει να πιστεύει κανείς ότι µε µπαλώµατα και κρυ-
φτούλια θα κοροϊδέψουµε τους ξένους και θα πάρουµε τα
λεφτά. Και δεν µπορεί η Νέα Δηµοκρατία από τη µια να δεσµεύε-
ται ότι στηρίζει την Κυβέρνηση και να προωθεί στην πράξη τις
πολιτικές για τις οποίες δεσµεύθηκε και από την άλλη, την ίδια
στιγµή να τις καταγγέλλει διά του εκπροσώπου του κόµµατος.
Είναι εντελώς αναξιόπιστο και επιτρέψτε µου να πω και προκλη-
τικό να έρχονται χθες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και µά-
λιστα Υπουργοί της κυβέρνησης Καραµανλή –που είδαµε πού
οδήγησε τη χώρα- και να ζητούν εκλογές για να κυβερνήσουν,
ξεχνώντας και την πολιτική ανηφόρα που έχουµε µπροστά αλλά
και τις δικές τους ευθύνες, για το πώς φτάσαµε σ’ αυτήν την
πρωτοφανή κρίση για τη χώρα µας. Για τα προβλήµατα φταίνε
πρώτα και κύρια όχι το µνηµόνιο, αλλά οι πολιτικές που µας οδή-
γησαν σ’ αυτό, οι πολιτικές που µας οδήγησαν στο µνηµόνιο
τόσα χρόνια. 

Έχουµε του κουράγιο να οµολογήσουµε την αλήθεια; Έχουµε
το κουράγιο να οµολογήσουµε ότι αυτή είναι η πολιτική που πρέ-
πει να εφαρµόσουµε, ότι σ’ αυτό το δρόµο πρέπει να βαδίσουµε,

ότι δεν υπάρχουν περιθώρια για επαναδιαπραγµατεύσεις και µα-
γικά ραβδάκια που σε µία νύχτα θα τα αλλάξουν όλα, ότι µόνο
αν δουλέψουµε µαζί σταθερά και µε συνέχεια, θα φέρουµε τη
σταθερότητα, την ανάπτυξη και τη βελτίωση του βιοτικού επιπέ-
δου του ελληνικού λαού;

Φυσικά, αυτό θα γίνει διορθώνοντας λάθη, αντιµετωπίζοντας
καθυστερήσεις στην ανάπτυξη, στις διαρθρωτικές αλλαγές και
φροντίζοντας να υπάρχουν κόκκινες γραµµές σε θέµατα απαραί-
τητα για την κοινωνική συνοχή και την αξιοπρέπεια του πολίτη.
Και αυτό κάναµε πρόσφατα, την Παρασκευή, µε την παρέµβαση
για τα προνοιακά επιδόµατα των αναπήρων και χαίροµαι για την
άµεση ανταπόκριση της Κυβέρνησης σ’ αυτό και τις σχετικές
διορθώσεις που υπήρξαν. 

Δεύτερον, το δικό µας κόµµα, το ΠΑΣΟΚ, βρίσκεται σε µια ιδι-
αίτερα δύσκολη και µεταβατική φάση. Σίγουρα χρειάζονται µε-
γάλες και τολµηρές αλλαγές για να προχωρήσουµε µπροστά. Το
«αν δεν αλλάξουµε, θα βουλιάξουµε», δυστυχώς ισχύει σήµερα
και για µας. Όµως, πρέπει να προσέξουµε, ώστε οι κινήσεις µας
και τώρα να στηρίζουν και να µην αποδυναµώνουν την επιτυχή
ολοκλήρωση των προσπαθειών της Κυβέρνησης και να διασφα-
λίζουν την οµαλή πορεία της χώρας. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Συζητάµε για
τα λάθη µας αλλά συζητάµε και για τα σωστά που έγιναν αυτά
τα δύο χρόνια. Μερικοί, έχουµε µάθει στη ζωή µας να τιµούµε
την πορεία που ακολουθούσαµε, χωρίς να διστάζουµε να οµο-
λογούµε τα λάθη µας. Και επαναλαµβάνω ότι µε το δύσκολο και
επώδυνο για την κοινωνία δρόµο που ακολουθούσαµε, η Ελλάδα
δεν χρεωκόπησε. Η Ελλάδα µπορεί να συνέλθει. Βέβαια, γνωρί-
ζουµε ότι η κοινωνία και οι πολίτες επιβαρύνθηκαν και διαµαρτύ-
ρονται δίκαια, γιατί είδαν να καταρρέει ο τρόπος ζωής που είχαν
οικοδοµήσει. Σίγουρα έγιναν και µεγάλες αλλαγές στην παιδεία,
στην αυτοδιοίκηση, στην υγεία και αλλού, αλλά και µεγάλα λάθη,
ενώ σοβαρά θέµατα υπήρξαν και στο θέµα της κοινωνικής δικαιο-
σύνης, της δίκαιης κατανοµής των βαρών. 

Όµως, εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, στηρίξαµε για δύο χρό-
νια και µε κόστος µας αυτήν την προσπάθεια για να σωθεί η
χώρα, γιατί σε εθνική ταπείνωση και αναξιοπρέπεια θα οδηγούσε
τους Έλληνες πρώτα και κύρια η χρεωκοπία και οι δραµατικές
συνέπειές της. Και ίσως, πρέπει να θυµίσουµε σε όλους αυτούς
που ήταν σε ηγετικές θέσεις αυτά τα δύο χρόνια ότι βρίσκονταν
στο ίδιο καράβι µε την ίδια γραµµή πορείας. Ούτε σε άλλο κα-
ράβι ούτε σε άλλη χώρα. Και ο καθένας µας -και αυτοί πρώτοι-
οφείλει να κάνει το δικό του απολογισµό για να κριθεί από τον
ελληνικό λαό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ώρα ευθύνης για όλους

µας. Η Ελλάδα δίνει µια µεγάλη µάχη και πρέπει όλοι, έστω και
για λίγο αν δεν µπορούµε περισσότερο, να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων. Με το λόγο και τη συµπεριφορά µας, πρέπει
να είµαστε πάνω απ’ όλα χρήσιµοι για τη χώρα και τους πολίτες.
Διαφορετικά, ο κόσµος θα µας πει «όλοι οι επίδοξοι σωτήρες
βλάπτουν τη Συρία το ίδιο», όπως έλεγε ο Αλεξανδρινός ποιητής. 

Και όσον αφορά εµάς, τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, θα επιχει-
ρήσουµε να κάνουµε το καθήκον µας. Γι’ αυτό, χωρίς αστερί-
σκους και κόλπα, καθαρά και έντιµα ψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Πρωτόπαπα.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
δρέας Λυκουρέντζος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει συγκυβέρνηση. Η

Νέα Δηµοκρατία, στηρίζει την Κυβέρνηση του κ. Παπαδήµου.
Είναι µια εθνική επιλογή, την οποία συνειδητά υπηρετούµε µε
πρώτο τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αντώνη Σαµαρά.
Διαφορετικά, η Ελλάδα του ΠΑΣΟΚ, του κ. Παπανδρέου, θα ήταν
η Ελλάδα εκτός της Ευρωζώνης, θα ήταν η Ελλάδα η οποία θα
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είχε απολέσει το ευρωπαϊκό της κεκτηµένο. Και αυτό, διότι όχι
µόνο δεν υπάρχει συγκυβέρνηση αλλά δεν υπάρχει και συναί-
νεση µε τη λογική της τυφλής επιλογής, πως οτιδήποτε µπαίνει
µπροστά, θα πρέπει να λέµε «ναι». Και αυτό, διότι δεν υπάρχει
κοινό πρόγραµµα από αυτήν την Κυβέρνηση. Τα κόµµατα µπορεί
κάποια στιγµή να συνεργαστούν. Όµως, θα πρέπει να εφαρµό-
σουν ένα κοινό πρόγραµµα. Κοινό πρόγραµµα, όµως, δεν υπάρ-
χει. Υπάρχει συµφωνία για το µεταβατικό χαρακτήρα της
Κυβέρνησης, για να υλοποιηθούν οι στόχοι τους οποίους ανέ-
λαβε να υλοποιήσει ο κ. Παπαδήµος κα να πάει η χώρα στις εκλο-
γές. 

Τι σηµαίνει συγκυβέρνηση; Σηµαίνει ότι θα πρέπει για παρά-
δειγµα –µια και είναι εδώ η αξιότιµη κυρία Υπουργός της Παι-
δείας και η κυρία Υφυπουργός- να πούµε ότι έχουµε το ίδιο
πρόγραµµα για την παιδεία. Δεν το έχουµε. Ναι, µπορούµε να
συµφωνήσουµε σε ορισµένες διαδικασίες σε ό,τι αφορά την εκ-
παιδευτική πολιτική. Συµφωνούµε, όµως, µε το ποιο είναι το πε-
ριεχόµενο της εκπαιδευτικής πολιτικής; Συµπίπτουµε στις αξίες
τις οποίες πρέπει το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα να καλλιερ-
γεί και να διδάσκει στα παιδιά; Φοβούµαι πως όχι. Συµφωνούµε
στην ελληνικότητα της παιδείας; Φοβούµαι πως όχι. Συµφωνούµε
στον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζεται η υπόθεση της εφε-
δρείας; Φοβούµαι πως όχι. Άλλα λέµε εµείς και άλλα κάνει το
ΠΑΣΟΚ. Συµφωνούµε στη φορολογική πολιτική; Όχι! Εµείς µι-
λάµε για µείωση των φορολογικών συντελεστών και από την
άλλη πλευρά έχουµε αύξηση των φορολογικών συντελεστών. 

Και εν πάση περιπτώσει, το ρολόι της ιστορίας δεν ξεκίνησε
µε την Κυβέρνηση του κ. Παπαδήµου. Δύο χρόνια το ΠΑΣΟΚ
είναι στην κυβέρνηση. Ο στόχος είναι κλειδωµένος σ’ αυτά τα
δύο χρόνια µε τα πεπραγµένα του και τα αποτελέσµατά του.
Είναι αυτό ακριβώς το οποίο έπραξε επί διετία. Και δεν µπορεί
να ξεφύγει από αυτό. 

Μπορεί κάποιοι να επιµένουν, να θέλουν να πούµε ότι τώρα εί-
µαστε µαζί, ότι δεν συµβαίνει τίποτα, ότι λησµονούµε ό,τι έγινε
µέχρι χθες και εν πάση περιπτώσει να πάµε ξανά στον ελληνικό
λαό και να ζητήσουµε την ψήφο. Όλοι στο ΠΑΣΟΚ, δηλαδή, άσπι-
λοι και αµόλυντοι. Ε, δεν είναι έτσι. Και δεν πρόκειται η Νέα Δη-
µοκρατία να το επιτρέψει. Και αυτό, γιατί έχασε το ΠΑΣΟΚ την
ευκαιρία να µπορέσει να εµπνεύσει τον ελληνικό λαό την ώρα
της δυσκολίας. Προτίµησε να σπιλώνει τη Νέα Δηµοκρατία, πρό-
σωπα και πράγµατα από την περίοδο διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Και ευτυχώς που τηλεοπτικοί σταθµοί, όπως ο «ΣKAI», επιχει-
ρούν ορισµένες έρευνες. Και λυπούµαι να σας πω ότι συνάδελ-
φοι θα έχουν µετανιώσει για όσα είπαν στο παρελθόν, βλέποντας
σήµερα τους εαυτούς τους στη σηµερινή εποχή να έχουν πει
ψεύδη και ανυπόστατα επιχειρήµατα. 

Υπήρξαν θυσίες επί δύο χρόνια. Μα, για να πιστέψει ο λαός
στην πολιτική του ηγεσία, πρέπει οι θυσίες να πιάνουν τόπο. Και
ακούγαµε τον κ. Παπανδρέου να λέει ότι πιάνουν τόπο οι θυσίες
του ελληνικού λαού. Αντί, όµως, να πιάνουν τόπο, πηγαίναµε από
αποτυχία σε αποτυχία. Και γι’ αυτό, φτάσαµε να υιοθετεί η κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε τυµπανοκρουσίες εκείνα, τα οποία πριν
από λίγο καιρό κατακεραύνωνε, όπως την αναδιάρθρωση του
χρέους, όπως επιλογές, οι οποίες –έλεγε- είναι έξω από τις ιδέες
και τις πρακτικές ΠΑΣΟΚ. 

Είπε ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ:
«Υπάρχουν συνάδελφοι Υπουργοί της κυβέρνησης Καραµανλή,
οι οποίοι έρχονται εδώ και µιλούν σαν να µη συνέβη τίποτα». 

Μπορείτε να κοιτάξετε τη χώρα που παρέδωσε η κυβέρνηση
Καραµανλή τον Οκτώβριο του 2009, µε τα spreads στο 1,33% και
σήµερα στο 29%; Μπορείτε να µας πείτε για τα προγράµµατα
στον αναπτυξιακό νόµο; Για την απορροφητικότητα στα πρώτα
χρόνια, στο Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο, που ξεπέρασε το 100%; Μπο-
ρείτε να µας πείτε, εσείς οι σοσιαλιστές, για τη σύνταξη του
αγρότη που ήταν στα 170 ευρώ και πήγε στα 340; Τα ξεχάσατε.
Την Ελλάδα, λοιπόν, του 2009 θα την έχετε όνειρο. Όνειρο εφιαλ-
τικό για εσάς. Όπως επίσης, την Ελλάδα του µέλλοντος, την Ελ-
λάδα που θα οικοδοµήσει ο Αντώνης Σαµαράς δεν θα µπορείτε
ποτέ µε τις πρακτικές και τις µεθόδους σας να την πλησιάσετε.
Και µην ειρωνεύεστε ορισµένους στόχους, τους οποίους θέ-

τουµε. Είπαµε «ναι» για την Ελλάδα του 2021, τα διακόσια χρόνια
της παλιγγενεσίας του τόπου, του γένους, της ελευθερίας και
της ανεξαρτησίας της πατρίδας. Γιατί να µην είναι τότε η Ελλάδα
η χώρα η ισότιµη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε δέκα χρόνια σκλη-
ρής δουλειάς; 

Αυτή είναι η αλήθεια που πρέπει να πούµε στον ελληνικό λαό
και όχι τις κατά καιρούς ουτοπίες και αυταπάτες που καλλιεργή-
σατε  εσείς οι σοσιαλιστές. Κι εµείς ήµασταν η βαρβαρότητα. Κι
εµείς ήµασταν οι νεοφιλελεύθεροι. Κι εµείς ήµασταν η ανάλγητη
Δεξιά. Αλλά να πού οδήγησαν τα οράµατα και τα θαύµατα του
σοσιαλισµού: σε αυτό, το οποίο σήµερα αποφεύγετε να κριτικά-
ρετε κι εσείς ως σοσιαλιστικό µετασχηµατισµό αλλά περιορίζε-
στε στο να το λέτε «ο κρατισµός». 

Ε, λοιπόν, εµείς είµαστε πάντοτε σταθεροί στις ιδέες µας και
στις αξίες µας, µε ένα πρόγραµµα φιλελεύθερης ανάπτυξης, στο
οποίο επιµένουµε σήµερα και το οποίο θέλουµε να εφαρµό-
σουµε, µε τη µείωση των φορολογικών συντελεστών, µε την ενί-
σχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, µε τη διαµόρφωση στην
Ελλάδα ενός ελκυστικού επενδυτικού περιβάλλοντος. Διαφορε-
τικά, δεν µπορεί να εξευρεθούν πόροι, οι οποίοι θα χρηµατοδο-
τήσουν την οικονοµία της χώρας µας. Μας τα λένε οι εργα-
ζόµενοι, τα λέει ο ιδιωτικός τοµέας, τα λένε οι µικροµεσαίοι, τα
λέει η αγορά, που στέγνωσε. Και αντί όλων αυτών, εσείς επιχει-
ρείτε µειώσεις µισθών, µειώσεις συντάξεων, επιβολή φόρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Επιτέλους, αυτή η συνταγή απέτυχε. Και γι’ αυτό επιµένουµε

στη στρατηγική, την οποία χαράξαµε µε τον Αντώνη Σαµαρά για
φιλελεύθερη ανάπτυξη: Για να δώσουµε στις λαϊκές δυνάµεις
του τόπου την προοπτική της ελπίδας, την οποία χρειάζεται τόσο
ο ελληνικός λαός. Ελπίδα µε την αλήθεια, µε σκληρή δουλειά, µε
συλλογική προσπάθεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Λυκουρέντζο.

Καλείται τώρα στο Βήµα η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, κ. Άννα Διαµαντοπούλου.

Έχετε το λόγο για δεκαοκτώ λεπτά, κυρία Υπουργέ.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και
χρόνια πολλά για την ονοµαστική σας εορτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Σας ευχαριστώ.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2012, γίνεται σε ένα ιδιαί-
τερο περιβάλλον, ευρωπαϊκό, εθνικό, κοινωνικό, αλλά και κοινο-
βουλευτικό. Η συζήτηση του προϋπολογισµού γίνεται εν όψει της
9ης Δεκεµβρίου. Ξέρουµε ότι ήταν µία προϋπόθεση η ψήφιση
αυτού του προϋπολογισµού, ώστε ο Πρωθυπουργός να προχω-
ρήσει στις πολύ σηµαντικές διαπραγµατεύσεις της 9ης Δεκεµ-
βρίου.

Συζητείται αυτήν τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι ίσως
να είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός, όχι µόνο για την Ελλάδα,
αλλά για όλες τις χώρες που δεν υπόκεινται σε ευρωπαϊκό προ-
έλεγχο, µε ό, τι αυτό σηµαίνει. Βαδίζοντας στην 9η Δεκεµβρίου,
γνωρίζουµε ότι η Ευρώπη δεν έχει µόνο µια µεγάλη οικονοµική
κρίση που µας επηρεάζει καθηµερινά αλλά βρίσκεται σε µια θε-
σµική συρρίκνωση, όπου οι αποφάσεις δεν λαµβάνονται πια από
τα θεσµικά όργανα, αλλά έχουν συρρικνωθεί σε ένα κοινοβούλιο,
σε µία κυβέρνηση: τη γερµανική.

Σε όλες τις χώρες, αλλά και σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής,
ακούγεται εδώ και πολύ καιρό η πρόταση για το ευρωοµόλογο.
Ταυτόχρονα όµως, δεν εξηγούµε ότι το ευρωοµόλογο σηµαίνει
συγκυριαρχία, σηµαίνει συναπόφαση σε ζητήµατα, τα οποία
µέχρι σήµερα ήταν απολύτως στην εθνική κυριαρχία. Στη Σύνοδο
της 9ης Δεκεµβρίου, η Ελλάδα πηγαίνει µε Πρωθυπουργό τον κ.
Παπαδήµο και µε την υποστήριξη τριών κοµµάτων, τα οποία βε-
βαίως µε την υποστήριξη –φαντάζοµαι- όλης της Βουλής, παρα-
µένουν σταθερά σε µείζονα ζητήµατα, όπως η θεσµική ισοτιµία
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των κρατών, η λειτουργία των ευρωπαϊκών οργάνων, τα οποία
σήµερα δεν λειτουργούν -δεν λειτουργεί η επιτροπή, το συµβού-
λιο- αλλά και σηµαντικά ζητήµατα, όπως το ότι η Ευρώπη πρέπει
να συµφωνεί σε στόχους αλλά οι χώρες πρέπει να έχουν την
εθνική κυριαρχία του πώς υλοποιούν αυτούς τους στόχους. Εάν
στη Σύνοδο δεν αλλάξει τίποτα, εάν δεν παρθούν αποφάσεις, συ-
νεχίζει µία χώρα, έστω και αν υπάρχουν λόγοι –γιατί αυτή η χώρα
θα υποβληθεί στο µεγαλύτερο δυνατό κόστος για τις αποφάσεις-
να αποφασίζει µόνη της, τότε εθνικές γενικεύσεις και εθνικές
συγκρούσεις θα γίνουν µία απειλή ακόµα και για την ειρήνη της
Ευρώπης.

Ο προϋπολογισµός δεν µπορεί να λαµβάνει χώρα, χωρίς να
έχουµε υπ’ όψιν τα ευρωπαϊκά χαρακτηριστικά. Στο κοινοβου-
λευτικό περιβάλλον οι Βουλευτές τριών κοµµάτων στηρίζουν
αυτήν την Κυβέρνηση. Σαφώς η ετερογένεια, οι διαφορετικές
οπτικές και πολιτικές γωνίες των τριών κοµµάτων, οι διαµετρικά
διαφορετικές απόψεις τους σε πολλά ζητήµατα, δεν έχουν οδη-
γήσει σε µια προγραµµατική συµφωνία. Την ίδια στιγµή, όµως,
έχουν συµφωνήσει στην εθνική αναγκαιότητα της υποστήριξης
των στόχων της 26ης Οκτωβρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία έχει συγκεκριµένα
αποτελέσµατα: η έκτη δόση, µε την οποία θα πληρώσουµε µι-
σθούς και συντάξεις, ένα συνολικό πακέτο 130 δις, που είναι το
50% του ΑΕΠ, η µείωση του χρέους κατά 100 δις, αλλά και 5,5
δις λιγότεροι τόκοι κάθε χρόνο. Όσο σαφείς είναι οι στόχοι, τόσο
σαφή είναι και τα µέτρα και τα προγράµµατα και οι δεσµεύσεις
που έχουµε πάρει όλοι όσοι στηρίζουµε αυτήν την Κυβέρνηση.
Δεν είναι δυνατόν να συµφωνούµε στους στόχους και να µη συµ-
φωνούµε στα προγράµµατα.

Σήµερα θα ήθελα να προχωρήσω σε µία σαφή παρατήρηση:
Υπάρχει µία περίτεχνη θέση, που λέει: «Ψηφίζω τον προϋπολο-
γισµό, διότι έτσι µε υποχρεώνουν οι Βρυξέλλες εδώ που φτά-
σαµε ή οι Ευρωγερµανοί, ψηφίζω τον προϋπολογισµό, γιατί θα
πάρω την έκτη δόση και τα 130 δις αλλά δηλώνω ότι ο προϋπο-
λογισµός δεν θα υλοποιηθεί, ότι θα τον αλλάξω µόλις έρθουν οι
συνθήκες, ότι αυτός ο προϋπολογισµός έχει βασικά στοιχεία, µε
τα οποία διαφωνώ». Αυτή η περίτεχνη θέση από όπου και αν προ-
έρχεται, είναι µία βλαπτική υποκρισία, που θίγει την αξιοπιστία
της χώρας στο εξωτερικό, όπου ξαναµπαίνει η ίδια λογική: «Τα
λέµε για να τα ακούσετε, αλλά δεν θα τα κάνουµε και το δηλώ-
νουµε». Και βεβαίως, είναι µία βλαπτική υποκρισία για την αξιο-
πιστία του πολιτικού συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται, είναι πολιτική σχι-
ζοφρένεια, να λες συνεχώς ότι διαφωνείς µε αυτό που ψηφίζεις.

Το δικαίωµα της κριτικής και της αξιολόγησης των πεπραγµέ-
νων δεκαετιών -και όχι µόνο της διετίας- πολιτικής και ανηθικό-
τητας, αλλά και δηµοσιονοµικής παραλυσίας, το έχουν πάνω απ’
όλα οι πολίτες, το έχουν οι ίδιοι οι πολιτικοί για σκληρή και αντι-
κειµενική αυτοκριτική αλλά και αξιολόγηση των όσων έγιναν.
Όµως, είναι σαφές ότι έχουµε να υπηρετήσουµε συγκεκριµένους
στόχους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -θα ήθελα να απευθυνθώ και σε
συναδέλφους αλλά και σε κόµµατα- ακόµα και σήµερα µπορούµε
να αλλάξουµε άρθρα του προϋπολογισµού, µε τα οποία δεν συµ-
φωνούµε, αρκεί να προτείνουµε ισοδύναµο, αρκεί να προτεί-
νουµε µέτρα, από τα οποία έχουµε ίδια έσοδα ή µειώνουµε
δαπάνες. Είναι, λοιπόν, ανοιχτό το πεδίο σε όσους διαφωνούν
επί των µέτρων, αλλά συµφωνούν επί των στόχων, να βοηθήσουν
και το Κοινοβούλιο και την Κυβέρνηση και τη χώρα.

Η υποστήριξη αυτού του προϋπολογισµού, από έναν εξαιρε-
τικά µεγάλο αριθµό Βουλευτών, αποτυπώνει το τέλος µιας επο-
χής και την αρχή µιας καινούργιας. Οι επιλογές αυτού του
προϋπολογισµού και ταυτόχρονα του µεσοπρόθεσµου προγράµ-
µατος, πάνω στον οποίο βασίζεται, ζητούν θυσίες από τους πο-
λίτες. Ποιο κόµµα ή ποιος πολιτικός, έχει σήµερα το ηθικό διαµέ-
τρηµα να ζητά θυσίες από τον εργαζόµενο, το µικροµεσαίο, το
συνταξιούχο, πράγµατα που αλλάζουν δραµατικά τη ζωή του;
Μόνο µία µεγάλη συναίνεση.

Χρειάζεται µια συναίνεση, που θα βασίζεται στη δικαιοσύνη
της ίσης κατανοµής των βαρών, στην πάταξη κάθε απαράδεκτου
προνοµίου και κυρίως στον απογαλακτισµό των κοµµάτων από

το κράτος και τις παραφυάδες της κρατικοδίαιτης αγοράς.
Μόνον αυτή η συναίνεση που θα βασίζεται στις µεγάλες αλήθειες
που όλοι πια ξέρουµε µπορεί να συντελέσει στην απαρχή της
ανασύνταξης ενός πολιτικού συστήµατος των κοµµάτων αλλά
και των προσωπικοτήτων, γιατί όλοι αυτοί είναι απολύτως ανα-
γκαίοι για να λειτουργήσει η δηµοκρατία µας. 

Το περιεχόµενο, το ύφος, ο τόνος, η αυτοκριτική διάθεση, το
ήθος του διαλόγου σε αυτόν τον ιστορικό προϋπολογισµό για το
2012, θα παίξουν ρόλο στις εξελίξεις, εξελίξεις οι οποίες δεν θα
έχουν τη γραµµική συνέχεια του παρελθόντος αλλά πρέπει να
είναι συντεταγµένες προς όφελος του λαού µας. Συνιστώσα
αυτών των εξελίξεων είναι ο χρόνος των εκλογών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκλογές δεν πρέπει να γίνουν,
εάν δεν ολοκληρωθούν οι στόχοι που έθεσε αυτή η Κυβέρνηση.
Αυτός είναι αυτήν τη στιγµή ο εθνικός στόχος και από αυτόν το
στόχο θα κριθεί το εθνικό ηµερολόγιο. Διαδικασίες που αφορούν
κόµµατα, τα κόµµατα της συγκεκριµένης Κυβέρνησης και πρό-
σωπα και πρέπει και µπορεί να γίνουν, µόνο που υπάρχει ένας
όρος και µια προϋπόθεση: Δεν θα µεταφερθεί το τοπίο των συγ-
κρούσεων επ’ ουδενί στο εσωτερικό της Κυβέρνησης, µε αποτέ-
λεσµα το εµπόδιο στο κυρίαρχο έργο που είναι  αυτήν τη στιγµή
η δηµοσιονοµική εξυγίανση και οι επενδυτικές πρωτοβουλίες, το
µεγάλο έλλειµµα αυτής της περιόδου. Αυτό είναι καθήκον που
το έχει ο καθένας από εµάς χωριστά και όλοι µαζί. 

Ο προϋπολογισµός, ορίζεται από δυο βασικές έννοιες: Τις δα-
πάνες και τα έσοδα. Όσον αφορά στα έσοδα, θα κάνω µόνο ένα
σχόλιο. Στα έσοδα δεν ανταποκρινόµαστε στους στόχους που
θέτουµε. Ξέρουµε πολύ καλά το γιατί. Υπάρχουν, όµως, τρεις
ανάγκες και τρία µεγάλα στοιχήµατα µπροστά µας: Το φορολο-
γικό νοµοσχέδιο που πρέπει να είναι ριζικά διαφορετικό µε ό,τι
κάναµε µέχρι τώρα, η αναδιάρθρωση των µηχανισµών φοροεί-
σπραξης και βέβαια η προσέλκυση επενδύσεων και κεφαλαίων,
γιατί µόνο έτσι µπορούµε να µιλάµε για νέα έσοδα, αλλιώς οδη-
γούµαστε στην κλασική επιβεβληµένη, εύκολη γραµµή των νέων
και νέων φόρων. 

Έρχοµαι, όµως, στο θέµα της µείωσης των δαπανών. Η µείωση
των δαπανών βεβαίως πολλές φορές λειτούργησε µε έναν ορι-
ζόντιο και άδικο τρόπο, ταυτόχρονα, όµως, υπηρέτησε και την
ανάγκη να χτυπηθούν προκλητικές σπατάλες του ελληνικού δη-
µοσίου και απόλυτα ανορθολογικές δοµές. 

Σας διαβάζω µια παράγραφο: «Για εµάς λιτότητα σηµαίνει σο-
βαρότητα, αυστηρότητα, αποτελεσµατικότητα, µα προπάντων δι-
καιοσύνη και ισότητα. Πρέπει να εγκαταλείψουµε την αυταπάτη
ότι είναι δυνατή η διατήρηση ενός τύπου ανάπτυξης που στηρί-
ζεται στην τεχνική διόγκωση της ατοµικής κατανάλωσης και πα-
ράγει σπατάλες, παρασιτισµό, άδικα προνόµια και διασπάθιση
κοινωνικών πόρων». 

Αυτό το είπε ο Μπερλίγκουερ, ο ηγέτης του µεγαλύτερου Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος που υπήρξε ποτέ στην Ευρώπη -µε 36%-
όταν αποφάσισε να στηρίξει ένα αιµατηρό πρόγραµµα λιτότητας
στην Ιταλία το 1977, όταν η χώρα κατέρρεε λίγο πριν µπει το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, µε το τεράστιο πρόβληµα της τροµο-
κρατίας. Ο µεγαλύτερος ηγέτης της Αριστεράς τεκµηρίωσε την
ανάγκη µιας λιτότητας, η οποία όµως βασίζεται στη λογική της
αλλαγής του προτύπου ζωής, στην αλλαγή του προτύπου κατα-
νάλωσης, στην ουσιαστική δικαιοσύνη της κατανοµής των υπαρ-
χόντων πόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνω ως Υπουργός Παιδείας
από την πρώτη µέρα και σε συνεργασία µε την Εύη Χριστοφιλο-
πούλου, µια συνεχή και δραµατική µείωση δαπανών στο χώρο
της παιδείας και της έρευνας. Έχω κάνει µια ιστορική αναδροµή.
Δεν υπάρχει κανένας Υπουργός Παιδείας από τη Μεταπολίτευση
και µετά που να είχε αντίστοιχους προϋπολογισµούς: Μείωση
των αποδοχών των εκπαιδευτικών και µείωση των εκπαιδευτικών
όλων των βαθµίδων. Δραστική µείωση του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Σταµάτησαν εκατοντάδες εργολαβίες που
αφορούν υποδοµές της παιδείας σε όλη τη χώρα. Έγιναν µαζικές
συνταξιοδοτήσεις, χωρίς προηγούµενο, σε όλες τις βαθµίδες
των εκπαιδευτικών. Γίνονται προσλήψεις µε το σταγονόµετρο,
1/10. Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα στη διοικητική δοµή του
Υπουργείου και των Οργανισµών λόγω του τροµακτικού αριθµού
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συνταξιοδοτήσεων. 
Βέβαια, την ίδια στιγµή, που είχαµε όλα αυτά τα αποτελέσµατα

των δραµατικών µειώσεων, η σπατάλη των πόρων στην παιδεία,
ο ανορθολογισµός στη διαχείριση των ανθρώπων, ο συγκεντρω-
τισµός, η πελατειακή λογική, η ανορθολογική και αναξιοκρατική
λειτουργία σε όλα τα επίπεδα, η έλλειψη αξιολόγησης, η κατά-
ταξη της χώρας στις τελευταίες θέσεις, όσον αφορά τη γλώσσα,
τα µαθηµατικά αλλά και την ψηφιακή λειτουργία του σχολείου,
δεν ήταν θέµατα που είχαν να κάνουν µε τους προϋπολογισµούς
και τις δαπάνες, ήταν θέµατα που είχαν κάνουν µε τις επιλογές
µας και τις προτεραιότητες µας. Όταν οι καιροί αλλάζουν, αλλά-
ζουν τα σκαριά, οι καπετάνιοι και τα πληρώµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι όπως την περιέ-
γραψα σε αυτά τα δυο χρόνια. Δεν είπα όµως ποτέ: Δεν έχουµε
λεφτά. Δεν έθεσα ποτέ τέτοιο θέµα ως Υπουργός Παιδείας. Δεν
είπα ποτέ: Δεν γίνεται. Δεν είπα ποτέ: Δεν µπορούµε. Είπα προς
κάθε κατεύθυνση, και στα µέλη της πολιτικής ηγεσίας, και στους
συνεργάτες, και στους περιφερειακούς διευθυντές, και προς
κάθε βαθµίδα της εκπαίδευσης, ότι θα κάνουµε, µε τα ελάχιστα,
τα µέγιστα. Διότι εκεί κρίνεται η πολιτική βούληση, όχι στο να
διεκδικούµε απλά κονδύλια. Η δραστική µείωση των δαπανών,
που ζήσαµε και που θα ζήσουµε και τα επόµενα χρόνια, δεν αν-
τιµετωπίζεται απλά µε άγριες καταγγελίες, µε συνεχείς καταλή-
ψεις σχολείων και πανεπιστηµίων, µε καταλήψεις Υπουργείων,
δεν αντιµετωπίζεται απλά µε αδιέξοδες ρητορείες. Υπάρχουν
πάντα αυτοί που πετροβολούν. Χρειάζονται και αυτοί, είναι οι κρι-
τικοί. Υπάρχουν όµως και αυτοί, που βάζουν πλάτη στις πιο δύ-
σκολες στιγµές για να πετύχουµε τα αποτελέσµατα που χρεια-
ζόµαστε. 

Το Φεβρουάριο του 2010, έχοντας πλήρη συναίσθηση του οι-
κονοµικού Αρµαγεδδώνα στην παιδεία, ανακοίνωσα ένα πρό-
γραµµα θεσµικών αλλαγών µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα,
το οποίο έληγε το Δεκέµβρη του 2011 ώστε να έχουµε δυο χρό-
νια µπροστά µας για να το υλοποιήσουµε. Το χρονοδιάγραµµα
πήγε ακριβώς όπως το παρουσίασα. Το Δεκέµβρη του 2011 θα
έχουµε υλοποιήσει τις αλλαγές οι οποίες είχαν ανακοινωθεί. 

Τα δύο αυτά χρόνια, ήταν για εµάς δέκα χρόνια ζωής και πο-
λιτικής πείρας. Έγινε µια τιτάνια προσπάθεια. Έγιναν και λάθη
και αστοχίες φυσικά. Στην πολιτική µου, όµως, πορεία έχω µάθει
ένα πράγµα: Όταν τα πράγµατα πηγαίνουν καλά, κοίτα ποιος
είναι γύρω σου, ποιος βοήθησε, ποιος συµµετέχει. Όταν τα
πράγµατα πηγαίνουν άσχηµα, κοίτα µέσα σου και κάνε την αυ-
τοκριτική σου. Έτσι θα πράξω και τώρα. 

Θα ήθελα, έχοντας τη δυνατότητα να µιλήσω από το Βήµα
αυτό, να διαβεβαιώσω τους Έλληνες ότι υπάρχει η κρίσιµη µάζα
των δασκάλων, των καθηγητών σε όλα τα επίπεδα, οι οποίοι
έχουν αίσθηση αποστολής, οι οποίοι την πιο δύσκολη στιγµή για
τη ζωή τους και για την παιδεία έκαναν ό,τι µπορούσαν. Εκπλήσ-
σοµαι συνεχώς δυο χρόνια τώρα από το τι παράγουν οι δάσκαλοι
σε αποµακρυσµένα χωριά, σε νησιά, σε υποβαθµισµένες περιο-
χές, χωρίς ποτέ να είναι αυτοί που βάζουν ζητήµατα υποδοµών
ή οτιδήποτε άλλο. 

Χθες βραβεύσαµε σχολεία από την Πεδινή Ιωαννίνων, από τη
Σκιάθο, από τα ορεινά του Βόλου, από υποβαθµισµένες συνοι-
κίες της Αθήνας. Δάσκαλοι και µαθητές µες στην κρίση τώρα πα-
ρουσίασαν καταπληκτικά προγράµµατα για τα εκατό χρόνια
Παπαδιαµάντη, Ελύτη, Γκάτσου και Τσίρκα για την ελληνικότητα
στην οποία συµφωνούµε, κύριε Λυκουρέντζο, για τους µεγάλους
Έλληνες, τους οποίους όλοι αγκαλιάζουµε. Διότι σε αυτήν την
κρίση έχουµε ανάγκη τις ρίζες µας, έχουµε ανάγκη τους µεγά-
λους πνευµατικούς ανθρώπους της εποχής µας. 

Θεσµοθετήσαµε και λειτουργεί για δεύτερη χρονιά –τώρα θα
λειτουργήσει για τρίτη- ο θεσµός της αριστείας στους εκπαιδευ-
τικούς, για να σταµατήσει η ισοπέδωση προς τα κάτω. Βραβεύ-
σαµε άριστους εκπαιδευτικούς σε όλη την Ελλάδα, διακόσιους
πενήντα στον αριθµό. Την πρώτη χρονιά µας διέλυσαν την εκδή-
λωση µε πανό «Όχι στην αριστεία». Τη δεύτερη χρονιά πήγε µια
χαρά. Την τρίτη χρονιά θα είναι σε όλο το σχολικό δίκτυο οι κα-
λύτεροι δάσκαλοι. Ηθική είναι η ανταµοιβή και αυτήν την αντα-
µοιβή θέλουν. 

Τα δύο αυτά χρόνια αλλάξαµε όλο το ευρωπαϊκό πλαίσιο το

ΕΣΠΑ, ώστε οι µόνοι διαθέσιµοι πόροι -γιατί αυτοί είναι οι µόνιµοι
διαθέσιµοι πόροι- να υπηρετήσουν το νέο σχολείο. 

Σήµερα, σε εκατόν ογδόντα σχολεία δοκιµάζονται νέα προ-
γράµµατα. Έχουν ολοκληρωθεί όλα τα προγράµµατα σπουδών,
σε συνεργασία µε τη Φινλανδία και τη Σουηδία. Στο δηµοτικό,
στο γυµνάσιο, σε όλα τα δωδεκαθέσια σχολεία της χώρας σή-
µερα λειτουργούν νέα προγράµµατα µε πληροφορική και αγ-
γλική από την  Α’ δηµοτικού. Είναι  σε λειτουργία πλέον τα
προγράµµατα, µε τα οποία τα παιδιά από το δηµόσιο σχολείο
παίρνουν το πτυχίο της αγγλικής και το πτυχίο της πληροφορι-
κής. 

Ολοκληρώθηκε το ψηφιακό σχολείο, µε όλα τα βιβλία και τα
βοηθήµατα στο διαδίκτυο και σε εννιά χιλιάδες σχολεία της
χώρας έχουν µπει διαδραστικοί πίνακες ή εργαστήρια υπολογι-
στών. 

Είναι στη διάθεση όλων των µαθητών το ψηφιακό φροντιστή-
ριο: µε ένα «κλικ» έχουν ζωντανή διδασκαλία όλων των µαθηµά-
των δωρεάν. 

Ολοκληρώθηκε η διαβούλευση για το νέο λύκειο, που γίνεται
αυτόνοµο σχολείο και για το τεχνολογικό λύκειο, που γίνεται η
καρδιά της αλλαγής του σχολείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού) 

Το σχολείο άνοιξε στον πολιτισµό, στη φιλαναγνωσία, στο θέ-
ατρο. Τέσσερις χιλιάδες εκπαιδευτικοί για πρώτη φορά προσε-
λήφθησαν σε αυτές τις ειδικότητες. Οµάδες µαθητών από φέτος
στο λύκειο δουλεύουν διαφορετικά µε το project, πέρα από την
αποµνηµόνευση, αλλά µε συλλογικότητα και µε νέο τρόπο λει-
τουργίας. Οργανώνουµε πανευρωπαϊκό φεστιβάλ για το αρχαίο
δράµα. Ανάπτυξη, ανάδειξη του αρχαίου πολιτισµού, ουσιαστική
λειτουργία στο σχολείο. 

Ολοκληρώθηκε επιτέλους, µετά από τριάντα πέντε χρόνια, η
αυτοαξιολόγηση στα σχολεία -την παρουσιάζει η κ. Χριστοφιλο-
πούλου στην Επιτροπή Μορφωτικών την Τρίτη- όλο το πιλοτικό
πρόγραµµα σε εξακόσια σχολεία. Και από το Σεπτέµβριο ξεκινάει
η αυτοαξιολόγηση, µετά από τριάντα πέντε χρόνια άρνησης αξιο-
λόγησης στα σχολεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Θα ήθελα τρία λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Υπήρξαν τεράστια προβλήµατα. Είκοσι χιλιάδες συνταξιοδο-

τήσεις σε δύο χρόνια και µόνο τρεις χιλιάδες προσλήψεις.
Υπήρξε δραµατική αναδιάρθρωση, πολύ δύσκολη, κύριοι συνά-
δελφοι. Εάν δεν φέρναµε επτά χιλιάδες εκπαιδευτικούς πίσω –
που σηµαίνει αλλαγή στη ζωή επτά χιλιάδων ανθρώπων- εάν δεν
είχαµε προχωρήσει σε συγχώνευση δύο χιλιάδων σχολείων –ξέ-
ρετε, τι σηµαίνει δύο χιλιάδες σχολεία στη γειτονιά, στο χωριό;-
εάν δεν είχαµε κάνει την «κάρτα του σχολείου», που να παρακο-
λουθούµε σήµερα τον αριθµό των µαθητών, τις ώρες, τους δα-
σκάλους -σε κάθε σηµείο µε ένα «κλικ» ο Υπουργός, βλέπει τι
γίνεται- δεν θα µπορούσαµε να λειτουργήσουν τα σχολεία τον
Σεπτέµβριο. Οι αποσπάσεις έγιναν για πρώτη φορά µε αντικει-
µενικά κριτήρια. Καταφέραµε ο Σεπτέµβριος να είναι ο καλύτε-
ρος χρόνος, των τελευταίων δεκαπέντε χρόνων, όσον αφορά τα
κενά. 

Βεβαίως, υπήρξε τεράστιο πρόβληµα καθυστέρησης στη δια-
νοµή των βιβλίων. Η πρόληψη ήταν ανθρωπίνως αδύνατη και από
εµένα και από την Υφυπουργό. Σε αυτές τις περιπτώσεις, όση
σηµασία έχει η απόδοση ευθυνών -και όλες οι διαδικασίες έχουν
κινηθεί σε όλα τα επίπεδα και από το Υπουργείο Δικαιοσύνης-
άλλο τόσο έχει σηµασία της ανάληψης της πολιτικής ευθύνης,
που το έκανα από την πρώτη µέρα, κυρίως όµως, έχει η αποτε-
λεσµατική δράση για την αντιµετώπιση του προβλήµατος.

Επειδή το θέµα έρχεται και επανέρχεται –και λογικά, απολύ-
τως λογικά- θα κάνω σαφή τα παρακάτω: Ο συνολικός αριθµός
των βιβλίων που µοιράζονται στα σχολεία είναι τριάντα εκατοµ-
µύρια. Για το 92% των βιβλίων έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία πα-
ραγωγής και διανοµής. Εννέα εκατοµµύρια βιβλία χρησιµο-
ποιήθηκαν από τα αποθέµατα, που υπήρχαν στις αποθήκες ήδη
από το Σεπτέµβριο. Στα περισσότερα από τα µισά σχολεία της
χώρας λειτούργησε από την πρώτη ηµέρα η επαναχρησιµοποί-
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ηση των βιβλίων. Για τα µεγάλα αστικά κέντρα, όπου η επανα-
χρησιµοποίηση ήταν δύσκολη, σε συνεργασία µε το Εθνικό Τυπο-
γραφείο, κάναµε τευχίδια και είχαν όλα τα παιδιά του γυµνασίου
τα µαθήµατα µέχρι και το Δεκέµβριο. Κινητοποιήθηκαν σε εντυ-
πωσιακό βαθµό περιφέρειες και δήµοι, σύλλογοι γονέων και βέ-
βαια, οι εκπαιδευτικοί.

Ο ρόλος των εκπαιδευτικών ήταν για ακόµα µια φορά εντυπω-
σιακός. Δάσκαλοι και καθηγητές µε µειωµένες αποδοχές, έπαιρ-
ναν οι ίδιοι το αυτοκίνητό τους, πήγαιναν οι ίδιοι και έκαναν τη
διανοµή, λειτουργούσαν µέσ’ την τάξη τους, µε αποτέλεσµα από
τα µέσα Οκτώβριου να έχει αποκατασταθεί πλήρως η λειτουργία
σε όλα,  ακόµα και στα σχολεία που είχαµε ιδιαίτερα προβλή-
µατα.

Επετεύχθη µε αυτό τον τρόπο, µεταξύ των άλλων, η εντυπω-
σιακή ενσωµάτωση του ψηφιακού σχολείου. Τριάντα χιλιάδες
ατοµικοί χρήστες την άνοιξη και –προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι-
ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες ατοµικοί χρήστες
στο ψηφιακό σχολείο το Νοέµβριο του 2011. Το ψηφιακό σχολείο
είναι πια µια πραγµατικότητα στην ελληνική κοινωνία. 

Ο Οργανισµός Εκδόσεων Διδακτικών Βιβλίων, ο οποίος ήταν
ένας Οργανισµός µε τριακόσια άτοµα πριν από λίγα χρόνια και
πενήντα άτοµα σήµερα στις αρχές της χρονιάς, µε νόµο κλείνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κυρία Υπουργέ. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Όλη η αρµοδιότητα µεταφέρεται στο «ΔΙΟΦΑΝΤΟ». Ήδη
έχουν γίνει όλες οι προκηρύξεις της επόµενης χρονιάς από τις
αρχές Οκτωβρίου, ενώ µε την ευθύνη της Υφυπουργού αλλάζουν
τίτλοι, περιεχόµενο και µορφή των βιβλίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα, βέβαια, να
µην αναφερθώ στο νόµο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ήταν
µια πολύ µεγάλη στιγµή για την ελληνική εκπαίδευση, για το Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρία Διαµαντοπού-
λου, ανοίγετε ένα τεράστιο θέµα και δεν έχετε χρόνο.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όχι, θα πω µόνο µια λέξη και δεν
θα επανέλθω, κυρία Πρόεδρε. 

Το έχω πει πολλές φορές.
Θεωρώ ότι η εφαρµογή του νόµου, για την οποία έχουµε δε-

σµευτεί όλοι, ο κ. Αρβανιτόπουλος, ο Αναπληρωτής Υπουργός,
που έχει την ευθύνη, η Βουλή, είναι το µεγάλο στοίχηµα. Η εφαρ-
µογή του νόµου δεν µπορεί να επαφίεται ούτε στην καλή διάθεση
των διοικήσεων ούτε στη δική τους ερµηνεία του Συντάγµατος.
Και θα ήθελα να πω ότι είµαστε στη διάθεση κάθε πανεπιστηµίου,
κάθε ΤΕΙ, για να βοηθήσουµε στην εφαρµογή του νόµου, κυρίως
στα θέµατα της ανάπτυξης και της εξωστρέφειας.

Όµως, θέλω από αυτό το Βήµα να πω, ότι οι διοικήσεις, οι
οποίες αρνούνται να υλοποιήσουν το νόµο, παίρνουν την τερά-
στια ευθύνη απέναντι στην πανεπιστηµιακή κοινότητα, για τις επι-
πτώσεις, οι οποίες καταγράφονται στο νόµο.

Τις επόµενες είκοσι ηµέρες, θα φέρουµε το σχέδιο νόµου για
την έρευνα που είναι στην τελική φάση. Τελειώνει και η διακοµ-
µατική επιτροπή για το Λύκειο και το Τεχνολογικό Λύκειο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θέλω να ευχαρι-
στήσω τη συνάδελφό µου κ. Χριστοφιλοπούλου -γιατί αυτά τα
δύο χρόνια ξεκινήσαµε µαζί και ήταν πραγµατικά πιο δύσκολα
χρόνια- όλους τους Υφυπουργούς, Αναπληρωτές Υπουργούς,
που πέρασαν αυτό το διάστηµα από το Υπουργείο, τον κ. Αρβα-
νιτόπουλο, για την εξαιρετική συνεργασία που έχουµε αυτό το
διάστηµα, τους εκπροσώπους της διακοµµατικής επιτροπής και
να πω ότι θεωρώ πως αφήνουµε πίσω µας µια µεγάλη αλλαγή
και παρακαταθήκη, που είναι η συναίνεση στην παιδεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρία Διαµαντοπού-
λου, παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Η Φινλανδία, που όλοι θαυµά-
ζουµε, ξεκίνησε τη συναίνεση για την παιδεία από το 1973. Από

τότε όλα τα κόµµατα συµφωνούν σε θέµατα παιδείας και τα απο-
τελέσµατα είναι εµφανή.

Εµείς ξεκινήσαµε µε συνέπεια επί υπουργίας του κ. Σπηλιοτό-
πουλου και Υφυπουργίας του κ. Λυκουρέζου...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ξεκινήσατε, αλλά πρέ-
πει και να ολοκληρώσετε.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έχω µισό λεπτό και τελείωσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Τι µισό λεπτό; Έχετε
µιλήσει πολύ παραπάνω.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): … µε τους Προέδρους του
ΕΣΥΠ, τον κ. Μπαµπινιώτη και τον κ. Λυκουργιώτη και πετύχαµε
συγκεκριµένα αποτελέσµατα. 

Το να δηµιουργήσουµε σε αυτή την κρίση ένα σταθερό περι-
βάλλον δεκαετίας για τις αλλαγές στην παιδεία, στην πρωτοβάθ-
µια, στη δευτεροβάθµια και στην τριτοβάθµια, όπου κάθε
Υπουργός Παιδείας θα χτίζει πάνω σε αυτό, που θα βρίσκει, δεν
θα ράβει και δεν θα ξηλώνει, είναι η µεγαλύτερη παρακαταθήκη.
Ίσως είναι η πρώτη κατάκτηση, της µετά Παπαδήµου εποχής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα παρα-
καλούσα να λάβω το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα παρακαλούσα να
προηγηθεί ένας Βουλευτής και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα ήθελα να κάνω µια
µικρή παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όλοι µικρή παρέµβαση
θέλουν να κάνουν. Ας προηγηθεί ο κ. Σταµάτης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εγώ δύο πράγµατα θέλω να πω
µόνο, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα αργήσετε µετά να
µιλήσετε, κύριε Σταµάτη, διότι δεν είναι µόνο ο κ. Κεφαλογιάν-
νης. Έχουν ζητήσει το λόγο…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για µια µικρή παρέµβαση,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Για µια µικρή παρέµ-
βαση, έχουν ζητήσει όλοι.

Παρακαλώ να προσέλθει στο Βήµα, ο κ. Σταµάτης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.

Ορίστε, κύριε Σταµάτη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για να µην αφήσω αναπάντητα κάποια θέµατα, τα οποία έθεσε

η Υπουργός  κ. Διαµαντοπούλου, θέλω να πω, ότι άκουσα µε
προσοχή την τοποθέτησή σας, κυρία Υπουργέ, όµως θέλω να
σας πω και να καταγράψω αυτή τη στιγµή, κάποια στοιχεία, τα
οποία δυστυχώς, είναι αρνητικά στην έως τώρα πορεία σας στο
Υπουργείο Παιδείας.

Μιλήσατε για τις αποσπάσεις και πρέπει να σας πω ότι δυστυ-
χώς, εφαρµόσατε τα κριτήρια των µεταθέσεων ως κριτήρια απο-
σπάσεων, µε αποτέλεσµα να έχετε δηµιουργήσει τεράστια
θέµατα στην ελληνική οικογένεια, στις οικογένειες κάποιων κα-
θηγητών και αυτή την ώρα πραγµατικά οι άνθρωποι βρίσκονται
σε απόγνωση.  

Δεύτερον, θέλω να πω ότι ακόµη υπάρχει το µεγάλο θέµα των
σχολικών βιβλίων. Το δε ψηφιακό σχολείο είναι µία εξαγγελία
σας, για την οποία µιλήσατε µόλις προηγουµένως, αλλά δυστυ-
χώς δεν βλέπω να έχει αρχίσει να υλοποιείται.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Είναι όπως σας τα είπα ακριβώς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εύχοµαι να είναι έτσι. Δεν έχω λό-
γους να αµφιβάλλω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να δώ-
σουµε την ψήφο µας στον προϋπολογισµό που φέρνει η πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Είναι ο προϋπολογισµός του ΠΑΣΟΚ µε
άλλον Πρωθυπουργό και µε τη συµβολική συµµετοχή της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ και βεβαίως, µιας πλευράς η οποία
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εκπροσωπεί τον Πρωθυπουργό, τον κ. Παπαδήµο. 
Πρέπει να σας πω ότι συµµετέχει στην Κυβέρνησή του µε τέσ-

σερις Υπουργούς, που δεν προέρχονται ούτε από το ΠΑΣΟΚ
ούτε από τη Νέα Δηµοκρατία ούτε από το ΛΑΟΣ, που είναι συ-
νεργάτες του και τους οποίους εκείνος επέλεξε. Υπάρχει δη-
λαδή, σε εξέλιξη ένα περίεργο πάντρεµα, που δεν µπορεί παρά
να πρέπει να το παρατηρήσουµε, γιατί ενδεχοµένως κάπου, κάτι
σηµαίνει και κάπου µας οδηγεί. 

Ο Ελύτης είχε πει στο «Άξιον Εστί» ότι ήρθαν χθες ντυµένοι
φίλοι οι εχθροί µας. Ήρθε σήµερα ο προϋπολογισµός του
ΠΑΣΟΚ µε άλλον Πρωθυπουργό, δηλαδή κάτι αντίστοιχο. Αν δεν
υπήρχε αυτή η ειδικής ευθύνης Κυβέρνηση, θα πρέπει να σας
πω ότι ούτε καν θα σκεφτόµουν ποτέ να ψηφίσω αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό, για πάρα πολλούς λόγους. 

Οι λόγοι δεν είναι οικονοµικοί ούτε τα στοιχεία του προϋπολο-
γισµού. Οι λόγοι είναι και πάλι πολιτικοί, γιατί και στην προηγού-
µενη οµιλία µου στην ψήφο εµπιστοσύνης είπα ότι τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει σήµερα και η Ευρώπη και η Ελλάδα είναι
πολιτικά. Εξακολουθώ να έχω αυτή την πίστη. Εξακολουθώ να
την έχω και κάτω από αυτό το πρίσµα, να βλέπω τις εξελίξεις και
προς τα πού οδεύουν τα πράγµατα. 

Θέλω να σας πω ότι στο θέµα αυτό, όπως και στην ψήφο εµ-
πιστοσύνης, όσο και αν προσπαθήσαµε δεν µπορέσαµε να σας
δώσουµε την ψυχή µας. Σας δώσαµε την ψήφο µας. Ενδεχοµέ-
νως και σήµερα να σας δώσουµε την ψήφο µας. Δεν σας δίνουµε
την ψυχή µας. 

Το να σας δώσουµε την ψυχή µας σηµαίνει πάρα πολλά για
µας, σηµαίνει πολλά, µεγάλα και ηθικά. Δεν έχουµε το δικαίωµα
να το κάνουµε. Δεν έχουµε αυτό το δικαίωµα, αγαπητοί φίλοι,
όσοι είµαστε κοντά στην κοινωνία, όσοι την ακούµε, όσοι ακούµε
την οργή της κοινωνίας, όσοι ζούµε αυτά τα δύο τελευταία χρό-
νια την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Υπουργοί, του ΠΑΣΟΚ κυρίως,
την ελληνική κοινωνία από την πρώτη στιγµή τη βάλατε απέναντί
σας. Δεν θελήσατε να την κάνετε ούτε συνεργάτη σας ούτε συµ-
µέτοχο ούτε φίλο ούτε να δηµιουργήσετε µαζί της ένα κοινό µέ-
τωπο. Θελήσατε να έχετε απέναντί σας την κοινωνία µε πάρα
πολλούς τρόπους. 

Δεν ξέρω ποια σκοπιµότητα εξυπηρετήσατε µε αυτό. Υπο-
πτεύοµαι πολλά. Ενδεχοµένως, κάποια από αυτά δεν έχω καν το
δικαίωµα να τα αναφέρω σήµερα στην τοποθέτησή µου. Όµως,
την κοινωνία από την πρώτη στιγµή, αφού την ευτελίσατε, αφού
τη διαποµπεύσατε, αφού την κατηγορήσατε µε σκαιό τρόπο, θε-
λήσατε από µόνοι σας να τη βάλετε απέναντι. 

Συνεχίζετε να κυβερνάτε µε µια αλαζονεία. Πρέπει αυτό να το
πω, γιατί αυτά δεν µπορούν να σκεπαστούν από τη σκόνη του
χρόνου ούτε να παραγραφούν. Κυβερνάτε µε µια αλαζονεία, µε
έναν εκβιαστικό τρόπο, µε εκβιαστικά διλήµµατα. Κυβερνάτε και
οδεύουµε όλοι –και εσείς και εµείς και οι πολίτες- προς τη µη-
τέρα όλων των µαχών. Προσέξτε αυτό που σας λέω. Η µητέρα
όλων των µαχών θα είναι η συζήτηση που θα γίνει εδώ για το νέο
µνηµόνιο.

Απορώ πώς θα φέρετε ένα νέο µνηµόνιο, µια νέα σύµβαση,
όταν δεν έχετε φέρει στην Ελληνική Βουλή το πρώτο µνηµόνιο.
Ήδη ο κ. Βαλυράκης ζητά να φέρετε το πρώτο µνηµόνιο για να
το ψηφίσουµε. Απορώ τι σας υποχρεώνει να ακολουθείτε αυτή
την πολιτική, η οποία προσβάλλει πρώτα από όλα τη λογική. Αφή-
στε τα άλλα συναισθήµατα. Πώς θα προχωρήσετε για να φέρετε
µία σύµβαση να ψηφιστεί; Απειλώντας, εκβιάζοντας, λέγοντας
ότι πρέπει να αποφασίσουµε να είµαστε στην Ευρώπη ή όχι; 

Θέλω µια φορά να σας πω κάτι προσωπικά. Είµαι πιο πολύ φι-
λοευρωπαϊστής από πάρα πολλούς εδώ µέσα και σίγουρα πιο
πολύ από την κυβέρνηση, που µέχρι προχθές µας κυβερνούσε.
Είµαι φίλος και είµαι υπέρ της Ευρώπης και αυτό µε κάνει να
υποπτεύοµαι, να ψάχνω, να διαβάζω, να ρωτάω και να περιµένω
απαντήσεις.

Θέλουµε µία Ευρώπη, όπως έχω ξαναπεί, που να είναι Ευρώπη
των λαών. Δεν θέλουµε Ευρώπη των ολίγων πλουσίων. Δεν δια-
νοούµαστε ότι µπορεί να έχουµε µία Ευρώπη των τραπεζών.
Αυτό θέλω να γίνει απόλυτα κατανοητό.

Έτσι προχωρούµε στη µητέρα των µαχών, χωρίς να προσπα-

θεί η Κυβέρνηση αυτή την ώρα να δώσει δείγµατα µιας άλλης
αντιµετώπισης απέναντι στον ελληνικό λαό. Ο προϋπολογισµός
είναι ένα βήµα από αυτά, γιατί είναι ο δικός σας προϋπολογι-
σµός, ένας προϋπολογισµός που το έχουν πει όλοι -ακόµα και
φίλοι, συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ- ότι θα πέσει έξω, ότι θα αναθεω-
ρηθεί, ότι τα στοιχεία που επικαλείται δεν µπορούν να σταθούν,
ένας προϋπολογισµός που εκ των πραγµάτων -ή γιατί σε λίγο
καιρό θα υπάρχει µία άλλη κυβέρνηση- δεν θα ισχύει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο προϋπολογισµός θα πέσει έξω, το ξέρετε πολύ καλά. Γιατί,
λοιπόν, τον φέρνετε; Ένα έλλειµµα, που θα έχουµε κατά πάσα
πιθανότητα το 2012, θα είναι της τάξεως του 10,5%-11%. Ήδη
το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας προσπαθεί µε διάφορους τρό-
πους διαχειριστικού λογιστικού να εντάξει, στα έσοδα του 2011,
έσοδα των δύο πρώτων µηνών του 2012. Πού πάµε, λοιπόν;

Πείτε κάποια στιγµή στο λαό την αλήθεια. Πείτε κάποια στιγµή
στο λαό τι βλέπετε να έρχεται. Πείτε στο λαό αυτά που συµβαί-
νουν ή έστω υποπτεύεστε. Πείτε στο λαό, αν µη τι άλλο, ότι πρέ-
πει να σταθεί δίπλα σας και όχι απέναντί σας.

Θέλω να πω και κάτι άλλο. Αυτή η Κυβέρνηση ειδικού σκοπού,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να έχει δώσει πρώτη το
παράδειγµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Έπρεπε να δώσει το παράδειγµα
δια του Πρωθυπουργού, αλλά και δια των εντίµων µελών της Κυ-
βέρνησης, των συναδέλφων. Έπρεπε να είναι µία µικρή κυβέρ-
νηση ολίγων υπουργών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας. Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και αν δεν είχε το θάρρος να το επιβάλλει ο κ. Παπαδήµος,

έπρεπε εσείς οι ίδιοι να δώσετε το καλό παράδειγµα και να αυ-
τοθυσιαστείτε, να µη δεχθείτε όλοι να έχετε αυτές τις υπουργι-
κές καρέκλες. Θα ήταν µία πρώτη απτή συµβολική απόδειξη του
ότι πραγµατικά θέλετε να βοηθήσετε αυτήν τη χώρα. 

Είδαµε, όµως, αυτή την Κυβέρνηση που είναι ένα τερατούρ-
γηµα. Βέβαια εµείς, όπως κάνουν και οι επιστήµονες παντού, θα
κρατήσουµε αυτό το τερατούργηµα για να δούµε πού θα πάει,
πώς γεννήθηκε και πού θα οδηγήσει.

Θέλω να πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Δεν έχετε άλλο χρόνο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε

να πω µία φράση ακόµα. Άλλωστε, σ’ αυτές τις συζητήσεις κρί-
νονται τεράστια ζητήµατα και οφείλει ο Βουλευτής να τοποθετη-
θεί.

Όπως είπα, την ψυχή µου δεν θα την πάρετε, όπως και πάρα
πολλών συναδέλφων που έχουµε τις ίδιες αγωνίες. Την ψήφο
µου θα την κρίνω αφού ακούσω και τον Πρόεδρό µου κ. Σαµαρά.
Όµως, αυτό δεν θα σηµάνει τίποτα. 

Σας λέω και πάλι –και κλείνω- πως οδηγούµαστε στη µητέρα
όλων των µαχών. Από εκεί και πέρα, ελάτε να συζητήσουµε για
µεγάλο διάστηµα, να απαντήσετε σε πολλές ερωτήσεις, γιατί οι
Έλληνες Βουλευτές δεν είναι διατεθειµένοι να δώσουν λευκή
επιταγή, χωρίς να ξέρουν τι είναι αυτό που θα ψηφίσουν τελικά,
κυρίως όσον αφορά τα εθνικά µας θέµατα και την εθνική µας κυ-
ριαρχία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Εθνικής Άµυνας κ. Δηµήτρης Αβραµόπουλος.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, ήµουν έτοιµος να ευχηθώ στην κυρία Πρό-
εδρο, την κ. Νικολαΐδου, χρόνια πολλά για τη γιορτή της. Είναι
και η γιορτή του Πυροβολικού, όπως ξέρετε. Προφανώς γι αυτό
έγινε η αλλαγή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά το χρονικό διάστηµα που
βρέθηκα εδώ, άκουσα τους εκλεκτούς συναδέλφους και υπο-
γράµµισα κάποια από εκείνα τα θέµατα που έθιξαν.
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Πρέπει να πω κάτι ξεκινώντας. Σε αυτή την Κυβέρνηση είµαστε
και γιατί το θέλουµε και γιατί µας ζητήθηκε και γιατί έχουµε ένα
συγκεκριµένο σκοπό να υπηρετήσουµε και το κάνουµε µε υψηλό
αίσθηµα ευθύνης. Οι καιροί είναι δύσκολοι, οι καταστάσεις επί-
σης, χρειάζεται η συνευθύνη, την αναλάβαµε ως παράταξη και
εκπληρώνουµε στο ακέραιο την αποστολή µας µε βάση την εν-
τολή που µας έχει δώσει η ίδια η Βουλή µε διακόσιες είκοσι πέντε
ψήφους, αλλά και οι κατευθύνσεις που σε µας τουλάχιστον έχει
δώσει ο Πρόεδρός µας, Αντώνης Σαµαράς.

Έρχοµαι στο θέµα µας. Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, όπως γνωρίζετε, διαχρονικά αντιµετωπίζεται
από τη Βουλή µε διακοµµατικό πνεύµα, σε αναγνώριση του εθνι-
κού ρόλου των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στη διαφύλαξη της
ακεραιότητας του εθνικού µας χώρου. 

Το πνεύµα αυτό είναι σήµερα αναγκαίο περισσότερο παρά
ποτέ, σε µια περίοδο που η χώρα µας διέρχεται, όπως όλοι γνω-
ρίζουµε, µια πρωτόγνωρη οικονοµική κρίση, µία κοινωνική κρίση
µε αρνητικές επιπτώσεις σε όλους τους τοµείς της οικονοµικής
και κοινωνικής ζωής του τόπου και που πλήττει το µεγαλύτερο
µέρος του πληθυσµού, σε µια περίοδο που οι έκτακτες συνθήκες
οδήγησαν, όπως είπα πρωτύτερα, στη δηµιουργία Κυβέρνησης
ειδικού σκοπού και συγκεκριµένης ειδικής αποστολής, την Κυ-
βέρνηση συνεργασίας του Λουκά Παπαδήµου, που για µια ακόµη
φορά λέω ότι όλοι υπηρετούµε µε συνέπεια και πνεύµα συνεν-
νόησης και συνεργασίας για το καλό, πάνω απ’ όλα, του τόπου
µας.

Αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν αναιρεί τις ιδεολογικές
και πολιτικές τοποθετήσεις του καθενός και της καθεµιάς από
µας. Πιστοί όλοι στις τάξεις των παρατάξεων και των πολιτών
που µας ανέδειξαν και πέρα και πάνω από την κυβερνητική απο-
στολή µας, θα αγωνιστούµε, ο καθένας ξεχωριστά, στις επερχό-
µενες εκλογές για τους πολιτικούς χώρους στους οποίους
ανήκουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας για το 2012 ανταποκρίνεται πλήρως στη
σηµερινή συγκυρία και διαµορφώνεται κατά αναλογία και προς
τους προϋπολογισµούς και άλλων κρίσιµων τοµέων της χώρας.
Είναι ο προϋπολογισµός των περικοπών, αλλά και των µεταρρυθ-
µίσεων. 

Δεν σας κρύβω –και επιτρέψτε µου µία προσωπική οµολογία-
ότι είναι ιδιαίτερα άχαρος από µια άλλη πλευρά αυτός ο ρόλος.
Θα έλεγα δε, ότι δεν ήταν καθόλου ευφυολόγηµα, όταν στα
«συγχαρητήρια» πολλών συναδέλφων, απαντούσα λέγοντάς
τους ότι καλύτερα να µας εύχονται καλή δύναµη, αντοχή και κου-
ράγιο αυτές τις ώρες. Είναι άχαρος ο ρόλος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε διατελέσει Υπουργοί κυ-
βερνήσεων στο παρελθόν. Όταν ερχόµαστε εδώ, προσπαθού-
σαµε -αφού πρωτύτερα είχαµε διεκδικήσει- να κάνουµε τη
δουλειά µας σωστά, έχοντας εξασφαλίσει περισσότερα για τον
τοµέα µας. Δεν είναι έτσι τα πράγµατα τώρα.

Το 2011 ο προϋπολογισµός είχε υποστεί συνολική µείωση της
τάξεως του 19,40% σε σχέση µε το 2010, διαµορφούµενος σε
4,9 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου. Για τον επόµενο χρόνο, το
2012, ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας θα
ανέλθει σε 4,1 δισεκατοµµύρια ευρώ µειωµένος κατά 16,22% σε
σχέση µε το 2011.

Ειδικότερα µειώνεται 6,15% το σκέλος των αποδοχών, διαµορ-
φούµενες σε 2,14 δισεκατοµµύρια ευρώ ή σε ποσοστό 52% πε-
ρίπου του συνολικού προϋπολογισµού. Μειώνεται 5,46% το
λειτουργικό µέρος, αγγίζοντας για πρώτη φορά µετά από πολλά
χρόνια ποσό κάτω του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, που αντιστοιχεί
στο 23,7% του συνολικού προϋπολογισµού του Υπουργείου. Μει-
ώνεται 37,5% για τις προβλεπόµενες πληρωµές εξοπλιστικών
προγραµµάτων, ανερχόµενες σε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, που
αντιστοιχεί στο 24,3% του προϋπολογισµού του Υπουργείου. Το
ποσό αυτό αποτελεί οροφή.

Είναι συνεπώς, αντιληπτό ότι γίνεται πράγµατι µία µεγάλη προ-
σπάθεια περιστολής των δαπανών, αλλά και σπατάλης, όπου
τυχόν αυτή εντοπίζεται. 

Επιπλέον, θα αναζητήσουµε ενέργειες και δράσεις µε στόχο
την περαιτέρω µείωση των ελαστικών δαπανών µε βάρος στους

τοµείς της λειτουργίας, της εκπαίδευσης και των εξοπλιστικών
δαπανών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η νέα δοµή των Ενόπλων Δυνά-
µεων, όπως αυτή έχει σχεδιαστεί από τα Γενικά Επιτελεία και που
στη φάση αυτή µελετάται σε επίπεδο πολιτικής ηγεσίας, θα δια-
δραµατίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην προσπάθεια εξοικονόµη-
σης πόρων, αλλά και αποδοτικότερης λειτουργίας του Υπουρ-
γείου και των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Σύντοµα, στις αρχές του 2012, θα γίνουν και οι σχετικές ανα-
κοινώσεις. Θα επαναξιολογήσουµε, πέραν αυτών που σας είπα,
τη συµµετοχή µας σε διεθνείς ασκήσεις, υποχρεώσεις για να
εξοικονοµηθούν και από εκεί πόροι. 

Ωστόσο, θα ήθελα να σταθώ για λίγο στον τοµέα των εξοπλι-
στικών δαπανών. Είναι αλήθεια ότι αυτός ο τοµέας ήταν και πα-
ραµένει προβληµατικός, θα έλεγα, άναρχος σε ορισµένες
περιπτώσεις. Οπωσδήποτε χρειάζεται ένας επαναπροσδιορισµός
των πολιτικών σε αυτό τον τοµέα. Έχουν γίνει προσπάθειες µέχρι
τώρα από τους προηγούµενους συναδέλφους όλων των κυβερ-
νήσεων και είµαστε σε καλό δρόµο.

Προσωπικά, δεν είµαι βέβαιος ότι αυτή η Κυβέρνηση, Κυβέρ-
νηση συνεργασίας και ειδικού σκοπού όπως είπαµε, έχει το
χρόνο να ολοκληρώσει µία τέτοια προσπάθεια. Μπορεί, όµως,
και θέλει να βάλει τις βάσεις ενός εφικτού και αποδοτικού προ-
γραµµατισµού για το µέλλον, ειδικότερα αυτή τη στιγµή που τα
ενιαία µεσοπρόθεσµα προγράµµατα ανάπτυξης και εκσυγχρονι-
σµού της περιόδου 2011-2015 συνολικού κόστους 14,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ περίπου έχουν ήδη καταργηθεί µε το ν. 3978/
2011, όπως και τα αντισταθµιστικά οφέλη, που πρέπει όµως να
ολοκληρωθούν το ταχύτερο δυνατόν για την ενίσχυση της εγχώ-
ριας αµυντικής βιοµηχανίας και που, αναίτια θα έλεγα, εκκρε-
µούν χρόνια από παλαιά εξοπλιστικά προγράµµατα πριν τη θέση
σε ισχύ του  νέου νόµου που τα καταργεί.

Στόχος της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
πρέπει να είναι η ανασυγκρότηση και ο παραγωγικός εκσυγχρο-
νισµός της αµυντικής βιοµηχανίας. Τα αντισταθµιστικά οφέλη
είναι αυτά που µπορούν άµεσα να συµβάλουν στο στόχο αυτό.

Η ανάπτυξη της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας στις προµή-
θειες των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων αλλά και σε προµήθειες
από άλλες χώρες µπορεί να καταστεί σηµαντική παράµετρος της
εθνικής µας οικονοµίας.

Παράλληλα, είναι ανάγκη να προχωρήσουµε στην ταχύτερη
δυνατή απορρόφηση του ΕΣΠΑ, στην αξιοποίηση της ακίνητης
περιουσίας του Υπουργείου και των εποπτευόµενων φορέων,
στη συγκεκριµενοποίηση και αναβάθµιση της κοινωνικής προ-
σφοράς των Ενόπλων Δυνάµεων στο κοινωνικό σύνολο.

Στο πλαίσιο αυτό θα επιδιώξουµε την καταγραφή των γνώ-
σεων και των εµπειριών που υπάρχουν στις Ένοπλες Δυνάµεις
και στη σύνδεσή τους µε συγκεκριµένες ανάγκες στην ελληνική
περιφέρεια, µέσα από την κατάρτιση ειδικών προγραµµάτων για
την υλοποίηση αυτών των στόχων. Μιλάµε για ένα άνοιγµα στην
κοινωνία, για ένα κοινωνικό δόγµα, αν θέλετε, στην υπηρεσία των
πολιτών και του κοινωνικού συνόλου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η οικονοµική κρίση προκαλεί
προβληµατισµούς στο χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων για πιθανή
αύξηση της στρατιωτικής θητείας. Συζητιέται και γράφεται αρ-
κετά τον τελευταίο καιρό. Δεν θεωρώ ότι οι νέοι της χώρας, που
πρώτοι αν θέλετε πλήττονται από την ανεργία, πρέπει και «να
πληρώσουν τα σπασµένα» µιας αποτυχηµένης πολιτικής, που
αφορά όλους µας.

Από την άλλη µεριά, όµως, οφείλουµε να διασφαλίσουµε,
πάνω απ’ όλα, τη µαχητική ικανότητα και την αποδοτικότητα των
κλάδων του Στρατού, του Ναυτικού και της Αεροπορίας ανά
πάσα στιγµή. Και αναφέροµαι στη µαχητική ικανότητα των κλά-
δων, στη διαθεσιµότητα των µέσων, στην επάρκεια του ανθρώ-
πινου δυναµικού. Θα ζητήσω από τον Αρχηγό των Ενόπλων
Δυνάµεων και τους Αρχηγούς των τριών κλάδων να υποβάλουν
σχετικές µελέτες και εκτιµήσεις, ώστε όποιες αποφάσεις λη-
φθούν να είναι έγκυρες, αξιόπιστες, λειτουργικές και αποδοτικές. 

Η υπεράσπιση της εθνικής κυριαρχίας και της ασφάλειας της
χώρας µας, µιας κυριαρχίας που διευρύνεται πέραν από την εδα-
φική ακεραιότητα και στη δηµοσιονοµική επάρκεια, είναι ο στό-
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χος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, είναι το ζητούµενο για την
ελληνική κοινωνία και για το έθνος µας.

Τα µέτρα λιτότητας δεν µπορούν να συνεχίσουν να πλήττουν
τη µικροµεσαία τάξη και να διαρρηγνύουν τον κοινωνικό ιστό της
χώρας. Είναι η ώρα των αποφάσεων για ανάπτυξη και δηµιουρ-
γία συνθηκών εξόδου από την κρίση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να
αναφερθώ –κι επιτρέψτε µου- στο λεπτό θέµα που έχει πάρει δη-
µοσιότητα τις τελευταίες ηµέρες. Η Ελλάδα είναι µία δηµοκρα-
τική χώρα µετά τη Μεταπολίτευση, µε θεµελιωτή και πρωτεργάτη
τον Κωνσταντίνο Καραµανλή. Έχει εµπεδώσει τη δηµοκρατία και
τα συντεταγµένα θεσµικά, µε πρώτες τις Ένοπλες Δυνάµεις, που
είναι ταγµένες να υπηρετούν τη συνταγµατική τάξη και το εθνικό
συµφέρον. Αυτό ίσχυε και ισχύει για όλες τις κυβερνήσεις από
τότε µέχρι και σήµερα.

Ως πολιτικός υπεύθυνος των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας,
έχω την πεποίθηση –και το δηλώνω υπεύθυνα ενώπιον του Κοι-
νοβουλίου- ότι δεν υφίσταται κανένα θέµα ως προς αυτό. Η πα-
ραφιλολογία που συνόδευσε κάποιες προσεγγίσεις τον
τελευταίο καιρό, µόνο κακό έκανε και βέβαια, δεν ανταποκρίνεται
στην πραγµατικότητα. Οι Ένοπλες Δυνάµεις έχουν πλήρη συναί-
σθηση του καθήκοντός τους. Δεν υπάρχει, λοιπόν, κανένας
λόγος προσχηµατικής ανησυχίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ανεξάρτητα από τις εξελίξεις
στην Ευρωζώνη, η Ελλάδα έχει τη δική της ευθύνη, την ευθύνη
του πολιτικού κόσµου, της πολιτικής τάξης ως συνόλου και της
κοινωνίας, να παραµείνει ενωµένη. Η Ελλάδα θα κρατηθεί όρθια
και θα ξεπεράσει τις δυσκολίες και τα µεγάλα προβλήµατα που
συσσωρεύτηκαν µέχρι τώρα. Πρέπει να θυµίσω ότι δεν είναι σή-
µερα η µεγαλύτερη πρόκληση που αντιµετωπίζουµε. Οι προ-
ηγούµενες γενεές είχαν περάσει ακόµα πιο δύσκολα και τα
κατάφεραν. Ιστορικά έχουµε ανταπεξέλθει σε µεγαλύτερες προ-
κλήσεις και κατορθώσαµε να ανασυνταχθούµε, να δηµιουργή-
σουµε µία πορεία ανάπτυξης, ευηµερίας, εθνικής υπερηφάνειας
και προοπτικής. Και αυτός πρέπει να είναι ο κοινός µας στόχος.

Η δηµιουργία αυτής της Κυβέρνησης, παρά την οποιαδήποτε
κριτική µπορεί να ασκηθεί, αποτελεί ένα δείγµα πως ο πολιτικός
κόσµος της χώρας, αλλά και η κοινωνία στις δύσκολες στιγµές
προτάσσουν το αίσθηµα ευθύνης, τη δύναµη της υπέρβασης των
διαφορών, που παραµένουν κυρίαρχες και αναδεικνύονται, όταν
οι συνθήκες το απαιτούν. Η σηµερινή πορεία, που αναµφίβολα
οδηγεί προς τις εκλογές, πιστεύω πως θα έχει εµπεδώσει στη
χώρα ένα κλίµα προοπτικής. Θα έχει δηµιουργήσει ένα περιβάλ-
λον πολιτικής οµαλότητας, που είναι απαραίτητο για τις περαι-
τέρω εξελίξεις. Θα έχει γίνει ορατή µία πορεία ανάπτυξης και
αληθινής ελπίδας. 

Γι’ αυτό εργαζόµαστε. Και γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, είµαστε εδώ. Γι’ αυτό µετέχουµε σ’ αυτήν την Κυβέρνηση,
που µας έταξαν, όπως είπα στο ξεκίνηµα της οµιλίας µου, οι ηγε-
σίες των πολιτικών κοµµάτων, από όπου προερχόµεθα, µέσα από
την ανάγκη και σε πνεύµα εθνικής συνεννόησης. Ίσως αυτή να
είναι µία ακόµα σηµαντική κληρονοµιά αυτής της Κυβέρνησης,
δηλαδή ο σπόρος της κουλτούρας της εθνικής συνεννόησης. Η
επιτυχία της θα είναι δικαίωση, όχι µόνο για όσους µετέχουµε,
αλλά για ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα, για τους πολίτες που
τη δέχτηκαν, όπως όλοι και όλες γνωρίζετε, µε ελπίδα και προσ-
δοκία. Ας µην τους απογοητεύσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξοπλιστικές ανάγκες της
χώρας, αντίθετα µε άλλες χώρες της Ευρώπης, έχουν κυρίως
αµυντικό και αποτρεπτικό χαρακτήρα και προορισµό. Ανταποκρί-
νονται σε ένα ασταθές περιβάλλον στην περιοχή µας, που καθί-
σταται ακόµα πιο ρευστό µε τις εξελίξεις στη Μεσόγειο, στη
Βόρεια Αφρική και στη Μέση Ανατολή.

Με την έννοια αυτή, η εξασφάλιση της ασφάλειας και της ει-
ρήνης στην περιοχή µας είναι προϋπόθεση για τη µείωση των
εξοπλισµών. Θέλω, λοιπόν, µε αυτήν την ευκαιρία να απευθυνθώ
σήµερα από το Βήµα της Βουλής προς τους γείτονές µας συµ-
µάχους, µε αφορµή την εντατικοποίηση της στρατιωτικής δρα-
στηριότητάς τους στον αέρα και στη θάλασσα στο Αιγαίο,
ειδικότερα µετά την έναρξη ερευνών στην ΑΟΖ της Κύπρου. Η
Ελλάδα δεν απειλεί, αλλά ούτε απειλείται. Τα εθνικά µας δικαιώ-

µατα, που είναι σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο, είναι αδιαπραγ-
µάτευτα. 

Τίποτα, λοιπόν, δεν µπορεί να αλλάξει αυτήν την πραγµατικό-
τητα, καµµία παράβαση ή παραβίαση στο Αιγαίο. Αυτό που µπο-
ρεί να αλλάξει είναι µία ειλικρινής διαβούλευση για εκείνα τα
θέµατα που ήδη βρίσκονταν στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων
και που συνοψίζονται από απόψεως Διεθνούς Δικαίου στην οριο-
θέτηση της υφαλοκρηπίδας, που προϋποθέτει τον καθορισµό
της αιγιαλίτιδας ζώνης. 

Ο καθορισµός της ΑΟΖ είναι βασικά µονοµερές δικαίωµα των
κρατών και επειδή ως Υπουργός Άµυνας η κύρια αποστολή µου
είναι η ετοιµότητα απέναντι στο «casus belli» της τουρκικής εθνο-
συνέλευσης, θεωρώ ότι πρέπει άµεσα να αρθεί. Προς τα εκεί
πρέπει να στραφούν οι πρωτοβουλίες της γειτονικής και σύµµα-
χης χώρας. Οι χώρες δεν διαπραγµατεύονται κάτω από την
απειλή πολέµου.

Θα ήθελα να σας πω και κάτι τελευταίο, που έχει να κάνει µε
τα όσα σας είπα σήµερα για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και
τον προϋπολογισµό. Η οικονοµική κρίση δεν έχει µειώσει –σας
διαβεβαιώνω- στο ελάχιστο την αξιοπιστία, το φρόνηµα και την
ισχύ του στρατεύµατος. Οι Ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις έχουν
πλήρη επίγνωση της αποστολής τους. Πρέπει να είµαστε υπερή-
φανοι όλοι µας για το επίπεδό τους, το οποίο µε θυσίες του ελ-
ληνικού λαού έχει κατακτηθεί και είναι κτήµα όλων των Ελλήνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα πριν, δεν θα επιτρέ-
ψουµε ποτέ η οικονοµική κρίση να µετατραπεί σε εθνική. Για να
επιτευχθεί αυτό, πρέπει να σταθούµε µε εµπιστοσύνη απέναντι
στις Ένοπλες Δυνάµεις, να τις στηρίξουµε αυτές τις ώρες. Πρέ-
πει να σας πω ότι το πρώτο µήνυµα έρχεται από τους ίδιους. Με-
ταφέρω σήµερα στο Κοινοβούλιο τη διαβεβαίωση όλων των
τάξεων, όλων των βαθµίδων των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας,
ότι το τελευταίο που τους απασχολεί είναι οι περικοπές για τις
οποίες σας µίλησα. Είναι συγκινητικό αυτό που σας λέω, αλλά
το ζω καθηµερινά και είµαι υπερήφανος ως Έλληνας γι’ αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σ’ αυτό το σηµείο θα µου επιτρέψετε να κάνω µία πα-
ρέµβαση και θα προσπαθήσω να µη σας πάρω πολύ χρόνο.

Λαµβάνοντας αφορµή και από τις τοποθετήσεις συναδέλφων
που άκουσα αυτές τις µέρες που µίλησαν από διάφορες πτέρυ-
γες της Βουλής, αυτήν την περίοδο διακυβεύεται η ίδια η ευρω-
παϊκή πορεία της χώρας µας και η διαφύλαξη αυτού, που ως
τώρα επετεύχθη αυτά τα δύο χρόνια, δηλαδή η διασφάλιση της
χώρας από την εθνική καταστροφή. Αυτό είναι το µείζον διακύ-
βευµα και σ’ αυτό συµφωνούµε όλοι. 

Η ολική απώλεια, η ολική καταστροφή απεφεύχθη, κυρίως
χάρη στις µεγάλες, δυσβάσταχτες θυσίες της µεγάλης πλειοψη-
φίας του ελληνικού λαού, ιδιαίτερα των µεσαίων και χαµηλών
στρωµάτων. Κανείς µας δεν είναι υπερήφανος. Κανείς µας δεν
επιχαίρει για τις σκληρές αποφάσεις που αναγκαστικά πάρθη-
καν, προκειµένου να µειωθούν γρήγορα και δραστικά τα ελλείµ-
µατα. Κανείς µας δεν είναι υπερήφανος για τις αρνητικές
συνέπειες της περιοριστικής πολιτικής, που είχε ως αποτέλεσµα
µεταξύ άλλων την αύξηση της ανεργίας. Μιλάµε για µέτρα δύ-
σκολα, οδυνηρά σε πολλές περιπτώσεις, αλλά αναγκαία για να
µην εκραγεί πριν από δύο χρόνια και στο διάστηµα που µεσολά-
βησε η βόµβα που δηµιουργούσαν η εκτίναξη των ελλειµµάτων
στα 36 δισεκατοµµύρια ευρώ ως ετήσιο έλλειµµα, καθώς επίσης
και το δηµόσιο χρέος που κάλπαζε πλέον αχαλίνωτο.

Όλα αυτά συντελέστηκαν µέσα σε κλίµα αβεβαιότητας και
σύγχυσης που δηµιουργούσε η αναβλητικότητα, η ατολµία και η
έλλειψη οράµατος για την Ευρώπη από τους ηγέτες των µεγά-
λων χωρών της Ευρωζώνης. 

Ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συζη-
τούµε, δεν είναι εύκολος και θα έλεγα ότι δεν είναι και ευχάρι-
στος. Είναι, όµως, προϋπολογισµός ανάγκης. Είναι προϋπολο-
γισµός που πρέπει να διασφαλίσει ακόµα και την υλοποίηση της
συµφωνίας, της τόσο σηµαντικής για τη χώρα µας, της 26ης και
27ης Οκτωβρίου. Αυτός ο προϋπολογισµός έχει δύσκολους στό-
χους. Περιέχει, όµως, και µία αχνή έστω ελπίδα, αλλά περιέχει
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ελπίδα για τη δηµιουργία για πρώτη φορά πρωτογενών πλεονα-
σµάτων, εφ’ όσον υλοποιηθεί όπως προβλέπεται. 

Όµως, ο προϋπολογισµός δεν απαντά από µόνος του στο πιο
σηµαντικό κατά την άποψή µου ζητούµενο, δηλαδή στην ουσια-
στική προώθηση της δικαιοσύνης στον καταµερισµό των βαρών.
Είναι αλήθεια ότι τους προηγούµενους µήνες, µε αποφάσεις που
ελήφθησαν και σ’ αυτήν την Αίθουσα, µε αποφάσεις που έλαβε
η κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου, έγιναν σηµαντικά βήµατα. Θυ-
µίζω την ποινικοποίηση της φοροδιαφυγής, τα συγκεκριµένα
µέτρα στην υλοποίηση αυτής της κατεύθυνσης της ποινικοποί-
ησης της µεγάλης φοροδιαφυγής, καθώς επίσης την άρση του
τραπεζικού απορρήτου, όπως και τον έλεγχο ενδεχόµενων φο-
ρολογικών υποχρεώσεων όσων έχουν βγάλει τα χρήµατά τους
στο εξωτερικό.

Η προσπάθεια αυτή πρέπει να συνεχισθεί χωρίς καθυστέρηση,
χωρίς αναβολή, χωρίς τον παραµικρό δισταγµό και από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση.

Πολλαπλασιάζονται οι φωνές που λένε «όχι άλλους φόρους».
Σε αυτό συµφωνούµε όλοι. Όµως, άλλο πράγµα είναι η µη επι-
βολή νέων φόρων και άλλο η σύλληψη της φοροδιαφυγής, που
εξακολουθεί να δηµιουργεί τεράστια δηµοσιονοµικά προβλή-
µατα σε αυτή τη χώρα. Η σύλληψη της φοροδιαφυγής και πάνω
απ’ όλα, η δίκαιη κατανοµή των φορολογικών βαρών πιστεύω ότι
είναι η πιο σηµαντική διάσταση της κοινωνικής δικαιοσύνης, ιδι-
αίτερα σε περιόδους και σε καταστάσεις, όπως αυτή που αντι-
µετωπίζουµε τώρα.

Γι’ αυτό και απευθύνοµαι προς την Κυβέρνηση, προς τους
Υπουργούς όλων των κοµµάτων που συµµετέχουν στην Κυβέρ-
νηση, αλλά ταυτόχρονα και προς τους τρεις Αρχηγούς των κοµ-
µάτων, που τη στηρίζουν και µε έµφαση υπογραµµίζω την
ανάγκη να έρθει προς συζήτηση και ψήφιση τώρα το φορολογικό
νοµοσχέδιο που θα θεσµοθετεί επιτέλους ένα εθνικό φορολογικό
σύστηµα, ένα δίκαιο, αποτελεσµατικό, αντιγραφειοκρατικό και
ταυτόχρονα, αναπτυξιακό φορολογικό σύστηµα. Τώρα πρέπει να
γίνει αυτό, όχι µε αναβολές για το µέλλον. Εδώ και τώρα, σε αυτή
τη Βουλή, πρέπει να συζητήσουµε και να αποφασίσουµε, να ψη-
φίσουµε. Πρέπει τώρα να αποφασισθεί, για να εφαρµοστεί και
να αποδώσει χωρίς καθυστέρηση, για να έχουµε στην ουσία και
στην πράξη την εφαρµογή της δικαιοσύνης σε ό,τι αφορά την
κατανοµή των βαρών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή την περίοδο δοκιµάζεται
έντονα το πολιτικό σύστηµα, δοκιµάζεται η αξιοπιστία της πολι-
τικής και των πολιτικών, του πολιτικού κόσµου που λειτουργεί
στα πλαίσια της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας. Η ανάκτηση
της αξιοπιστίας εξαρτάται πρωτίστως από εµάς. Ειλικρίνεια, σο-
βαρότητα, συνέπεια λόγων και έργων, αποκλειστική προσήλωση
στην εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος και πάνω απ’ όλα,
κρυστάλλινη διαφάνεια σε καθετί, για καθετί που µας αφορά,
πρέπει να χαρακτηρίζουν κάθε στιγµή τη συµπεριφορά µας, να
χαρακτηρίζουν τις πράξεις µας. Όλα αυτά είναι δική µας ευθύνη.

Θα ήταν, όµως, στρουθοκαµηλισµός, εάν παραβλέπαµε το γε-
γονός ότι µε ιδιαίτερη ένταση και επιµονή καλλιεργείται από διά-
φορους ένα κλίµα απαξίωσης, συλλήβδην θεσµών, διαδικασιών
και προσώπων. Οι γενικευµένοι αφορισµοί, ψευδείς ισχυρισµοί,
ισοπεδωτικές λογικές, άκριτα αναπαραγόµενες φήµες και υπο-
νοούµενα στοχεύουν -είτε ηθεληµένα είτε αθέλητα- και συµβάλ-
λουν συλλήβδην στην απαξίωση της πολιτικής και των πολιτικών.

Από την άλλη µεριά, ο πολιτικός, ο Βουλευτής, ο εκλεγµένος
εκπρόσωπος του λαού που βρίσκεται συνεχώς σε θέση απολο-
γούµενου, που δέχεται επιθέσεις απλά γιατί είναι πολιτικός, που
αντιµετωπίζεται µε καχυποψία γιατί ασχολείται µε τα κοινά, δεν
έχει τον τρόπο να αποκρούσει πολλές φορές άδικες επιθέσεις,
να υπερασπισθεί την αλήθεια και διατρέχει τον κίνδυνο να ενερ-
γεί κάτω από το κράτος του φόβου, διατρέχοντας τον κίνδυνο
να είναι ένας ευάλωτος πλέον πολιτικός.

Σηµείωσα το παράπονο, για παράδειγµα, συναδέλφων που µί-
λησαν τις δυο προηγούµενες µέρες και µου είπαν ότι η κοινή
γνώµη θεωρεί πως η Βουλή και οι Βουλευτές δεν συµµετέχουν
στις θυσίες. Μου το λέτε και πολλοί και έξω και από την Αίθουσα
αυτή.

Το έχω πει πολλές φορές. Θα το επαναλάβω για µια ακόµη

φορά. Μειώσαµε τον προϋπολογισµό της Βουλής από τα 222
εκατοµµύρια ευρώ, που ήταν το 2009, σε 171 εκατοµµύρια ευρώ
για το 2012, δηλαδή, κάναµε περικοπές και µειώσεις 51 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Μειώσαµε κατά 23,5% τον προϋπολογισµό της
Βουλής.

Ο προϋπολογισµός της Βουλής, το σύνολο του κόστους, θα
έλεγα, της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας δεν ξεπερνά το
3‰ του κρατικού προϋπολογισµού. Το τονίζω, όχι 3%, αλλά 3‰
του κρατικού προϋπολογισµού. Οι περικοπές αυτές στις οποίες
αναφέρθηκα οφείλονται σε µειώσεις τόσο των δαπανών για αµοι-
βές των Βουλευτών -βουλευτική αποζηµίωση κ.λπ.- όσο και των
συνεργατών µας, των υπαλλήλων της Βουλής. Οφείλονται, επί-
σης, οι µειώσεις των 51 εκατοµµυρίων και σε µειώσεις των λει-
τουργικών εξόδων.

Έχω επανειληµµένα δηµόσια καταθέσει στοιχεία για τη συµ-
µετοχή των Βουλευτών στις θυσίες και τα βάρη. Οι πραγµατικές
αµοιβές των Βουλευτών έχουν µειωθεί πάνω από 45%, µετά από
αποφάσεις και δικές µου, αλλά και αποφάσεις που οµόφωνα πή-
ραµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, οµόφωνες αποφάσεις της Ολο-
µέλειας του Κοινοβουλίου.

Θυµίζω για µια ακόµη φορά το εξής, αν και το έχω πει πολλές
φορές δηµόσια, αλλά δεν αναπαράγεται από τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, δεν φτάνει στον κόσµο. Ας ελπίσουµε ότι απόψε -
που περισσότεροι ίσως παρακολουθούν και από τη δηµόσια τη-
λεόραση και από το κανάλι της Βουλής- θα έχουν αυτή την
υπεύθυνη ενηµέρωση. Θυµίζω, λοιπόν, ότι µειώθηκε η βουλευ-
τική αποζηµίωση και καταργήθηκαν ολοσχερώς τα δώρα Χρι-
στουγέννων, Πάσχα και διακοπών. Ακόµα και σήµερα διαβάζω
σε εφηµερίδα ότι κάποιοι γράφουν, ισχυρίζονται ότι υπάρχουν
δώρα ακόµη για τους Βουλευτές. Θυµίζω ότι αποφασίστηκε, επί-
σης -την εφαρµόζουµε ήδη την απόφασή µας- η µη καταβολή
µιας ολόκληρης µηνιαίας αποζηµίωσης.

Οι µειώσεις αυτές στις οποίες αναφέροµαι, µαζί µε τη µη κα-
ταβολή µιας ολόκληρης µηνιαίας αποζηµίωσης, ανέρχονται ήδη
σε 37.000 ευρώ ετησίως. Θυµίζω, επίσης, ότι επεβλήθησαν µε
δικές µας αποφάσεις και κάθε µήνα παρακρατούνται από τους
Βουλευτές κρατήσεις 3% υπέρ των ανέργων και του Ταµείου
Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων.

Θυµίζω ακόµη ότι επιβλήθηκε εισφορά αλληλεγγύης που κα-
ταβάλλεται από τους Βουλευτές µε συντελεστή 5% επί του εισο-
δήµατος, συντελεστής που είναι ο υψηλότερος από κάθε άλλο
φορολογούµενο. Γενικό σύνολο µειώσεων: Τουλάχιστον 46.000
ευρώ. Γι’ αυτό ακριβώς λέω ότι η συνολική µείωση των αποδο-
χών υπερβαίνει πλέον το 45%. Το γνωρίζετε εσείς οι ίδιοι -ήρθαν
τα εκκαθαριστικά αυτού του µήνα- ότι πλέον το σύνολο των απο-
δοχών, της βουλευτικής δηλαδή αποζηµίωσης, που λαµβάνουµε
είναι κάτω από τις 4.000 ευρώ το µήνα. Απ’ αυτά ο Βουλευτής
θα πρέπει, βέβαια, να καλύψει τα πάγια έξοδα των γραφείων του,
τα ενοίκια των γραφείων του στην εκλογική του περιφέρεια, τα
λειτουργικά έξοδα των γραφείων του, τη βενζίνη για τις µετακι-
νήσεις του, καθώς θα πρέπει να καλύψει και διάφορα άλλα έξοδα
που προκύπτουν εκ των πραγµάτων, αναγκαστικά από την
άσκηση του λειτουργήµατός του. Από τη βουλευτική αποζη-
µίωση -το λέω για πολλοστή φορά- κανείς δεν γίνεται εύπορος,
κανείς δεν µπορεί να κάνει περιουσία.

Θυµίζω επίσης, στο σηµείο αυτό, επειδή συχνά στοχοποιούν-
ται και αυτοί, ότι και οι υπάλληλοι της Βουλής συµµετέχουν,
όπως οι άλλοι, στις θυσίες. Οι αποδοχές των υπαλλήλων συνερ-
γατών µας έχουν υποστεί µεγάλες µειώσεις που φτάνουν και στο
35%. Φυσικά, θα µου επιτρέψετε να πω µια βαριά κουβέντα: Είναι
ανοησίες οι ισχυρισµοί ότι οι υπάλληλοι της Βουλής έχουν δήθεν
δεκαπέντε-δεκαέξι µισθούς. Διότι εξακολουθεί και γράφεται και
λέγεται αυτό ακόµη. Έχουν µείωση αποδοχών που φτάνει µέχρι
το 35%.

Εδώ πρέπει να υπογραµµίσω ότι οι υπάλληλοι της Βουλής δεν
έχουν το σύνηθες ωράριο καµµιάς άλλης υπηρεσίας του δηµο-
σίου. Χειροπιαστό παράδειγµα και οι συνεδριάσεις τώρα για τον
προϋπολογισµό: Σαββατοκύριακο από το πρωί µέχρι µετά τα µε-
σάνυχτα, πάρα πολλές ώρες. Και δεν είναι σπάνιο αυτό το φαι-
νόµενο. Είναι φαινόµενο κάθε εβδοµάδας, µε τις βραδινές
συνεδριάσεις, µε τη λειτουργία των επιτροπών πρωί και από-
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γευµα, µε όλες αυτές τις υποχρεώσεις.
Θα κλείσω αυτή την παρέµβασή µου, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, επανερχόµενος στο θέµα της διαφάνειας, που, κατά την
άποψή µου, είναι αφ’ ενός µεν προϋπόθεση για την ποιότητα της
λειτουργίας της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας, αλλά ταυ-
τόχρονα η διαφάνεια είναι και θέµα τιµής για τον πολιτικό κόσµο
και για τον καθένα από εµάς που δραστηριοποιούµαστε στα
κοινά.

Όπως θα θυµάστε, τον Ιούλιο του 2010 είχα προτείνει σε αυτή
την Αίθουσα να αναρτάται το δηµοσιευόµενο «πόθεν έσχες» των
πολιτικών -που δηµοσιεύεται µέσω του Τύπου- και στο διαδίκτυο.
Είχα ζητήσει και τη γνώµη του τότε Προέδρου της Αρχής Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδοµένων, του πάρα πολύ έµπειρου και
έγκριτου νοµικού κ. Γεραρή, ο οποίος, µεταξύ άλλων, µου είχε
υπογραµµίσει τότε ότι χρειαζόταν ρητή νοµοθετική ρύθµιση, πριν
προχωρήσουµε στην ανάρτηση στο διαδίκτυο. Αυτά πέρυσι τον
Ιούλιο, όταν έκανα αυτή την πρόταση εδώ.

Η προηγούµενη κυβέρνηση του κ. Γεωργίου Παπανδρέου
έφερε στις αρχές αυτού του καλοκαιριού, φέτος, το σχετικό νο-
µοσχέδιο που ψηφίσαµε εδώ. Η Επιτροπή Ελέγχου του «Πόθεν
Έσχες» έχει ολοκληρώσει πλέον τις σχετικές διαδικασίες, µε
όλες τις απαραίτητες τεχνικές λεπτοµέρειες και σύµφωνα και µε
τις απόψεις της Αρχής Προστασίας των Προσωπικών Δεδοµένων
και εντός των επόµενων εβδοµάδων η δηµοσίευση του «πόθεν
έσχες» θα γίνει και διά του Τύπου, όπως γινόταν µέχρι τώρα,
αλλά και µε ανάρτηση στο διαδίκτυο.

Επιµένω, όµως, στην αναγκαιότητα -όπως πολλές φορές έχω
πει, έχω υπογραµµίσει, έχω ζητήσει- περαιτέρω βελτιώσεων του
θεσµού αυτού του «πόθεν έσχες». Γι’ αυτό και ζητούσα από την
Κυβέρνηση να υπάρξει η σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία. Ο
µέχρι πρότινος Υπουργός Εσωτερικών, όπως µε ενηµέρωσε, είχε
προχωρήσει την επεξεργασία σχετικών ρυθµίσεων. Επαναλαµ-
βάνω την πρόσκλησή µου προς την Κυβέρνηση και το σηµερινό
Υπουργό Εσωτερικών να φέρει στην παρούσα Βουλή το σχετικό
νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε ένα άλλο θέµα.
Τις τελευταίες ηµέρες προκλήθηκε συζήτηση και αφέθηκαν υπο-
νοούµενα για καταθέσεις πολιτικών στην Ελβετία. Ο Υπουργός
Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος, µετά τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του προηγούµε-
νου διαστήµατος και την έναρξη σχετικών διαδικασιών, ερευνών
και ελέγχων, ανακοίνωσε ότι στο πλαίσιο των πληροφοριών που
συλλέγει και επεξεργάζεται το Υπουργείο Οικονοµικών για κατα-
θέσεις στο εξωτερικό, θα δίδεται ιδιαίτερη προσοχή στον κατά-
λογο των προσώπων, που υπόκεινται στην υποχρέωση υποβολής
δήλωσης «πόθεν έσχες», όλων των προσώπων που υποβάλλουν
«πόθεν έσχες» και των πολιτικών και των µη πολιτικών, που από
τη νοµοθεσία, ως γνωστόν, υποβάλλουν δήλωση «πόθεν έσχες».

Θεωρώ, όµως –και το υπογραµµίζω αυτό και το τονίζω- ότι θα
είναι ιδιαίτερα χρήσιµο, πέραν όλων αυτών, εµείς οι ίδιοι οι Βου-
λευτές να πάρουµε πρωτοβουλία, εξουσιοδοτώντας ο καθένας
µας την Επιτροπή Ελέγχου του «Πόθεν Έσχες» των Βουλευτών
-στην οποία, θυµίζω συµµετέχουν ο Πρόεδρος του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, συµµετέχει Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, καθώς και Αεροπαγίτης- για να απευθυνθεί άµεσα, εδώ
και τώρα, στις αρµόδιες ελβετικές αρχές και κυρίως στις τράπε-
ζες, για να  υπάρξει πλήρες φως και σε ό,τι αφορά αυτές τις πε-
ριπτώσεις. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Όχι µόνο στην Ελβετία, αλλά και

σε όλο τον κόσµο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βεβαίως, για όλο τον

κόσµο. Να απευθυνθεί η Επιτροπή «Πόθεν Έσχες» –επαναλαµ-
βάνω- ξεκινώντας από τις τράπεζες της Ελβετίας και σε όλες τις
άλλες χώρες. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Ένα σχέδιο εντύπου να µας δώ-
σετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αυτό το σχέδιο εντύ-
που θα ετοιµαστεί τις αµέσως επόµενες ηµέρες από την ίδια την
Επιτροπή του «Πόθεν Έσχες», µε την οποία ήδη έχω µιλήσει -τη
Δευτέρα έχει συνεδρίαση- και θα ασχοληθεί µε το θέµα αυτό. 

Πρώτος εγώ θα δώσω αυτήν την εξουσιοδότηση και είµαι σί-
γουρος ότι και όλοι το ίδιο ακριβώς θα κάνουµε. 

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι όλοι σε αυτήν την
Αίθουσα συµφωνούµε πως πρέπει να κινηθούµε άµεσα, για να
µην υπάρχει η παραµικρή σκιά από υποθέσεις, φήµες και µισό-
λογα. Είναι θέµα τιµής για τον πολιτικό κόσµο στη χώρα µας.
Είναι θέµα διαφάνειας. Είναι θέµα που αφορά, όχι µόνο εµάς
προσωπικά, αλλά την ίδια την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία σε
αυτήν τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είχαν ζητήσει το λόγο,
όπως µε ενηµέρωσαν οι συνεργάτες µου εδώ, ο κ. Χρυσανθακό-
πουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος εκ µέρους του ΛΑΟΣ
για µία τρίλεπτη παρέµβαση και -αν δεν κάνω λάθος- και ο κ. Λα-
φαζάνης. 

Θέλετε να κάνετε την οµιλία σας τώρα; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Θα παρακαλούσα να µιλήσω
τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Χρυσανθακό-
πουλε, παρακαλώ να ακούσετε τον Υπουργό και µετά θα σας
δώσω το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρό-
εδρε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα ήθελα και εγώ το λόγο,
κύριε Πρόεδρε, µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βεβαίως. Θα πάρετε το
λόγο και εσείς µετά. 

Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών,
κ. Ευάγγελος Βενιζέλος, έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο
προϋπολογισµός του 2012 συζητείται στο µέσο µιας οξείας
φάσης της πανευρωπαϊκής και διεθνούς οικονοµικής κρίσης, που
ανακυκλώνεται εδώ και τέσσερα ολόκληρα χρόνια. Η κρίση αυτή
είναι κρίση δηµοσίου χρέους, κρίση των χρηµατοπιστωτικών συ-
στηµάτων διεθνώς και κρίση των θεσµών παγκόσµιας οικονοµι-
κής διακυβέρνησης, που στην πραγµατικότητα δεν υπάρχουν. 

Συνεπώς, το ελληνικό ζήτηµα, αυτό που βιώνουµε, µπορεί να
απαντηθεί µόνο µέσα στα ευρωπαϊκά συµφραζόµενά του. Το βα-
σικό ερώτηµα είναι, εάν η Ευρωζώνη µπορεί να είναι, πράγµατι,
ζώνη δηµοσιονοµικής και χρηµατοοικονοµικής σταθερότητας,
φερεγγυότητας, ανάπτυξης, ανταγωνιστικότητας, αλλά ταυτό-
χρονα και ζώνη ποιότητας, κοινωνικής συνοχής, ιστορικής µνή-
µης, πολιτισµού, δηµοκρατίας, κράτους δικαίου και σεβασµού
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Δεν πρέπει να ξεχνάµε αυτές τις
λέξεις και αυτές τις έννοιες στην Ευρώπη. 

Το βήµα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης έχει δυστυχώς µείνει
εδώ και πάρα πολλά χρόνια µετέωρο το νοµισµατικό σκέλος του
βήµατος αυτού που έγινε πριν από δώδεκα χρόνια αποδεικνύεται
ατελές, ίσως και επικίνδυνο και γι’ αυτό το ερώτηµα που τίθεται,
όχι στις ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, αλλά στους ευρωπαϊκούς
λαούς, είναι αν θα πάµε προς τα εµπρός ή προς τα πίσω. Δεν
µπορεί να µείνει η Ευρωζώνη και η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση µε-
τέωρη.

Είναι προφανές ότι τα πιο αποτελεσµατικά και αυστηρά µέτρα
δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, είναι καλώς ή κακώς, αναπόφευκτα.
Ούτως ή άλλως, εµείς και οι άλλες χώρες, που είναι εντεταγµέ-
νες σε προγράµµατα στήριξης και αναπροσαρµογής, αλλά και
χώρες µεγάλες, που τίθενται υπό επιτήρηση, χωρίς ακόµη να
λαµβάνουν ευθέως οικονοµική ενίσχυση, όπως η Ιταλία, βρισκό-
µαστε σε καθεστώς πολύ αυστηρής δηµοσιονοµικής παρακολού-
θησης. 

Το ζήτηµα είναι εάν αυτά τα µέτρα που ούτως ή άλλως λαµ-
βάνονται αρκούν. Και είναι προφανές ότι τα µέτρα αυτά δεν αρ-
κούν. Χρειάζονται και πάρα πολύ σοβαροί, διορατικοί και γεν-
ναιόδωροι χρηµατοοικονοµικοί χειρισµοί.
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Χρειάζεται ένα καθαρό και οριστικό µήνυµα, που πρέπει την
εβδοµάδα αυτή να δώσει η Σύνοδος Κορυφής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωζώνης τόσο στο εσωτερικό των ευρωπαϊ-
κών κοινωνιών, όσο και προς τις αγορές και προς τη Διεθνή Κοι-
νότητα. 

Το µήνυµα πως η Ευρωζώνη µπορεί να καλύψει το θεσµικό και
πολιτικό της έλλειµµα, µε επαρκείς και γενναίες χρηµατοοικονο-
µικές παρεµβάσεις που επιτρέπουν στα κράτη -δηλαδή στους
λαούς- και τους διεθνείς οργανισµούς να προστατευθούν στον
ασύµµετρο πόλεµο που διεξάγεται µε τις αγορές, αν και τα
κράτη είναι υποχρεωµένα να αντλούν υπερβολικά κεφάλαια από
τις αγορές κάθε χρόνο. Οι δανειακές ανάγκες της Ευρωζώνης
θα ξεπεράσουν το 1,6 τρισεκατοµµύρια ευρώ για το 2012. 

Στο πλαίσιο αυτό, η Ελλάδα είναι εκ των πραγµάτων έτοιµη να
προσθέσει και νέα µέτρα θεσµικής και πολιτικής αξιοπιστίας, ει-
σάγοντας εγκαίρως το δηµοσιονοµικό κανόνα, όχι στο Σύνταγµά
της, γιατί απαιτείται αναθεώρηση και αυτό θα γίνει σε πρώτη ευ-
καιρία, αλλά µε κανόνες υπερνοµοθετικής ισχύος, που µπορούµε
να θέσουµε σε εφαρµογή στην Ελλάδα, µε βάση το άρθρο 28
του Συντάγµατος, ώστε να µην επιβαρύνουµε ποτέ ξανά στο µέλ-
λον την επόµενη γενιά µε αλόγιστους και «µυωπικούς» δηµοσιο-
νοµικούς χειρισµούς, σε σχέση µε το έλλειµµα και το χρέος,
χειρισµούς που τελικά λειτουργούν αντιαναπτυξιακά και αντικοι-
νωνικά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπορεί η συζήτηση για τα ευρωο-
µόλογα να είναι ακόµη πρώιµη και ατελής, αλλά ο νέος ρόλος
του EFSF, ο επικείµενος ρόλος του ESM, του µόνιµου µηχανι-
σµού χρηµατοοικονοµικής στήριξης της Ευρωζώνης και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης συνιστούν µία ούτως ή άλλως πολύ πιο βαθιά
και πολύ πιο δυναµική εµπλοκή της Ευρωζώνης στη διαχείριση
του δηµοσίου χρέους όλων των κρατών-µελών. 

Το ενδιαφέρον, µάλιστα, είναι ότι παρά την επιφυλακτικότητα
και το συντηρητισµό του πολιτικού λόγου η τραπεζική και χρη-
µατοοικονοµική πρακτική είναι πολύ πιο δραστήρια και πολύ πιο
κινητική και διεισδυτική στα θέµατα αυτά, που αφορούν τη δια-
χείριση του δηµοσίου χρέους σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Αυτό, λοιπόν, που θέλουµε να γίνει την άλλη βδοµάδα µε τη
Σύνοδο Κορυφής, είναι να ληφθούν αποφάσεις που προστα-
τεύουν την Ευρωζώνη και την προοπτική της και υψώνουν απο-
τελεσµατικά τείχη προστασίας για όλες τις χώρες. Η πλήρης και
ολοκληρωµένη εφαρµογή της απόφασης της 26ης Οκτωβρίου
είναι ένα από αυτά τα τείχη προστασίας όχι µόνο για την Ελλάδα,
αλλά για την Ευρώπη συνολικά, για τη διεθνή οικονοµία συνο-
λικά. 

Δεν θέλουµε, όµως, να συµβούν τρία πράγµατα: Δεν θέλουµε
µία Ευρωζώνη δύο ταχυτήτων πολιτικά, θεσµικά ή νοµισµατικά.
Δεν θέλουµε την ανατροπή της θεσµικής ισοτιµίας των κρατών-
µελών. Και –προσέξτε- δεν θέλουµε το οριστικό, θεσµικό κλεί-
δωµα κρίσιµων και δυσβάσταχτων ανισοτήτων στο εσωτερικό
της Ευρωζώνης. Αυτό αφορά τη διαφορά ως προς το κόστος δα-
νεισµού και το κόστος εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους.
Αυτό επηρεάζει την ανταγωνιστικότητα, το ισοζύγιο τρεχουσών
συναλλαγών, τελικά, επηρεάζει το σύνολο της πραγµατικής οι-
κονοµίας στο εσωτερικό της Ευρωζώνης υπέρ κάποιων και εις
βάρος κάποιων άλλων. Αυτό το οριστικό κλείδωµα της παρούσας
κατάστασης, που είναι άνιση και προβληµατική, δεν πρέπει να
συµβεί. 

Συνεπώς, το πρώτο ιστορικό στοίχηµα της Ευρωζώνης είναι
αν µπορούν να υπάρχουν, υπό καθεστώς δηµοσιονοµικής πει-
θαρχίας και κρίσης χρέους, πολιτικές ανάπτυξης, σύγκλισης και
κοινωνικής συνοχής συµβατές µε τους δηµοσιονοµικούς στό-
χους. Γιατί υπάρχουν ακόµη χώρες, όπως η Ελλάδα, µε σοβαρό
πρόβληµα παραγωγικής βάσης, παραγωγικότητας και ανταγω-
νιστικότητας. 

Και το δεύτερο ιστορικό στοίχηµα για την Ευρώπη, αλλά και
για τον κόσµο, είναι αν η Ευρωζώνη σε συνεργασία µε τις Ηνω-
µένες Πολιτείες µπορούν να διαµορφώσουν βασικούς κανόνες
παγκόσµιας οικονοµικής διακυβέρνησης. 

Αυτά που διακηρύχθηκαν στη Σύνοδο των είκοσι µεγάλων οι-
κονοµιών, των G20, το 2008, στο Λονδίνο έµειναν στα χαρτιά. Και
οι Κάννες έδειξαν πόσο δύσκολο είναι να γίνει ένα βήµα. Εάν δεν

διαµορφωθούν µε ευρωπαϊκή και αµερικανική πρωτοβουλία, στο
πλαίσιο των κατευθύνσεων που έχει δώσει και η πρόσφατη ετή-
σια Σύνοδος του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, οι προϋποθέ-
σεις για µια πραγµατικά παγκόσµια διάσκεψη για την οικονοµική
διακυβέρνηση, δεν θα γίνουν αυτά που πρέπει, για να προστα-
τευθεί η Ευρωζώνη, αλλά και το διεθνές οικονοµικό και νοµισµα-
τικό σύστηµα. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το διεθνές περιβάλλον, µε αυτές τις εκ-
κρεµότητες και αυτές τις προκλήσεις, τι είναι στην πραγµατικό-
τητα ο προϋπολογισµός του 2012 για εµάς εδώ στην Ελλάδα;
Είναι µία εµβληµατική πολιτική πράξη. Ο προϋπολογισµός αυτός
είναι ο προϋπολογισµός της εθνικής συναίνεσης, της πολιτικής
συνευθύνης, της κρατικής συνέχειας και της δέσµευσης στους
στόχους του τρέχοντος, αλλά και του νέου προγράµµατος στή-
ριξης και προσαρµογής της ελληνικής οικονοµίας. Είναι –πρέπει
να είναι- ο προϋπολογισµός της διεθνούς αξιοπιστίας της χώρας.
Πρέπει να καταστεί, όµως και ο Προϋπολογισµός της κοινωνικής
συστράτευσης και της οικονοµικής προσδοκίας. Πρέπει να πι-
στέψει ο Έλληνας, αυτός που ανήκει σε µία µεσαία τάξη που
αυτήν τη στιγµή νιώθει να απειλείται και να διαλύεται ότι µπο-
ρούµε να ξανασυστήσουµε τον κοινωνικό και οικονοµικό µας
ιστό. 

Ο προϋπολογισµός της οικονοµικής προσδοκίας, σηµαίνει ότι
πρέπει να αλλάξουµε όχι µόνο τις οικονοµικές και τις διοικητικές,
αλλά και τις κοινωνικές και ψυχολογικές προϋποθέσεις, για να
βαδίσει η χώρα µπροστά. Ο προϋπολογισµός του 2012 είναι –
πρέπει να είναι- ο προϋπολογισµός του καθαρού, ειλικρινούς και
έντιµου πολιτικού λόγου. Κανείς δεν µπορεί πλέον να κρυφτεί
πίσω από απλουστεύσεις, θεωρίες της συνωµοσίας, λαϊκισµούς,
δηµαγωγίες, υπεκφυγές και ανακρίβειες. 

Ο µόνος έγκυρος πολιτικός λόγος είναι αυτός που αποτυπώ-
νεται στην πράξη ψήφισης του προϋπολογισµού. Η πράξη αυτή
είναι που µιλάει από µόνη της. Ο προϋπολογισµός συγκεφαλαι-
ώνει όλες τις πολιτικές που οδήγησαν στην απόφαση της 26ης
Οκτωβρίου και συνιστά την επίσηµη εθνική δέσµευση για τις πο-
λιτικές που πρέπει να εφαρµόσουν την απόφαση της 26ης Οκτω-
βρίου. 

Άρα, δεν υπάρχει –το ξαναλέω- αντιπολιτευόµενη συµπολί-
τευση και συµπολιτευόµενη αντιπολίτευση. Δεν υπάρχουν εδώ
µέσα, µεταξύ αυτών που στηρίζουµε την Κυβέρνηση του Λουκά
Παπαδήµου, οι αναπτυξιακοί και οι υφεσιακοί, οι ευαίσθητοι και
οι ανάλγητοι, οι καλοί και οι κακοί. Υπάρχουµε εµείς που λέµε
την αλήθεια στον ελληνικό λαό και αγωνιζόµαστε να ξεπερά-
σουµε την κρίση, να ξεφύγουµε από τον κίνδυνο, να ανασυγκρο-
τήσουµε την ελπίδα στη χώρα αυτή. 

Με ρωτούν: Ποιες είναι οι προϋποθέσεις εφαρµογής αυτού
του προϋπολογισµού; 

Πρώτη προϋπόθεση είναι η περιβόητη εκταµίευση της έκτης
δόσης. Εδώ υπάρχει µία τεράστια και αδικαιολόγητη παρεξή-
γηση. Πιστεύουν ορισµένοι, και το λένε δυστυχώς σοβαρά, ότι
από το Σεπτέµβριο µέχρι τώρα αγωνιζόµαστε να πάρουµε 8 δι-
σεκατοµµύρια της έκτης δόσης. 

Από τις αρχές Σεπτεµβρίου έως τώρα το ζητούµενο δεν είναι
αν θα πάρουµε τα 8 δισεκατοµµύρια της έκτης δόσης, αλλά το
συνολικό ερώτηµα είναι αν η Ελλάδα έχει την εθνική ικανότητα
και την εθνική βούληση να µείνει µέσα στην Ευρωζώνη. Το ερώ-
τηµα ήταν: «µέσα ή έξω». Το ερώτηµα δεν αφορούσε και δεν
αφορά τα 8 δισεκατοµµύρια. Το ερώτηµα αφορά συνολικά το
υπόλοιπο του τρέχοντος προγράµµατος, 45 δισεκατοµµύρια
ευρώ, το νέο πρόγραµµα των 130 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τη µεί-
ωση κατά 100 δισεκατοµµύρια ευρώ του δηµοσίου χρέους λόγω
της συµµετοχής του ιδιωτικού τοµέα, τις εγγυήσεις που θα δο-
θούν για τη ρευστότητα των ελληνικών τραπεζών, τη στήριξη των
τραπεζών µας από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και το Ευ-
ρωσύστηµα. 

Επαναλαµβάνω ότι αυτό που ήταν και είναι το ζητούµενο δεν
είναι τα 8 δισεκατοµµύρια του Δεκεµβρίου, αλλά τα 125 δισεκα-
τοµµύρια της έβδοµης δόσης του Ιανουαρίου- Φεβρουαρίου. Και
στην πραγµατικότητα, το ερώτηµα των εταίρων µας, των αγο-
ρών, της Διεθνούς Κοινότητας είναι εάν µπορούν να επενδύσουν
πάνω µας και να µας εµπιστευθούν. Αν έχουµε συνείδηση των
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δεσµεύσεων και εάν ο ελληνικός λαός ακούει από όλους την αλή-
θεια και εάν όλοι όσοι τον εκπροσωπούµε λέµε την ίδια αλήθεια
και διαπραγµατευόµαστε µε σοβαρότητα στο όνοµα του έθνους.
Αυτή, λοιπόν, είναι η πρώτη προϋπόθεση.

Η δεύτερη προϋπόθεση είναι η επιτυχής διαπραγµάτευση για
το νέο πρόγραµµα. Ορισµένοι πιστεύουν ότι αυτή η διαπραγµά-
τευση είναι αυτόµατη ή ότι έχει συντελεσθεί. Και πράγµατι, η
βάση του νέου προγράµµατος είναι η τελευταία, η πέµπτη ανα-
θεώρηση του τρέχοντος προγράµµατος. 

Αλλά τώρα, στις 12 Δεκεµβρίου, αρχίζει η διαπραγµάτευση για
το νέο πρόγραµµα µέχρι το 2015. Για τα 130 δισεκατοµµύρια
ευρώ, για τη δηµοσιονοµική προσαρµογή, για τις διαρθρωτικές
αλλαγές και όποιος έχει να πει άλλα πράγµατα, νέα πράγµατα,
όποιος έχει να προτείνει βελτιώσεις, τροποποιήσεις, αλλαγές
τώρα που στηρίζουµε µια Κυβέρνηση ευρύτατης πλειοψηφίας,
εθνικής ενότητας και πολιτικής συναίνεσης, να έρθει να σταθεί
δίπλα στο οικονοµικό επιτελείο, δίπλα στον Υπουργό Οικονοµι-
κών, για να διαπραγµατευτούµε τώρα. 

Δεν υπάρχει µετά η θεωρία της επαναδιαπραγµάτευσης.
Υπάρχει τώρα η πρόκληση και η ανάγκη της διαπραγµάτευσης
για το νέο πρόγραµµα µε τους καλύτερους δυνατούς όρους για
τον Έλληνα πολίτη, για την οικονοµία, για το φτωχό και ανήµ-
πορο, για τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα, για την ανάπτυξη,
για την απασχόληση, για να δώσουµε ελπίδα στον άνεργο. 

Τώρα είναι η ώρα της διαπραγµάτευσης. Ποτέ άλλοτε η Ελ-
λάδα δεν είχε αυτήν την ισχύ. Μια Κυβέρνηση µε πλειοψηφία δια-
κοσίων πενήντα επτά Βουλευτών, µε τρία κόµµατα να µετέχουν,
ένα κλίµα κοινωνικής ανοχής θα πω -αν όχι συµφωνίας και συ-
ναίνεσης. Και µία πολιτική προσδοκία. Τώρα είναι η στιγµή για
να κάνουµε τη διαπραγµάτευση. Όποιος, λοιπόν, θέλει να συµ-
βάλλει έχει τώρα και την ευκαιρία και την υποχρέωση να το κάνει
αυτό. Πρέπει να πορευθούµε ενωµένοι, υπεύθυνοι, εθνικά, ενω-
τικά, αποτελεσµατικά. 

Η τρίτη προϋπόθεση είναι να πετύχουµε τους δηµοσιονοµι-
κούς στόχους του 2011 και τους δηµοσιονοµικούς στόχους του
2012. Αυτό έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, όπως έχω πει κατ’
επανάληψη, όχι µόνο στο σκέλος των εσόδων, αλλά και στο σκέ-
λος των δαπανών. Στόχευσή µας τώρα είναι να µην υπάρξει καµ-
µία επιβάρυνση φορολογική και καµµία περικοπή µισθών και
συντάξεων. 

Στόχος µας τώρα είναι η αύξηση των εσόδων µόνο µέσα από
την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Αναφέρθηκε ο Πρόεδρος
της Βουλής στη συµφωνία µε την Ελβετία. Αυτό είναι µία κοσµο-
γονία. Η Ελβετία είναι επί δεκαετίες µύθος και τώρα φέρνουµε
µία σύµβαση και συγκρουόµαστε και µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, η οποία δεν θέλει ατοµικές συµβάσεις των κρατών-µελών
µε την Ελβετία αλλά εµείς θα ακολουθήσουµε το παράδειγµα
της Γερµανίας και του Ηνωµένου Βασιλείου. Και το είπα αυτό
στην τελευταία συνάντηση που είχα µε τον αρµόδιο Επίτροπο, κ.
Σεµέτα, στις Βρυξέλλες την προηγούµενη εβδοµάδα, όταν µου
έθεσε το ζήτηµα, µίας κοινής ευρωπαϊκής συµφωνίας, που δεν
τη βλέπουµε, ενώ η ελληνική είναι έτοιµη να υπογραφεί. 

Δεν χρειάζεται να µιλήσω ξανά γι’ αυτά που έγιναν. Για τα προ-
γεφυρώµατα των τελευταίων µηνών, για την άρση του τραπεζι-
κού απορρήτου, για τα στοιχεία από τα εµβάσµατα στο
εξωτερικό, για τις λίστες των οφειλετών που αναρτώνται στο δια-
δίκτυο, για τις συλλήψεις και τις προσαγωγές µε την αυτόφωρη
διαδικασία, για την κινητοποίηση όλων των µηχανισµών και του
Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη. 

Έχουµε όµως το σκέλος των δαπανών, όπου πέρα από τις λει-
τουργικές δαπάνες, έχουµε µεγάλα πεδία. Όπως συνεννοούµεθα
µε τους Υπουργούς Υγείας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων, το σκέλος της δαπάνης για την υγεία και των ασφαλιστι-
κών ταµείων και του ΕΣΥ, είναι πάντα µία πρώτη προτεραιότητα. 

Η αποτελεσµατική παρέµβαση στην αγορά για τη µείωση των
τιµών ιδίως στα είδη βασικής ανάγκης και ευρείας κατανάλωσης,
είναι µία άλλη τέτοια προτεραιότητα που αφορά την πραγµατική
αγοραστική δύναµη και το διαθέσιµο εισόδηµα και το Υπουργείο
Οικονοµικών, σε συνεργασία µε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία
του οικονοµικού κύκλου κάνει και θα κάνει κάθε προσπάθεια

προς την κατεύθυνση αυτή. 
Η επιτυχία στα µέτωπα, αυτά θα µας επιτρέψει να κάνουµε

διορθωτικές κινήσεις, για τις οποίες έχω µιλήσει πολλές φορές
στο παρελθόν. Αλλά διορθωτική κίνηση µπορεί να γίνει, µόνο
όταν προσκοµίζουµε την απόδειξη, ότι φέραµε αποτελέσµατα.
Όταν προσκοµίζεται η απόδειξη, κατά κυριολεξία και εισπράττε-
ται ο Φόρος Προστιθέµενης Αξίας, τότε µπορούµε να συζητή-
σουµε σοβαρά µέσα από τους αριθµούς για τη µείωση του ΦΠΑ
στην εστίαση. 

Τώρα που οι Έλληνες ανταποκρίθηκαν µε σοβαρότητα και ευ-
θύνη και εξοφλούν τα τιµολόγια της ΔΕΗ µε το ειδικό τέλος στο
επίπεδο που εξοφλούνται χρόνια τώρα κάθε µήνα, κάθε δίµηνο,
ή τρίµηνο οι λογαριασµοί της ΔΕΗ, σε επίπεδο 80% και άνω, µπο-
ρούµε και  µπορέσαµε να είµαστε όσο γίνεται πιο ευαίσθητοι, φι-
λικοί, ανθρώπινοι, όπως θέλαµε εξαρχής, σε κάθε ειδική κατη-
γορία, στους ανάπηρους, στους άνεργους, σ’ αυτούς που χρει-
άζονται µηχανική υποστήριξη, σ’ αυτούς που βρίσκονται σε
πραγµατική ένδεια και να στείλουµε το µήνυµα, ότι κανείς δεν
απειλείται µε διακοπή της ηλεκτροδότησής του όταν είναι σε
πραγµατική ανάγκη. Κανείς όµως δεν θα κρυφτεί πίσω απ’ αυτόν
που έχει ανάγκη, για να αποφύγει τις υποχρεώσεις του. 

Γιατί µπορούµε να το πούµε αυτό τώρα; Γιατί αποδείξαµε στην
τρόικα ότι κινείται ο µηχανισµός, αποδίδει αποτελέσµατα, µπο-
ρούµε να πετύχουµε τους αριθµητικούς στόχους. Γιατί, όταν όλα
αυτά ανελήφθησαν ως υποχρεώσεις εν όψει του µεσοπρόθε-
σµου προγράµµατος, ήταν αριθµοί που έπρεπε να καλυφθούν.
Τώρα που καλύφθηκαν οι αριθµοί, µπορούµε να τιµήσουµε τη
σχέση µας µε τους ανθρώπους που κρύβονται πίσω από τους
αριθµούς. Και αυτή είναι και θα είναι η πορεία της χώρας από
εδώ και στο εξής. 

Η τέταρτη προϋπόθεση για την εφαρµογή του προϋπολογι-
σµού είναι οι διαρθρωτικές αλλαγές. Το πρόγραµµα ιδιωτικοποι-
ήσεων πρέπει τώρα να προχωρήσει µε ταχύτητα, που έχουµε µία
Κυβέρνηση συναίνεσης και συνευθύνης. 

Το Εθνικό Φορολογικό Σύστηµα –απαντώ στον Πρόεδρο της
Βουλής- επιδίωξή µου είναι, να κατατεθεί στη Βουλή στις αρχές
Ιανουαρίου ως προϊόν συµφωνίας των κοµµάτων που στηρίζουν
την Κυβέρνηση. Είµαι πραγµατικά ευτυχής, γιατί διαπιστώνω
πολύ µεγάλο ποσοστό σύµπτωσης απόψεων µεταξύ της Νέας
Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού. 

Στην πραγµατικότητα, το Εθνικό Φορολογικό Σύστηµα είναι
µία καθαρή και απλή απάντηση σε δέκα κρίσιµες ερωτήσεις, σε
σχέση µε το ηλεκτρονικό καθολικό πόθεν έσχες, σε σχέση µε τη
δήλωση της παγκόσµιας περιουσίας και του παγκόσµιου εισοδή-
µατος, σε σχέση µε τον τρόπο που τεκµηριώνουµε το πού δια-
θέτουµε το διαθέσιµο εισόδηµά µας µετά τους φόρους, σε
σχέση µε το πώς εισπράττεται και αποδίδεται ο Φόρος Προστι-
θέµενης Αξίας, σε σχέση µε τις ταµειακές µηχανές, σε σχέση µε
απλούς κανόνες που διέπουν µία κοινωνία, η οποία δεν πρέπει
να αντιδικεί µε το κράτος, αλλά για να το κάνει αυτό, πρέπει να
νιώσει ότι το κράτος είναι έντιµο, διαφανές και φιλικό απέναντι
στον πολίτη. 

Στην πραγµατικότητα το ελληνικό φορολογικό σύστηµα είναι
δέκα απλοί κανόνες, χωρίς να έχουµε ανάγκη από κανέναν ελεγ-
κτικό µηχανισµό ο οποίος βεβαίως είναι πάντα χρήσιµος, αλλά
προσκοµίζει στο ταµείο πάρα πολύ λίγα σε σχέση µε αυτά που
φέρνει στο ταµείο η αυτόµατη συµµόρφωση των πολιτών και των
επιχειρήσεων, όταν ξέρουν, ότι το κράτος θέτει απλούς κανόνες
και σέβεται και τους κανόνες και τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βασικές παραδοχές του προϋπο-
λογισµού είναι δυο.

Πρώτον, ότι η ύφεση θα κινηθεί στο επίπεδο το 2,8%. Για πέµ-
πτη χρονιά η συνολική ύφεση είναι 15%. Είναι ύφεση ασυνήθιστη
για ειρηνική περίοδο. Υπό τέτοιες συνθήκες ήταν άθλος του ελ-
ληνικού λαού το ότι πετύχαµε µια δηµοσιονοµική προσαρµογή
που έφερε το πρωτογενές έλλειµµα από τα 24 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2009, στα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2011 και  µας οδη-
γεί τώρα ο προϋπολογισµός του 2012 για πρώτη φορά, µετά από
τόσα χρόνια, σε πρωτογενές πλεόνασµα µικρό (-1,1%) αλλά πλε-
όνασµα, ενώ ταυτόχρονα αυξανόταν συνεχώς το κόστος εξυπη-
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ρέτησης του δηµοσίου χρέους, αυξάνονταν οι τόκοι για το δη-
µόσιο χρέος. 

Διεθνείς οργανισµοί, όπως ο ΟΟΣΑ, ιδιωτικοί φορείς όπως το
IIF θεωρούν αισιόδοξη την πρόγνωση για το -2,8%. Στο χέρι µας
είναι, αν κινηθούµε δηµιουργικά µε τις διαρθρωτικές αλλαγές,
µε αλλαγή στα επίπεδα ρευστότητας, αν εφαρµοστεί η απόφαση
του Οκτωβρίου, αν γίνει το PSI, αν λειτουργήσουν διαφορετικά
οι τράπεζες, αν κινήσουµε το ΕΣΠΑ, αν εκπληρώσουµε τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου στους πολίτες από τα λεφτά
που θα πάρουµε µε την έβδοµη δόση του Ιανουαρίου-Φεβρουα-
ρίου, να πετύχουµε αυτή την πρόγνωση για την ύφεση του 2012. 

Η δεύτερη παραδοχή είναι ακόµα σοβαρότερη. Πρέπει να
εφαρµοστεί πλήρως η απόφαση του Οκτωβρίου και να πετύ-
χουµε συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα 100% στο PSI. Αυτό ση-
µαίνει ότι µόνο έτσι θα µειωθεί το χρέος κατά 100 δισεκα-
τοµµύρια, κατά 47 ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ. Αν δεν το πε-
τύχουµε αυτό θα έχουµε κενό χρηµατοδότησης και κενό στη βιω-
σιµότητα του δηµοσίου χρέους.

Παρακαλώ, κύριες και κύριοι Βουλευτές, να προσέξετε ιδιαι-
τέρως αυτό που θα πω σε εσάς και δια της Βουλής στον ελληνικό
λαό: Οι χειρισµοί των εποµένων µηνών για την πλήρη και αποτε-
λεσµατική εφαρµογή του PSI, της συµµετοχής του ιδιωτικού
τοµέα στη µείωση και τη βιωσιµότητα του ελληνικού δηµοσίου
χρέους, είναι χειρισµοί λεπτοί, δύσκολοι και δεν είναι ακίνδυνοι. 

Ζητώ ως Υπουργός των Οικονοµικών την πλήρη στήριξη και
κάλυψη της Βουλής όλων των κοµµάτων και πάντως των τριών
κοµµάτων που µετέχουν στην Κυβέρνηση και οι ενδείξεις που
έχω από τις συνοµιλίες µου και µε τον Αρχηγό της Νέας Δηµο-
κρατίας και µε τον Αρχηγό του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
είναι πάρα πολύ θετικές και ενθαρρυντικές. Ζητώ, λοιπόν, την
πλήρη στήριξη και κάλυψη της Βουλής προκειµένου να πλοηγη-
θεί η χώρα στην επιθυµητή κατάληξη που απαλλάσσει τους Έλ-
ληνες από ένα µεγάλο βάρος, από ένα µεγάλο µέρος του
ιστορικού βάρους του δηµοσίου χρέους. 

Αυτή η Κυβέρνηση και αυτή η Βουλή, έχουµε τώρα την πρω-
τοφανή ευκαιρία να καταγραφούµε στην δηµοσιονοµική ιστορία
της χώρας ως η Βουλή και η Κυβέρνηση που για πρώτη φορά
µειώνει και µάλιστα σοβαρά αντί να αυξήσει το δηµόσιο χρέος. 

Υπάρχουν ευθύνες των θεσµών, όπως η Κυβέρνηση. Υπάρ-
χουν ευθύνες συλλογικές των κοµµάτων. Υπάρχουν όµως και ευ-
θύνες ατοµικές. Και τέτοια ατοµική ευθύνη απέναντι στον τόπο
νιώθω ότι έχω και εγώ ως Υπουργός Οικονοµικών. 

Ανέλαβα τα καθήκοντα αυτά πριν από πέντε µήνες στο µέσον
ή θα έλεγα στην κορύφωση της κρίσης, έχω αναδεχθεί ευθύνες
στις οποίες δεν έχω υποκειµενική συµµετοχή δεν έχω µιλήσει επί
της ουσίας γι’ αυτά και ούτε πρόκειται να µιλήσω. Αυτά είναι τα
µείζονα. Και τίποτα ελάσσονος σηµασίας δε θα µου αποσπάσει
την προσοχή.

Γιατί αυτό είναι µια εθνική αποστολή ιστορικών διαστάσεων
που δεν είναι όµως αποστολή ούτε µόνο του Πρωθυπουργού,
ούτε µόνο της Κυβέρνησης, ούτε µόνο του Υπουργού Οικονοµι-
κών που έχει και την πολιτική και τη νοµική ευθύνη για πολύ ση-
µαντικές αποφάσεις και πολύ κρίσιµους χειρισµούς. 

Θα υπάρχει, όπως υπάρχει µέχρι τώρα, πλήρης, αναλυτική και
εµπιστευτική ενηµέρωση όλων των κοµµάτων αλλά χρειάζεται
ανταπόκριση, στήριξη συστράτευση, ψυχραιµία, αποφασιστικό-
τητα για να πετύχουµε το στόχο µας. 

Και βεβαίως υπάρχει το άµεσο δηµοσιονοµικό όφελος σε
σχέση µε τους µικρότερους τόκους. Υπάρχει η άµεση ανακού-
φιση αν εφαρµοστούν όλα αυτά. Οι τόκοι που θα πληρώσουµε
για το 2012 σε σχέση µε αυτούς που θα πληρώναµε χωρίς το PSI
είναι 5,1 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα σε ταµειακή βάση. Έτσι
θα πετύχουµε τους στόχους µας. Έτσι θα έχουµε πρωτογενές
πλεόνασµα, µείωση τόκων και δε θα έχουµε νέα µέτρα. Δε θα
χρειαστούν νέα µέτρα. 

Τα δε νέα µέτρα για το 2013, 2014 και 2015 που θα εξειδικευ-
θούν τον Ιούνιο του 2012 από την τότε κυβέρνηση, µετά τις εκλο-
γές, είναι κατά µέσο όρο  µέτρα 1% του ΑΕΠ το χρόνο, όταν µόνο
τον Οκτώβριο µε το πολυνοµοσχέδιο για να φτάσουµε στην από-
φαση του Οκτωβρίου του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, λάβαµε
µέτρα 3,5% του ΑΕΠ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλοί µου θέτουν το ερώτηµα
«ήταν λάθος οι παραδοχές του αρχικού προγράµµατος;».  Σε
σχέση µε τις διαρθρωτικές αλλαγές δεν περιµέναµε κανένα αρ-
χικό πρόγραµµα, αυτό ήταν µια εθνική ανάγκη δεκαετίες τώρα.
Σε σχέση µε τη δηµοσιονοµική προσαρµογή, αν την πληρώναµε
µόνοι µας και όχι µε δανεικά, θα µπορούσαµε να την κάνουµε
πολύ πιο αργά, πολύ πιο εύκολα, πολύ πιο φιλικά, αλλά βλέπετε
ήµασταν εξαρτηµένοι από τα δανεικά των εταίρων µας γιατί το
δηµόσιο ταµείο δεν διέθετε την ικανότητα να εκπληρώσει όχι
µόνο τις εξωτερικές αλλά και τις εσωτερικές υποχρεώσεις της
χώρας. 

Δείτε όµως την εικόνα. Το Μάιο του 2010 το σχήµα ήταν 110
δισεκατοµµύρια δάνειο, για δυόµισι χρόνια χωρίς παρέµβαση
στο χρέος. Τώρα µετά τον Οκτώβριο του 2011, το σχήµα είναι
240 δισεκατοµµύρια βοήθεια, για πέντε χρόνια µε δραστική πα-
ρέµβαση στο δηµόσιο χρέος, ώστε αυτό να µειωθεί κατά 100 δι-
σεκατοµµύρια, κατά 47% του ΑΕΠ και να είναι βιώσιµο µε
προβολή το 2020 στο 120% του ΑΕΠ. 

Θεωρητικά θα µπορούσαν αυτά να έχουν γίνει νωρίτερα, αλλά
πρακτικά έπρεπε να αποδείξουµε ότι θέλουµε, ότι µπορούµε να
πετύχουµε µείωση του δηµοσιονοµικού ελλείµµατος και αυτό
ήταν στην πραγµατικότητα το ζητούµενο, όχι η έκτη δόση από
το Σεπτέµβριο µέχρι σήµερα. 

Μέσα σ’ όλα αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,  σηµαντική
θέση κατέχει το λεγόµενο τραπεζικό τοπίο. Μέχρι στιγµής, όπως
ξέρετε, το ελληνικό δηµόσιο ο Έλληνας πολίτης, στηρίζει µε
προνοµιούχες µετοχές, µε ειδικά οµόλογα και µε εγγυήσεις για
να καλύπτεται η χρηµατοδότηση των τραπεζών από το ευρωσύ-
στηµα, οι ελληνικές τράπεζες µε νοµοθετηµένο ύψος παροχών
και εγγυήσεων 155 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και θα χρειαστούν
τουλάχιστον 40 δισεκατοµµύρια για την επανακεφαλαιοποίηση
των ελληνικών τραπεζών, ενώ περιµένουµε να δούµε το αποτέ-
λεσµα του ελέγχου που διεξάγεται στα χαρτοφυλάκια δανείων
των ελληνικών τραπεζών. 

Με ρωτούν: αν δεν είχαµε την απόφαση του Οκτωβρίου και το
διευρυµένο PSI, τη δραστική µείωση του δηµοσίου χρέους, θα
ήταν µικρότερο το κόστος των τραπεζών; Η απάντηση είναι κατά
πάσα πιθανότητα όχι. Γιατί η αγοραία αξία των οµολόγων του ελ-
ληνικού δηµοσίου στη διεθνή αγορά είναι ούτως ή άλλως µει-
ωµένη και αυτό ούτως ή άλλως έπρεπε να αποτυπωθεί στα βιβλία
και τις προβλέψεις όχι µόνο για τις ελληνικές, αλλά για όλες τις
τράπεζες. 

Ταυτόχρονα έχουµε την εντυπωσιακή, µη πατριωτική, διαρροή
80 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τις καταθέσεις από το 2009 µέχρι
σήµερα. Και στους καταλόγους -οι οποίοι µόλις δοθεί η άδεια
της αρµόδιας αρχής θα δοθούν στη δηµοσιότητα και ελπίζω
αυτό να γίνει πολύ σύντοµα- µε τα ονόµατα αυτών που δε δικαιο-
λογούν τα εµβάσµατά τους από το εισόδηµα ή την περιουσία
τους, το ξαναλέω, θα δούµε εκπλήξεις. Ονόµατα που προσπα-
θούν να επηρεάσουν το δηµόσιο βίο, που ηθικολογούν, που
έχουν άποψη, αλλά που έβγαλαν τα λεφτά τους από την Ελλάδα,
τη στιγµή που η πατρίδα έχει ανάγκη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι όπως
προβλέπει το µνηµόνιο και όπως έχουµε συµφωνήσει ρητά µε
την τρόικα και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, το σχετικό νο-
µοσχέδιο που έγινε νόµος του κράτους τον Οκτώβριο για τη λει-
τουργία του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
προβλέπει ότι η συµµετοχή του δηµοσίου µέσω του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας στην επανακεφαλαιοποίηση των
ελληνικών τραπεζών θα γίνει µε κοινές µετοχές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Για εµένα αυτό δεν είναι νοµική υποχρέωση. Είναι προσωπική

υπόθεση τιµής! Ο ελληνικός λαός θα συµβάλει στην επανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών µε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ που τα
αναλαµβάνει στο δηµόσιο χρέος και πρέπει να έχει αντάλλαγµα
και προοπτική γι’ αυτά, να τα ανακτήσει. Και µπορεί να τα ανα-
κτήσει σταδιακά. Και πάλι όχι όλα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι θέλουµε
κρατικοποίηση των τραπεζών, ότι θέλουµε δηµόσιο manage-
ment. Σεβόµαστε τον ιδιωτικό χαρακτήρα των τραπεζών. Θέ-
λουµε management µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, µε την
εγγύηση ενός Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας που
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διοικείται σύµφωνα µε τις διεθνείς τραπεζικές πρακτικές. 
Άλλο αυτό, όµως, και άλλο η προστασία συγκεκριµένων ιδιω-

τών και συγκεκριµένων συµφερόντων. Για εµάς το κριτήριο είναι
το συµφέρον του ελληνικού λαού, το συµφέρον του έθνους! Κι
αν αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκνευρίζει κάποιους ή αν
αυτό προσθέσει εµπόδια στην προσωπική πολιτική µου δια-
δροµή, θέλω να ξέρετε ότι αυτό µε αφήνει παντελώς αδιάφορο
ή –για να το πω καλύτερα- µε χαλυβδώνει στην εφαρµογή αυτής
της απόφασης της Βουλής των Ελλήνων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ερώτηµα είναι: Μπορεί να

υπάρξει άµεση θετική επιρροή στην πραγµατική οικονοµία µε την
εφαρµογή αυτών των αποφάσεων σε ένα, δύο µήνες, αρχές Φε-
βρουαρίου; Η απάντηση είναι: Ναι, µπορούµε να αλλάξουµε την
κατάσταση αν αλλάζουν τα επίπεδα ρευστότητας του δηµοσίου.
Μπορούµε να εξοφλήσουµε υποχρεώσεις µας απέναντι στην
αγορά. Να τρέξει χρήµα, να πληρωθούν υποκατασκευαστές και
υπεργολάβοι. Θα αλλάξει η ρευστότητα των τραπεζών. Η πιστω-
τική επέκταση µπορεί να ξαναγίνει θετική. Να δοθούν δάνεια σε
επιχειρήσεις και νοικοκυριά. 

Οι καταθέσεις θα επιστρέψουν σε σταθερές επανακεφαλαι-
οποιηµένες και ασφαλείς τράπεζες. Βεβαίως, πρέπει να τρέξει
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το ΕΣΠΑ. Πρέπει να λει-
τουργήσουν οι συµφωνίες µας µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών προσφέρει τις υπηρεσίες του και
ασκεί πίεση για να ξεµπλοκαριστούν µεγάλες συµβάσεις δηµο-
σίων έργων, όπως είναι οι πέντε µεγάλοι οδικοί άξονες. Ο ανα-
πτυξιακός νόµος, το ΕΤΕΑΝ, τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ πρέπει
να αποδώσουν καρπούς. 

Και είµαι βέβαιος ότι και υπό τη δική µας πίεση θα κάνουν το
καλύτερο και τo Υπουργείο Ανάπτυξης και το Υπουργείο Υποδο-
µών και το Υπουργείο Εργασίας. Οι νέες πρωτοβουλίες µας µε
την τοπική αυτοδιοίκηση σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών, οι συµβάσεις των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων για τους πόρους του
πράσινου ταµείου, η αυτεπιστασία, η κοινωνική εργασία είναι πα-
ρεµβάσεις που µπορούν να αλλάξουν την κατάσταση της πραγ-
µατικής οικονοµίας όχι µόνο στη µεγάλη, αλλά και στη µικρή,
τοπική κλίµακα, εκεί που πονάει ο πολίτης, ο άνεργος, το νοικο-
κυριό, η µικρή επιχείρηση.

Και, βέβαια, το οριζόντιο πολυνοµοσχέδιο που µου έδωσε εν-
τολή το Υπουργικό Συµβούλιο να προχωρήσω, θα προσπαθήσει
να διαµορφώσει το φιλoεπενδυτικό κλίµα που απαιτείται. Διότι
µόνο το φιλοεπενδυτικό κλίµα είναι φιλεργατικό, µόνο αυτό το
κλίµα βοηθά τον εργαζόµενο και τον άνεργο.

Τα µέτρα άµεσης κοινωνικής προστασίας επίσης είναι προτε-
ραιότητά µας. Οι ρυθµίσεις για τα στεγαστικά δάνεια των υπαλ-
λήλων και των συνταξιούχων και από το Ταµείο Παρακαταθηκών
και Δανείων και από τις τράπεζες, έχει γίνει διευθέτηση, ανακοι-
νώνεται, προχωρά, βελτιώνεται. Παρατείνεται η αναστολή των
πλειστηριασµών τουλάχιστον κατά ένα χρόνο, ώστε να µην υπάρ-
χει η απειλή στο σπίτι του οφειλέτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Μίλησα για τις τιµές ειδών βασικής ανάγκης. Τα έσοδα που

προβλέπει ο προϋπολογισµός από προηγούµενα οικονοµικά έτη
είναι 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχω πει πως ό,τι καταφέρουµε να
συγκεντρώσουµε πάνω από τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ που προ-
βλέπει ο προϋπολογισµός, θα είναι ο λογαριασµός κοινωνικής
εξισορρόπησης. 

Με ένα 0,3% του ΑΕΠ µπορούµε να κάνουµε πραγµατικότητα
το εγγυηµένο επίπεδο αξιοπρεπούς διαβίωσης στην πράξη, εκεί
που πονάει ο πολίτης, εκεί που υπάρχει αυτός που είναι πραγ-
µατικά φτωχός και ανήµπορος, σε συνεργασία µε τη Γενική
Γραµµατεία Πρόνοιας και την τοπική αυτοδιοίκηση. Η περίθαλψη
των ανέργων διασφαλίζεται πλήρως. Για την κοινωνική εργασία
σας µίλησα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τελικό ερώτηµα που τίθεται:
Υπό συνθήκες κρίσης και µετά από αυτή τη δραµατική εµπειρία
των τελευταίων ετών, υπάρχει ένα εθνικό σχέδιο, υπάρχει προ-
οπτική, µπορεί να υπάρχει ένα σχέδιο ρεαλιστικό, εφικτό, υπεύ-

θυνο, προτρεπτικό; 
Η εντύπωσή µου είναι, η πρότασή µου είναι πως πρέπει να

γράψουµε ξανά τους όρους λειτουργίας της χώρας, όχι µόνο του
Κράτους, αλλά και της κοινωνίας και της οικονοµίας. Μιλώ για
µία µεγάλη πρωτοβουλία όχι αναθεωρητική, στην πραγµατικό-
τητα συντακτική. Η νέα Κυβέρνηση, η συνεργασία, η συναίνεση,
η συνευθύνη δείχνουν ότι οι πλειοψηφίες δεν λένε τίποτα. Χρει-
άζεται µία µεταπλειοψηφική θεώρηση. 

Αυτή είναι και προοδευτική όταν δίνει απάντηση στις ανάγκες
και τις αγωνίες του λαού. Αριστερό, προοδευτικό, ευαίσθητο
είναι αυτό που είναι εθνικά υπεύθυνο, πρακτικό, εφαρµόσιµο,
αποτελεσµατικό. 

Αυτή είναι η µεγαλύτερη αλλαγή, µεγαλύτερη από οποιαδή-
ποτε αλλαγή στο πολιτικό σύστηµα. Ένα άλλο εθνικό, κοινωνικό
συµβόλαιο για τη ριζοσπαστική αναδιανοµή όχι µόνο της πολιτι-
κής, αλλά και της οικονοµικής και κοινωνικής επιρροής. Αλλιώς,
η κρίση θα οξύνει τις αδικίες και τις ανισότητες.

Η εξαγωγή καταθέσεων για να αγοράσεις φθηνά τη χώρα,
είναι όξυνση της αδικίας. Ένα νέο τραπεζικό τοπίο χωρίς έλεγχο
µε κριτήριο το δηµόσιο συµφέρον, είναι όξυνση της αδικίας. Η
κατάσταση που επικρατεί σε κρίσιµους χώρους, όπως είναι πολ-
λές επιχειρήσεις µέσων ενηµέρωσης, µπορεί να είναι αρνητική
αναδιανοµή της ικανότητας επιρροής.

Ποια Ελλάδα θέλουµε την εποµένη της κρίσης, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές; Και η εποµένη της κρίσης θα αρχίσει να φαίνεται
τώρα αν είµαστε σταθεροί και υπεύθυνοι. 

Θέλουµε µία Ελλάδα ευρωπαϊκή, µέσα στο ευρώ, µε θεσµικά
ισότιµους όρους, χωρίς οριστικά κλειδωµένες ανισότητες. 

Μία Ελλάδα δηµοσιονοµικά σταθερή και βιώσιµη. 
Ανταγωνιστική και σύγχρονη, δηµοκρατική, µε δυνατότητες

περισσότερων πολιτικών επιλογών, εθνικά υπερήφανη. 
Είναι άλλο πράγµα η έλλειψη δηµοσιονοµικής κυριαρχίας και

άλλο πράγµα ο ακρωτηριασµός της εθνικής κυριαρχίας. «Εθνικά
υπερήφανοι» σηµαίνει µε πίστη στον εθνικό πλούτο, µε αξιοποί-
ηση των φυσικών πόρων, µε διακήρυξη ως είναι ενεργά και ζων-
τανά τα δικαιώµατά µας σε όλες τις θαλάσσιες ζώνες στο
πλαίσιο του διεθνούς δικαίου και µε σεβασµό στις σχέσεις καλής
γειτονίας. 

Μία Ελλάδα κοινωνικά συνεκτική και δίκαιη, µε ένα λειτουρ-
γικό, αλλά όχι σπάταλο, κοινωνικό κράτος. 

Μία Ελλάδα φορολογικά ανασυγκροτηµένη, µε εθνικό φορο-
λογικό σύστηµα και όχι µε µία χύµα κατάσταση. 

Μία χώρα µε νέο µοντέλο ανάπτυξης βασισµένο στους ενδο-
γενείς πόρους, αλλά ντρέποµαι να ξαναµιλήσω για τους ανθρώ-
πους, για τη γη, για τη θάλασσα, για το τοπίο, για τον πολιτισµό,
για την ιστορία, για τα νησιά, για την πρωτογενή παραγωγή, τα
τρόφιµα, την τυποποίηση, την ποιότητα, την κτηνοτροφία, τον
τουρισµό, τη ναυτιλία, την καθαρή ενέργεια, τις συνδυασµένες
µεταφορές, τις υπηρεσίες, ντρέποµαι, γιατί τα ξέρουµε όλοι, τα
λέµε όλα, δεν µας λείπουν οι διαπιστώσεις και οι ιδέες. Λείπει η
πολιτική βούληση, η κοινωνική συναίνεση, η διοικητική και δικα-
στική υποστήριξη. Αυτό χρειάζεται για να γίνουν τα λόγια ένα
ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο ανάπτυξης.

Ο προϋπολογισµός του 2012, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
µπορεί να είναι ο προϋπολογισµός της αναστροφής της κρίσης.
Δεν µπορούµε να ανεχθούµε µία Ελλάδα ταπεινωµένη, εξαρτη-
µένη, ηττηµένη, επιρρεπή στις θεωρίες συνοµωσίας, στις απλου-
στεύσεις και το λαϊκισµό. 

Όλα εξαρτώνται από εµάς. Κι έχουµε µπροστά µας τρία πολύ
απλά στάδια:

Το πρώτο στάδιο είναι η διάσωση. Και αυτό πρέπει να το ολο-
κληρώσουµε. Το ολοκληρώνουµε τώρα. Έχουµε τις προϋποθέ-
σεις. Πολιτικές, θεσµικές, κοινωνικές, ευρωπαϊκές.

Το δεύτερο στάδιο: Η ανάκτηση του εδάφους που έχουµε
χάσει. Και αυτό αφορά και εισοδήµατα και περιουσίες και προ-
οπτικές και ελπίδες. Και αυτό µπορούµε να το πετύχουµε και σχε-
τικά γρήγορα, γιατί η ελληνική κοινωνία και η ελληνική οικονοµία
είναι ευέλικτες, είναι γρήγορες. Μπορούν να αντιδράσουν και να
προσαρµοστούν.

Τρίτο στάδιο, η εκτίναξη. Να βρούµε τη θέση που µας ανήκει
στην ευρωπαϊκή και τη διεθνή οικονοµία και αγορά.
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Πρέπει να πιστέψουµε στις δυνατότητες. Δεν λέω ότι πρέπει
να είµαστε αισιόδοξοι χωρίς λόγο. Λέω ότι έχουµε την ιστορική
υποχρέωση να δώσουµε ελπίδα και προοπτική όχι κυρίως στους
εαυτούς µας, όσο στα παιδιά µας, τους το οφείλουµε, ας το δώ-
σουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μα-
νώλης Κεφαλογιάννης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από την τελευταία απο-
στροφή του λόγου του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης, κ.
Βενιζέλου. Είπε -και νοµίζω ορθώς- να ξαναγράψουµε τους κα-
νόνες, αλλαγές, όχι αναθεωρητικής, αλλά συντακτικής Βουλής.
Συµφωνώ και προσυπογράφω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό ήταν το περιεχόµενο του
γράµµατος που σας είχα στείλει στις 17 Οκτωβρίου του 2009, σε
όλους του συναδέλφους Βουλευτές και στους Αρχηγούς των
κοµµάτων, αναφέροντας ότι το πρόβληµα που αντιµετωπίζει σή-
µερα η χώρα είναι ένα πρόβληµα που δεν µπορεί να λυθεί µε δια-
χειριστικές λογικές. Χρειάζεται ριζοσπαστική πολιτική, χρειάζεται
µια προσέγγιση, η οποία έγινε κάτω από περιόδους κρίσεως,
χρειάζεται µια προσέγγιση, όπως αυτή που έκανε ο Χαρίλαος
Τρικούπης µε την αρχή της δεδηλωµένης, ο Ελευθέριος Βενιζέ-
λος µε το Σύνταγµα του 1909 και ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
µετά τη Μεταπολίτευση. 

Χαίροµαι που σήµερα µε τον πιο επίσηµο τρόπο ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης υιοθετεί µια τέτοια πολιτική. Για να τον
βοηθήσω, παρ’ ότι δεν είµαι σε θέση εγώ να δίνω συµβουλές σε
συνταγµατολόγο, θα του θυµίσω αυτό που ο ίδιος και οι άλλοι
συνταγµατολόγοι διδάσκουν στο µάθηµα της Συνταγµατικής
Ιστορίας. Τι λένε; Αναφέρονται στο παράδειγµα του Ντε Γκολ.
Δηλαδή επειδή δεν µπορούν να αναθεωρηθούν τα συντάγµατα
µε τον τρόπο τον επαναστατικό, τον οποίο είπε ο κ. Βενιζέλος,
µε τον τρόπο τον οποίο έκανε ο Ελευθέριος Βενιζέλος, ο Χαρί-
λαος Τρικούπης και ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ως νοµολογία
χρησιµοποιούν αυτό που έκανε ο Ντε Γκολ στα τέλη της δεκαε-
τίας του 1950, όταν χάνοντας την Αλγερία η Γαλλία, βλέποντας
ότι οδηγείται σε µια παρακµιακή τροχιά, προκάλεσε δηµοψήφι-
σµα εκείνη την εποχή, το οποίο ήταν υπέρ των µεγάλων αλλα-
γών. Ήταν η πρώτη φορά που εκλέχθηκε ο Πρόεδρος της
Γαλλικής Δηµοκρατίας απευθείας από το λαό. Μέχρι τότε εκλε-
γόταν εµµέσως. Και επειδή συνταγµατολόγοι, όπως ο κ. Βενιζέ-
λος, προσέφυγαν στο συνταγµατικό δικαστήριο της Γαλλίας, το
συνταγµατικό δικαστήριο της Γαλλίας έβγαλε µια ιστορική από-
φαση, η οποία έλεγε: «Τι ρωτάτε σε εµάς να σας απαντήσουµε,
αφού αποφάνθηκε µάλιστα µε τέτοια πλειοψηφία ο γαλλικός
λαός;». Για να µπορέσει αυτό, λοιπόν, να είναι σύννοµο στην επό-
µενη εκλογική αναµέτρηση ο Ντε Γκολ, που πήρε πάλι τις εκλο-
γές, πέρασε ένα ψήφισµα στη γαλλική εθνοσυνέλευση και το
ονόµασε το πέρασµα από την τέταρτη στην πέµπτη γαλλική δη-
µοκρατία. Τώρα ζούµε στη Γαλλία την πέµπτη γαλλική δηµοκρα-
τία.

Αυτό, λοιπόν, που λέµε σήµερα εδώ µπορεί να γίνει µε ενερ-
γοποίηση του άρθρου 44 του Συντάγµατος περί δηµοψηφίσµα-
τος, βεβαίως µε τη σύµφωνη γνώµη των Αρχηγών των κοµµάτων
που στηρίζουν την Κυβέρνηση Παπαδήµου. Αυτό που θα γίνει
στην Ελλάδα σε µια κρίση που ζούµε θα µπορεί να ονοµαστεί,
κύριε Βενιζέλο, το πέρασµα από την τρίτη στην τέταρτη ελληνική
δηµοκρατία.

Εµείς, όµως, σήµερα µιλάµε για τον προϋπολογισµό και ο προ-
ϋπολογισµός είναι µια δύσκολη υπόθεση. Για να µην ξεκινήσουµε
µε τα µίζερα, αυτό που θέλω να σας πω είναι αυτό που είπε πολ-
λές φορές και ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Σαµαράς,
ότι κλείνει ο κύκλος της Μεταπολίτευσης, µια Μεταπολίτευση
που παρά τις γκρίνιες έδωσε την καλύτερη δηµοκρατία που
έζησε ποτέ η Ελλάδα χάρη στις προσπάθειες του ελληνικού
λαού, χάρη στη συναίνεση µετά από την περιπέτεια της δικτατο-
ρίας, όλων των πολιτικών κοµµάτων και χάρη στον οραµατισµό
του Κωνσταντίνου Καραµανλή.

Αυτήν την περίοδο, όµως, δηµιουργήθηκε και το µεγάλο ελλη-
νικό πρόβληµα. Το πρόβληµα αυτό και οι ευθύνες του έχουν ονο-
µατεπώνυµο και το ονοµατεπώνυµο, δυστυχώς, δεν είναι αυτή η
Κυβέρνηση, ούτε η ώρα τέτοια για να το σηµειώσω έτσι µε πολύ
έµφαση. Έχει όνοµα, είναι Παπανδρέου, είναι Ανδρέας Παπαν-
δρέου. Εκεί δηµιουργήθηκε το πρόβληµα στη χαµένη δεκαετία
του ’80.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πάµε στο πρώτο νεκροταφείο
να τον σηκώσουµε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τότε που κάθε µέρα η Ελ-
λάδα έκανε έξι δάνεια στο εσωτερικό και στο εξωτερικό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αρκετά!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τότε που πήρε έναν ισο-

σκελισµένο προϋπολογισµό του 1979, που είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Διαλύσατε τα πάντα και πάµε
στο ’81!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα πάρετε απαντήσεις.
Εµένα µην µε προκαλείτε! Θα πάρετε απαντήσεις! Υποµονή µε
τη σειρά τους.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αρκετά!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Παρέλαβε έναν προϋπολο-

γισµό το 1981, σχεδόν ισοσκελισµένο. Το ’79 δηλαδή ήταν ο τε-
λευταίος ισοσκελισµένος προϋπολογισµός και παρέδωσε…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με 24% πληθωρισµό και µε το
νοµισµατοκοπείο να κόβει χρήµα…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μπορείτε να σταµατήσετε;
Μπορείτε να ηρεµήσετε και να ακούσετε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αίσχος!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ ησυχία,

κύριε Κακλαµάνη και εσείς κύριε Κεφαλογιάννη!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το 1981 η Ελλάδα εκπληρούσε πέντε από τους επτά όρους
του Μάαστριχτ, αλλά πολιτικοί και Υπουργοί σαν τον κ. Κακλα-
µάνη µε τις εργασιακές πολιτικές, τις οποίες έκανε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κεφαλογιάννη,
σας παρακαλώ τώρα. Γίνεστε προσωπικός τώρα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ... τότε που έδινε τα προ-
νόµια στους συνδικαλιστές και έχουµε σήµερα τα φαινόµενα µε
τις εργασιακές σχέσεις και κυρίως µε τους κανονισµούς λειτουρ-
γίας, που είναι δικός του νόµος, να πληρώνονται σε ΔΕΚΟ µέχρι
και 150.000 ευρώ.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να πάτε να δείτε τι γίνεται στον Ορ-
γανισµό Λιµένα Πειραιά µετά από αυτές τις πολιτικές του κ. Κα-
κλαµάνη. Θέλω να πάτε να δείτε τι γίνεται στη ΔΕΗ. Θέλω να
πάτε να δείτε τι γίνεται στην ΕΡΤ…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα σου απαντήσω.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα σας πω µόνο ένα πα-

ράδειγµα για τους κανονισµούς λειτουργίας του κ. Κακλαµάνη.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κεφαλογιάννη,

γίνεστε πολύ προσωπικός τώρα.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στην ΕΡΤ πρέπει να πάνε

τρία άτοµα…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα σου απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα απαντήσετε. Θα

σας δώσω το λόγο, γιατί πραγµατικά εδώ γίνεται πολύ προσωπι-
κός. 

Κύριε Κεφαλογιάννη, θα σας παρακαλέσω.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Επειδή µε διακόπτει, γι’

αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μέχρι τώρα η συζή-

τηση γινόταν στο επίπεδο επιχειρηµάτων.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτούς, λοιπόν, τους κα-

νονισµούς…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τριάντα χρόνια πίσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, µην πυ-

ροδοτείτε την κατάσταση.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τριάντα χρόνια πίσω, εκεί

είναι το προπατορικό αµάρτηµα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτοί είναι οι νέοι άντρες. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε
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Κεφαλογιάννη!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ηρεµήστε, κύριε Κακλα-

µάνη!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα σου απαντήσω!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στον πληθυντικό να µιλάτε.

Εµένα δεν µε βρίζετε µε τον ενικό. Ούτε…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το σεις και το σας στους αν-

θρώπους που έχουν τσίπα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν µε µουντζώνετε εµένα

µε τις ύβρεις σας, κύριε Κακλαµάνη!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα σου απαντήσω.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Κακλαµάνη, δηλώ-

νετε το χαρακτήρα σας. Δηλώνετε αυτό που είστε και σας επι-
στρέφουνε αυτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είσαι αναιδέστατος!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κεφαλογιάννη,

δεν υπάρχει κανένας λόγος να δηµιουργείτε τέτοιες εντάσεις. Ο
διάλογος µέχρι τώρα είχε ένα επίπεδο πραγµατικό. Σας παρα-
καλώ, κύριε Κεφαλογιάννη!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτό, κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ να το πείτε στον κ. Κακλαµάνη. Στον πληθυντικό και ηρε-
µήστε.

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι εκείνης της εποχής. Και για αυτό
το πρόβληµα θα περίµενα και από τον κ. Βενιζέλο να ζητήσει ένα
συγγνώµη από τον ελληνικό λαό, διότι η Ελλάδα εκείνη την
εποχή είχε όλες τις προϋποθέσεις. Σήµερα, θα ήταν µια χώρα
που θα έµοιαζε µε τις πιο προοδευµένες χώρες της Ευρώπης και
σήµερα πραγµατικά ο ρόλος της στην Ευρώπη θα ήταν κυρίαρ-
χος και ιδιαίτερα στην Νοτιοανατολική Ευρώπη. Αυτές, λοιπόν,
τις πολιτικές πληρώνουµε.

Επειδή µε προκαλεί ο κ. Κακλαµάνης…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κεφαλογιάννη,

συνεχώς στρέφεστε στον κ. Κακλαµάνη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ο κ. Κακλαµάνης µε δια-

κόπτει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχουµε τη συζήτηση

για τον προϋπολογισµό του 2012. Πρέπει να µιλήσουµε για το
αύριο, για το µέλλον. Εσείς τώρα συνεχώς απευθύνεστε στον κ.
Κακλαµάνη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιος διακόπτει, κύριε
Πρόεδρε; Πρέπει να προστατεύσετε και τον οµιλητή εσείς. Δικιά
σας ευθύνη είναι αυτό. 

Ο λογαριασµός για τον οποίο αναφέροµαι -και επειδή ξέρουν
κάποιοι συνάδελφοι ποια είναι η ευθύνη- στην Ελλάδα είναι 1 τρι-
σεκατοµµύριο ευρώ.

Είναι 370 δισεκατοµµύρια ευρώ το χρέος, είναι 280 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το χρέος των νοικοκυριών και είναι περίπου 400 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το αναλογιστικό έλλειµµα των ασφαλιστικών
ταµείων. 

Αυτά είναι ευθύνες αυτής της χαµένης δεκαετίας, είναι ευθύ-
νες του 2000 που µπήκαµε µε ξύλινα πόδια στην ΟΝΕ. Διότι δεν
δικαιολογείται η Ελλάδα –µια χώρα µε τόσο µειωµένη ανταγωνι-
στικότητα- εκείνη την εποχή να µπει µε ισοτιµία 340 ευρώ και
χωρίς υποτίµηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Ψέµατα είναι τα νούµερα που
λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν είναι λογικό να µπει
τότε µε ξύλινα πόδια και να κρύψει το 3,5% του χρέους πίσω από
τα swaps της «GOLDMAN SACKS» και να στείλει τον λογαριασµό
στο 2010. Και το 2010 -θεία καταδίκη- η Κυβέρνηση του Γιώργου
Παπανδρέου πλήρωσε παραπάνω 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από
αυτήν την ιστορία. 

Αυτές είναι οι πολιτικές που πληρώνουµε. Είναι οι πολιτικές
του Γιώργου Παπανδρέου µε τη διαφθαρµένη χώρα, µε όλα αυτά
τα οποία ειπώθηκαν. Είναι οι πολιτικές του Γιώργου Παπανδρέου
µε το δηµοψήφισµα. Δυστυχώς είναι και οι πολιτικές του κ. Βενι-
ζέλου που έδιωξε την τρόικα άρον-άρον. Μια κατοχυρωµένη
δόση 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ έγινε ένα τεράστιο πρόβληµα για

την Ελλάδα.
Πολλοί αναφέρονται στο έλλειµµα του 2009. Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, το έλλειµµα του 2009 ήταν όσο ήταν το έλλειµµα
όλων των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ελλάδα είχε πραγ-
µατικά ένα έλλειµµα -το οποίο αποδέχθηκε και η Ευρωπαϊκή
Ένωση- γύρω στο 10% όταν η Γαλλία είχε 8%, η Ισπανία είχε
11%, η Βρετανία είχε 11%. Τόσο είχε και η Ελλάδα. 

Εκ των υστέρων µε τις πολιτικές του τελευταίου τριµήνου προ-
σέθεσε το ΠΑΣΟΚ άλλα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ στο έλλειµµα
αυτό: Από επιστροφή φόρων 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τώρα
χρωστάµε 7 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν δίνουµε σε καµµία επι-
χείρηση ούτε ένα ευρώ. Και έδωσε το 2009 η πρώτη κυβέρνηση
του Γιώργου Παπανδρέου 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ επιστροφές
φόρων. Από µεθοδευµένη υστέρηση Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γι’ αυτό δεν έχουµε ανά-
πτυξη. Από µεθοδευµένη µείωση εθνικολογιστικών διαφορών
880 εκατοµµύρια ευρώ. Από έκτακτο επίδοµα αλληλεγγύης 500
εκατοµµύρια ευρώ. Από µη επαναλαµβανόµενες δαπάνες 700
εκατοµµύρια ευρώ. Από επιχορήγηση ασφαλιστικών ταµείων 2
δισεκατοµµύρια ευρώ. Από αύξηση δαπανών στα νοσοκοµεία 1,4
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά συνολικά είναι άλλα 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Προσέθεσε, λοιπόν, λογιστικά 11 δισεκατοµµύρια ευρώ στο
έλλειµµα. Το έλλειµµα δηλαδή που ήταν 18 δισεκατοµµύρια
ευρώ, η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το έκανε 30 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Και µετά η Κυβέρνηση δέχθηκε -από δική της ανακοίνωση-
να ενταχθούν στο έλλειµµα του 2009 και οι εγγυήσεις του δηµο-
σίου που δεν είχαν καταπέσει ακόµη. 

Έτσι βγαίνουν τα 35 δισεκατοµµύρια ευρώ του ελλείµµατος.
Έτσι βγαίνει το έλλειµµα στα 15,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γι’ αυτό
το λόγο ο Πρόεδρος της ΕΛΣΤΑΤ είναι σήµερα κατηγορούµενος
από τον Εισαγγελέα κ. Πεπόνη. Αυτές είναι οι αλχηµείες. Αυτές
είναι που ξεσήκωσαν τις αγορές και αυτές είναι η αιτία για τις
οποίες η Ελλάδα σήµερα είναι το πειραµατόζωο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή ο χρόνος µου τελειώνει και επειδή µε διέκοψε πολλές
φορές ο κ. Κακλαµάνης, θέλω να κλείσω την οµιλία µου µε δυο
παρατηρήσεις.

Μίλησε ο Υπουργός κ. Βενιζέλος για το θέµα των τραπεζών.
Εκεί υπάρχει ένα µεγάλο θέµα. Οι περισσότερες τράπεζες θα
µπουν στον µηχανισµό στήριξης. Ο κ. Βενιζέλος το υπολόγισε 40
δισεκατοµµύρια ευρώ. Ουσιαστικά δηλαδή θα κρατικοποιηθούν.
Αυτό που ανησυχεί είναι να µην κοινοτικοποιηθούν. Δηλαδή να
µη µπουν ως εµπράγµατες εγγυήσεις στα δάνεια που παίρνουµε.
Και χαίροµαι γιατί ο παριστάµενος Πρωθυπουργός κ. Παπαδή-
µος απαντώντας σε ερώτηση του Γραµµατέα του ΣΥΡΙΖΑ δή-
λωσε ότι δεν έχουν ζητηθεί εµπράγµατες εγγυήσεις.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο είναι κίνδυνος για ανθελληνισµό όλων
των ελληνικών επιχειρήσεων, είναι αυτά τα χρήµατα να µπουν ως
καταπίστευµα, να έρθουν από το εξωτερικό και κυρίως από τις
ΗΠΑ και τη Βρετανία τα distress funds, δηλαδή αυτά που διαχει-
ρίζονται τις επισφαλείς απαιτήσεις και να πάρουν τις ελληνικές
επιχειρήσεις για ένα κοµµάτι ψωµί. 

Το δεύτερο κοµµάτι που κινδυνεύει µε αυτήν την πολιτική είναι
ότι µπορεί να καταρρεύσει η κτηµαταγορά. Διότι σήµερα στην
Ελλάδα οι τιµές των ακινήτων δεν έχουν πέσει γιατί δεν έχουµε
µεγάλες επιχειρήσεις. Στην Ισπανία, παραδείγµατος χάριν, οι
τιµές λόγω της αγοραπωλησίας και της ανάγκης να διαµορφω-
θούν και να φτιαχτούν οι ισολογισµοί αυτών των εταιρειών, παίρ-
νουν τις σωστές τους διαστάσεις. Εδώ που ανήκουν τα ακίνητα
σε κάθε ιδιώτη, δεν γίνονται πράξεις. 

Χαίροµαι που ο κύριος Υπουργός είπε ότι θα δώσει παράταση
ενός χρόνου για τους πλειστηριασµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι,  όταν ξεκινήσουν µετά από ένα χρόνο οι πλειστηριασµοί,
ποια θα είναι η θέση της κτηµαταγοράς; 

Αυτά τα δυο θέµατα νοµίζω ότι πρέπει να δει η Κυβέρνηση στις
διαπραγµατεύσεις. Κι αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να προ-
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στατεύσουµε την ελληνική περιουσία, τις ελληνικές τράπεζες.
Και οι συµφωνίες που θα γίνουν, να µην είναι συµφωνίες όπως
αυτές του πρώτου µνηµονίου, δηλαδή το συγκεκριµένο άρθρο
16 παράγραφος 5, όπου η Κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου εκείνη
την εποχή έδωσε εµπράγµατες εγγυήσεις στα δάνεια που πήρε
τότε.

Κλείνοντας να πω κάτι από τον τελευταίο λόγο του Περικλή.
Διότι πάνω απ’ όλα είναι η σωτηρία της πατρίδας και η σωτηρία
της πατρίδας γίνεται αν αναγνωρίσουµε το πρόβληµα, αποδώ-
σουµε τις ευθύνες και χαράξουµε νέα πορεία για το µέλλον.

Είπε, λοιπόν, τότε ο Περικλής σε µετάφραση Ελευθερίου Βε-
νιζέλου: «Εγώ τουλάχιστον πιστεύω ότι η πόλις, η οποία ακµάζει
ως σύνολον, ωφελεί περισσότερον τους ιδιώτας. Διότι άνθρωπος
που ευδοκιµεί εις τας ιδιωτικάς του υποθέσεις, εάν η πατρίς του
καταστραφεί, χάνεται και αυτός µαζί της, ενώ είναι, πολύ πιθανόν
ότι θα σωθεί, εάν κακοτύχει  µεν ο ίδιος, η πατρίς του όµως ευ-
τυχεί.»

Εµείς ευχόµαστε και θα αγωνιστούµε γι’ αυτό και θα αγωνι-
στούµε και τώρα µε την Κυβέρνηση Παπαδήµου και αργότερα
ως Κυβέρνηση αυτού του τόπου, να επιτύχει αυτή η χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα ήταν καλύτερο πιο
συχνά να ανατρέχουµε στον Περικλή µε τις µεταφράσεις Ελευ-
θερίου Βενιζέλου.

Υποδείξεις δεν πρέπει να κάνω. Ωστόσο έχω το δικαίωµα να
κάνω έκκληση προς όλους τους οµιλητές. Θα πρέπει να καταβά-
λουµε προσπάθεια όλοι µας ώστε ο διάλογος να είναι υψηλού
επιπέδου -και µέχρι τώρα έχω την αίσθηση ότι έτσι ήταν- και να
αποφεύγουµε τις προσωπικές αναφορές και σε ό,τι αφορά τις
ερµηνείες του παρελθόντος. Ο καθένας µπορεί να έχει τη δική
του ερµηνεία για το παρελθόν. Αλλά ο κόσµος περιµένει από µας
εδώ να συζητήσουµε, να αποφασίσουµε, να σχεδιάσουµε, να
αγωνιστούµε, να δραστηριοποιηθούµε, να δουλέψουµε σκληρά
για το αύριο, για το µέλλον. Το µέλλον είναι εκείνο που ενδιαφέ-
ρει πολύ περισσότερο τους Έλληνες πολίτες και γι’ αυτό το µέλ-
λον συζητάµε. Και ο προϋπολογισµός του 2012 είναι ακριβώς το
βήµα στο αύριο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Κακλα-
µάνη, έχετε το λόγο. Έγιναν προσωπικές αναφορές επανειληµ-
µένα από τον κ. Κεφαλογιάννη. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ
σωστά αυτά που είπατε. Αλλά δυστυχώς το πρόβληµα είναι πώς
αντιλαµβάνεται κανένας το ρόλο του σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Χρόνια τώρα νοµίζω –τριάντα επτά ολόκληρα χρόνια και εγώ
άνθρωπος είµαι, λάθη µπορεί να κάνω- πως δεν υπήρξε περί-
πτωση µια έστω φορά –δεν θυµάµαι και αν θυµάται κανείς να µου
το υποδείξει- που να ζήτησε κάποιος Βουλευτής το λόγο διότι
έκρινε ότι τον προσβάλλω µε αυτά που λέω από το Βήµα.

Κύριε Πρόεδρε, το πρόβληµα επιτείνετε τα τελευταία χρόνια.
Αρκετοί οµιλητές από το Βήµα εκφράζονται µε τρόπο ο οποίος
προκαλεί αντιδράσεις στην Αίθουσα. Και αν ένας Βουλευτής
προκαλούµενος, υβριζόµενος δεν αντιδράσει, κάποιοι θεωρούν
–είτε εντός είτε εκτός της Αιθούσης- ότι είµαστε µια παρέα εδώ.
Αυτό νοµίζει και ο ελληνικός λαός.

Δεν είµαστε µια παρέα, ούτε είµαστε όλοι συνάδελφοι, πώς να
το κάνουµε; Ούτε σύντροφοι, ούτε συνάδελφοι, ούτε είµαστε
υποχρεωµένοι σε αυτούς που δεν µας σέβονται να χρησιµοποι-
ούµε το σαβουάρ βιβρ. Πώς θα το κάνουµε; 

Κύριε Πρόεδρε, είχαµε ένα δείγµα αυτήν τη στιγµή, διότι θα
µπορούσα και εγώ να πω αυτό που είχε πει κάποτε ο Γεώργιος
Παπανδρέου. Δεν ενδιαφέρει τέλος πάντων αν κάτι προσβλητικό
προέρχεται από κάποιον που δεν σε ενδιαφέρει αν εκφράζεται
έτσι ή αλλιώς για σένα. Το ζήτηµα, όµως, έχει πολιτική και βαθύ-
τατη σηµασία. Ήδη το βράδυ των προγραµµατικών δηλώσεων
απευθυνόµενος στον κύριο Πρωθυπουργό πήρα το λόγο αµέσως
µετά τον κ. Κεφαλογιάννη και είπα αναφερόµενος στον κ. Δήµα
να ενηµερώσει τον κ. Κεφαλογιάννη ότι δεν θα ψηφίσει απλώς
µια δανειακή σύµβαση, όπως έλεγε, αλλά και τα µέτρα εκείνα

που συνοδεύουν αυτή τη σύµβαση. Δεν αντιλαµβάνοµαι –αλλά
αυτό αφορά τα εσωτερικά της Νέας Δηµοκρατίας- πως αντιλαµ-
βάνονται ορισµένοι τη σχέση του κόµµατος της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης µέχρι την ορκωµοσία της νέας Κυβέρνησης µε αυτή
την Κυβέρνηση στην οποία συµµετέχει µε τους δύο αντιπρο-
έδρους του το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο κύριε Πρωθυπουργέ, ευχα-
ρίστησα εγώ και τον κ. Σαµαρά και τον κ. Παπανδρέου και τους
είπα, δεν µπορώ να αναλάβω τη µεταβατική πρωθυπουργία, εάν
η Νέα Δηµοκρατία δεν θα συµµετέχει µε Βουλευτές της  και ισο-
τίµως στη νέα Κυβέρνηση, από την οποία όπως µε ακούσατε ορι-
σµένοι από τους Υπουργούς που έχετε τώρα, φυσικότατα θα
απαλλάσσονταν από τα καθήκοντά τους, προκειµένου να αναλά-
βουν ανάλογες ευθύνες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Και
αυτό µε αφορά, διότι έδωσα ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτήν την
Κυβέρνηση, όχι για να τη δω να µεταβάλλεται σε τραγέλαφο, να
γίνει αντικείµενο των καλοκαιρινών επιθεωρήσεων. Τι είναι αυτά
τα πράγµατα; 

Το 1982 –από τότε έχουν περάσει τριάντα χρόνια, έλεος- ο ν.
1264 για τα εργασιακά δικαιώµατα για τα οποία κάποιοι που δεν
τον ψήφισαν το νόµο αυτό τώρα οδύρονται ότι καταργούνται τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Τι να κάνουµε, να τα ψηφίσουµε
όλα; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο νόµος εκείνος µας έβγαλε
από τη µαύρη λίστα του διεθνούς γραφείου εργασίας όπου ήµα-
σταν µαζί µε όλες τις αφρικανικές δικτατορίες. Ήταν και η µετα-
πολιτευτική Ελλάδα µέχρι το 1982. Αυτό ήταν το έργο το δικό
µου. Τώρα, πώς ανεπτύχθησαν οι διάφοροι συνδικαλιστές: Ανε-
πτύχθησαν όταν τα κόµµατα δεν άφησαν  το συνδικαλιστικό κί-
νηµα να αναπτυχθεί υπεύθυνα, χωρίς καπελώµατα, όπως έγινε
στη µεταπολεµική Γερµανία. Το θαύµα της µεταπολεµικής Γερ-
µανίας δεν οφείλεται στο σχέδιο Μάρσαλ τόσο, όσο στο ότι κά-
θισαν στο τραπέζι συνδικάτα και εργοδότες και αποφάσισαν την
πορεία της χώρας. Εδώ τα συνδικάτα εξανεµίστησαν και αυτή
είναι µεγάλη ευθύνη και του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας
και του κόµµατος στο οποίο εγώ ανήκω. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα και δεν αναφέροµαι απλώς στην άλλη αριστερά, της
οποίας –κρίµα είναι- οι ίδιοι εργαζόµενοι κάποια στιγµή θα κατα-
λάβουν ότι µε  το να προστίθενται άνεργοι, δεν λύνονται τα προ-
βλήµατα των ήδη ανέργων. Εν πάση περιπτώσει, το πρόβληµά
µου αυτήν τη στιγµή δεν είναι πολιτική αντιπαράθεση µαζί σας.
Άλλωστε όταν γράφω στο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», όταν υβρίζοµαι και
συκοφαντούµαι δηµοκρατικότατα ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» όχι µόνο
δεν δηµοσιεύει την άποψή µου, αλλά την ανασκολοπίζει και επα-
νέρχεται δριµύτερος, υβρίζοντας. Αυτή είναι η δηµοκρατία στην
οποία πιστεύετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Η δική σας δηµοκρατία, κύριε Κα-
κλαµάνη…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, για τη δηµοκρατία που πι-
στεύω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, αν
έχουµε και άλλες διακοπές δεν θα προχωρήσει η συζήτηση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Η δική σας δηµοκρατία, κύριε Κα-
κλαµάνη, οδήγησε στο 1 εκατοµµύριο ανέργους. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ακούστε. Περάστε από τον κ.
Κεφαλογιάννη να τα πείτε αν θέλετε µαζί. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μπράβο, µπράβο, συγχαρητήρια. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό που θέλω να σας πω εγώ

είναι ότι η δηµοκρατία η δική µου λέει, ελευθερία έκφρασης, δεν
λέει παλούκωµα της όποιας άλλης άποψης. Αφήστε τα, λοιπόν,
αυτά. Πέρασα έξω από την πόρτα, είδα και δεν µπήκα µέσα, ευ-
τυχώς. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μπράβο, συγχαρητήρια! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε

Κακλαµάνη. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω µια θητεία

πενήντα και πλέον ετών στους  πολιτικούς και τους κοινωνικούς
αγώνες και δεν επιτρέπω σε κανένα να θίξει στο ελάχιστο αυτήν
την πορεία. Είπα πριν απαντώντας όταν  διέκοψα  ότι δεν είναι
δυνατόν εδώ, κύριε Πρόεδρε, να επιστρέφουµε ωσάν να µην
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ήµασταν στην Βουλή των Ελλήνων, αλλά στο πρώτο νεκροτα-
φείο. Να πάµε να σηκώσουµε, λοιπόν, από τη Φιλοθέη τον Καρα-
µανλή, τον Ανδρέα Παπανδρέου από εκεί, το Γεώργιο Παπαν-
δρέου γιατί το πόθεν έσχες που εθέσπισε εµείς το κακοποιούµε
και συγκαλύπτουµε, όπως  και Υπουργοί που πέρασαν από
Υπουργεία µε πολλά λεφτά επιχειρηµατιών. Δεν αρκεί να λέµε
από το Βήµα εξυπνάδες και να φιλοκαλούµε µετ’ ευτελείας. Τί-
ποτε άλλο. 

Κύριε Κεφαλογιάννη, το λόγο του Περικλέους, όπως τον απέ-
δωσε ο Θουκυδίδης εγώ σας τον µοίρασα. Ελπίζω να τον είχατε
διαβάσει και πιο πριν, αλλά διαβάστε τον ολόκληρο. Έχετε αρ-
κετά να µάθετε. Αν µη τι άλλο, σε αυτήν εδώ την ελεύθερη; Φο-
βάµαι ότι όπως πορεύεται η Ευρώπη και η ανθρωπότητα  αυτό
θα είναι το φόρουµ που θα παραµείνει µόνο ελεύθερο, διότι στα
άλλα στα οποία συχνά σας βλέπω –στα κανάλια, στα παράθυρα
κ.λπ.- ξέρετε πως φτάνουν οι άνθρωποι. Και ποιοι φτάνουν και
πως φτάνουν. Και σας συµβουλεύω, επειδή είστε µικρότερός
µου να το προσέξετε, όπως και κάποιοι άλλοι από το κόµµα σας
που νοµίζουν ότι ο Παπαδήµος είναι της µιας χρήσεως τώρα και
εποµένως µπορούµε να συνεχίσουµε τους σκυλοκαβγάδες εδώ
µέσα. 

Εγώ πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι ώρα και νοµίζω ότι το
πνεύµα το εξέφρασε ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, να δούµε
µε ευθύνη το παρόν και το µέλλον αυτού του τόπου. Η παρελ-
θοντολογία δεν ωφελεί. Εάν κάποιοι το επιθυµούν να την κά-
νουµε σε µια κλειστή Αίθουσα να καλέσουµε και τους δηµοσιο-
γράφους και να πει καθένας, όχι επ’ ευκαιρία να λασπολογούµε
και να καταγγέλλουµε ονοµαστικά χωρίς στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
Κακλαµάνη, σας παρακαλώ. Έχουµε φτάσει στα δέκα λεπτά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο ν. 1264 δυστυχώς έχει ανα-
σκολοπιστεί όταν επί κυβερνήσεως στην οποία ήταν Υπουργός
ο κ. Κεφαλογιάννης και βέβαια συνεχίζεται τώρα υπό το κράτος
των εκβιαστικών πιέσεων που δέχεται η χώρα και η Κυβέρνηση

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο
µόνο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κεφαλογιάννη,
ειλικρινά σας παρακαλώ µόνο για ένα λεπτό, γιατί θα πρέπει να
συνεχιστεί ο διάλογος. Έχουν ζητήσει εδώ και ώρα οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι το λόγο. Μόνο για ένα λεπτό, για µια σύν-
τοµη παρατήρηση. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για ένα λεπτό µόνο,  κύριε
Πρόεδρε.

Εγώ δέχοµαι να αφήνετε τον κ. Κακλαµάνη να κάνει την οµιλία
του δέκα λεπτά, είναι δικαίωµά σας. Πάντως προσωπικό δεν δια-
πίστωσα. Τις νουθεσίες, όµως, τις οποίες απευθύνει και  µε αυτόν
τον τρόπο δεν τον τιµούν τον ίδιο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν σας ζήτησα καν συγγνώµη. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Η πολιτική, κύριε Πρόεδρε,

έχει βεβαίως δεοντολογία, αλλά δεν έχει επετηρίδα. Και ο κ. Κα-
κλαµάνης, ως ο παλαιότερος κοινοβουλευτικός στα έδρανα της
Βουλής θα έπρεπε να διδάσκει δεοντολογία. Δυστυχώς αδικεί
τον εαυτό του και αναφέρεται µόνο στην επετηρίδα.

Εγώ δεν θα του απευθυνθώ όπως µου απευθύνθηκε αυτός,
δεν θα του πω δηλαδή αυτό που είπε ο Γεώργιος Παπανδρέου
σε έναν συνοµιλητή του στη Βουλή, ότι το είπε ο κ. Κακλαµάνης.
Σέβοµαι τα τριάντα πέντε χρόνια του και τα άσπρα του µαλλιά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Παφί-
λης για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μετά την κατά το ήµισυ προεκλογική
οµιλία του κ. Βενιζέλου, ακολούθησε και του κ. Κεφαλογιάννη.
Πρέπει να αντιληφθεί και ο ελληνικός λαός ότι οι οικογενειακοί
καβγάδες είναι πάρα πολύ σκληροί γιατί η πραγµατικότητα είναι
ότι είστε στην ίδια Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία- Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός. Είστε σε µία Κυβέρνηση που ανεξάρ-
τητα αν φωνάζει η Νέα Δηµοκρατία ή γκρινιάζει το ΠΑΣΟΚ ή προ-
σπαθεί µε κολοτούµπες ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός να
αποφύγει το πικρό ποτήρι, η αλήθεια είναι ότι έχετε συµφωνήσει
σε όλα, µνηµόνιο, µεσοπρόθεσµο, Προϋπολογισµός, κοινή ενιαία
γραµµή µαύρου µετώπου απέναντι στους εργαζόµενους, απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό που προσπαθείτε µαταίως να τον γονα-

τίσετε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  ΣΤ’

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)
Βέβαια για εµάς δεν είναι παράξενο. Όλα τα προηγούµενα

χρόνια αυτό λέγαµε. Ότι οι διαφορές ανάµεσα στο ΠΑΣΟΚ και
τη Νέα Δηµοκρατία και φυσικά και στα υπόλοιπα αστικά κόµ-
µατα, ήταν στη διαχείριση. Μα, και τα προηγούµενα χρόνια, µαζί
ήσασταν, σε σύγκρουση βέβαια, αλλά στην στρατηγική µαζί ήσα-
σταν. Όλες οι µεγάλες στρατηγικές επιλογές για τη χώρα µετά
το 1974 από ποιον έγιναν; Από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.
Από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι πολύ φυσικό σή-
µερα να είστε µαζί για να µπορέσετε στις συνθήκες της κρίσης
να διατηρήσετε, όσο µπορείτε και αν  µπορείτε, το βάρβαρο κα-
πιταλιστικό σύστηµα. Όµως, η ώρα της αλήθειας έφτασε. Να πω
ότι οι µάσκες έπεσαν; Είναι περιττό. Είστε µαζί σήµερα σε ένα
µέτωπο µαύρο, κατά του λαού, σε µία πολιτική βάρβαρη, αισχρή
που δεν την έχει γνωρίσει ποτέ µετά το 1974. Είστε µαζί και θα
το πληρώσετε πάρα πολύ ακριβά. Και ο κόσµος δεν πρέπει να
παραπλανηθεί από αυτούς τους οικογενειακούς καβγάδες.

Τόσα χρόνια αυταπάτης και παραισθήσεων, τι του λέγατε; Θυ-
σίες, εκβιασµούς για να µπούµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και  θα
φάµε µε χρυσά κουτάλια. Θυσίες για την ευρωπαϊκή ενοποίηση.
Θυσίες για το Μάαστριχτ, να ξαναφάµε µε χρυσά κουτάλια. Θυ-
σίες για το ευρώ, για να κοιµάται ήσυχος και να µην κινδυνεύει
από την κρίση. Θυσίες για την ανάπτυξη που θα φέρει ευηµερία.
Θυσίες ο λαός, αµύθητα κέρδη η πλουτοκρατία. Έχετε αντίρ-
ρηση; Στα ύψη η κερδοφορία και ο εργαζόµενος κυνηγούσε το
άπιαστο όνειρο. Και τώρα τον κατηγορείτε και από πάνω, «Μαζί
τα φάγαµε». Αλήθεια; Ο συνταξιούχος των 500 ευρώ; Ο εργάτης
της χαλυβουργίας που θέλουν να τον βάλουν να δουλεύει στους
χίλιους επτακόσιους βαθµούς µε 450 ευρώ; Μαζί µε τον Μάνεση
τα έχουν, που έχει την Χαλυβουργία, τους βιοµήχανους και τους
εφοπλιστές; Αυτοί τα έφαγαν τόσα χρόνια; Φτάνει πια! Φτάνει, ο
κόσµος σας καταρρέει µπροστά στα µάτια του λαού.

Σε αυτό που καλείστε να απαντήσετε εσείς που υπερασπίζεστε
και αυτήν την Κυβέρνηση και το ίδιο το σύστηµα, είναι στο µε-
γάλο ερώτηµα της εποχής που θα το επαναλάβουµε για χιλιοστή
φορά και αυτό, πρέπει να απαντήσει και ο κάθε εργαζόµενος. Σή-
µερα που η επιστήµη, η τεχνολογία, η παραγωγικότητα της ερ-
γασίας βρίσκεται στα ύψη, σήµερα που υπάρχει δυνατότητα
παραγωγής απίστευτου κοινωνικού πλούτου, εσείς που υπερα-
σπίζεστε τον κεφαλαιοκρατικό τρόπο παραγωγής, του ζητάτε
αυτού που παράγει αυτόν τον πλούτο, γιατί δεν τον παράγουν οι
κεφαλαιοκράτες, αυτοί τον κλέβουν, να γυρίσει πενήντα χρόνια
πίσω. Και επειδή δεν είναι διατεθειµένος να το κάνει, χαλκεύεται
σύγχρονες αλυσίδες. Να είστε βέβαιοι όµως –και αυτό απευθύ-
νεται σε πάρα πολλές πλευρές- ότι ο λαός δεν θα τις διαλέξει.
Εµείς θα κάνουµε το παν γι’ αυτό µέχρι το τέλος, αυτήν τη φορά,
µέχρι την τελική νίκη. Έτσι ή αλλιώς δεν υπάρχει άλλη επιλογή
µπροστά στην καπιταλιστική βαρβαρότητα. Ή ανατροπή ή κό-
λαση. Εµείς είµαστε µε την ανατροπή.

Ο κ. Βενιζέλος είπε ότι πρέπει να µιλήσουµε καθαρά για τον
προϋπολογισµό. Ο προϋπολογισµός κινείται στην ίδια κατεύ-
θυνση µε των προηγούµενων ετών είτε είναι ταξικός, πάντα έτσι
γινόταν. Η αναδιανοµή του παραγόµενου  κοινωνικού πλούτου
µέσα από τον προϋπολογισµό πάντα ήταν σε βάρος των παρα-
γωγών του πλούτου και υπέρ του κεφαλαίου, όλα τα χρόνια. Ελά-
χιστες οι εξαιρέσεις που πήραν κάποιες αυξήσεις ή αυξήθηκαν
κοινωνικά κονδύλια. Επίσης, πάντα µέσα από τον προϋπολογισµό
περνούσε η κυρίαρχη πολιτική. Τώρα σε συνθήκες κρίσης είναι
βάρβαρος. Είναι προϋπολογισµός χρεοκοπίας και εξαθλίωσης
των λαϊκών στρωµάτων και αφήστε τα κροκοδείλια δάκρυα και
τις κλάψες. Εσείς αποφασίζετε να τσακίσετε το λαό, µε τη δική
σας ψήφο. Πραγµατικά ετούτη τη φορά τίθεται θέµα επιβίωσης
της λαϊκής οικογένειας. Πεντακόσιες χιλιάδες δεν µπορούν να
ζήσουν. Κάτω από το κατώτατο όριο της φτώχειας είναι 25% και
έρχεστε από πάνω και λέτε ότι είναι προϋπολογισµός σωτηρίας
της Ελλάδας, προϋπολογισµός εθνικού συµφέροντος, λες και η
Ελλάδα δεν αποτελείται από αυτούς τους οποίους τσακίζετε. Λες
και η Ελλάδα είναι κάτι αφηρηµένο. Στην Ελλάδα ζούνε το ένα
εκατοµµύριο άνεργοι, ζούνε οι εξαθλιωµένοι, ζούνε αυτοί που
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ζούνε κάτω από το  κατώτατο όριο φτώχειας, ζούνε νέοι άνεργοι
που είναι οι µισοί και ζούνε και οι πλουτοκράτες. Ζούνε αυτοί που
αγκοµαχούν και παράγουν αυτόν τον κοινωνικό πλούτο και ζούνε
και εκείνοι που έχουν 600.000.000.000 στην Ελβετία,
500.000.000.000 στις offshore, που ζούνε στη χλιδή, που ξο-
δεύουν σε µία µέρα όσα θέλει µία ζωή ένας εργαζόµενος. Σε αυ-
τούς λοιπόν τους παραγωγούς του πλούτου και µε τον
προϋπολογισµό εξαπολύετε πογκρόµ, τους ζητάτε να πληρώ-
σουν την κρίση. Για ποιο λόγο άραγε; Για να βγούµε από την
κρίση; Ποιοι; Να βγει το κεφάλαιο, να ανακάµψει, να επενδύσει
ξανά για να έχει µεγαλύτερα κέρδη. Αυτό τους ζητάτε. Και πώς
το κάνετε αυτό µέσα από τον προϋπολογισµό; Με γενική αφαί-
µαξη. Μισθοί, φόροι, τα πάντα. Δεν χρειάζεται να τα περιγράψω.
Τα ζει ο λαός µας. Ταυτόχρονα ήδη έχετε ολοκληρώσει το θε-
σµικό πλαίσιο για συνθήκες γαλέρας, κυριολεκτικά, για εργα-
σιακό µεσαίωνα.

Ήδη τσεκουρώνετε τις κοινωνικές δαπάνες και βγαίνει η κ. Δια-
µαντοπούλου χωρίς ίχνος ντροπής που µειώνει 88% τις λειτουρ-
γικές δαπάνες στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση, στα παιδιά, στο
σχολείο και παρουσιάζει µία µαγική εικόνα λες και δεν ζούµε εδώ
εµείς, εµείς δεν τα πάµε εκεί που πάνε τα παιδιά της αστικής
τάξης, και λέει ότι αυτό είναι επιτυχία.

Πεθαίνει κόσµος στα νοσοκοµεία κυριολεκτικά, είναι σε αδιέ-
ξοδο και αυτό το θεωρείτε καµάρι, ότι σώζετε την Ελλάδα. Δε
σώζετε την Ελλάδα, τους επιχειρηµατίες σώζετε, αυτούς που εµ-
πορεύονται τα φάρµακα, όλους αυτούς που εµπορεύονται την
υγεία των ανθρώπων. Έρχεστε λοιπόν µε θράσος και µιλάτε για
δίκαιη κατανοµή των βαρών. Αυτό είναι αίσχος, το λιγότερο. Η
εισφορά των εργαζοµένων, των φυσικών προσώπων 29% πάνω,
22% κάτω των νοµικών προσώπων, δηλαδή των επιχειρηµατιών.
Τσεκούρι σε όλα. Για το σπίτι τους πληρώνουν ενοίκιο που το
έχουν πληρώσει πέντε φορές, οι εργαζόµενοι και τη φορολογία
τη µειώνετε κι άλλο στο µεγάλο κεφάλαιο, στο 20%. Ναι, είναι
µία Κυβέρνηση και µία πολιτική δήµιος για τα λαϊκά δικαιώµατα.
Όλα αυτά στο όνοµα του χρέους.

Ο κ. Βενιζέλος και η Κυβέρνηση έχουν δύο γραµµές. Προχθές
ο κ. Σαχινίδης έλεγε ότι είναι κρίση του συστήµατος. Σήµερα ο
κ. Βενιζέλος επανέλαβε ότι είναι κρίση χρέους, ότι είναι κρίση
του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος. Το πιστεύει κανένας; Είναι
κρίση του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος. Το χρέος είναι
συνέπεια, είναι σύµφυτο µε το ίδιο το σύστηµα. 

Από πού δηµιουργήθηκε; Από τους υψηλούς µισθούς; Από τις
υψηλές συντάξεις; Από την υπερκατανάλωση; Μα τι του λέτε
τώρα; Και αυτά περί Μεταπολίτευσης, ότι φταίει η Μεταπολί-
τευση; Ό,τι κέρδισε ο εργαζόµενος όλα αυτά τα χρόνια, τα ελά-
χιστα, που θα µπορούσε να έχει κερδίσει πολύ περισσότερα, του
φορτώνετε ότι φταίει αυτός. 

Πόσο κόστισε το Αεροδρόµιο; Πόσο έβαλε η «HOCKTIF»;
Βγείτε και πείτε το 9,2%. Το υπόλοιπο 80% από πού το πήρε; Το
πλήρωσε ο λαός είτε µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε µέσω
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων. 

Πόσο έβαλαν οι επιχειρηµατίες όλα αυτά τα χρόνια, που τους
υπερασπίζεστε όλοι; Δεν έχουµε τίποτα µαζί τους, τη δουλειά
τους κάνουν. Για το σύστηµα µιλάµε. Αλλά πόσο ζεστό χρήµα
έχουν βάλει στην οικονοµία; Το αίµα του λαού βάζουν κάθε φορά
είτε από το ΙΚΑ είτε από τη φορολογία είτε από οπουδήποτε
αλλού. Μαζεύετε και τους τα δίνετε και λέτε ότι κάνουν και την
ανάπτυξη και από πάνω. Από εκεί έγιναν τα χρέη και δανείζεστε
και παραπάνω, για να τα δώσετε και δεσµεύατε και το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, για να τα δώσετε σε αυτούς
τους επιχειρηµατικούς οµίλους, ντόπιους και ξένους, οι οποίοι
θησαύρισαν. 

Πόσο κόστισαν οι στρατιωτικές δαπάνες; Πείτε τα, πόσο τα
πληρώσαµε; Τρισεκατοµµύρια. Ποιος κέρδισε από εκεί; Η άµυνα
της χώρας ή θησαύρισαν οι όµιλοι; Για έξι υποβρύχια έχουµε
δώσει 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να τα πάρουµε και ένα
έχουµε πάρει και τα λεφτά τα έχουµε δώσει όλα. Ποιος τα
έδωσε; Οι µεγαλόσχηµοι; Οι εφοπλιστές; Οι επιχειρηµατίες; Οι
βιοµήχανοι; Αυτοί τα έδωσαν ή ο ελληνικός λαός από την άγρια
φορολογία; 

Λέτε για σπατάλες. Ποιοι κέρδισαν από τις σπατάλες; Στο ότι

υπάρχουν και λαµόγια, όπως λέτε, συµφωνούµε. Μέσα στο σύ-
στηµα είναι. Δεν κέρδισαν οι εταιρείες φαρµάκων και ιατρικών
οργάνων, αυτοί που έχουν τις κρατικές προµήθειες όλα αυτά τα
χρόνια; Δεν θησαύρισαν; Θησαύρισαν και φυσικά δίνουν και ένα
κοµµάτι και στο προσωπικό, αλλά και στο πολιτικό προσωπικό. 

Άρα, λοιπόν, έτσι δηµιουργήθηκε και δηµιουργείται το χρέος
και ογκώθηκε τα τελευταία χρόνια, για τη στήριξη του χρηµατο-
πιστωτικού συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Τα µέτρα που παίρνετε δεν είναι για το χρέος. Γιατί, ξέρετε

τώρα, θα γδάρετε τον ελληνικό λαό αν δεν σας ανατρέψει γρή-
γορα και το 2020, θα έχουµε το ίδιο χρέος που είχαµε το 2009.
Τα µέτρα που παίρνετε, δεν λέτε ότι όταν σταµατήσει το χρέος,
θα τα αλλάξετε όλα. Όχι. Τι κάνετε; Προσπαθείτε να διασώσετε
τον καπιταλισµό, το καπιταλιστικό σύστηµα, συντρίβοντας τους
εργαζόµενους. Αυτά ιστορικά, ανεξάρτητα αν συµφωνεί ή δια-
φωνεί κανένας µαζί µας, έχουν αποδειχθεί. Οι δύο µεγάλες κρί-
σεις του καπιταλισµού έφεραν δύο παγκόσµιους πολέµους.
Αυτοί οι παγκόσµιοι πόλεµοι έσωσαν το σύστηµα. 

Η οικονοµία λέει -και κανείς δεν το αρνείται- ότι για να ξεπε-
ραστεί η κρίση στον καπιταλισµό, χρειάζεται καταστροφή των
παραγωγικών δυνάµεων. Οι παραγωγικές δυνάµεις είναι δύο.
Είναι ο άνθρωπος και τα µέσα παραγωγής. Καταστρέφετε την
εργατική δύναµη, την υποβαθµίζετε και θα καταστραφεί και ένα
µέρος του κεφαλαίου κι εδώ γίνεται σφαγή. Γι’ αυτό και όλες
αυτές οι αντιθέσεις. Αυτό είναι νόµος. Τι θα προκύψει; Ανάπτυξη;
Θα είναι αναιµική. Και αν υπάρξει, πού θα βασίζεται; Στα κόκκαλα
και στα ερείπια των εργαζοµένων, των παραγωγών τού πλούτου.
Και η κρίση δεν θα ξεπεραστεί.

Αυτήν τη στιγµή, βάζετε το θέµα ότι το στοίχηµα της Ελλάδας
είναι να παραµείνει στο ευρώ. Ο κ. Κιλτίδης το είπε έτσι απλοϊκά:
Γιατί πρέπει να παραµείνουµε στο ευρώ; Για να σώσει ο λαός την
περιουσία του, τις καταθέσεις του και το βιοτικό του επίπεδο.
Εδώ γελάµε. Γιατί την περιουσία του, του την παίρνετε από το
ίδιο του το σπίτι, γιατί τις καταθέσεις, επειδή δεν µπορεί να τα
βγάλει πέρα και ό,τι οικονοµίες έχει θα τις φάει ή θα του τις πά-
ρετε σε µια περίπτωση χρεωκοπίας και το βιοτικό του επίπεδο
µοιάζει για ανέκδοτο, έχει πέσει 40%. Αυτό λέει, είναι το στοί-
χηµα, να µείνουµε στην Ευρωζώνη. Δεν είναι στοίχηµα του λαού
αυτό, ούτε µπήκαµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, επειδή το ήθελε ο
λαός. Μπήκαµε για να υπηρετηθούν τα συµφέροντα των µεγά-
λων κεφαλαίων. Αυτοί κέρδισαν όλα αυτά τα χρόνια, αυτοί φο-
βούνται ή τουλάχιστον οι περισσότεροι τώρα από τις εξελίξεις
που έχουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ποιος δικαιώθηκε, άραγε, όλα αυτά τα χρόνια; Εµείς οι γρα-
φικοί που λέγαµε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένωση κεφαλαι-
οκρατών και δεν πρόκειται οι λαοί να πάνε µπροστά, ότι δεν
πρόκειται να κρατηθεί, ότι είναι ανισόµετρη, µε διαφορετικές οι-
κονοµίες, ότι θα έχουµε προβλήµατα. 

Εσείς τι λέγατε; Ότι είναι ο ευρωπαϊκός παράδεισος, που µε-
τατρέπεται σε κόλαση. Σήµερα τρίζουν τα θεµέλια. Είναι αντικει-
µενικές οι εξελίξεις αυτές και οι κόντρες που υπάρχουν στις
οικονοµίες…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξης
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κανένας συµβιβασµός ή προσωρινή λύση δεν µπορεί να αντι-

µετωπίσει την κρίση. Καµµία διαχείριση. Πείτε µας µία διαχεί-
ριση, κεντροαριστερή θέλετε, νεοφιλελεύθερη, συντηρητική,
σοσιαλδηµοκρατική, που µπόρεσε να αντιµετωπίσει την κρίση
του καπιταλιστικού συστήµατος σε όφελος των εργαζοµένων.
Καµµία, ούτε από τον Παπανδρέου ούτε από όποιον και να ήταν.
Στην Πορτογαλία είναι σοσιαλιστής και έχουν τα ίδια. Στην Ισπα-
νία τα ίδια. Στη Γαλλία έρχεται η σειρά της. Στην Ιταλία δεξιός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Παφίλη, µι-
λάτε δεκαέξι λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άρα, λοιπόν, υπάρχει κρίση του συ-
στήµατος γι’ αυτό, λοιπόν -και τελειώνω- αυτό που τίθεται στην
ηµερήσια διάταξη σήµερα, είναι το πρόβληµα της εξουσίας. Ο
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καπιταλισµός δεν µπορεί να δώσει λύση. Δεν µπορεί. Το νέο σας
µοντέλο ξέρετε ποιο είναι; Εργάτες γαλέρας, εργάτες άνεργοι,
νέοι άνεργοι, για να βγει το κεφάλαιο µε µεγαλύτερα κέρδη. 

Δεν πάει άλλο. Σύντοµα θα έρθει -και έχει µπει στην ηµερήσια
διάταξη- ο δρόµος της άλλης ανάπτυξης, ο δρόµος της ανατρο-
πής, της κοινωνικοποίησης των µέσων παραγωγής, ο δρόµος της
λαϊκής εξουσίας, που µπορεί να κάνει παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας, να αξιοποιήσει τις πλουτοπαραγωγικές πηγές,
που δεν µπορεί και δεν θέλει το καπιταλιστικό σύστηµα, που µπο-
ρεί να δροµολογήσει µια κοινωνία που θα λειτουργεί µε νόµο τις
ανθρώπινες ανάγκες και όχι το καπιταλιστικό κέρδος. 

Το συµβόλαιο που ζήτησε ο κ. Βενιζέλος ένα είναι για µας:
Λαϊκή συµµαχία, γρήγορη ανατροπή, λαϊκή εξουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αθανάσιο Παφίλη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού, Βουλευτής Αχαΐας, κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπου-
λος, έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι σήµερα υπήρξε µια αποκατάσταση
του πολιτικού ήθους του Κοινοβουλίου σε ό,τι αφορά τις εξαγ-
γελίες του Προέδρου, που κατά πρώτον αποκάλυψε µια σειρά
ζητήµατα σε σχέση µε το ρόλο των Βουλευτών, της µισθοδοσίας
τους, αλλά και ζήτησε απόλυτη διαφάνεια, σε σχέση µε τις κα-
ταθέσεις. Εµείς σαφέστατα, θέλουµε να υπάρχει έλεγχος παντού
και βέβαια θα είµαστε πολύ χαρούµενοι αν και ο Πρόεδρος και
όλο το πολιτικό σύστηµα συµφωνούσε στις δικές µας παραινέ-
σεις να ανοίξουν οι λογαριασµοί για τη «SIEMENS» και δεν
υπήρχε αυτή η κωλυσιεργία, η άρνηση να κληθούν οι πρώην
Πρωθυπουργοί, για να δώσουν τα στοιχεία που είχαν στα χέρια
τους και δεν επεβάλετο η µυστική συµφωνία ΠΑΣΟΚ και Νέας
Δηµοκρατίας για την ατιµωρησία των στελεχών τους.

Ο ελληνικός λαός σίγουρα σήµερα βλέποντας τη συζήτηση
ένοιωσε µια µεγάλη θλίψη για τα κόµµατά του. Συναισθάνεται ότι
το πολιτικό σύστηµα σαφώς -αυτό µε την παλαιά του µορφή- δεν
έχει θέση, πρέπει να αλλάξουν πολλά. Και πρέπει να αλλάξουν
ριζικά για να υπάρχει αξιόπιστη σχέση πολιτικού εκπροσώπου
της λαϊκής βούλησης. 

Και βέβαια τα δύο κόµµατα που απέρχονται της εξουσίας, το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, είναι µιζο-κόµµατα, όπως τα ίδια
έχουν οµολογήσει και φεσο-κόµµατα, γιατί τα ίδια έχουν υπερ-
δανειστεί και το συνολικό µοντέλο που καταρρέει, αφορά και
τους ιδίους ως διαχειριστές. Όταν αποτυγχάνουν οι διαχειρι-
στές, δεν πρέπει να έχουν θράσος. Οφείλουν να στέκονται
σεµνά, ταπεινά και να ζητούν συγγνώµη. 

Αυτήν τη συγγνώµη θέλει ο ελληνικός λαός να είναι έµπρακτη,
µε αποχώρηση και βέβαια δεν τη βλέπει, γιατί υπάρχει αυτή η
εξουσιαστική λογική µιας κλίµακας επιβολής της δηµόσιας εικό-
νας, µε έναν τεχνητό τρόπο, για να συνεχίσουν να υπάρχουν και
να διαιωνίζονται οι πολιτικές φαµίλιες, που πολύ καλά θα κάνουν,
να αποχωρήσουν αφού κατέστρεψαν τη χώρα και να µη θέλουν
να παραµείνουν στο προσκήνιο, γιατί δεν το δικαιούνται πλέον.
Οριστικά τούς έχει γυρίσει την πλάτη ο ελληνικός λαός, τον
οποίο τόσες φορές, έχουν εξαπατήσει και δικαιολογηµένα, όλοι
ζητάνε να επιστραφούν τα κλεµµένα, γι’ αυτό και πρέπει να ανοί-
ξουν όλοι οι λογαριασµοί σε όλα τα επίπεδα, εντός και εκτός της
χώρας, για όποιους υπάρχει η παραµικρή υποψία και βέβαια,
έχουν διατελέσει σε δηµόσια αξιώµατα.

Υπάρχει ένα θεµελιώδες ζήτηµα που αφορά εµάς σαν πολιτικό
χώρο σε αυτήν την παρουσία µας στη Βουλή και τη δράση µας.
Δεχόµεθα αυτό το διάστηµα αδικαιολόγητες επιθέσεις, µε
ακραίο τρόπο και χαρακτηρισµούς, από ανθρώπους και πτέρυ-
γες της Βουλής ετερόκλητες, που έχουν πολλαπλές αναφορές
εντός και εκτός Ελλάδας και πρέπει να απαντήσουµε σε αυτούς
ότι εµείς δεν είµαστε το κόµµα της υποχρεωτικής οµοφωνίας.
Δεν είµαστε αυτοί οι οποίοι σκεφτόµαστε έξω από την εύρυθµη
λειτουργία του συστήµατος. Αυτοί δυστυχώς, σκέφτονται µε
αυτόν τον τρόπο. Ένα µέρος από αυτούς µάλιστα, µιλάει µε χυ-
δαιότητα για χούντες όταν υπερασπίζεται τη χούντα, τη δικτατο-

ρία του κόµµατος δηλαδή, και είναι χουντικής αντίληψης, γιατί
κατ’ αυτούς υπάρχουν καλές χούντες, η χούντα που θα επιβάλει
η πεφωτισµένη πρωτοπορία της εργατικής τάξης. Ε, όχι!

Θα τους αφιερώσω τη µεγάλη επιτυχία του Έλληνα Βουλευτή,
του Ιβάν Σαββίδη, στη Ρωσία, όπου πέτυχε να κτιστεί ένα µνηµείο
αφιερωµένο στη µνήµη για τους τριάντα οκτώ χιλιάδες που
έσφαξε και κατεδίωξε ο Στάλιν. Και θα γίνει αυτό στο κέντρο του
Μαγκαντάν. Μάλιστα, οι Ρώσοι ερευνητές βρήκαν και την επιχεί-
ρηση της εκκαθάρισης, τη ντιρεκτίβα νούµερο 50215 της NKBD,
της µετέπειτα KGB. Τα στοιχεία είναι πλήρη και µάλιστα, αυτό το
µνηµείο το χαιρετίζουν πρώτ’ απ’ όλα οι διωχθέντες, εξορισθέν-
τες και εκτοπισθέντες Πόντιοι της χώρας µας, οι οποίοι έχουν δι-
καίωµα στη µνήµη και στην ιστορία και πρέπει απέναντι σε
αυτούς, να σταθούµε µε το αίσθηµα της δικαιοσύνης που οφείλει
να απονέµει και το σύγχρονο κράτος, αποκαθιστώντας τη µνήµη
τους. Γι’ αυτό και καταθέτω στα Πρακτικά το συγκεκριµένο αυτό
ντοκουµέντο, το οποίο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό και περιποιεί
τιµή στους αγωνιστές αυτούς, που δεν ήταν αντικοµµουνιστές,
έφτανε που ήταν Έλληνες και οπωσδήποτε θεωρούνταν µειονό-
τητα, η οποία δεν ήταν και τόσο τιθασευµένη, µια και έρχονταν
αρκετοί από τις πλούσιες περιοχές του Πόντου και ήταν εξόρι-
στοι από την Τουρκία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ολοκληρώνω την παρέµβασή µου, κάνοντας το δεύτερο βήµα,
αυτό που ζητάει όλος ο ελληνικός λαός, για εµάς που έχουµε κα-
τοχυρώσει µέσα στο Κοινοβούλιο τη φυσιογνωµία µας, έχουµε
αυτοπροσδιοριστεί µε τα έργα και τις πράξεις µας ως ένα κόµµα
κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, πολιτικής οµαλότητας και θεσµι-
κής σταθερότητας. Έχουµε καταθέσει και νόµο για την απλή
αναλογική, που το πρώτο κόµµα θα παίρνει πριµ µόνο, τα υπό-
λοιπα κάτω του 3%. Και όταν εµείς είµαστε ο πατριωτικός χώρος
και µέσα από αυτόν πρέπει να ερµηνεύονται οι πολιτικές µας
προτάσεις, σίγουρα τοποθετούµαστε στο κέντρο του πολιτικού
συστήµατος, γιατί εκεί ανήκει ο πατριώτης, γιατί έχει την αρχή
του µέτρου και της µεσότητας, της αριστοτελικής µεσότητας,
την οποία οφείλουν κάποιοι να αναγνωρίζουν, ιδίως όταν αναγι-
γνώσκουν τα αρχαία κείµενα. 

Και βέβαια είµαστε απέναντι σε κάθε ακραία αντίληψη και συµ-
περιφορά, γιατί η άσκηση εποικοδοµητικής συµπολίτευσης, η
επιθυµία να σωθεί η πατρίδα, η διάθεσή µας να ανταποκριθούν
στις ανάγκες της χώρας µας, µας οδηγεί στο να έχουµε µια διαρ-
κώς θετική στάση και να καταθέτουµε προτάσεις. Προτάσεις που
απηχούν στα ουσιώδη αιτήµατα  του ελληνικού λαού και στην οι-
κονοµία, αλλά και στην κοινωνία. 

Στα κοινωνικά θα έλεγα ότι θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα
ευαίσθητοι και σε αυτό που εµείς προτάσσουµε, στην ασφάλεια
του πολίτη, που ζητάµε να σταµατήσει επιτέλους αυτή η εισαγό-
µενη εγκληµατικότητα και να απελαύνονται όλοι αυτοί οι παρά-
νοµοι, που στη χώρα µας, εάν συλληφθούν να κλέβουν, αφήνο-
νται αυτόµατα ελεύθεροι µετά από λίγο, σε αντίθεση µε τον Έλ-
ληνα πολίτη, ο οποίος θα υποστεί τα πάνδεινα στη συνέχεια.
Οποιοσδήποτε βέβαια θέλει να δώσει λύση, πρέπει να είναι
σαφής. Εµείς είµαστε σαφείς για την ποσόστωση παραµονής
των νοµίµων και µόνο µεταναστών και την άµεση απέλαση των
λαθροµεταναστών. Αυτά είναι για την υπεράσπιση ακριβώς της
χώρας µας και της οικιακής γαλήνης που έχει διαταραχθεί.

Και ερχόµαστε στα ζητήµατα τα άµεσα της Κυβέρνησης. Χρει-
άζεται η Κυβέρνηση να βηµατίσει στο δρόµο στον οποίο συµφω-
νήσαµε, να υλοποιήσει τους στόχους της. Αλλά χρειάζεται και
στον ελληνικό λαό να αναπτύξουµε τις ανάλογες νοοτροπίες που
πρέπει να αλλάξουν ως προς το παρελθόν, το παρελθόν της συν-
τεχνιακής λογικής που κακώς δοµήθηκε ως κακώς εννοούµενη
ταξική πάλη στο παρελθόν. Πρέπει να υπάρξει ένας βηµατισµός
στο πλαίσιο µιας εθνικής στρατηγικής για την επιβίωση του ελ-
ληνισµού, µιας κοινωνικής αλληλεγγύης, γιατί δεν µπορούν να
διαταραχθούν άλλο οι σχέσεις των ανθρώπων µεταξύ τους,
επειδή το σύστηµα αυτό ως λειτουργεί έχει σηµαντικές παρενέρ-
γειες. Και πρέπει να πούµε εδώ, ότι παραλάβαµε την εφαρµογή
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νόµων, τους οποίους εµείς δεν ψηφίσαµε και δυσανασχετούµε
ως προς αυτό, οι οποίοι είναι οδυνηροί και βάναυσοι απέναντι
στους πολίτες, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά συντάξεις και µισθούς και
κάνουµε ό,τι µπορούµε να διορθώσουµε, στο πλαίσιο που επι-
τρέπει η δηµοσιονοµική πολιτική, αυτά τα λάθη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Αλλά εµείς έχουµε συγκεκριµένη πολιτική πρόταση για να προ-
χωρήσουµε. Θα χαιρόµασταν να ανακοινώσει ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας ότι πλέον οι προµήθειες του ελληνικού στρατού στα
τρόφιµα, στην ένδυση, στην υπόδηση, θα είναι µόνο από ελληνι-
κής παραγωγής αγαθά και όχι εισαγόµενα από την Τουρκία, την
Κίνα και αλλού. Επίσης η Υπουργός Παιδείας που προηγουµένως
µίλησε, να ξεκαθαρίσει ότι στις υπάρχουσες σχολές, στα υπάρ-
χοντα τµήµατα, θα δοθούν άµεσα οι ειδικότητες του τεχνικού πε-
τρελαίου και υδρογονανθράκων, που είναι απαραίτητες για την
επόµενη πενταετία, µια και θα είναι αυτός ο στόχος ο αναπτυξια-
κός της χώρας µας, στην εκµετάλλευση των πλουτοπαραγωγι-
κών πηγών. Και βέβαια εδώ, εµείς είµαστε ξεκάθαροι και σε
άλλους στόχους, τους οποίους δεν απολαµβάνουµε σήµερα,
γιατί οι πυλώνες της ανάπτυξής µας απαιτούν σίγουρα τρία
Υπουργεία αυτοτελή, αυτοδύναµα και εύρωστα, όσον αφορά την
υπηρεσιακή τους δοµή, το Ναυτιλίας, το Τουρισµού και των πε-
τρελαίων-υδρογονανθράκων, για να µπορούµε να προχωρή-
σουµε. Αλλά αυτά ελπίζουµε να αποτελέσουν ζήτηµα της
επόµενης ατζέντας, του επόµενου βήµατος. 

Και στεκόµαστε απέναντι σε µια µεγάλη πρόκληση. Θα γίνουν
ιδιωτικοποιήσεις της δηµόσιας περιουσίας. Μάλιστα. Εµείς αντι-
ταχθήκαµε σε αυτό το νόµο κάθετα και λέµε: Υπάρχει τρόπος να
µείνουν σε ελληνικά χέρια; Έχει εξαντλήσει η Κυβέρνηση τις
προσπάθειες να βρει τα κεφάλαια από τους Έλληνες του εξωτε-
ρικού; Θα µπορούσα να σας δώσω και το όνοµα καθηγητή πανε-
πιστηµίου στις ΗΠΑ που δώρισε στο πανεπιστήµιο αυτό 100
εκατοµµύρια δολάρια µόνος του, για ερευνητικές και άλλες δρα-
στηριότητες. Υπάρχουν χρήµατα στους Έλληνες του εξωτερι-
κού. Είναι η δεύτερη σε καταθέσεις δύναµη η ελληνική παροικία
στη Νέα Υόρκη. Και µάλιστα, όταν µιλάµε για Νέα Υόρκη, µιλάµε
για τον προϋπολογισµό της Ελλάδας, σαν να κρίνουµε σε µε-
γέθη. Άρα χρειάζεται αξιόπιστη κυβέρνηση, σταθερό φορολο-
γικό σύστηµα, το οποίο θα έχει δεκαετή ορίζοντα και δεν θα είναι
προσωρινό και αλληλοαναιρούµενο και βέβαια αξιόπιστες σχέ-
σεις µε αυτόν τον κόσµο ο οποίος θέλει ενηµέρωση και πάταξη
της γραφειοκρατίας. 

Εµείς δεν παραγνωρίζουµε την αναγκαιότητα για να υπάρξει
αλλαγή νοοτροπίας και να αντιµετωπίσουµε την κρίση που είναι
βάναυση στα λαϊκά νοικοκυριά, να αγκαλιαστεί η χριστιανική πα-
ράδοση, η αλληλεγγύη της Εκκλησίας µε τις υπηρεσίες του κρά-
τους. Πρέπει να ενωθούν, να συντονιστούν, να κάνουν από
κοινού προσπάθειες. Και πρέπει ιδιαίτερα η Εκκλησία σε αυτό το
σηµείο, να προσεχθεί εκ µέρους της Κυβέρνησης, όσον αφορά
κινδύνους που έχει το να προσφέρει τα χρήµατα που µαζεύει στα
ταµεία της, από τις εισφορές του λαού και από τα παγκάρια της
εκκλησίας και να φορολογείται γι’ αυτά. 

Εµείς απέναντι στα φαινόµενα τα οποία υπάρχουν αυτήν τη
στιγµή, απαντούµε µε συγκεκριµένο τρόπο. Δεν µπορούµε να
ακολουθήσουµε µια γενικευµένη έντονη προεκλογική εξόρµηση
που κάνουν διάφοροι πολιτευτάδες από τα πρώην µεγάλα κόµ-
µατα, τα οποία δεν θα είναι εξουσίας µε τα χαρακτηριστικά που
γνωρίσαµε, και το άθλιο φαινόµενο του πολιτικαντισµού, το να
διασπαθίζονται δισεκατοµµύρια, τη στιγµή που δεν υπάρχουν για
να ζήσει ο απλός άνθρωπος και να του πηγαίνουν ιλουστρασιόν
χαρτιά στα χέρια. Πρέπει να σταµατήσουν αυτές οι σπατάλες, οι
συναλλαγές, να εκτοπιστεί το µαύρο πολιτικό χρήµα, τα µεγάλα
µέσα αποχαύνωσης της κοινής γνώµης να συνεισφέρουν µε µια
καµπάνια απέναντι σε αυτό το φαινόµενο. 

Η δική µας τοποθέτηση σε ό,τι αφορά τον από εδώ και µπρος
δρόµο υλοποίησης του προϋπολογισµού, είναι να αντιµετωπί-
σουµε τις διεθνείς προκλήσεις µε την απαραίτητη εσωτερική, κοι-
νωνική και πολιτική συνοχή, γι’ αυτό και συνδράµουµε στη
µεταβατική αυτή Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει το παγκόσµιο γί-
γνεσθαι, διότι η σύγκρουση ΗΠΑ και Ευρώπης κλιµακώνεται.

Είµαστε απέναντι σε µια προσπάθεια υπερσυγκεντρωτισµού
εξουσιών και επειδή υπερασπιζόµαστε το έθνος-κράτος σαν ον-
τότητα ισότιµη σε οποιονδήποτε συνασπισµό και συµµαχία, θέ-
λουµε να πούµε ότι όλοι αυτοί που ζητούν από εµάς µονοµερώς
να κάνουµε υποχωρήσεις, θα πρέπει να το αναθεωρήσουν. 

Πρέπει να σταθούµε όρθιοι στο Μακεδονικό, προτάσσοντας
το ζήτηµα τού δηµοψηφίσµατος, σαν οχύρωση της χώρας µας,
να σταθούµε απέναντι στην Τουρκία προαπαιτώντας για τις συ-
νοµιλίες από εδώ και µπρος την άρση του casus belli, την απο-
χώρηση των στρατευµάτων κατοχής, την αναγνώριση της
δολοφονίας δύο χιλιάδων αιχµαλώτων κατά την εισβολή εις την
Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ ολοκληρώ-
στε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω µε ένα σηµαν-
τικό θέµα που αφορά το ΠΑΣΟΚ. Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που δεν
έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, δεν διεγράφησαν. 

Εµείς πιστεύουµε ότι, αν ψηφίσουν τον προϋπολογισµό, θα θε-
ωρηθεί ότι µεταµελήθηκαν. Αν όµως τον καταψηφίσουν, τότε θα
θεωρηθεί ότι το κόµµα τους, το οποίο συµµετέχει στην Κυβέρ-
νηση, δεν φροντίζει, όσον αφορά τη δική του πολιτική συνοχή.
Για εµάς είναι µέγα εθνικό ζήτηµα να προκαλούµαστε µέσα από
τέτοιες συµπεριφορές. 

Κλείνω µε µια αποκάλυψη που µου έδωσε το Υπουργείο Εξω-
τερικών, σε ό,τι έχει να κάνει µε τις τελευταίες προκλήσεις εκ µέ-
ρους της Αλβανίας, για να µην ξεχνάµε τον ελληνισµό της
Βορείου Ηπείρου που πολλοί από αυτούς έχουν ήδη πολιτογρα-
φηθεί στη χώρα µας. 

Τα σηµερινά βιβλία της Αλβανίας περιλαµβάνουν χάρτες που
αµφισβητούν την ελληνικότητα της Ηπείρου στο νότο µέχρι την
Άρτα, καθώς επίσης και µια σειρά ανακριβείς αναφορές και δεν
έχει υπάρξει κανένα αποτελεσµατικό διάβηµα ή παρέµβαση ακύ-
ρωσης αυτής της τεχνητής αλυτρωτικής προπαγάνδας. Είναι πα-
ράλληλο µε το Σκοπιανό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε Χρυ-
σανθακόπουλε, ολοκληρώστε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, λοιπόν, κα-
λώντας την Κυβέρνηση να σταθεί όρθια και όχι, επειδή βρισκό-
µαστε σε άσχηµη οικονοµική θέση, να στεκόµαστε αδρανείς
απέναντι στις προκλήσεις των γειτόνων µας και να µη λαµβά-
νουµε τα δέοντα µέτρα για να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειές
τους!

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Πανα-

γιώτης Λαφαζάνης για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αύριο θα έχω την κανονική οµιλία µου, αλλά δεν µπορώ παρά

να υπογραµµίσω ότι εδώ σε αυτήν την Αίθουσα βλέπουµε να παί-
ζεται ένα θέατρο µιας λερναίας ύδρας, η οποία έχει τρία κεφά-
λια, το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµοκρατία και το ΛΑΟΣ, τα οποία
έρχονται σε αυτήν την Αίθουσα και το ένα δαγκώνει το άλλο και
µια Κυβέρνηση πολυδιασπασµένη και ειδικά –θα έλεγα- στα
Υπουργεία Οικονοµίας, όπου έρχεται ο Υπουργός Οικονοµικών,
για να απαντήσει επί πενήντα περίπου λεπτά στον Υπουργό Οι-
κονοµίας! 

Κύριε Πρόεδρε, βλέπουµε σήµερα τον αρµόδιο Υπουργό Οι-
κονοµίας, τον αρµόδιο Υπουργό για την ανάπτυξη της χώρας,
αυτόν ο οποίος ήταν Υπουργός επί δύο χρόνια, της τελευταίας
κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου, να λέει ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση µε την πολιτική της, το µόνο που έφερε –τα ακούτε,
κύριε Οικονόµου;- ήταν φτώχεια, ...

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Όλα τα ακούω! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: ...αποσύνθεση, εθνική ταπεί-
νωση, αποδιοργάνωση, εθνικά, οικονοµικά και κοινωνικά αδιέ-
ξοδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ποιος το λέει αυτό; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτό το λέει ο κ. Χρυσοχοΐδης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Α, µάλιστα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αν το έλεγε η Αντιπολίτευση, θα

την είχατε κατακεραυνώσει...
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δίκιο έχετε. Βέβαια. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: ...και θα ήταν άνθρωποι των σπη-

λαίων αυτοί που τα λένε αυτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μπράβο, αντικειµενικότητα

το Προεδρείο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αντικειµενικότατο βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα είµαι Προεδρεύων.

Πρέπει να είµαι αντικειµενικός. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Βεβαίως, βεβαίως. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Όλοι το καταλάβαµε, κύριε

Πρόεδρε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όµως, βλέπω ότι ο Υπουργός Οι-

κονοµίας λέει αυτά που λέει και ο Υπουργός Οικονοµικών απαντά
στον Υπουργό Οικονοµίας και έχει προηγηθεί βεβαίως και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Δεν µου λέτε, πάνω στα ερείπια της χώρας και µε έναν προ-
ϋπολογισµό-έκτρωµα που καταστρέφει τη χώρα, εσείς παίζετε
αυτήν τη στιγµή; Γιατί περί αυτού πρόκειται! Παίζετε πολιτικά
παιχνίδια της κακιάς ώρας πάνω στο ρήµαγµα, την κατεδάφιση,
τη λεηλασία, τη δυστυχία και την έλλειψη προοπτικής µιας
χώρας.

Εγώ θέλω εν τάχει να θίξω δυο πολύ µικρά θέµατα, τα οποία
όµως, είναι καίρια και συγκεκριµένα. Ο κύριος Υπουργός Οικο-
νοµικών διετέλεσε προηγουµένως, Υπουργός Εθνικής Άµυνας
και µας µίλησε σήµερα και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας. Ξέχα-
σαν να πουν µια µικρή λεπτοµέρεια, ότι στα Ναυπηγεία Σκαρα-
µαγκά, τα οποία λειτουργούν µε στρατιωτικές συµβάσεις και την
τελευταία σύµβαση την έκανε ο Υπουργός Οικονοµικών, αυτήν
την ώρα, η εργοδοσία πάει να επιβάλει διήµερη εβδοµαδιαία ερ-
γασία! Δύο µέρες εκ περιτροπής εργασία την εβδοµάδα! Αυτό
σηµαίνει εργαζόµενους εξαθλιωµένους, εργαζόµενους που θα
παίρνουν µεροκάµατα πείνας!

Τι λέτε, κύριοι! Εσείς οραµατίζεστε την επόµενη µέρα της κρί-
σης, την ώρα που λεηλατείτε τους εργαζόµενους, που θα έχουµε
εργαζόµενους που θα παίρνουν 100 και 200 ευρώ; 

Τι λέτε για τους εργαζόµενους που είναι στην 36η µέρα απερ-
γίας στη χαλυβουργία; Τι λέτε γι’ αυτούς τους ανθρώπους; Το
µέλλον που προδιαγράφει σε αυτούς ο ιδιοκτήτης της χαλυβουρ-
γίας –µε τα πανύψηλα κέρδη επί δεκαετίες και τις εναρµονισµέ-
νες πρακτικές, που καταληστεύουν τον ελληνικό λαό µε το
σίδηρο- είναι ένα µέλλον όπου θα πληρώνονται κάτω από τα 500
ευρώ! Χαλυβουργοί κάτω από 500 ευρώ! Εργάτες των ναυπη-
γείων µε 200 και 300 ευρώ! Αυτό είναι το µέλλον που επιφυλάσ-
σετε αυτήν τη στιγµή; 

Δυο κόµµατα ψήφισαν το µνηµόνιο, το ΠΑΣΟΚ και το ΛΑΟΣ.
Τώρα τρία κόµµατα στηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση!

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: ΛΑόΣ! Μάθετέ το επι-
τέλους!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: ΛΑόΣ, ΛΑόΣ, αγαπητή µου. Ο
λαός όµως, θα σας καταδικάσει και θα σας αποδοκιµάσει για τα
έργα σας. 

Δύο κόµµατα, λοιπόν, ψήφισαν το µνηµόνιο. Τρία κόµµατα θα
ψηφίσουν τώρα το νέο µνηµόνιο. Και τα τρία αυτά κόµµατα είναι
υπεύθυνα και υπόλογα για την υποθήκευση αυτής της χώρας.
Πολύ γρήγορα θα ανατραπούν και θα ανατραπεί αυτή η κατά-
σταση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Λαφαζάνη. 
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης έχει το λόγο για δέκα
λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για την κατάρτιση
του Προϋπολογισµού του 2012 εξελίσσεται σε ένα περιβάλλον,
όπου τίποτα σχεδόν στην Ευρώπη αλλά και στη χώρα µας δεν
παραπέµπει σε όσα γνωρίζαµε και θεωρούσαµε δεδοµένα επί δε-
καετίες. 

Οι επόµενες εβδοµάδες ή και ηµέρες ίσως, να είναι καταλυτι-

κές για τη γηραιά ήπειρο που οι λαοί της στο σύνολό τους, πλην
ελαχίστων περιπτώσεων, διαπιστώνουν την έλλειψη πολιτικών
πρωτοβουλιών και διεξόδων από την κρίση, κατά πολλούς δε,
αυτό είναι απότοκο ορισµένων ηγεσιών που είναι ίσως, κατώτε-
ρες των περιστάσεων. 

Η Ευρώπη που για την Ελλάδα µεταπολεµικά, υπήρξε πάντοτε
το σύµβολο της προόδου και της πολιτικής και οικονοµικής στα-
θερότητας, στις µέρες µας, ταλανίζεται από ατολµία συντηρητι-
κών ηγετών, που αντιµετωπίζουν την κρίση φοβικά και
προτάσσουν το βραχυπρόθεσµο εθνικό συµφέρον, έναντι του
ιδεώδους της Ένωσης και των λαών της. 

Σχεδόν πολύ φυσικά, έχουν εισαχθεί στις καθηµερινές µας
κουβέντες, ενδεχόµενα που µέχρι πρότινος, θεωρούνταν ανή-
κουστα, όπως η διάλυση τής Ευρωζώνης, η δηµιουργία ευρώ
δυο ταχυτήτων ή και περισσοτέρων. 

Είναι αλήθεια ότι για πρώτη φορά τους τελευταίους αιώνες, η
Ευρώπη χάνει την πρωτοκαθεδρία και την αναγνώριση στο διε-
θνές σύστηµα. Η ήπειρός µας δεν κυριάρχησε στην υφήλιο εξαι-
τίας µόνο της οικονοµικής της υπεροχής, αλλά και λόγω των
βασικών αξιών της –της δηµοκρατίας, του δικαίου, του ουµανι-
σµού- και είναι ειρωνεία το ότι αυτές ακριβώς τις αξίες η Ευρώπη
τις κληρονόµησε από την Αθήνα, τη Ρώµη που βρίσκονται στο
µάτι του κυκλώνα. 

Δυστυχώς δεν κατανοήθηκε, ηθεληµένα ή µη, –αυτό µέλλει να
αποδειχθεί- ότι η οικονοµική κρίση της Ελλάδας δεν ήταν ένα το-
πικό φαινόµενο που για να αντιµετωπιστεί χρειαζόταν αποµό-
νωση και τιµωρία, αλλά υπήρξε ένας προποµπός των µεγάλων
τοµών και αλλαγών που πρέπει να γίνουν συνολικά, σε πολιτικές
της Ευρώπης. Ναι, εµείς υπήρξαµε ο αδύναµος κρίκος. Έχει ευ-
θύνες η χώρα µας κι ο πολιτικός της κόσµος, γιατί έσπασε, και
µε ευθύνη µας -µικρή ή µεγάλη δεν έχει σηµασία- αυτή η αλυ-
σίδα, εξαιτίας µας. 

Δυστυχώς όµως, ο πολιτικός κόσµος και στις τραγικές στιγµές
που ζούµε είναι αιχµάλωτος αγκυλώσεων και αυτό φάνηκε και
σήµερα, στη συζήτηση στη Βουλή από την τοποθέτηση του κ.
Κεφαλογιάννη, όπου ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας δεν στήριξε αυτήν την Κυβέρνηση, αλλά αντίθετα
φάνηκε να την πολεµά. Κάποιοι είναι αιχµάλωτοι, λοιπόν, αυτών
των αγκυλώσεων και ακόµη και σήµερα, που έχει γίνει αυτή η Κυ-
βέρνηση αναθεµατίζουν την πολιτική συνύπαρξη. 

Ο ιστορικός του µέλλοντος θα σηµειώσει δηκτικά ότι στο «και
πέντε» το 2011 και µε καθυστέρηση σχεδόν δύο χρόνων, δηµι-
ουργήθηκε η Κυβέρνηση συνεργασίας των κοµµάτων, µια κυβέρ-
νηση που προέκυψε µετά τη γενναία πρωτοβουλία του Γιώργου
Παπανδρέου, ο οποίος στο όνοµα του εθνικού συµφέροντος και
της προοπτικής της χώρας, εγγυήθηκε µια ευρύτατη πολιτική συ-
νεργασία πάνω σε µια συγκεκριµένη ατζέντα: να σωθεί η χώρα.
Η πλατιά αποδοχή που επεφύλαξαν οι πολίτες στη λύση της νέας
Κυβέρνησης συνεργασίας υπό τον Λουκά Παπαδήµο, αντικατο-
πτρίζει τη βαθιά τους επιθυµία να ελπίζουν ότι θα διατηρηθούν,
αγαπητοί συνάδελφοι της Αριστεράς, τα βασικά κεκτηµένα ετών
και στη διασφάλιση της ευρωπαϊκής πορείας της χώρας. 

Είναι στο χέρι µας να διαψεύσουµε όσους απαισιόδοξους δια-
κηρύσσουν, ίσως και µε κάποια σκοπιµότητα, ότι η Ελλάδα δεν
έχει παράδοση στις κυβερνήσεις συνεργασίας. Επιτέλους, ας
ανατρέψουµε αυτήν την παραδοχή! Τα ήθη και οι πρακτικές στο
δηµόσιο βίο, δεν επιτρέπεται να είναι η αδράνεια και µάλιστα στη
συγκυρία στην οποία ζούµε.  Όµως κόµµατα που συµφώνησαν
για µια ευρείας αποδοχής κυβέρνηση –και αναφέροµαι βεβαίως
στα δύο µεγάλα κόµµατα, που είναι το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµο-
κρατία, µε σηµαντική ιστορία το καθένα- επειδή επί δύο χρόνια
η Νέα Δηµοκρατία συµµετείχε στο αντιµνηµονιακό µέτωπο, όπου
οι πολίτες δεν καταλάβαιναν ποιος είναι ο αριστερός, ποιος ο
κεντρώος και ποιος ο δεξιός, δεν είναι πρέπον να σχοινοβατεί
και ορισµένα στελέχη της να υιοθετούν πολιτικές κατά περί-
πτωση, συµπολίτευσης ή αντιπολίτευσης. Όλοι µας, µε τη συµ-
µετοχή µας σ’ αυτή την Κυβέρνηση, χωρίς διγλωσσία και χωρίς
να δηµιουργούµε αβεβαιότητες, πρέπει να συµβάλουµε στον
εθνικό στόχο. 

Επαναλαµβάνω ότι όντως δεν έχουµε παιδεία σε κυβερνήσεις
συνεργασίας, όπως υπάρχει αλλού. Κι αυτό γιατί υπήρξε ένα
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τραυµατικό παρελθόν µεταπολεµικά, κυρίως µετά το 1945 ή, αν
θέλετε, από το 1945 έως το 1953, όπου ανά τρίµηνο άλλαξαν οι
κυβερνήσεις. Υπήρξε τραγική –και αναφέροµαι σε µια άλλη πε-
ρίοδο- η καθυστερηµένη συνεργασία του Γεωργίου Παπανδρέου
µε τον Παναγιώτη Κανελλόπουλο, µετά τον Ιούλιο του 1965. Η
συνεργασία που αποφάσισαν το Δεκέµβρη του 1966 απεδείχθη
µάταιη. Το πραξικόπηµα της χούντας είχε ήδη δροµολογηθεί. Οι
δύο ηγέτες συµφώνησαν πάρα πολύ αργά, όταν ήξεραν περίπου
το επερχόµενο κίνηµα. Όµως και όταν µεταπολιτευτικά, τον Νο-
έµβρη του 1989, δηµιουργήθηκε η κυβέρνηση Ζολώτα, όπου
τότε συµµετείχαν όλα τα κόµµατα της τότε Βουλής, -η Νέα Δη-
µοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, ο ενιαίος Συνασπισµός- και εκείνη η προ-
σπάθεια υπονοµεύθηκε. Διήρκεσε έξι µήνες εκείνη η κυβέρνηση
και υπονοµεύθηκε κυρίως, από τη Νέα Δηµοκρατία, διότι βιαζό-
ταν ο τότε Αρχηγός της, ο κ. Μητσοτάκης, να γίνει Πρωθυπουρ-
γός και να στήσει και να αρχίσει να λειτουργεί το Ειδικό
Δικαστήριο, που µαζί µε τον Συνασπισµό είχε ήδη, αποφασίσει
από τον Σεπτέµβριο η προηγούµενη κυβέρνηση, δηλαδή η κυ-
βέρνηση της αριστεροδεξιάς Πλειοψηφίας. Φαίνεται –φοβάµαι-
ότι και σήµερα, επικρατεί η ίδια ακριβώς λογική και υπάρχει κι ο
ίδιος στόχος. 

Δυστυχώς τότε, όπως και σήµερα, η Αριστερά ακολούθησε τα
γεγονότα, µε µια διαφορά τού τότε από το σήµερα: ότι τότε δεν
χρησιµοποιούσε µεθόδους Δεξιάς. Δεν κυνηγούσε τους αντιπά-
λους ούτε µε πέτρες ούτε µε ρόπαλα και δεν απαγόρευε στην
αντίθετη φωνή να ακούγεται. Σήµερα, το κάνει η Αριστερά στην
άκρα Δεξιά υποτίθεται ή σε όποια πολιτική δεν συµφωνεί. Όπως
τότε οι εθνικόφρονες κυνηγούσαν µε τα µηχανάκια και µε τις
µπουλντόζες τους κοµµουνιστές, το ίδιο κάνει σήµερα, µια µε-
ρίδα της Αριστεράς. Τραµπούκικες τακτικές!

Ευτυχώς, οι πολίτες βρίσκονται προετοιµασµένοι και διερω-
τώνται: υπάρχει σήµερα, ανεξαρτησία στην πολιτική και ποιος
πολιτικός δικαιούται να διακηρύττει και να υπερηφανεύεται για
την ανεξαρτησία; Ποιοι επιβάλλουν, αλήθεια, σήµερα, πολιτική
αναρµοδίως; Ποιος ο ρόλος και ποια η επιρροή συγκεκριµένων
κέντρων και συγκεκριµένων συµφερόντων; Τα όποια κέντρα -οι-
κονοµικά, επιχειρηµατικά, µιντιακά- πρέπει να κατανοήσουν ότι
το χορό του Ζαλόγγου των συµφερόντων της χώρας και του
λαού επιτάσσεται να µην τον σύρει κανείς. Πρέπει επειγόντως,
να επανακτήσουµε τουλάχιστον, µέρος της αξιοπρέπειάς µας και
να κερδίσουµε το στοίχηµα της παραµονής στο ευρώ. Όλοι οι
κοινωνικοί συντελεστές έχουν χρέος και ευθύνη να συνετίσουν
τις πολιτικές δυνάµεις που τους εκφράζουν, στο βαθµό που επη-
ρεάζουν και κατανοούν ότι είναι καταστροφικό να υπονοµεύουν
µια κυβέρνηση που έχει συγκεκριµένο στόχο και ελάχιστο χρόνο.
Εσωστρέφειες πολιτικές, προσωπικές στρατηγικές πρέπει να πα-
ραµεριστούν, γιατί αν η κρίση οδηγήσει σε έξωση από την Ευ-
ρωζώνη, κανείς δεν θα ωφεληθεί πλην των σπεκουλαδόρων και
των µπαταχτσήδων. 

Αυτή η Κυβέρνηση έχει ευθύνη να ολοκληρώσει µε αριστοτε-
χνική µαεστρία ό,τι προβλέπει η Συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου.
Η γρήγορη ενεργοποίηση της συµφωνίας πριν διευρυνθεί και
άλλως η ευρωπαϊκή κρίση, θα φέρει ρευστότητα στην αγορά και
θα κινήσει και ψυχολογικά και όχι µόνο λόγω των 30 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ και της επανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών. 

Πρέπει να προσέξουµε να µη µας οδηγήσουν στην οριστική
έξοδο από το ευρώ. Αυτό δεν θα το συγχωρέσει ο λαός. Και πρέ-
πει να προσέξουµε, γιατί κάποιοι από το βορρά καταρτίζουν, απ’
ό,τι φαίνεται, ήδη, τέτοια σχέδια και αν σχεδιάζουν χωρίς εµάς,
οι κατακτήσεις των τελευταίων τριάντα πέντε τουλάχιστον χρό-
νων και η κοινωνική συνοχή θα πάνε περίπατο. Φθάσαµε ως εδώ,
γιατί τα τελευταία χρόνια το τιµόνι του κράτους αφέθηκε στον
αυτόµατο πιλότο. 

Τεκµηρίωσα το 2008 σε µια οµιλία µου, µιλώντας για το σκάν-
δαλο του Βατοπεδίου και της διαπλοκής της πολιτικής και της
τραπεζικής και της εκκλησιαστικής εξουσίας, γιατί και πώς συ-
νέβη. Οι δυνάµεις όµως που ανέδειξαν τότε το σκάνδαλο του Βα-
τοπεδίου, σήµερα, αναιρούν τις καταγγελίες τους. Ο ηγούµενος
της απάτης –λέω «αυτός που ηγείτο της απάτης»- δεν προφυλα-
κίζεται και οργανώνει διεθνή αντεπίθεση αθωότητας, ζωσµένος
µε την Ιερά Ζώνη. Πολιτικές και δηµοσιογραφικές υπολήψεις ευ-

τελίζονται λίγα χρόνια µετά τις καταγγελίες τους. Τι στ’ αλήθεια
απέγινε το πόρισµα του Βατοπεδίου; Απεδόθησαν ευθύνες στον
τραπεζικό όµιλο που έστησε το παράπλευρο σκάνδαλο µε τα µε-
τοχοδάνεια που χορήγησε σε συνδεδεµένες επιχειρήσεις του και
που ήταν τριπλάσια των ιδίων κεφαλαίων της τράπεζας;

Όταν συγκαλύπτονται µε εξωφρενικό τρόπο όσοι κατασπατά-
λησαν το βίο ενός κόσµου κλέβοντάς τον, κλέβοντας τις καταθέ-
σεις, η δηµοκρατία δεν πεθαίνει. Αυτοκτονεί. Και τότε αποδίδεται
η ευθύνη της αυτοκτονίας σε αυτόν που απλώς, έκλεισε το φέ-
ρετρο. Φοβάµαι ότι σκοπίµως συνολικά προσποιούµαστε ότι δεν
βλέπουµε αυτήν την αλήθεια και δεν βλέπουµε αυτήν την κατα-
στροφή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω. Ο αγώνας σε
όσους λυµαίνονται το κράτος είναι καθηµερινός και πολλές
φορές είναι αδυσώπητος.

Θυµάστε τον πόλεµο που δεχθήκαµε στο Υπουργείο Υποδο-
µών, όταν καταργήσαµε, κύριε Βορίδη, το µονοπώλιο µιας εται-
ρείας που είχε µονοπώλιο την επίγεια εξυπηρέτηση σε τριάντα
τέσσερα αεροδρόµια της χώρας µε τζίρο πάνω από 250 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Από την απελευθέρωση κερδήθηκαν δεκάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ και τριπλασιάστηκαν οι θέσεις εργασίας στην
επίγεια εξυπηρέτηση, γιατί µπήκαν άλλες τρεις εταιρείες εξυπη-
ρέτησης στα αεροδρόµια και τριπλασίασαν το προσωπικό. Άρα
αντί να έχουµε αύξηση της ανεργίας, είχαµε αύξηση της απα-
σχόλησης. 

Θυµάστε, αγαπητοί συνάδελφοι, τι συνέβη µε τις άγονες αε-
ροπορικές γραµµές. Δαπάνες 70 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης το
µονοπώλιο το είχε η ίδια αεροπορική εταιρεία. Το καταργήσαµε
και από το διαγωνισµό ωφελήθηκε το δηµόσιο 25 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Εκείνος ο κατεργάρης που έκανε τις καταγγελίες σιώπησε,
εξαφανίστηκε, πήγε σε άλλο νησί. Δεν ενδώσαµε στον εκβιασµό.
Προσωπικά κατέθεσα αγωγή στη δικαιοσύνη και ο συκοφάντης
θα λογοδοτήσει. Χρειαζόµαστε ακόµα πολύ δρόµο, για να απαλ-
λαγεί η χώρα από τους λογής-λογής κατεργαρέους που αποµυ-
ζούν τους πόρους των πολλών υπέρ των λίγων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, ολοκλη-
ρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Αυτός ο προϋπολογισµός, κύριοι συνάδελφοι, είναι ένας προ-
ϋπολογισµός Κυβέρνησης συνεργασίας. Ουδέποτε -ίσως πλην
του 1989 που επίσης η κυβέρνηση Ζολώτα κατήρτισε προϋπο-
λογισµό- µεταπολιτευτικά άλλη κυβέρνηση θα έχει τόσο µεγάλη
πλειοψηφία στην έγκριση του προϋπολογισµού. Και αυτό νοµίζω,
είναι ένα θετικό στοιχείο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Σηφουνάκη, Αναπληρωτή Υπουργό, Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής. 

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Κωνσταντίνο Χατζηδάκη, Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό, γιατί
την κρίσιµη αυτή ώρα, θέλουµε να στείλουµε ένα µήνυµα στην
Ελλάδα, στις Βρυξέλλες, στις διεθνείς αγορές, ότι όλοι οι Έλλη-
νες ενωµένοι, παλεύουµε, για να αποφύγουµε τα χειρότερα. 

Για να σταθεί η Ελλάδα, όρθια για να εξασφαλίσει η πατρίδα
µας την παραµονή της στην Ευρωζώνη, η Νέα Δηµοκρατία την
κρίσιµη αυτή ώρα, βάζει πλάτη, για να στηρίξει την εθνική προ-
σπάθεια προτάσσοντας, όπως είναι φυσικό, το συµφέρον της Ελ-
λάδας. 

Φυσικά κρατάµε στο ακέραιο, την κριτική που έχουµε ασκήσει
µέχρι τώρα και έχει επαληθευθεί. Κρατάµε επίσης και την αυτο-
νόητη επιφύλαξη να κάνουµε όλες τις αναγκαίες διορθώσεις
στον προϋπολογισµό, µετά τις εκλογές. Διορθώσεις που θα υπα-
γορευθούν από τις εξελίξεις, αλλά και από την ίδια την εντολή
του ελληνικού λαού. 
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Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό, γίνεται µέσα στο φόντο
των ευρύτερων εξελίξεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχουµε ευ-
ρωπαϊκό συµβούλιο αυτήν την εβδοµάδα για να συζητηθεί ακόµα
µια φορά ποιους χειρισµούς θα κάνει η Ευρώπη για το µείζον
θέµα τής κρίσεως που απειλεί το ευρώ. Η εντύπωσή µου είναι
ότι θα γίνουν κάποια βήµατα µπροστά, αλλά δεν θα έχουµε, δυ-
στυχώς, οριστική κατάληξη και πάλι. Εύχοµαι από την καρδιά
µου η καθυστέρηση αυτή να µην αποβεί µοιραία για την Ευρω-
ζώνη και για το ευρώ. 

Ανεξάρτητα πάντως από τους όποιους χειρισµούς γίνονται στο
επίπεδο των Βρυξελλών, η κατάσταση στην Ελλάδα χειροτερεύει
συνεχώς. Αν ήµασταν κάποια µέτρα κάτω από την επιφάνεια της
θάλασσας το 2009, τώρα είµαστε πάρα πολλά µέτρα. Δεν νοµίζω
ότι χρειάζεται η δική µου προσωπική µαρτυρία. Το επιβεβαίωσε
σήµερα, µε τον πιο εναργή τρόπο, ο Υπουργός Ανάπτυξης. 

Αν δείτε το έλλειµµα του 2011, παρά τον ορυµαγδό των µέ-
τρων, είναι περίπου στα ίδια επίπεδα µε το έλλειµµα του 2010. Η
ύφεση συνεχίζεται για πέµπτη συνεχή χρονιά. Η απορρόφηση
του ΕΣΠΑ είναι εξαιρετικά προβληµατική. Η Ελλάδα µέχρι τα
τέλη Σεπτεµβρίου, ήταν στην 20η θέση στους είκοσι επτά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Η ανεργία σπάει το ένα ρεκόρ µετά το άλλο
και έχει φτάσει στο 18%. Έχουµε φύγει από το γκρίζο και έχουµε
περάσει στο µαύρο. Η πατρίδα µας πραγµατικά, είναι πρωταθλή-
τρια όλων των αρνητικών ρεκόρ. 

Παραλείψεις και καθυστερήσεις τού παρελθόντος, κυρίως
όµως πολύ σοβαρά λάθη της τελευταίας διετίας, συνέβαλαν στο
να βρεθεί η χώρα µας σε µια πολύ δυσχερή θέση. Ξεπεράσαµε
τον κάβο της έκτης δόσης, αλλά µην εξαπατώµεθα. Δεν σηµαίνει
ότι µπροστά µας υπάρχει ένα ευχάριστο τοπίο. Πρώτα απ’ όλα,
έχουµε την ολοκλήρωση του κουρέµατος των οµολόγων, του
PSI. Δεν είναι αυτονόητο ότι όλα θα εξελιχθούν οµαλά µε τον αυ-
τόµατο πιλότο. 

Επίσης έχουµε ένα δεύτερο πρόβληµα. Το πρόβληµα της ρευ-
στότητας. Τώρα πια είµαστε σε µια φάση που δεν επηρεάζουν
µόνο οι τράπεζες αρνητικά τις επιχειρήσεις, αλλά και οι επιχει-
ρήσεις τις τράπεζες, λόγω του προβλήµατος επιβίωσης  που
έχουν οι ίδιες. Εποµένως µπορεί να υπάρξει στον ορίζοντα, αν
δεν γίνουν έστω και την τελευταία στιγµή κάποιες κατάλληλες
κινήσεις, ένα οξύ πιστωτικό πρόβληµα. 

Εκτός απ’ αυτά έχουµε και ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα εµπιστο-
σύνης. Το κράτος δεν αξιοποιεί τα χρήµατα που έχει στη διάθεσή
του από το ΕΣΠΑ, για να κινηθεί η αγορά και από την άλλη µεριά
οι ιδιώτες επενδυτές ακούν Ελλάδα και στρέφονται αλλού. Είναι
ενδεικτικό αυτό που συνέβη µε τον επενδυτικό νόµο, όπου το συ-
νολικό ενδιαφέρον που εκδηλώθηκε, είναι δώδεκα φορές παρα-
κάτω από τις συνολικά διαθέσιµες πιστώσεις. 

Εποµένως, η Ελλάδα βρίσκεται µπροστά σε µεγάλους κινδύ-
νους. Το πρώτο εµπόδιο που πρέπει να υπερπηδηθεί, είναι το
θέµα του κουρέµατος των οµολόγων, του PSI. Και πρέπει να αν-
τιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα από τούτην εδώ την Κυβέρνηση.
Αλλά τα άλλα δυο ζητήµατα θα είναι µια βαριά κληρονοµιά στην
επόµενη. 

Επειδή λοιπόν, η Ελλάδα βρίσκεται στο χείλος της αβύσσου,
δεν µπορούµε να προχωρήσουµε χωρίς σχέδιο. Δεν µπορούµε
να προχωρήσουµε µπροστά αν δεν υπάρξουν ορισµένες βασικές
προϋποθέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την άποψή µου, η πρώτη
βασική προϋπόθεση είναι η αλήθεια. Ο Αντώνης Σαµαράς σωστά
είπε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης ότι λεφτά δεν υπάρχουν,
όπως δεν υπήρχαν και το 2009. 

Η δεύτερη προϋπόθεση είναι η συνεννόηση. Η σωτηρία της
Ελλάδας είναι εθνική υπόθεση. Και την εποµένη µέρα των εκλο-
γών είµαι βέβαιος ότι η νέα κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
που θα προκύψει από τις κάλπες, θα συνεργαστεί και µε την Αν-
τιπολίτευση και µε τις κοινωνικές δυνάµεις, για να βγει το ταχύ-
τερο η Ελλάδα από τη βαθιά αυτή κρίση. Αυτό κάναµε και ως
Αντιπολίτευση. Προτάξαµε τη συνεννόηση στο σωστό. Και η στή-
ριξη στην Κυβέρνηση Παπαδήµου, νοµίζω, είναι χαρακτηριστικό
δείγµα αυτής της φιλοσοφίας. 

Τρίτη προϋπόθεση είναι η αποτελεσµατικότητα. Χρειάζεται µια
κινητοποίηση όλων των εθνικών δυνάµεων. Χρειάζεται να κινητο-

ποιήσουµε στελέχη από την αγορά, ικανούς στης διοίκηση man-
agers, έτσι ώστε να προλάβουµε το χρόνο που τρέχει εναντίον
µας. Δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια. Πρέπει η θεωρία να γίνει
πράξη. 

Τέταρτη προϋπόθεση είναι η κοινωνική δικαιοσύνη. Δεν πρέπει
να διαρραγεί η κοινωνική συνοχή. 

Το πρώτο και βασικό ζήτηµα που πρέπει να αντιµετωπίσουµε
µε απτά αποτελέσµατα, είναι η φοροδιαφυγή. Έχει καταντήσει
η πάταξή της ένα πικρό ανέκδοτο που πλήττει ακόµα περισσό-
τερο την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελευταία, αλλά όχι λιγότερο σηµαντική, προϋπόθεση είναι
ένα άλλο µείγµα πολιτικής. Φαντάζοµαι πως όλοι πια –και οι συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ- συµφωνούν µε αυτή µας τη θέση. Δεν
µπορούµε να συνεχίσουµε στον ίδιο λάθος δρόµο. Δεν είναι δυ-
νατόν η µέχρι τώρα ακολουθούµενη πολιτική να είναι µονόδρο-
µος. Χρειάζεται µια καινούργια πολιτική, που, αφού λειτουργήσει
πυροσβεστικά την κρίσιµη αυτή ώρα και αποκαταστήσει στοιχει-
ωδώς την εµπιστοσύνη των αγορών, θα δουλέψει στη συνέχεια,
προς την κατεύθυνση µιας αναπτυξιακής επανάστασης που τη
χρειαζόµαστε διότι η ύφεση δηµιουργεί κι άλλη ύφεση, η ανεργία
προσθέτει κι άλλη ανεργία.

Για να έχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα µέλλον,
πρέπει η κρίση να αντιµετωπιστεί όχι ως συµφορά, αλλά ως
εθνική πρόκληση. Χρειάζεται να εκπλήξουµε θετικά, να κάνουµε
παραπάνω πράγµατα από αυτά που οι άλλοι περιµένουν από
εµάς.

Η πολιτική, έστω και την ύστατη ώρα, πρέπει να σταθεί στο
ύψος των περιστάσεων. Το κράτος να δουλέψει συστηµατικά και
µε αξιοκρατία, αξιοποιώντας όλα τα διαθέσιµα αναπτυξιακά ερ-
γαλεία. Η Ελλάδα πρέπει να γίνει επιτέλους µία χώρα φιλική στην
επιχειρηµατικότητα. Οι κρατικιστικές αγκυλώσεις και οι ιδεολο-
γικές προκαταλήψεις του παρελθόντος πρέπει να σπάσουν.

Μόνο ένας δρόµος υπάρχει µπροστά µας, µόνο ένας δρόµος
οδηγεί στην επιτυχία. Και αυτός είναι ο δρόµος της Ευρώπης και
της κοινής λογικής. Ξεφύγαµε από αυτό το δρόµο τα τελευταία
χρόνια και το πληρώσαµε πανάκριβα. Είναι καιρός να ξανα-
βρούµε τον προορισµό µας. Είναι καιρός να ξαναβρούµε την
περπατησιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Χα-
τζηδάκη.

Παρακαλώ τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιο
Καρασµάνη να ανέλθει στο Βήµα, για την αγόρευσή του επί επτά-
λεπτον, µε ανοχή ενός λεπτού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινώς πιστεύω ότι οι περισ-

σότεροι εξ ηµών σε αυτήν την Αίθουσα, αναρωτιόµαστε τι σόι
προϋπολογισµός είναι αυτός για τον οποίο συζητάµε. Δεν είναι
ρητορικό το ερώτηµα. Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που
έχει καταρτιστεί από την απελθούσα κυβέρνηση. Εµπεριέχει το
περιβόητο µεσοπρόθεσµο, το πολυνοµοσχέδιο και όλα τα
σκληρά, άδικα και αντιλαϊκά µέτρα που αποφάσισε και ψήφισε ο
κ. Παπανδρέου και το οικονοµικό του επιτελείο.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µόνη ουσιαστική συ-
ζήτηση που µπορούµε να κάνουµε, είναι ένας απολογισµός της
οικονοµικής πολιτικής που ακολούθησε η κυβέρνηση του κ. Πα-
πανδρέου και η οποία µας οδήγησε στο σηµερινό χάλι, δηλαδή
µιας διετίας όχι απλώς χαµένης για την Ελλάδα, αλλά κυριολε-
κτικά καταστροφικής.

Τις συνέπειες αυτής της πολιτικής τις ζουν στο πετσί τους εκα-
τοµµύρια συµπατριώτες µας. Έχουν χάσει πια το λογαριασµό
από τα χαράτσια που πληρώνουν, βιώνουν την πιο άγρια φορο-
λόγηση που έζησαν ποτέ, µετρούν σε ένα εκατοµµύριο και πλέον
τους ανέργους, βλέπουν να αυξάνονται γεωµετρικά τα λουκέτα
στα µαγαζιά, την αγορά να βουλιάζει. Και από αυτήν την πολιτική
περίµεναν –αν θέλει ο Θεός- αύξηση των εσόδων, µε την κατα-
νάλωση στον πάτο του πηγαδιού και µε την απόδοση του ΦΠΑ
σε αρνητικά επίπεδα ρεκόρ.
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Ένα µόνο παράδειγµα θα αναφέρω: Σε όλη τη χώρα και ειδι-
κότερα στη Βόρεια Ελλάδα, µε τις αυξηµένες ανάγκες λόγω και-
ρικών συνθηκών, η απόδοση του ειδικού φόρου κατανάλωσης
και ο ΦΠΑ επί των πωλήσεων του πετρελαίου έχουν κυριολεκτικά
καταβαραθρωθεί. Γιατί; Διότι οι άνθρωποι στη συντριπτική πλει-
οψηφία τους δεν µπορούν να αντέξουν ούτε τη δαπάνη της θέρ-
µανσης µεσούντος του χειµώνα.

Να ήταν µόνο αυτό; Όλη η πολιτική τους ήταν λάθος. Για πα-
ράδειγµα το ΕΣΠΑ που πηγαίνει µε βήµατα χελώνας. Η αξιοποί-
ηση των 15.000.000.000, των 20.000.000.000 του συγκεκριµένου
προγράµµατος που έχει πολλαπλασιαστή τέσσερα ή πέντε, θα
ήταν για την Ελλάδα 80.000.000.000 µε 100.000.000.000 ευρώ.
Μπήκε κανείς από τους κυρίους της απελθούσας κυβέρνησης
στον κόπο, να σκεφτεί απλά, πόσοι άνθρωποι δεν θα έχαναν τη
δουλειά τους, πόσες επιπλέον θέσεις εργασίας θα είχαν δηµι-
ουργηθεί, πόσο ΦΠΑ θα εισέπρατταν, πόσο φόρο εισοδήµατος,
πόσους γενικά φόρους θα εισέπραττε το δηµόσιο, πόσες εισφο-
ρές θα έµπαιναν στα ασφαλιστικά ταµεία και δεν θα χρειάζονταν
αυτές οι ανάλγητες περικοπές µισθών και συντάξεων και τα πα-
ράνοµα χαράτσια; 

Ας αφήσουµε το ΕΣΠΑ κι ας πάµε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Και αυτό το πετσόκοψαν. Και ήταν έγκληµα, διότι
η περικοπή δαπανών σε αυτό το στρατηγικό τοµέα, ήταν αυτή
που επιδείνωσε την ύφεση, δηλαδή το µέγιστο σήµερα πρό-
βληµα για την ελληνική οικονοµία.

Μέσα σε όλη αυτήν την πολιτική ανευθυνότητας και ανικανό-
τητας είχαµε και την πρωτοφανή ολιγωρία στην προστασία του
συναλλαγµατικού πλούτου της χώρας. 

Από τα τέλη του 2009 και µέχρι σήµερα, δεκάδες δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από τις ελληνικές τράπεζες έφυγαν στις τράπεζες
της Ελβετίας και ποιος ξέρει πού αλλού. Από τα επίσηµα στοιχεία
που δηµοσιεύτηκαν και που όλοι διαβάσαµε, µόνο µέσα στο
πρώτο δεκαήµερο του Νοέµβρη, δηλαδή αµέσως µετά την απί-
στευτη γκάφα τού τότε Πρωθυπουργού για το δηµοψήφισµα,
έκαναν φτερά πάνω από 10.000.000.000 ευρώ.

Αυτή ήταν η πολιτική τους, µία πολιτική αλλοπρόσαλλη, σε
λάθος κατεύθυνση, που κατάφερε καίριο πλήγµα στην εθνική
µας οικονοµία.

Τι χρείαν έχοµεν µαρτύρων, όταν τα πιο επίσηµα κοινοτικά όρ-
γανα αποκάλυψαν ότι το 2009 η νεοεκλεγείσα τότε κυβέρνηση
του κ. Παπανδρέου µαγείρεψε –δηλαδή, για να λέµε τα πράγ-
µατα µε το όνοµά τους, χάλκευσε- τα πραγµατικά στοιχεία, για
να παρουσιάσει φουσκωµένο το έλλειµµα;

Τι να πούµε για έναν Πρωθυπουργό και µία κυβέρνηση που
διεθνώς διέσυραν τη χώρα, την οποία παρουσίαζαν ως χώρα
απατεώνων, διεφθαρµένων και µπαταξήδων; 

Υπό αυτές τις συνθήκες είναι ποτέ δυνατόν να σταθεί –πολύ
περισσότερο, να αναπτυχθεί- µία υγιής οικονοµία; Η απάντηση
είναι προφανής και τη γνωρίζουν πρώτοι και καλύτερα τα µεγάλα
θύµατα της πολιτικής που δηµιούργησε αυτές τις συνθήκες: Οι
µικροµεσαίοι, οι έµποροι, οι επιχειρηµατίες, οι άνεργοι, οι µισθω-
τοί, οι συνταξιούχοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό τον προϋπολογισµό
θα έπρεπε να περιµένουν τουλάχιστον, µία προσπάθεια ενίσχυ-
σης της γεωργίας, της κτηνοτροφίας, της αλιείας. Είναι σε όλους
µας γνωστό ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι από τους ελάχιστους
στη χώρα µας που παράγει. Η καινούργια Κοινή Αγροτική Πολι-
τική δίνει έµφαση στον πρωτογενή τοµέα. 

Θα πρέπει, ακόµα, να λάβουµε υπ’ όψιν ότι οι τελευταίες µε-
λέτες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής υπογραµµίζουν την ανάγκη να
αυξήσουµε κατά 70%, µέχρι το 2050, την παραγωγή αγροτικών
προϊόντων, για να µπορέσει να ζήσει ο πλανήτης µας.

Δεν θέλει πολλή φιλοσοφία, για να αντιληφθούµε ότι για τη
χώρα µας ανοίγεται µπροστά ένα λαµπρό µέλλον. Με µία προ-
ϋπόθεση όµως: Να συνειδητοποιήσουµε ότι ο συγκεκριµένος
πρωτογενής τοµέας είναι αυτός που µπορεί να συµβάλει καθο-
ριστικά στην έξοδο της χώρας από την κρίση. 

Βεβαίως, γι’ αυτό χρειάζονται επενδύσεις, τις οποίες, όµως,
δυστυχώς, δεν βλέπουµε στον προς ψήφιση προϋπολογισµό,
αλλά ούτε στην ακολουθούµενη πολιτική του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Αντιθέτως, βλέπουµε περικοπές.

Για να µη σας κουράσω µε αριθµούς και ποσοστά, θα ανα-
φερθώ σε µόνο πέντε βασικές κατευθύνσεις από τον πίνακα 318
του προϋπολογισµού: Μείωση των εθνικών ενισχύσεων προστα-
τευτισµού και γεωργικών διαρθρώσεων. Μείωση των κοινοτικών
ενισχύσεων. Περικοπή των κονδυλίων του ΟΓΑ. Μηδενική αύ-
ξηση της εθνικής συµµετοχής στα ευρωπαϊκά αγροτικά προ-
γράµµατα. Και το κυριότερο; Περιστολή του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων και στον αγροτικό τοµέα.

Αυτός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο προϋπολογισµός
σε ό,τι αφορά τον αγροτικό τοµέα. Κι έρχεται ως συνέχεια στη
δραµατική κατάσταση την οποία βιώνει ο αγροτικός κόσµος την
τελευταία διετία. 

Τα σχέδια βελτίωσης είναι στον αέρα. Το αγροτικό ΤΕΜΠΜΕ
ακόµα το περιµένουµε από το περασµένο καλοκαίρι. Πού είναι η
εξασφάλιση ρευστότητας σε έναν τοµέα που την έχει άµεση
ανάγκη; 

Κρατάω στα χέρια µου το πρόγραµµα βελτίωσης, εκσυγχρο-
νισµού και µεταποίησης και εµπορίας των αγροτικών προϊόντων.
Και αυτό καρκινοβατεί, γιατί κανένας δεν µπορεί να εξασφαλίσει
την ίδια συµµετοχή στις δαπάνες του προγράµµατος. Δεν υπάρ-
χει ρευστότητα.

Από την άλλη, δεκάδες χιλιάδες παραγωγοί στο «περίµενε» για
αποζηµιώσεις ζηµιών προπέρσινων, περσινών και φετινών. Είναι,
όµως, υποχρεωµένοι να πληρώσουν εδώ και τώρα τα χαράτσια
των εισφορών στον ΕΛΓΑ και µάλιστα παράνοµα, χωρίς εξουσιο-
δοτήσεις από τις κοινοτικές ενισχύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήµουν εξ αυτών που στη συζή-
τηση για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης, στην καταρρεύσασα
κυβέρνηση Παπανδρέου, είχα ζητήσει άµεσες εκλογές ως µόνη
λύση εξόδου από τα σηµερινά δραµατικά αδιέξοδα. Τότε δεν κα-
τέστη δυνατόν και το κατανοώ. Επανέρχοµαι σήµερα µε την ίδια
πρόταση, που είµαι βέβαιος ότι αποτελεί απαίτηση της συντρι-
πτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. 

Και οι πολίτες και εµείς βιώνουµε µια πολιτεία σε κατάσταση
παραλυσίας, ένα δηµόσιο σε ύπνωση, ένα κράτος που υπολει-
τουργεί αν δεν έχει ξεχαρβαλωθεί τελείως. Δεν νοείται και δεν
είναι πλέον ανεκτή παράταση ούτε ενός εικοσιτετραώρου πέρα
της 19ης Φεβρουαρίου. 

Όλα µπορούν να ολοκληρωθούν, αρκεί να υπάρχει ειλικρινής
πολιτική βούληση. Ο λαός το απαιτεί. Οι συνθήκες το επιβάλ-
λουν. Η χώρα το έχει ανάγκη. Έχει ανάγκη µια νέα κυβέρνηση
ισχυρή, αυτοδύναµη, µια κυβέρνηση χωρίς δεκανίκια και εξαρ-
τήσεις µε πρόσωπα ικανά, καταξιωµένα, αποτελεσµατικά, που θα
µπορέσουν να σηκώσουν το βαρύ φορτίο της ευθύνης, να κρα-
τήσουν την Ελλάδα όρθια σ’ αυτούς τους δύσκολους καιρούς. 

Θα το πω για άλλη µια φορά: Οι καιροί δεν θα µας περιµένουν.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον συ-
νάδελφο, κ. Γεώργιο Καρασµάνη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Καλούµε στο Βήµα την κ. Ουρανία Παπανδρέου - Παπαδάκη,
Βουλευτή του ΛΑΟΣ, να λάβει το λόγο για επτά λεπτά.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η συζήτηση για
τον προϋπολογισµό αποτελεί µια από τις κορυφαίες κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες, καθώς η εκάστοτε κυβέρνηση καταθέτει σε
απλά νούµερα όλα εκείνα τα οικονοµικά στοιχεία και δεδοµένα
που βρίσκονται σε άµεση συνάρτηση και άµεση σχέση µε την κα-
θηµερινότητα, τη ζωή και το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων πολι-
τών, ένα βιοτικό επίπεδο που τα τελευταία δύο χρόνια, έχει
κυριολεκτικά καταρρακωθεί.

Ενδεικτικά, αγαπητοί συνάδελφοι, θα αναφέρω πώς πεντακό-
σιες χιλιάδες οικογένειες τουλάχιστον, δεν έχουν εισόδηµα, µε
απλά λόγια δηλαδή, δεν έχουν ούτε τον άρτο τον επιούσιο. Η
ανεργία έχει εκτιναχθεί στα ύψη µε πάνω από ένα εκατοµµύριο
ανέργους, µε θύµατα τους νέους µας, τα παιδιά µας και βέβαια,
τις γυναίκες. Η κοινωνική πολιτική και η πρόνοια και τα ιδρύµατά
µας βασίζονται, πλέον, δυστυχώς, µόνο στην ανθρώπινη αλλη-
λεγγύη που και αυτή, λόγω της µεγάλης οικονοµικής κρίσης, δο-
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κιµάζεται. Ευτυχώς, που εδώ υπάρχει και η Εκκλησία της Ελλά-
δος µε ένα πλούσιο έργο για τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2012,
κληρονοµιά της Κυβέρνησης Παπαδήµου, από την λανθασµένη
πολιτική συνταγή και νοοτροπία της διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ,
είναι ένας προϋπολογισµός που επηρεάζεται άµεσα και αρνη-
τικά: πρώτον, από τις τεράστιες αποκλίσεις τής εκτέλεσης τού
προϋπολογισµού του 2011, µε το φόβο για νέα µέτρα το 1012
και δεύτερον, από την οικονοµική ύφεση που γιγαντώνεται πλέον
και στην Ευρώπη, µε το φόβο εδώ πλέον, να ανατραπούν οι βα-
σικοί πυλώνες που στηρίζουν αυτόν τον προϋπολογισµό.

Πιστεύω, λοιπόν, πως από τη µια πλευρά, χρειάζονται σοβαρές
διορθωτικές κινήσεις βελτίωσης, κατ’ αρχάς, του οικονοµικού πε-
ριεχοµένου του προϋπολογισµού. Από την άλλη πλευρά, χρει-
άζεται η εξασφάλιση όλων εκείνων των προϋποθέσεων της
επιτυχηµένης εκτέλεσης του προϋπολογισµού από τα δύο κόµ-
µατα εξουσίας, δηλαδή του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
τα οποία κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε ότι στηρίζουν την
Κυβέρνηση Παπαδήµου, αλλά διαπιστώσαµε και σήµερα εδώ στη
Βουλή και γενικότερα, ότι η συµπεριφορά τους είναι συµπερι-
φορά Πόντιου Πιλάτου. Δεν άκουσα απόψε κατά τη συζήτηση
εδώ, ουσιαστικές και σωστές προτάσεις. Δεν άκουσα ούτε µια
συγγνώµη για τη διαχρονική ευθύνη και των δύο στο ποσοστό
που αναλογεί στον καθένα τους, για την κατάντια και την οικο-
νοµική κατάρρευση στην οποία οδήγησαν τη χώρα. Η ευθύνη και
των δύο κυρίων και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας είναι
τεράστια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο λίγο χρόνο που µου µένει,
θα επικεντρωθώ στους προϋπολογισµούς υγείας και παιδείας,
λέγοντας πως οι δαπάνες στον προϋπολογισµό του 2012, για την
πρόνοια, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, είναι µόλις 750 εκα-
τοµµύρια. Οι δαπάνες για παροχές υγείας είναι µειωµένες κατά
12,9%. Κυρίως, οι δαπάνες αυτές είναι µειωµένες από συγχω-
νεύσεις νοσοκοµείων, πάγωµα προσλήψεων κυρίως νοσηλευτι-
κού και ιατρικού προσωπικού. Έχουµε, δηλαδή, οριζόντιες
µειώσεις χωρίς να υπάρχει ένα ουσιαστικό νοικοκύρεµα στο
χώρο της υγείας, αφού άλλα ουσιαστικά µέτρα, όπως είναι η ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση, ο αυστηρός έλεγχος των τιµών των
φαρµάκων, ο αυστηρότατος έλεγχος των αναλωσίµων υλικών
στα νοσοκοµεία, η πολυσυνταγογράφηση και άλλα µέτρα στην
κυριολεξία, καρκινοβατούν

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών και της Υγείας, ρυθµίστε επι-
τέλους, τις εφηµερίες των γιατρών. Στο σηµερινό προϋπολογι-
σµό πουθενά δεν αναφέρεται πώς θα ρυθµιστούν και πώς θα
πληρωθούν οι εφηµερεύοντες γιατροί στα δηµόσια νοσοκοµεία,
που όπως ξέρετε, ακόµη είναι απλήρωτοι για αρκετούς µήνες.

Θα ήθελα να σας πω πως είναι τραγική η κατάσταση των ειδι-
κευοµένων νέων γιατρών µε 400 ευρώ το δεκαπενθήµερο -αυτός
είναι ο µισθός των νέων γιατρών- αλλά και των παλαιοτέρων για-
τρών της δηµόσιας υγείας, που έχουν φτάσει σε µισθούς που
δεν αποτυπώνουν σε αξία το µεγάλο λειτούργηµα που επιτελούν.
Ο Μπέρναρντ Σω, αγαπητοί συνάδελφοι, έλεγε πως αλίµονο στις
κοινωνίες που θα δηµιουργήσουν πένητες γιατρούς. Φοβάµαι ότι
θα το ζήσουµε και αυτό.

Αποδεσµεύστε, επιτέλους, οι Υπουργοί Υγείας και Οικονοµι-
κών, κινητοποιώντας όλους τους µηχανισµούς, τα κονδύλια του
ΕΣΠΑ για την υγεία. Από τα 700 εκατοµµύρια ευρώ που είχαν
προβλεφθεί για την πενταετία 2007-2013, για βασικές υποδοµές
και εξοπλισµό των νοσοκοµείων µας, έχουν απορροφηθεί, αγα-
πητοί συνάδελφοι, µόνο το 15,6%. Είναι ντροπή! Τα νοσοκοµεία
µας έχουν µείνει µε µηχανήµατα στα οποία, πλέον, δεν µπορούµε
να βρούµε ανταλλακτικά λόγω της παλαιότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο µειωµένος προϋπολογισµός
του 2012 για την παιδεία -το ακούσαµε εξάλλου και από την
κυρία Υπουργό, που θέλω να πω ότι ήταν πάρα πολύ ειλικρινής-
για εµάς, απλά, µεταφράζεται σε λιγότερους εκπαιδευτικούς και
κυρίως εκπαιδευτικούς που αφορούν την παράλληλη στήριξη και
την ειδική αγωγή παιδιών µε ειδικές µαθησιακές δυσκολίες. Αυτό
είναι ένα πολύ µεγάλο και κοινωνικό πρόβληµα, κύριε Υπουργέ.
Θέλω να αποδεσµεύσετε ειλικρινά, για αυτές τις περιπτώσεις,
κάποια κονδύλια. 

Δεύτερον, η δραµατική µείωση των κονδυλίων για λειτουργι-
κές δαπάνες που στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση φτάνουν 83,3%.
Αυτό έχει ως αποτέλεσµα, να µην έχουµε θέρµανση στα σχολειά
µας και τρόπους µεταφοράς των παιδιών. 

Το ίδιο έχουµε και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση µε ένα πο-
σοστό 57,8% και στα ΤΕΙ και στα ΑΕΙ, αλλά και στην έρευνα. 

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε εσείς σήµερα εδώ, γιατί
πιθανώς να µου απαντήσετε γιατί θα ήθελα µια απάντηση, όπως
για ανάλογα περιστατικά θέλει µια απάντηση και ο ελληνικός
λαός. 

Σε µια εποχή που η είσπραξη των φόρων πιθανώς και από ολι-
γωρία των εφοριών, οδηγεί το κράτος σε µια οικονοµική κατάρ-
ρευση, τι έχει γίνει µε µία καταγγελία για ένα ποσό 105
εκατοµµυρίων ευρώ σε λογαριασµό υψηλόβαθµου στελέχους
µεγάλης ΔΟΥ του Λεκανοπεδίου; Θέλω από σας αυτήν την απάν-
τηση. Δεν πήρα καµµία απάντηση από τον προκάτοχό σας. Και
εδώ ισχύει ότι διυλίζετε τον κώνωπα, καταπίνετε την κάµηλο. Δυ-
στυχώς γι’ αυτό αποτύχατε και µαζί µε σας τιµωρείται βέβαια και
ο ελληνικός λαός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας είναι µονόδροµος η Κυ-
βέρνηση Παπαδήµου. Πρέπει να επιτύχει για να επιτύχει η Ελ-
λάδα και για να σωθεί η πατρίδα µας. Χρειάζεται, λοιπόν, την
ψυχή και τη βοήθεια όλων µας, ιδίως αυτών που τη στηρίζουµε
και που θέλουµε τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό της χώρας µας
µε συµµετοχή, πράξεις, έργα και όχι µε ευχολόγια.

Ας σταθούµε όλοι στο ύψος των περιστάσεων, στη µεγάλη
µάχη για την ανόρθωση της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ. Ου-

ρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευτή Ευβοίας του ΛΑΟΣ.
Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Μελάς, Βουλευτής Α’ Πειραιώς

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι. Συζητάµε τον προϋπολογισµό του 2012, σε µια πε-
ρίοδο έντονης οικονοµικής κρίσης, αφού τα τεκταινόµενα µέχρι
σήµερα δεν έχουν καµµία απόδοση και δεν βλέπει κανείς φως
στο τούνελ. Φθάσαµε σε αυτό το πολύ δύσκολο σηµείο, λόγω
της πολιτικής που ακολούθησε η προηγούµενη κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ. Αφού υποτάχθηκε στο ΔΝΤ και στην τρόικα, ακολού-
θησε µια απαράδεκτη οικονοµική πολιτική, κόβοντας από τη µια,
συνεχώς µισθούς και συντάξεις και επιβάλλοντας από την άλλη,
νέους φόρους και έκτακτες εισφορές.

Με την πολιτική αυτή, έχει βάλει διπλή και τριπλή θηλιά στο
λαιµό των µικροµεσαίων οικονοµικά και οικονοµικά αδυνάτων και
οι άνθρωποι αυτοί βιώνουν σήµερα, αφόρητες καταστάσεις. Έχει
προκαλέσει κλείσιµο πολλών µικροµεσαίων επιχειρήσεων και αύ-
ξηση της ανεργίας σε πολύ µεγάλο ποσοστό. 

Η ανεργία έχει φθάσει σήµερα στο 16,3%, η δε ανεργία των
νέων έχει φθάσει στο 33%.

Λόγω της κατάστασης αυτής, πολλά παιδιά θέλουν να φύγουν
στο εξωτερικό προς αναζήτηση εργασίας. Εάν όλα αυτά τα παι-
διά φύγουν, ερωτώ: Ποια θα είναι η Ελλάδα του µέλλοντος; Η
Ελλάδα των λαθροµεταναστών και των µεταναστών; Εάν φθά-
σουµε σ’ αυτό το σηµείο -το έχω πει και άλλη φορά από το Βήµα
αυτό- θα πρέπει να ντρεπόµαστε.

Ο λαός µας βιώνει εδώ και δυο χρόνια ένα πρόγραµµα σκλη-
ρών και αιµατηρών θυσιών. Και παρ’ όλα αυτά έχουµε µηδενική
µείωση του ελλείµµατος και αύξηση του χρέους κατά 70 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Τελευταία επεβλήθη και το γνωστό χαράτσι ακι-
νήτων µέσω της ΔΕΗ. 

Επιβάλλεται άµεσα να γίνει πράξη η απαλλαγή αυτή από τους
οικονοµικά αδυνάτους. Αυτό το έχει τονίσει και ο Πρόεδρός µας
Αντώνης Σαµαράς.

Παρά τα σκληρά µέτρα που έχουν ληφθεί, το δηµόσιο χρέος
έχει αυξηθεί υπέρµετρα και φέτος θα ξεπεράσει τα 360 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Ο προϋπολογισµός που συζητάµε θα χαιρόµα-
σταν όλοι, εάν έδινε ελπίδα και προοπτική στη χώρα µας, εάν
έδινε µια καλύτερη ποιότητα ζωής στην Ελληνίδα και στον Έλ-
ληνα. Όµως, δυστυχώς οι φόροι και πάλι θα αυξηθούν κατά 3,6
δισεκατοµµύρια ευρώ. Κι αυτό το νέο χαράτσι θα κληθούν να το
πληρώσουν οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι ελεύθεροι επαγγελ-
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µατίες, οι αγρότες κ.λπ., δηλαδή η µικροµεσαία τάξη.
Η ύφεση και η ανεργία θα καλπάσει ακόµη περισσότερο. Γι’

αυτό δεν είναι βέβαιο κατά πόσο θα είναι υλοποιήσιµος ο προ-
ϋπολογισµός. Η ύφεση θα αυξηθεί στο 2,8%, που σηµαίνει ότι
για πέµπτη συνεχόµενη χρονιά η ύφεση παραµένει στη χώρα
µας. Έτσι τα επόµενα χρόνια πιθανώς να είναι πιο δύσκολα και
από αυτά που  περάσαµε. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε εθνική υποχρέ-
ωση όλοι να κοιτάξουµε να κρατήσουµε όρθια την Ελλάδα, όρθιο
τον ελληνικό λαό. Πρέπει όλοι να βάλουµε πάνω απ’ όλα την Ελ-
λάδα. Κι αυτό δεν το λέω τώρα. Το έχω αναφέρει και στον προ-
ηγούµενο προϋπολογισµό.

Πέρυσι είχα τονίσει ότι όσα κόµµατα βάζουν πάνω απ’ όλα την
Ελλάδα, πρέπει να καθίσουν σε ένα τραπέζι και να καταθέσουν
τις καλύτερες απόψεις για τη σωτηρία της χώρας µας.

Ο Πρόεδρός µας Αντώνης Σαµαράς δέχθηκε προ µηνών την
πρόταση για συναίνεση του κ. Παπανδρέου. Όµως ο κ. Παπαν-
δρέου έκανε πίσω, άγνωστο για ποιο λόγο. Προ ηµερών ο κ. Πα-
πανδρέου συνειδητοποίησε τα λάθη του και την απαράδεκτη
πολιτική του και απεχώρησε από τη θέση του Πρωθυπουργού
και οδηγηθήκαµε σε µια συγκυβέρνηση ή µεταβατική Κυβέρνηση
µε τον κ. Παπαδήµο.

Επιβάλλεται τώρα η Κυβέρνηση µε τα κόµµατα να βάλουν
πάνω απ’ όλα την Ελλάδα –το τονίζω και πάλι- και να βρουν τις
καλύτερες δυνατές λύσεις για τη σωτηρία της χώρας. Λύσεις σο-
βαρές, υπεύθυνες, υλοποιήσιµες και αποτελεσµατικές για το
καλό του Ελληνικού λαού- για να οδηγηθεί η Ελλάδα σε έναν κα-
λύτερο δρόµο, σε δρόµο σταθερότητας και ανάπτυξης.

Ο κ. Βενιζέλος έχει αναφέρει περίπου προ πενταµήνου, ότι, θα
βρει και θα φορολογήσει τα 600 δισεκατοµµύρια ευρώ µαύρα
λεφτά που είναι στην Ελβετία. Τίποτα δεν έχει γίνει µέχρι σήµερα.

Έχει λεχθεί ότι υπάρχουν τρεις χιλιάδες οκτακόστιους µεγα-
λοφοροφυγάδες. Να βρεθούν άµεσα οι µεγαλοφοροφυγάδες και
να φορολογηθούν. Δεν επιτρέπεται –το τονίζω- να καταπιέζεται
αφόρητα και συνεχώς η µεσαία οικονοµική τάξη και κάτω -και σε
πολλούς να έχουν δηµιουργηθεί και ψυχολογικά προβλήµατα-
και να διαφεύγουν οι µεγαλοφοροφυγάδες. Ακόµη να τονίσω.

Ακούστηκε ότι Βουλευτές έχουν µαύρα λεφτά στην Ελβετία.
Επιβάλλεται να ελεγχθούν, να φορολογηθούν και να κατονοµα-
στούν. Διότι από τέτοιες τακτικές και από την κατάσταση που
έχει φθάσει σήµερα η οικονοµίας µας, έχει απαξιωθεί όσο ποτέ
άλλοτε το πολιτικό σύστηµα. Το έχω πει και άλλη φορά από το
Βήµα αυτό.

Για να αποκατασταθεί η τιµή και η αξιοπρέπεια του πολιτικού
συστήµατος πρέπει να µατώσει. Και όταν λέω «να µατώσει»,
εννοώ έλεγχο σε όλους, έλεγχο σε βάθος και όποιος τα έχει αρ-
πάξει και πίσω να τα φέρει και να τιµωρηθεί. Εξάλλου αυτό το
έχει πει και ο Πρόεδρός µας Αντώνης Σαµαράς.

Δεν επιτρέπεται µε τίποτα η απαράδεκτη τακτική κάποιων πο-
λιτικών να ρίχνει λάσπη σε όλους. Ο Πρόεδρος της Βουλής κ.
Πετσάλνικος είπε πριν από λίγο ότι θα ξεκινήσει ο έλεγχος. Πι-
στεύω να γίνει πράξη. Υπάρχουν –ή µπορεί να υπάρχουν- κάποιοι
πολιτικοί οι οποίοι είναι ανέντιµοι. Αλλά υπάρχουν και οι έντιµοι,
οι πεντακάθαροι.

Ακόµη πρέπει να κοιτάξουµε όλοι µαζί και δυναµικά να σώ-
σουµε την Ελλάδα. Να εκµεταλλευτούµε όποια πλουτοπαραγω-
γική πηγή έχουµε: πετρέλαιο, φυσικό αέριο, χρυσό κ.λπ..

Ακόµη, οφείλουµε να ελαττώσουµε την κρατική σπατάλη στο
µηδέν. Αυτή τη δύσκολη περίοδο που διερχόµαστε, πρέπει η
κρατική σπατάλη να φθάσει στο µηδέν. Ο καθένας που έχει µια
κρατική θέση, επιβάλλεται να σέβεται το κρατικό χρήµα περισ-
σότερο από το δικό του.

Το δικό του έχει δικαίωµα να το σπαταλά. Το κρατικό χρήµα
όµως, είναι χρήµα των πολιτών και οι πολίτες σήµερα οικονοµικά
καταπιέζονται και πολλοί έχουν φτάσει σε σηµείο απόγνωσης.
Υπάρχουν πολλοί που είχαν κάποια ποιότητα ζωής και σήµερα
σιτίζονται από την κοινωνική ευαισθησία της Εκκλησίας. Η Μη-
τρόπολη του Πειραιά, παραδείγµατος χάριν, σιτίζει καθηµερινά
τρεις χιλιάδες πεντακόσιους πολίτες.

Εκτός από αυτά που ανέφερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µπορεί να κατατεθούν και άλλες απόψεις, οι οποίες, όπως σας

είπα, να είναι σοβαρές, υπεύθυνες και υλοποιήσιµες για το καλό
της κοινωνίας. Η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει τέτοιες από-
ψεις, για να δοθεί µια ανάσα στον ελληνικό λαό, να δηµιουργηθεί
ανάπτυξη, να έχουµε επανεκκίνηση της οικονοµίας. Ο λαός, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλει πράξη για το καλό του. Τα
λόγια τα παχιά και τα µεγάλα τα έχει βαρεθεί, γιατί µέχρι σήµερα
δεν έχουν υλοποιηθεί και δεν του έχουν προσφέρει τίποτα. Μόνο
µε πράξεις θα µπορούσαµε να βγάλουµε την Ελλάδα από αυτή
τη στενωπό που διέρχεται. Μόνο µε πράξεις θα µπορέσουµε να
κρατήσουµε την Ελλάδα στο ευρώ, µόνο έτσι θα µπορέσουµε να
δώσουµε ελπίδα και προοπτική στον ελληνικό λαό και κυρίως στα
νέα παιδιά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-
ναγιώτη Μελά, Βουλευτή Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας και
καλούµε στο Βήµα την Ανεξάρτητη Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Σοφία
Σακοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε  Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-

τάµε αυτές τις ηµέρες, ο προϋπολογισµός του 2012 θα περάσει
στην Ιστορία. Είναι η πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση και σί-
γουρα από τις λίγες φορές στην ιστορία του τόπου µας που µία
µη δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένη κυβέρνηση φέρνει έναν απολύ-
τως πλασµατικό και αντιλαϊκό προϋπολογισµό ενός κράτους, που
έχει µετατραπεί σε προτεκτοράτο.

Θα αναφερθώ σε τρεις συνθήκες που ισχύουν ταυτοχρόνως.
Τρεις συνθήκες που παραβιάζουν τη δηµοκρατία, που υπονο-
µεύουν περαιτέρω την οικονοµία, που υποστέλλουν την εθνική
κυριαρχία.

Συνθήκη πρώτη. Η παρούσα συγκυβέρνηση είναι το απόλυτο
προϊόν αντιδηµοκρατικής εκτροπής. Συγκροτήθηκε κάτω από την
αυθόρµητη και µαζική έκρηξη του λαϊκού παράγοντα που διατύ-
πωσε µε τρόπο συγκλονιστικό άρνηση υποταγής στο µνηµόνιο
και βούληση ανατροπής των µνηµονιακών δυνάµεων. Οι συστη-
µικές δυνάµεις ντόπιες και ξένες, υπό καθεστώς φόβου και απώ-
λειας ελέγχου επέβαλαν µε τον πιο αυταρχικό τρόπο αυτό το
ιδιότυπο µόρφωµα και κατά παράβαση της καταστατικής αρχής
της δηµοκρατίας που είναι οι εκλογές ασέλγησαν και εξακολου-
θούν να ασελγούν απέναντι στον κυρίαρχο λαό.

Μια κυβέρνηση που παντρεύει το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
µε εντολοδόχα πολιτικά κόµµατα, µε τα εξαπτέρυγα του νεοφι-
λελευθερισµού, µε τους τσεκουροφόρους της νοµικής του ’85
και µε τη ρατσιστική υποκουλτούρα της ακροδεξιάς, µια κυβέρ-
νηση ο βαθύς σκοπός της οποίας είναι να διασώσει το κεφάλαιο
και τις τράπεζες, θυσιάζοντας ανθρώπινες ζωές, ξεπουλώντας
εθνικό πλούτο και γκρεµίζοντας την εθνική αξιοπρέπεια. Μια κυ-
βέρνηση που συγκροτήθηκε παραµονές του πολυτεχνείου για να
εκδικηθεί  το ίδιο το σώµα του πολυτεχνείου, τη δηµοκρατία, το
ψωµί, την παιδεία και την εθνική ανεξαρτησία, για να ξεσκίσει αρ-
χαία οράµατα. Είναι ο προϋπολογισµός αυτής της Κυβέρνησης
που συζητάµε σήµερα. Αρνούµαι να αναγνωρίσω οποιοδήποτε
πολιτικό προϊόν µιας τέτοιας ηθικής, πολιτικής, εθνικής και πολι-
τισµικής καθίζησης.

Συνθήκη δεύτερη. Ένας προϋπολογισµός ψεύτικος που από
την εποµένη της ψήφισής του θα ανατραπεί µε το πρόσχηµα της
σωτηρίας της πατρίδας και του ελληνικού λαού. Ένας προϋπο-
λογισµός που κατατίθεται στη Βουλή για να ψηφιστεί από αυτή
και την επόµενη να ανατραπεί σαν ενδεικτικός µε τη Βουλή σε
ρόλο παρατηρητή και όχι διαµορφωτή των εξελίξεων. Με τη
Βουλή παραγκωνισµένη, ευτελισµένη, αποδυναµωµένη και τη δη-
µοκρατία χάσκουσα και προσβεβληµένη. Ένας προϋπολογισµός
που µε όλα τα µαγειρέµατα, που θα υποστεί, διαχειρίζεται ένα
και µόνο σχέδιο, το σχέδιο «σώζουµε το νεοφιλελευθερισµό και
τους πυλώνες του». Ένας προϋπολογισµός που βασίζεται στο
συµπέρασµα ότι όσο η ισορροπία οικονοµικής  ισχύος παραµένει
υπέρ του συστήµατος τόσο θα διατηρείτο ο νεοφιλελευθερι-
σµός. Και για να τελειώνουµε πια µε αυτή τη γλυκιά καραµέλα
της σωτηρίας να πούµε ανοικτά και ξεκάθαρα ότι οδηγούµαστε
στην καταστροφή. Για τον καπιταλισµό, για  το παρόν κυβερνη-
τικό µόρφωµα η καταστροφή συνιστά ευκαιρία. 
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Σήµερα η καταστροφή της πατρίδας µας πραγµατώνεται µέσα
από ένα βίαιο και ακραίο οικονοµικό πόλεµο, µε στόχο ακριβείας
τον ίδιο το λαό. Ο σηµερινός προϋπολογισµός δεν είναι τίποτε
άλλο από τον ακραίο κυνισµό των νεοφιλελεύθερων δυνάµεων
να µετατρέψουν την παρούσα κρίση σε ευκαιρία για την επιβίωσή
τους και να την παρουσιάσουν µάλιστα σαν µοναδική λύση προ-
οπτικής. Αρνούµαι,  κύριοι συνάδελφοι, λόγω πολιτικής και ταξι-
κής καταγωγής οποιοδήποτε πολιτικό προϊόν οδηγεί µε
µαθηµατική ακρίβεια στην κοινωνική χρεοκοπία.

Συνθήκη τρίτη. Ένα κράτος προτεκτοράτο. Ένα κράτος µει-
ωµένης εθνικής κυριαρχίας και υπονοµευµένης εθνικής ανεξαρ-
τησίας. Ένα κράτος που αφού το ξηλώσατε συθέµελα µαζί µε
τον «τεµπέλη» και «διεφθαρµένο λαό», το παραδώσατε βορά στις
πλέον επιθετικές δυνάµεις του ευρωπαϊκού καπιταλισµού. Ένα
κράτος µε σκυµµένη την κεφαλή, µε υποταγµένο το σώµα στις
ορέξεις και τα σχέδια των χρηµατοπιστωτών. Αρνούµαι οποιοδή-
ποτε πολιτικό προϊόν µετατρέπει την Ελλάδα σε Μπανανία, το
λαό µας σε ιθαγενείς και τα παιδιά µας σε µετανάστες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι τρεις αρνήσεις είναι
και η κρίσιµη διαχωριστική γραµµή. Η διαχωριστική γραµµή ανά-
µεσα στην ελπίδα και στον όλεθρο, ανάµεσα στη δηµοκρατία και
στα ιδιότυπα µορφώµατα, ανάµεσα στην ανεξαρτησία και την
εθνική υποδούλωση. Οι δυνάµεις της δικής µας αντιµνηµονιακής
όχθης έχουν ένα ιστορικό καθήκον. Ένα καθήκον που αποτελεί
ταυτόχρονα και επιβεβληµένη πολιτική αναγκαιότητα. Ένα καθή-
κον που πρέπει να εργαστούµε και να συνεργαστούµε, ώστε να
το µετατρέψουµε σε ώριµη δυνατότητα. Να αναγεννήσουµε τη
λαϊκή ελπίδα, να αποκαταστήσουµε τη δηµοκρατία, να προστα-
τέψουµε την ελευθερία και την εθνική ανεξαρτησία. Το πολιτικό
και κοινωνικό µέτωπο που θα εµπνεύσει, θα οργανώσει και θα
συγκροτήσει αυτό τον άλλο δρόµο έχει ονοµατεπώνυµα, έχει
ισχύ, έχει πρόταση, έχει και ρόλο. Έχει ταυτόχρονα µέγιστη πο-
λιτική και ιστορική ευθύνη. Αυτή η ευθύνη είναι εδώ ζώσα, σε
χρόνο ενεστώτα, δεν παραπέµπεται στις καλένδες, δεν αναφέ-
ρεται σε έναν άλλον ιστορικό χρόνο. Εν αρχή για όλους τους
λαούς η δηµοκρατία και η ελευθερία, το δικαίωµα στην ελπίδα.
Χωρίς αυτά, τα πουκάµισα είναι αδειανά και οι λαοί έρηµοι και
µοιραίοι. Οι εξελίξεις είναι µπροστά µας, ο χρόνος έφτασε, οι
πόλοι συγκροτούνται και ο καθείς επιλέγει µε βάση την πολιτική
του συνείδηση και το ιστορικό του καθήκον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την Ανε-
ξάρτητη Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Σοφία Σακοράφα. Καλούµε στο
Βήµα τη Βουλευτή Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ κ. Έλενα Παναρίτη.

ΕΛΕΝΗ ΠΑΝΑΡΙΤΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

ξεκινήσω µε δύο σηµαντικές επισηµάνσεις: Η πρώτη είναι ότι
αυτός ο προϋπολογισµός πέρα από τα λογιστικά του νούµερα
εκφράζει την ενσάρκωση της εξέλιξης και της ωριµότητας, της
οικονοµίας µας και της κοινωνίας µας. Αποτυπώνει τις ανάγκες
ολόκληρου του κράτους, στενού και ευρύτερου δηµοσίου τοµέα
και ακόµα τα αποτελέσµατα του PSI.

Η δεύτερη επισήµανση είναι ότι από την επιτυχή εκτέλεσή του
εξαρτάται όχι µόνο η πορεία της χώρας µας αλλά και το µέλλον
του ελληνικού λαού και η σχέση της Ελλάδας µε τους εταίρους
µας στην Ευρωζώνη και το µέλλον του ευρωπαϊκού οικοδοµήµα-
τος, που µε τόσο κόπο κτίσαµε τα προηγούµενα χρόνια. Η Ελ-
λάδα πάσχει από µία βαθιά παρατεταµένη κρίση, κρίση σοβαρής
κεφαλαιακής επάρκειας, όπου η οικονοµική και παραγωγική µας
βάση είναι ελλιπής, κρατικοδίαιτη και µη ανταγωνιστική. 

Καταφέραµε αρχικά στο τέλος του 2009 να µειώσουµε το έλ-
λειµµα εντυπωσιακά, κατά περίπου έξι ποσοστιαίες µονάδες.
Όµως, αυτού του είδους οι µειώσεις δεν µπορούν να επαναλη-
φθούν. Δεν είναι εύκολο να επαναληφθούν. Και, επίσης, µπορούν
να είναι πάρα πολύ εύκολα αναστρέψιµες. Μπορεί να γίνει αυτό
εκεί που δεν το περιµένεις και κυρίως δεν έχουµε υλοποιήσει και
περάσει δοµικές και διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, που θα αλ-
λάξουν το συστηµικό πρόβληµα της οικονοµίας, ούτως ώστε να
υπάρχει προστασία στο σύστηµα και να απορροφούνται οι πιέ-
σεις και οι κραδασµοί που δέχεται η οικονοµία.

Δοµικές µεταρρυθµίσεις γίνονται από το κέντρο και από την
περιφέρεια ενός δηµόσιου τοµέα. Τι  σηµαίνει µια δοµική µεταρ-
ρύθµιση από το κέντρο; Μια αλλαγή δύο ειδών: του τρόπου δό-
µησης του προϋπολογισµού και του τρόπου λειτουργίας του
δηµόσιου τοµέα. 

Μια αλλαγή του τρόπου δόµησης του προϋπολογισµού σηµαί-
νει ότι ο προϋπολογισµός αυτός καθ’ αυτός πρέπει να διαπραγ-
µατεύεται έναντι συγκεκριµένων προγραµµάτων και όχι έναντι
συγκεκριµένων φορέων. Όταν διαπραγµατεύεται το αποτέλεσµα
αυτό θα είναι µετρήσιµο για κάθε πρόγραµµα. 

Το δεύτερο κοµµάτι της δόµησης είναι όσον αφορά την εκτέ-
λεση του προϋπολογισµού. Θα γίνεται αξιολόγηση των προγραµ-
µάτων αυτών κάθε τρεις ή τέσσερις µήνες. Αυτό το είχε
υποσχεθεί ο Υπουργός Παπακωνσταντίνου ότι αυτός ο προγραµ-
µατικός προϋπολογισµός θα γίνει το 2012. Δυστυχώς αυτή τη
στιγµή βλέπουµε µόνο έναν προϋπολογισµό ο οποίος περιέχει
όλο το κράτος, ευρύ και κεντρικό αλλά όχι αυτή την προγραµ-
µατική δοµή. 

Με την προγραµµατική δοµή εξασφαλίζουµε ότι δεν ξεφεύ-
γουµε από τους βασικούς µας στόχους και επίσης εξασφαλί-
ζουµε το ποιος είναι υπεύθυνος για κάθε πρόγραµµα του
προϋπολογισµού. Με αυτόν τον τρόπο µερίζουµε, αν θέλετε, όλο
το µεγάλο βάρος που συνήθως φέρει για την εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Όσον αφορά τώρα τις δοµικές µεταρρυθµίσεις από την περι-
φέρεια, εδώ µιλάµε για την περιφέρεια του δηµόσιου µηχανι-
σµού. Αυτό έχει να κάνει µε όλες τις παροχές υπηρεσιών του
δηµοσίου. Παραδείγµατος χάριν την αποδοτικότητα του δικαστι-
κού συστήµατος, την αποδοτικότητα του φορολογικού συστήµα-
τος, την αποδοτικότητα των κρατικών νοσοκοµείων, την αποδοτι-
κότητα των δηµοσίων έργων κ.λπ.. 

Η νέα δανειακή σύµβαση, που θα διαπραγµατευθούµε αυτές
τις ηµέρες και θα έχουµε όλες τις λεπτοµέρειές της, επιβάλλει
την απόδοση µετρήσιµων αποτελεσµάτων αυτών των δοµικών
µεταρρυθµίσεων.

Συµπληρωµατικά, έχω ήδη προτείνει σε προηγούµενή µου οµι-
λία από αυτό το Βήµα στον Πρωθυπουργό ότι πρέπει να υπάρχει
µια υπεύθυνη οµάδα για την υλοποίηση και την επίβλεψη αυτού
του καινούργιου δανείου. Θα πρότεινα έντονα σήµερα στους
Υπουργούς και στον Πρωθυπουργό να ακολουθήσουµε αυτό που
γίνεται για την υλοποίηση παρόµοιων δανείων και παρόµοιων
µνηµονίων ανά τον κόσµο σε άλλες χώρες. Οι δόσεις οι οποίες
θα εκταµιεύονται, θα πρέπει να εκταµιεύονται και µε τα µετρή-
σιµα αποτελέσµατα των δοµικών αλλαγών. Αυτό δηµιουργεί σύγ-
κλιση κινήτρων από την Κυβέρνηση και από το λαό. Αυτό βοηθά
την επανάκτηση της εµπιστοσύνης του λαού και των εταίρων,
γιατί η οικονοµική αναζωπύρωση, η επιχειρηµατική αναζωπύ-
ρωση δεν στηρίζεται µόνο στην αναζωπύρωση της ρευστότητας,
που ακούµε και µιλάµε συνέχεια, αλλά στηρίζεται κυρίως στην
απλοποίηση της παραγωγικής µηχανής. Στηρίζεται στο γεγονός
ότι κάποιος που χάνει τη δουλειά του σήµερα µπορεί να ανοίξει
ένα σουβλατζίδικο αύριο, χωρίς να περιµένει έξι µήνες να πάρει
άδειες. 

Θα πρότεινα, επίσης, ότι παρ’ όλο που αυτός ο προϋπολογι-
σµός δεν είναι προγραµµατικός, να δοµήσουµε την εκτέλεσή του
σε αυτή τη βάση. Αυτό όχι µόνο  θα διευκολύνει τη δουλειά της
Κυβέρνησης αλλά προπάντων θα τη βοηθήσει να επανακτήσει
την εµπιστοσύνη από τους πολίτες, εµπεδώνοντας, εάν θέλετε,
τη συνέπεια της Κυβέρνησης στους πολίτες και στους εταίρους
µας. 

Υπερψηφίζω αυτόν τον προϋπολογισµό και εύχοµαι να προ-
χωρήσουν οι αναγκαίες διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις για την
υλοποίησή του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τη Βου-
λευτή Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ κ. Έλενα Παναρίτη. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών  και Δικτύων
και Βουλευτής Νοµού Αττικής του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βορίδης
για δεκαοκτώ λεπτά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
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και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν τη συζήτηση υπάρ-

χουν µεγάλα κεντρικά θέµατα και υπάρχουν και πιο ειδικά αλλά
κρίσιµα ζητήµατα. Ένα, λοιπόν, µεγάλο θέµα, το οποίο τίθεται
από πολλούς συναδέλφους, οι  οποίοι κυρίως µιλάνε επικριτικά,
αναφέρεται στη φύση αυτής της κρίσης. Η κριτική την οποία κυ-
ρίως αναπαράγει η Αριστερά, είναι ότι η φύση αυτής της κρίσης
είναι δοµική, ότι σε τελευταία ανάλυση είναι τελείως αδύνατον
να βγούµε από αυτή την κρίση, ότι δεν υπάρχει µια απάντηση
που µπορεί να δοθεί µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
της Ζώνης του ευρώ, µέσα στο πλαίσιο της ελεύθερης οικονο-
µίας και ότι υποχρεωτικά, σχεδόν νοµοτελειακά, θα οδηγηθούµε,
αν θέλουµε να υπερβούµε την κρίση, σε αυτό που η Αριστερά
ονοµάζει λαϊκή εξουσία, σε αυτό που όλοι οι υπόλοιποι καταλα-
βαίνουµε ότι είναι ένα κοµµουνιστικό καθεστώς. 

Θα ήθελα να δώσω µια γρήγορη απάντηση σε αυτό. Νοµίζω
ότι για µία ακόµη φορά η Αριστερά κάνει λάθος στην ανάλυσή
της. Προβλέπει την κατάρρευση του καπιταλισµού, η οποία δεν
θα έρθει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θα πέσει από µόνος του, θα τον
ρίξουµε εµείς. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Με αυτή την παρέµβαση εισάγετε το βολονταρι-
στικό στοιχείο στη συζήτηση, το υποκειµενικό στοιχείο. Απλώς
εγώ θα πω το εξής και θα µου επιτρέψετε, αν διαβάζουµε καλά
τα πράγµατα, να δούµε τι είναι αυτό το οποίο συµβαίνει. Δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι µια ορισµένη µορφή ανάπτυξης
του συστήµατος της ελεύθερης οικονοµίας στον κόσµο, κυρίως
αυτή η οποία έχει δώσει έµφαση στο χρηµατοπιστωτικό τοµέα,
προφανώς έχει οδηγήσει σε πολύ µεγάλα ζητήµατα. Η µετακί-
νηση από ένα µοντέλο το οποίο είναι ένα µοντέλο υποστήριξης
της παραγωγής σε ένα πρότυπο, το οποίο είναι κυρίως χρηµα-
τοπιστωτικό, έγινε πάρα πολύ γρήγορα, έγινε σε συνθήκες ανοίγ-
µατος όλων των αγορών µε πολύ µεγάλες ταχύτητες, αξιοποι-
ήθηκαν και  βοήθησαν οι τεχνολογίες σε αυτό και µε αυτή την
έννοια υπήρξε πράγµατι σε παγκόσµιο επίπεδο ένα θεσµικό έλ-
λειµµα διαχείρισης αυτών των τεχνολογικών και τεχνικών εξελί-
ξεων. Αυτό είναι πραγµατικότητα. Και, ναι, πράγµατι σήµερα
υπάρχει µια συνέπεια εξαιτίας αυτού του ελλείµµατος. Αυτό σε
όλο τον κόσµο. Στην Ευρώπη αυτό απεικονίστηκε ως µια εσωτε-
ρική κρίση κυρίως γιατί έχουµε ενίσχυση των νοµισµατικών ερ-
γαλείων, έχουµε ενίσχυση των νοµισµατικών πολιτικών, χωρίς
όµως από την άλλη µεριά να έχουµε τα αντίστοιχα βήµατα στο
επίπεδο της πολιτικής ενοποίησης. Αυτό είναι που δηµιουργεί µια
εσωτερική πολιτική αναντιστοιχία, αυτό είναι που δηµιουργεί µια
κρίση στο εσωτερικό της Ένωσης. Αυτό είναι που σε τελευταία
ανάλυση θα πρέπει σήµερα οι ευρωπαίοι ηγέτες, οι ευρωπαϊκές
χώρες, να επιλύσουν. 

Εσείς απλώς προλέγετε και προβλέπετε ότι αυτό δεν θα επι-
λυθεί. Εγώ λέω ότι δεν έχουµε φτάσει σε µια τέτοια θεµελιακή
αντίφαση. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι υποτιµάτε και κάτι άλλο.
Κάνατε µια κριτική σε κάτι που κατά τη γνώµη µου εύστοχα είπε
ο κ. Κιλτίδης ότι, σε τελευταία ανάλυση, η επιµονή σε µια συγκε-
κριµένη πορεία, στην πορεία δηλαδή υπερασπίσεως του να πα-
ραµείνουµε στην Ένωση, να παραµείνουµε στο ευρώ, να
παραµείνουµε σε ένα καθεστώς ελεύθερης οικονοµίας, διασφα-
λίζει τις περιουσίες, τις καταθέσεις, το βιοτικό επίπεδο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Χαιρετίσµατα, τα έχουν πάρει…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Λέτε χαιρετίσµατα, αυτό ξεπεράστηκε. Έτσι εί-
πατε. Προσέξτε όµως τη δική σας θεµελιακή αντίφαση. Σε ένα
καθεστώς λαϊκής εξουσίας υπάρχει περιουσία; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα πάντα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Όχι. Υπάρχουν καταθέσεις; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βεβαίως, πολλές. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Όχι. Υπάρχει βιοτικό επίπεδο; Σε τελευταία ανά-
λυση υπάρχει ένα ελάχιστο βιοτικό επίπεδο αυτό το οποίο εµπει-
ρικά έχουν ζήσει όσοι, δυστυχώς, έζησαν σε καθεστώτα της
δικής σας επιλογής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα εκατοµµύριο άνεργοι. Εµείς εγ-
γυηθήκαµε τη δουλειά, την υγεία και τη µόρφωση και σε άλλες
συνθήκες τα καταφέραµε. Ο καπιταλισµός τα καταστρέφει όλα
το 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, µη διακό-
πτετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, αλλά είναι καλοδε-
χούµενη η διακοπή, υπό την έννοια ότι είναι συµβολή σ’ αυτόν
το διάλογο, ο οποίος θα είναι κρίσιµος όλο το επόµενο χρονικό
διάστηµα εξάλλου. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι υποτιµάτε και κάτι άλλο,
διότι εγώ εκεί θα δεχόµουν την κλασική σας ταξική ανάλυση -την
οποία εγώ όπως ξέρετε βρίσκω ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα- η οποία
θα έλεγε το εξής: Σε τελευταία ανάλυση όσο καταστρέφεται το
κεφάλαιο, άρα όσο χάνουν τις καταθέσεις τους, την περιουσία
τους και το βιοτικό τους επίπεδο οι λαοί, τόσο, σε τελευταία ανά-
λυση, αυτό το όραµα της ελεύθερης οικονοµίας χάνει την αξία
του. Γιατί, στο τέλος-τέλος, κάποιον που δεν έχει καταθέσεις
στην τράπεζα τι τον νοιάζει τι θα πάθε το τραπεζικό σύστηµα;
Έτσι δεν είναι; Κάποιον που σε τελευταία ανάλυση δεν έχει ακί-
νητη περιουσία, τι τον νοιάζει το Τέλος Ακινήτων; Δεν τον ενδια-
φέρει. Κάποιον που το βιοτικό του επίπεδο είναι εξαιρετικά
χαµηλό, τι τον νοιάζει αν κατεβάσουν το αφορολόγητο στα 5.000
ευρώ; Δεν τον φτάνουν τα 5.000 ευρώ, άρα όλο αυτό δεν τον αγ-
γίζει. 

Όσο διευρύνεται, όµως, αυτός ο κόσµος -ας το πω έτσι- σε τε-
λευταία ανάλυση, τόσο δηµιουργείται ένα επαναστατικό υποκεί-
µενο, ας το πούµε µε τη δική σας ορολογία. Δεν είναι έτσι.
Ξέρετε γιατί; Θα σας πω γιατί δεν είναι έτσι. Δεν είναι έτσι, γιατί
αυτός που δεν έχει περιουσία, θέλει να ελπίζει ότι θα αποκτήσει.
Γιατί αυτός που δεν έχει καταθέσεις, θέλει να ελπίζει ότι θα απο-
κτήσει. Γιατί αυτός ο οποίος δεν έχει βιοτικό επίπεδο, θέλει να
ελπίζει ότι το παιδί του θα αποκτήσει βιοτικό επίπεδο. Και αυτό
είναι το µόνο που µπορεί να γίνει σε ένα καθεστώς ελευθερίας
και ανταγωνισµού, σε ένα καθεστώς ευκαιριών, σε ένα καθεστώς
δηµοκρατίας, σε ένα καθεστώς το οποίο διασφαλίζει τις βασικές
αυτές λειτουργίες. Και αυτό είναι φιλοσοφική και όχι υλιστική επι-
λογή. Είναι ηθική και όχι, αν θέλετε, στενά ωφελιµιστική επιλογή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο παράδεισος που δεν έρχεται ποτέ.
Φιλοσοφικά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Θα ηττηθείτε -όπως έχει συµβεί ξανά- ιδεολογικά,
ηθικά, στη βάση, στον πυρήνα των αξιών. Αυτή τη δυσκολία, που
σήµερα περνάει ο τόπος µας, µην τη διαβάζετε λάθος. Είναι µια
δυσκολία και µια κριτική απέναντι σε ένα πολιτικό σύστηµα που
απέτυχε, γιατί δέχτηκε να υιοθετήσει πολλά από τα πράγµατα
που του είπατε εσείς, γιατί δέχτηκε τη δική σας λογική. Ουσια-
στικά γι’ αυτό αποτυγχάνει αυτό το πολιτικό σύστηµα, γιατί δέ-
χτηκε να µπολιαστεί µε ένα αξιακό σύστηµα που θα έπρεπε να
έχει απορρίψει, που θα έπρεπε να του είναι ξένο. Και, δυστυχώς,
πρέπει τώρα αυτό να το κάνει πολύ γρήγορα, σε συνθήκες που
πρόσκαιρα φαίνεται να µην µπορεί να παρακολουθήσει ένα
τµήµα του ελληνικού λαού. Αλλά σε τελευταία ανάλυση αυτά θα
συµβούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να γυρίσει εκατό χρόνια πίσω, µε
αυτό του λέτε. Να δουλεύει για 400 ευρώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Όχι. Θα πάει εκατό χρόνια µπροστά. Και η Ελλάδα
θα γίνει ένας τόπος, αυτός που θα έπρεπε να είναι, ένας τόπος
ελευθερίας, δηµιουργίας, πολιτισµού, καινοτοµίας, ευφυΐας, αν-
ταγωνιστικότητας, ένας τόπος που οι νέοι άνθρωποι θα µπορούν
να ελπίζουν και να έχουν µέλλον. 

Το µέλλον αυτό µην το διαβάζετε λάθος. Δεν υπονοµεύθηκε
γιατί ήταν νεοφιλελεύθερες ή φιλελεύθερες ή δεξιές οι πολιτικές.
Λάθος το διαβάζετε. Υπονοµεύτηκε, γιατί ακολουθήθηκαν επί σα-
ράντα χρόνια πολύ αριστερές πολιτικές. Αυτό είναι που σήµερα
πρέπει να ανατραπεί. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα…..
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Εγώ τον δέχοµαι τον καγχασµό σας, υπό την έν-
νοια ότι κατανοώ τη δυσκολία στην οποία βρίσκεστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στην Ιταλία, στη Γαλλία, στην Αµερική
και εκεί Αριστερές υπήρχαν; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Βεβαίως.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριοι Βουλευτές, σας

παρακαλώ θερµά µη διακόπτετε τον κύριο Υπουργό, για να συ-
νεχίσει την αγόρευσή του.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Αυτό το οποίο έγινε, είναι στην πραγµατικότητα,
για όποιον έχει παρακολουθήσει τι συνέβη στην Ευρώπη µετά
τον πόλεµο, µια τεράστια αναντιστοιχία ανάµεσα στις ιδεολογι-
κές επιρροές, στις ιδεολογικές ηγεµονίες που αναπτύχθηκαν.
Δεν τα λέω εγώ αυτά. Αυτά πρωτίστως τα έχει πει η Αριστερά.
Εγώ τα λέω;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να κάνουµε;  Ο φασισµός συνε-
τρίβη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Δεν µιλώ γι’ αυτό. 

Η ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς, η οποία εκφράστηκε
όλο το επόµενο χρονικό διάστηµα για µια σειρά από συγκυρίες,
έχει να κάνει κυρίως µε το ότι κατανόησε κάτι που η Δεξιά δεν
κατανόησε. Και αυτό τι ήταν; Κατανόησε τη σηµασία των ιδεο-
λογικών µηχανισµών. Δεν κατάλαβαν τίποτα οι άνθρωποι, οι δικοί
µου. Η Δεξιά δεν κατάλαβε τίποτα. Έκανε, λοιπόν, αυτό το µε-
γάλο σφάλµα. Σας εκχώρησε όλους τους ιδεολογικούς µηχανι-
σµούς και φτιάξατε έτσι µια πραγµατικότητα, η οποία βεβαίως
δεν ήταν πραγµατικότητα, ήταν φαντασιακή «πραγµατικότητα»
και η οποία, όµως, εν συνεχεία διαψεύσθηκε από τα πράγµατα. 

Τι έχουµε να κάνουµε τώρα, για να γυρίσω στον προϋπολογι-
σµό. 

Η αλήθεια είναι η εξής: Μόνο µε δηµοσιονοµική προσαρµογή,
κύριε Υπουργέ, δεν θα πάµε πουθενά. Και νοµίζω ότι αυτό το
έχουµε καταλάβει όλοι. Είναι απαραίτητη η δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή, αλλά µόνο µε δηµοσιονοµική προσαρµογή δεν πάµε
πουθενά. 

Ερχόµαστε τώρα στα δικά µου. Ανάπτυξη, λοιπόν. Αυτό είναι
το κρίσιµο. Πώς µπορεί να γίνει η ανάπτυξη; Εγώ θα πω ένα θε-
τικό που κατά τη γνώµη µου έχει αυτός ο προϋπολογισµός. Στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το 2010είχε 2.502.000.000 ευρώ. Φτάσαµε σε µια σηµαντική
µείωση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων το 2011 στο
1.725.000.000 ευρώ και ξαναερχόµαστε να το ανεβάσουµε ση-
µαντικά για το 2012 στα 2.142.000.000 ευρώ. Αυτά είναι που κα-
ταγράφονται µέσα στον προϋπολογισµό. Μιλώ για το Υπουργείο
Υποδοµών. Αυτοί οι αριθµοί που λέω αφορούν το Υπουργείο
Υποδοµών. Τα συγχρηµατοδοτούµενα είναι 1.850.000.000 ευρώ
και 292.000.000.000 είναι το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Και υπάρχουν και µερικά ακόµα καλύτερα νέα. Και αν αυτό
είναι ακριβές, όπως είναι η συνεννόηση που έχουµε κατ’ αρχάς
µε το Υπουργείο Ανάπτυξης -και εκεί άκουσα µια κριτική σας πα-
ρατήρηση, στην οποία οφείλω να αφιερώσω λίγο χρόνο- µια
σειρά από οφειλές που έχουν γίνει και έχουν επιβαρύνει την
αγορά για έργα όλο αυτό το χρονικό διάστηµα ύψους περίπου
280 εκατοµµυρίων πρόκειται να εξοφληθούν στο αµέσως επό-
µενο χρονικό διάστηµα ανακουφίζοντας ουσιαστικά όλες εκείνες
τις εταιρείες που δούλεψαν συµβεβληµένες µε το ελληνικό δη-
µόσιο και δεν έπαιρναν τα χρήµατά τους για ένα πολύ σηµαντικό
χρονικό διάστηµα. 

Θεωρώ ότι θα µπορέσουµε να καταφέρουµε άµεσα -ίσως και
µέσα στο επόµενο δεκαήµερο ή δεκαπενθήµερο- να αποπληρώ-
σουµε ένα µεγάλο µέρος αυτών των οφειλών, χωρίς -το τονίζω-
να επηρεάσουµε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και τον
προγραµµατισµό του από εδώ και πέρα.

Θα ήθελα, λοιπόν, εδώ να ακούσω αν άραγε θα εξακολουθή-
σουµε να έχουµε διαφωνίες για την απεµπλοκή των µεγάλων
έργων για τους µεγάλους οδικούς άξονες. Τα έργα αυτά είναι
6,5 δισεκατοµµυρίων. Να γίνουν ή να µη γίνουν; Θα ήθελα να

ακούσω την άποψη της Αριστεράς όταν θα έρθει για συζήτηση
αυτό το θέµα. Να τα ξεµπλοκάρουµε αυτά τα έργα και να δου-
λέψουν δεκαπέντε χιλιάδες άνθρωποι ή όχι; Ή θα τα δώσουµε
στους εργολάβους και εποµένως οι εταιρείες θα πιουν το αίµα
του λαού και όλα αυτά τα σχετικά; Να το κάνουµε ή να µην το
κάνουµε; Να προχωρήσουµε σε λύσεις δείχνοντας την πολιτική
θέληση του Κοινοβουλίου, της πολιτείας, της Κυβέρνησης να γί-
νουν αυτοί οι δρόµοι, οι οποίοι αποτελούν δε βασική υποδοµή
που θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και χρόνια στον τόπο µας και
δεν έχει γίνει; 

Και δεν είναι µόνο τα χρήµατα αυτά καθαυτά, τα οποία προ-
φανώς θα πέσουν στην αγορά και θα αποδεσµεύσουν δυνάµεις,
δεν είναι µόνο οι θέσεις εργασίας, αλλά είναι και άλλα εξίσου ση-
µαντικά πράγµατα. Πόσο θα βελτιωθούν οι εµπορευµατικές µε-
ταφορές; Πόσο θα µειωθεί ο χρόνος µετακίνησης; Πόσο θα
µειωθεί η κατανάλωση καυσίµων; 

Άρα, λοιπόν, υπάρχει µία πολλαπλή δυνατότητα µέσα από
αυτά τα µεγάλα έργα που αποτελούν προτεραιότητα του Υπουρ-
γείου να απεµπλακούν και να µπορέσουµε να βρούµε συµφωνίες.
Δεν είναι εύκολο. Υπάρχουν πολλαπλές τριβές, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να προχωρήσει, πρέπει
να γίνει.

Έρχοµαι στο επόµενο: Οι σταθµοί του µετρό. Να προχωρή-
σουµε; Να γίνει αυτό το οποίο πρέπει να γίνει ή να µη γίνει; Εκα-
τόν ογδόντα χιλιάδες ευρώ την ηµέρα χάνουµε, γιατί µένουν
κλειστοί οι σταθµοί του µετρό, γιατί δεν θέλουµε να προχωρή-
σουµε στη σύναψη της συµβάσεως η οποία έχει ελεγχθεί από το
Ελεγκτικό Συνέδριο, που έχει περάσει από τη Βουλή, έχουν γίνει
όλες οι διαδικασίες, έχουµε πορίσµατα από δύο εταιρείες οι
οποίες λένε ότι δεν υπάρχει καµµία άλλη λύση, παρά να καταρ-
τιστεί αυτή η σύµβαση µε τη «SIEMENS» και να προχωρήσουµε
στις κατασκευές, το υπόλοιπο που µένει για επτά σταθµούς του
µετρό. Να το κάνουµε και να εξυπηρετήσουµε εκατόν εξήντα χι-
λιάδες ανθρώπους ηµερησίως ή όχι; Ή να µείνουµε διυλίζοντας
τον κώνωπα και ουσιαστικά διακινδυνεύοντας να απενταχθούν
τα έργα, γιατί αυτά είναι συγχρηµατοδοτούµενα, και να χάσουµε
432 εκατοµµύρια από την απένταξη; Εγώ θέλω να ακούσω την
άποψή σας. Ναι ή όχι; Να γίνει ή να µη γίνει; Ή είναι και αυτό εν-
ταγµένο µέσα στη γενικότερη καπιταλιστική στρατηγική; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σαράντα χρόνια πριν λέγαµε για το
µετρό!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Δεν ξέρω. Εγώ θέλω να ακούσω τη θέση σας. Την
εκλαµβάνω ως θετική, λοιπόν. Εφόσον δεν µας εµποδίσατε, είναι
προφανές ότι δεν θα έχετε και αντίρρηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα βάλουµε και διόδια στο µετρό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Διόδια στο µετρό; Τι εννοείτε; Ότι θα είναι τζάµπα;
Εννοείτε να καταργήσουµε το εισιτήριο στο µετρό; Δεν θα µας
συµβεί αυτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για τα διόδια µιλάµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Για τους δρόµους λέτε; Βέβαια. Οι δρόµοι θα
έχουν διόδια. Εγώ δεν ξέρω κανένα µέρος του κόσµου που οι
δρόµοι δεν έχουν διόδια. Το να συζητήσουµε για έναν εξορθο-
λογισµό για τους κατοίκους οι οποίοι είναι κοντά και κάνουν
χρήση ενός µικρού τµήµατος του δρόµου, αυτό να το συζητή-
σουµε βεβαίως. Αλλά από εκεί και πέρα να µου πείτε ότι οι δρό-
µοι δεν θα έχουν διόδια, όχι. Θα έχουν διόδια.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Οι δρόµοι που υπάρχουν, όχι οι δρόµοι
που θα γίνουν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Επειδή το λέτε αυτό, θα µου επιτρέψετε να σας
πω ότι δεν είναι σοβαρό να το λέτε. Βεβαίως οι δρόµοι θα χρη-
µατοδοτηθούν, γιατί έχουν σκέλος εθνικής συµµετοχής. Το σκέ-
λος της εθνικής συµµετοχής ή θα το πάρουµε από τον
φορολογούµενο ή θα το πάρουµε από τα διόδια. Εσάς τι σας νοι-
άζει από πού θα το πάρουµε; Σε τελευταία ανάλυση…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριοι συνάδελφοι, σας

παρακαλώ. Δεν γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος τώρα!
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Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε, σας παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Το επόµενο ζήτηµα διευκολύνει τις επενδύσεις.
Έχουµε ήδη καταθέσει συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία,
όπου ρυθµίζουµε το ζήτηµα του πλαισίου αδειοδότησης των κε-
ραιών κινητής τηλεφωνίας. Τρία χρόνια κάνει σήµερα µία εται-
ρεία για να πάρει άδεια για µία κεραία κινητής τηλεφωνίας.
Επιταχύνουµε τη διαδικασία. Διατηρούµε όλες τις προϋποθέσεις
και τις διασφαλίσεις, διατηρούµε τη βασική αδειοδοτική διαδικα-
σία, αλλά ταυτόχρονα έχουµε έναν τρόπο µε τον οποίο επιτρέ-
πουµε να προχωρήσουν γρήγορα αυτά τα πράγµατα χωρίς
–ξαναλέω- να διακινδυνεύει και να διακυβεύεται οτιδήποτε.

Να προχωρήσουµε, από εκεί και πέρα, σε µία σειρά από νο-
µοθετικές παρεµβάσεις, οι οποίες λύνουν, παραδείγµατος χάριν,
τις τεράστιες καθυστερήσεις και δυσκολίες που έχουµε µε τα θέ-
µατα των απαλλοτριώσεων. Τα θέµατα των απαλλοτριώσεων
είναι µία απίθανη ιστορία στο επίπεδο των τιµών, που καθυστε-
ρούν τα έργα εξ αυτού του λόγου. Ξαφνικά χωράφια αποκτούν
εικοσαπλάσιες αξίες από αυτές που είχαν, µόνο και µόνο γιατί
αποφάσισε το δηµόσιο να τα απαλλοτριώσει. Εάν πας να κάνεις
συναλλαγή, η αξία είναι χ, µε το που απαλλοτριώνεται έρχεται
το δικαστήριο και τη βάζει 10χ. Εκτοξεύεται γιατί ξαφνικά υπάρ-
χει απέναντι το δηµόσιο, το κορόιδο, το οποίο πρόκειται να πλη-
ρώσει. Θα κάνουµε µία παρέµβαση και να επιταχύνουµε τη
διαδικασία αλλά και να εξορθολογήσουµε το κόστος. Είναι, λοι-
πόν, ένα τεράστιο ζήτηµα, το οποίο µας ενδιαφέρει και µας απα-
σχολεί. 

Απελευθέρωση των επαγγελµάτων. Θα προχωρήσουµε σε
αυτό. Θα υπάρξει απελευθέρωση των επαγγελµάτων οδικών µε-
ταφορών. Αλλά πώς; Θα βάλουµε προφανώς προϋποθέσεις.
Ανάµεσα σε µία λογική που λέει, ότι κανείς δεν παίρνει άδεια
ποτέ και σε µία άλλη λογική που λέει ότι όποιος θέλει παίρνει
άδεια όποτε θέλει είναι προφανέστατο ότι υπάρχει µέσα ένα πε-
ριθώριο ευρύτατης ρύθµισης. Σε αυτό θα διαλέξουµε εκείνο που
εξυπηρετεί υπέρτερα δηµόσια αγαθά, τη συγκοινωνία. Είναι ση-
µαντικό. Θα λάβουµε υπ’ όψιν µας συγκοινωνιακά κριτήρια. Το
περιβάλλον. Πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας περιβαλλοντικά κρι-
τήρια. Άρα, λοιπόν, όχι µε µία λογική προστασίας των συντε-
χνιών, αλλά µε µία λογική προστασίας του συµφέροντος εκεί θα
υπάρξουν προφανώς ρυθµίσεις. 

Μένουν, λοιπόν, να γίνουν κάποια πράγµατα. Θα µπορούσα να
µιλήσω παραδείγµατος χάριν για τους σιδηρόδροµους. Γιατί
άραγε καταλήξαµε στην Ελλάδα να έχουµε αυτού του τύπου το
σιδηρόδροµο, να µην έχουµε σιδηροδροµικές γραµµές, να µην
έχουµε ποιότητα σιδηροδροµικών µεταφορών; Γιατί φτάσαµε σε
αυτό το σηµείο; Εδώ, λοιπόν, πρέπει να σκεφθούµε έξυπνα. Πρέ-
πει να δούµε πώς θα συνδυάσουµε εµπορευµατικές µεταφορές.
Πρέπει να δούµε, εφόσον λέµε για µία λογική αποκρατικοποί-
ησης, πώς σε αυτήν τη λογική θα κάνουµε το πακέτο της απο-
κρατικοποίησης ελκυστικό, πώς θα συνδυάσουµε τα λιµάνια και
τη χρήση τους, πώς θα συνδυάσουµε εµπορευµατικούς σταθ-
µούς µε το σιδηρόδροµο και έτσι ακριβώς θα ξαναδώσουµε ζωή
σε τελευταία ανάλυση στο σιδηρόδροµο που σήµερα τόσο είναι
ταλαιπωρηµένος και τόσο λείπει από την Ελλάδα.

Υπάρχουν τόσα πράγµατα για να γίνουν. Υπάρχουν τόσες δρά-
σεις που η χώρα µας τις έχει ανάγκη. Εγώ εκείνο που πραγµατικά
πιστεύω είναι το εξής: Δεν ξέρων ποια θα είναι η διάρκεια της
ζωής αυτής της Κυβέρνησης. Σε τελευταία ανάλυση αυτό θα το
αποφασίσουν τα πολιτικά κόµµατα, θα το αποφασίσετε εσείς στο
Κοινοβούλιο. Αυτό το όποιο χρονικό διάστηµα, όµως, είναι ση-
µαντικό το έργο να προχωράει και είναι σηµαντικό να ξέρουν οι
συµπολίτες µας ότι µπορούµε να κάνουµε πράγµατα, µπορούµε
να δώσουµε ελπίδα, υπάρχουν δυνατότητες σε αυτόν τον τόπο
και αν ξεπεράσουµε τα κωλύµατα και τις αγκυλώσεις που µας
κληροδότησαν δεκαετίες, αυτός ο τόπος θα ξαναγίνει αυτό που
του αξίζει, αυτό που του πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υπουρ-
γό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Βορίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Κασαπίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον προϋπο-

λογισµό του 2012 και καλούµαστε να δώσουµε ψήφο εµπιστο-
σύνης στην παρούσα Κυβέρνηση, µία Κυβέρνηση που έχει
συγκεκριµένη αποστολή, που συγκροτήθηκε µε συγκεκριµένο
σκοπό, να αποµακρυνθεί ο προηγούµενος Πρωθυπουργός από
το τιµόνι της χώρας, να γίνουν οι απαραίτητες ενέργειες, ώστε
να µπορέσουµε να πάρουµε την έκτη δόση και να οδηγηθεί η
χώρα σε εκλογές. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης ακούγονται κάποιες µοµφές
από συναδέλφους προς όσους άλλους συναδέλφους ασκούν µία
κριτική -γόνιµη σχεδόν σε όλες τις περιπτώσεις- για το ότι δεν
µπορεί να υφίσταται ένα τέτοιο γεγονός από τη στιγµή που υπάρ-
χει µία Κυβέρνηση, στην οποία συµµετέχουν τρία κόµµατα. Εγώ
θα ήθελα να διαφωνήσω µε αυτήν τη λογική, κυρία Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεδοµένου ότι ως Βουλευτές είµαστε
υποχρεωµένοι να κάνουµε σωστά τη δουλειά µας και να ασκή-
σουµε την κριτική που πρέπει να ασκήσουµε, ώστε να βοηθή-
σουµε όσο το δυνατόν περισσότερο µπορούµε, ακόµα και στο
περιορισµένο αυτό χρονικό διάστηµα, αυτήν την Κυβέρνηση να
κάνει σωστά τη δουλειά της. 

Δεν είναι δυνατόν, εποµένως, να κλείσουµε τα µάτια µας στο
γεγονός ότι πλησιάζουν Χριστούγεννα και ακόµα πολλά σχολεία
δεν έχουν βιβλία και την ευθύνη την έχει καθαρά το Υπουργείο
Παιδείας και κανένας δεν την έχει αναλάβει αυτή την ευθύνη. Θα
πρέπει να το επισηµαίνουµε, µέχρις ότου αποκατασταθεί αυτό
το πρωτόγνωρο φαινόµενο για τη χώρα µας. 

Δεν είναι δυνατόν να κλείσουµε το στόµα µας για το γεγονός
ότι πριν από αρκετούς µήνες ξέσπασε ένα διατροφικό σκάνδαλο
µε τις αποκαλύψεις του ΕΦΕΤ για µολυσµένο κιµά σε µεγάλη
γερµανική εταιρεία σούπερ µάρκετ και ως διά µαγείας αποµα-
κρύνθηκε, παραιτήθηκε ο Πρόεδρος του ΕΦΕΤ, χωρίς να δοθεί
συνέχεια σε αυτό το µεγάλο διατροφικό σκάνδαλο. Και εδώ την
ευθύνη την έχει το Υπουργείο Υγείας, χωρίς ακόµα κανένας
µέχρι σήµερα να δώσει απαντήσεις σε σχετική ερώτηση που έχω
καταθέσει και περιµένω ακόµα τις απαντήσεις.

Όπως επίσης πλανάται το ερώτηµα στους Έλληνες πολίτες,
πώς είναι δυνατόν ένας Έλληνας Πρωθυπουργός να βγαίνει να
ζητάει δανεικά από Ευρωπαίους εταίρους και την ίδια στιγµή
προς αυτούς να λέει ότι είµαστε µια διεφθαρµένη χώρα. 

Άραγε συνέβη αυτό ποτέ κατά το παρελθόν, κύριε Υπουργέ
των Οικονοµικών; Πώς είναι δυνατόν οι εταίροι µας να µας δα-
νείσουν και µάλιστα µε τους ευνοϊκούς όρους που ζητούσαµε,
όταν εµείς λέµε ουσιαστικά «δεν ξέρουµε αν θα σας δώσουµε
αυτά που µας δανείζατε»;

Τέλος, ζούµε αυτές τις µέρες και µια άλλη σχιζοφρενική κατά-
σταση, όταν ο Αντιπρόεδρος της προηγούµενης κυβερνήσεως
µιλά µε ακατονόµαστες εκφράσεις στο εξωτερικό για τον ελλη-
νικό, ουσιαστικά, λαό που δικαιολογηµένα εκφράζει την αγανά-
κτησή του, όταν πριν από δύο χρόνια ο ίδιος και οι σύντροφοί
του καλούσαν σε ξεσηκωµό τους Έλληνες πολίτες ενάντια στην
κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή, όπου τότε σε άλλες συνθή-
κες, πολύ πιο ήπιες από αυτές που βιώνουµε σήµερα, εξέφραζαν
µια διαµαρτυρία. 

Αυτά, ωστόσο, είναι φαινόµενα που είναι βέβαιο ότι έχουν ξε-
καθαρίσει στη συνείδηση και τη σκέψη των Ελλήνων πολιτών, οι
οποίοι έχουν αποδώσει πλέον την ευθύνη στον προηγούµενο
Πρωθυπουργό και ήταν µια µεγάλη επιτυχία του Αντώνη Σαµαρά
που κατάφερε µέσα από πολλά εµπόδια και πολλές παγίδες να
φέρει αυτό το αποτέλεσµα που προανέφερα και αυτούς τους
τρεις στόχους για την παρούσα Κυβέρνηση. 

Δεν θα ήθελα να αναλώσω περισσότερο χρόνο. Εκτιµώ ότι
άλλα πράγµατα πλέον αξίζουν περισσότερο, να δώσουµε προς
τους Έλληνες πολίτες άλλα µηνύµατα, εκείνα δηλαδή που αφο-
ρούν το µέλλον αυτής της χώρας, το οποίο όσο δυσοίωνο και αν
προδιαγράφεται, υπάρχει ελπίδα και προοπτική που, όπως το
λέµε εδώ και δυο χρόνια και το βροντοφωνάζει ο Πρόεδρός µας
ο Αντώνης Σαµαράς, έρχονται µέσα από την ανάπτυξη. 

Όµως µέχρι σήµερα δεν βλέπουµε κανένα σχέδιο ανάπτυξης
της χώρας σε κανέναν σχεδόν τοµέα. Όλοι µιλούν –και το ακού-
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σαµε και πριν από λίγη ώρα και από τον Υπουργό Οικονοµίας-
για τον πρωτογενή τοµέα, προτάσσοντάς τον κιόλας, αλλά µέχρι
σήµερα δεν έχουµε δει κανένα σχέδιο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µιλήσω κατά κύριο λόγο και να απευ-
θυνθώ, στο υπόλοιπο του χρόνου που µου αποµένει, προς τους
νέους ανθρώπους που εγκαταλείπουν τη χώρα γιατί είδαν να
σβήνουν τα όνειρά τους µε µια µονοκονδυλιά, µε τις εσφαλµένες
αποφάσεις της τελευταίας διετίας και να φεύγουν στο εξωτερικό
για να βρουν µια καλύτερη τύχη και ακριβώς εκεί να αποδώσουν
ό,τι όλα αυτά τα χρόνια έχει επενδύσει πάνω τους η ελληνική πο-
λιτεία µέσα από το εθνικό σύστηµα παιδείας. 

Αν, λοιπόν, η χώρα µας αντιµετωπίζει σοβαρότατο δηµογρα-
φικό πρόβληµα, αν µη τι άλλο, αυτή την παρούσα στιγµή έρχεται
µια βαθιά µαχαιριά να δηµιουργήσει ένα ακόµη µεγαλύτερο πρό-
βληµα στην πατρίδα µας, όταν οι νέοι που τώρα είναι ικανοί να
«τραβήξουν το κουπί» για να βγάλουν τη χώρα από αυτό το αδιέ-
ξοδο, την εγκαταλείπουν και βλέπουµε την κυβέρνηση να τους
παρατηρεί αµήχανη. Εδώ, λοιπόν, προς αυτούς τους νέους λέµε
«ναι, για εκείνη την περίοδο της αφθονίας µπορεί να έχουν ευ-
θύνη που χρεοκόπησαν τη χώρα, όµως η νέα γενιά θα αναλάβει
τη σωτηρία της πατρίδας». 

Ερχόµαστε, λοιπόν και κάνοντας έναν σύντοµο απολογισµό
για την τριακονταετία που πέρασε για τον πρωτογενή τοµέα,
όπου η χώρα µας εντάχθηκε στην τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική
Κοινότητα, βλέπουµε ότι τα αποτελέσµατα είναι όντως τραγικά. 

Κύριε Υπουργέ, από το 1980 µέχρι το 2010 η χώρα µας εισέ-
πραξε άµεσες και έµµεσες ενισχύσεις για το γεωργικό τοµέα της
τάξεως των 62 δισεκατοµµυρίων ευρώ είτε ως άµεσες ενισχύσεις
είτε ως ενισχύσεις για την ανάπτυξη. Το αποτέλεσµα; Μόνο την
τελευταία δεκαετία η χώρα µας εισήγαγε αγροτικά προϊόντα –
ακούστε!- αξίας 63 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ό,τι πήραµε τα
τριάντα χρόνια το δώσαµε τη δεκαετία που µας πέρασε!

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι όλα αυτά τα χρόνια το πλοίο ήταν
ακυβέρνητο, χωρίς σχέδιο, χωρίς όραµα. Τι σηµαίνει αυτό, όπως
ρωτάτε; 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Είπα απλώς ότι µε εκπλήσσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Με εκπλήσσει γιατί δεν βλέπω ένα
σχέδιο ακόµη και σήµερα που θα µπορούσε να ανατάξει αυτήν
την κατάσταση και να δώσει ελπίδα και προοπτική. Ποια ελπίδα
και ποια προοπτική;

Κυρία Πρόεδρε, διαβάζω το πρόγραµµα από τον ΟΑΕΔ που
προκύπτει από το Υπουργείο Εργασίας, όπου λέει ότι θα αξιο-
ποιηθεί ένα κονδύλι της τάξης του 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ τη
χρονιά που µας έρχεται για να ωφεληθούν τριακόσιες δέκα χι-
λιάδες άνεργοι. Όπως πληροφορούµαι, αυτοί θα απασχοληθούν
για πέντε µήνες. Αν κάνουµε µια αναγωγή για το έτος, οι εκατόν
πενήντα χιλιάδες άνεργοι θα µπορούσαν να απασχοληθούν για
έναν χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι αν δίνουµε 1,3 δισεκατοµµύρια για

µια χρονιά –και δεν ξέρω αν τελικά αυτά πιάσουν τόπο- τότε ας
βάλουµε µπροστά την παραγωγική µηχανή της χώρας και να
αποµονώσουµε τις εισαγωγές µόνο για το κόκκινο κρέας –χοι-
ρινό και µοσχαρίσιο- που ξεπερνούν τα 1,2 δισεκατοµµύρια ετη-
σίως και ας εκπαιδεύσουµε τους ανθρώπους αυτούς και όλους
όσους θέλουν να ασχοληθούν στον πρωτογενή τοµέα και να µά-
θουν να παράγουν αυτά τα προϊόντα, για να έχουν µόνιµη απα-
σχόληση για τα επόµενα χρόνια. 

Αν το κάνουµε αυτό για το σύνολο του εµπορικού ισοζυγίου
της χώρας των αγροτικών προϊόντων, τότε είναι βέβαιο ότι µπο-
ρούµε να εξοικονοµήσουµε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως –
από τα 6,5 δισεκατοµµύρια που δαπανά η χώρα για να εισαγάγει
αγροτικά προϊόντα- και σε βάθος µιας δεκαετίας µπορούµε να
εξοικονοµήσουµε ακριβώς όσα χρήµατα δώσαµε την περασµένη
δεκαετία για εισαγωγές. 

Τι σηµαίνει αυτό; Πρακτικά σηµαίνει ότι την επόµενη δεκαετία
–και όπως λέει ο Πρόεδρός µας στο τέλος του 2020- που θα
γιορτάσουµε τα διακόσια χρόνια από την απελευθέρωση, ταυτό-

χρονα να γιορτάσουµε και την απελευθέρωση από πάσης µορ-
φής δουλείες που µας ταλαιπωρούν όλα αυτά τα χρόνια και να
έχουµε εξοικονοµήσει επιπλέον τουλάχιστον άλλα 50 δισεκατοµ-
µύρια από τις εισαγωγές που θα υποκατασταθούν από την εγ-
χώρια παραγωγή, αλλά και τουλάχιστον διακόσιες πενήντα
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας µόνο µε την υποκατάσταση των
εισαγωγών. Αν βάλουµε και την προοπτική των εξαγωγών των
αγροτικών προϊόντων που έχουµε, τότε είναι βέβαιο ότι µπο-
ρούµε να µιλάµε για µια πολύ καλύτερη προοπτική. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θα πω ότι είµαι απόλυτα πεπει-
σµένος ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι αυτός που µπορεί να
δώσει τη διέξοδο στο αδιέξοδο της χώρας, είναι αυτός που µπο-
ρεί να γεµίσει µε ελπίδα και αισιοδοξία τους νέους ανθρώπους,
ώστε να σταµατήσει η φυγή προς το εξωτερικό και µε ένα σωστό
σχέδιο και έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό που θα λαµβάνει υπ’
όψιν όλες τις ιδιαιτερότητες και µοναδικότητες της πατρίδας µας
–που µέχρι σήµερα δεν τις έχουµε αξιοποιήσει ούτε κατά το ελά-
χιστο- και νέες θέσεις εργασίας να δηµιουργηθούν και παραγό-
µενος πλούτος να παραχθεί στη χώρα, προς όφελος και της
εθνικής µας οικονοµίας, αλλά και πάνω απ’ όλα να ανορθώσουµε
τη χαµένη αξιοπρέπεια της πατρίδας µας και το ηθικό µας όχι
µόνο στα µάτια των Ελλήνων αλλά και των πολιτών όλου του κό-
σµου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ώργιο Κασαπίδη. 
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρακλείου κ.

Μαρία Σκραφνάκη. 
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα στη Βουλή τον προϋπολογισµό του κράτους για το 2012,
βιώνοντας όλοι ίσως τη δυσκολότερη οικονοµική και κοινωνική
κατάσταση που έχει περάσει ποτέ η χώρα µας µεταπολεµικά.

Η κατάσταση της παγκόσµιας οικονοµίας χαρακτηρίζεται από
αστάθεια και αβεβαιότητα. Η παγκόσµια οικονοµία φαίνεται να
κινείται µε δύο ταχύτητες, αφού η οικονοµική ανάπτυξη στηρίζε-
ται κυρίως στις αναπτυσσόµενες χώρες, όπως την Κίνα και τη
Βραζιλία, ενώ οι ανεπτυγµένες οικονοµικά χώρες έχουν χαµη-
λούς ρυθµούς ανάπτυξης, βιώνουν µια γενικευµένη κρίση στην
Ευρώπη και την Αµερική και εφαρµόζουν µέτρα δηµοσιονοµικής
προσαρµογής προσπαθώντας να περιοριστούν τα δηµοσιονο-
µικά τους ελλείµµατα. 

Η Ελλάδα, η οποία αντιµετωπίζει µεγάλο δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα και έλλειµµα ανταγωνιστικότητας αλλά και µε χρόνιες και
δοµικές αδυναµίες του κράτους, βρίσκεται µέσα σε αυτό το ρευ-
στό διεθνές και ευρωπαϊκό περιβάλλον, αδύναµη και εκτεθειµένη
και απολύτως εξαρτώµενη από τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Δυστυχώς, όµως, και στην Ευρωζώνη υπάρχει τεράστια κρίση
δηµοσιονοµική, χρηµατοοικονοµική, θεσµική και πολιτική, µε
αποτέλεσµα να µην έχουν γίνει τα απαιτούµενα βήµατα πολιτικής
και θεσµικής ολοκλήρωσης, προκειµένου να στηριχθεί επαρκώς
το ευρώ από τις κερδοσκοπικές επιθέσεις των αγορών. 

Η Ευρώπη δεν έχει πάρει µέχρι τώρα αποφασιστικές πολιτικές
αποφάσεις για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση της κρίσης και
τη διάσωση της Ευρωζώνης, µε αποτέλεσµα οι αγορές και οι
οίκοι αξιολόγησης να δρουν πάνω από τις κυβερνήσεις των κρα-
τών-µελών. Δεν είδαν από την αρχή ότι το πρόβληµα χρέους είναι
συνολικό για όλες τις χώρες της Ευρωζώνης, ώστε να δώσουν
µια συνολική λύση διασώζοντας το ευρώ και την Ευρωζώνη. 

Το 2009 η Ελλάδα, µετά από µία καταστροφική πενταετή δια-
κυβέρνηση από τη Νέα Δηµοκρατία, βρέθηκε ουσιαστικά χρεο-
κοπηµένη και ένα βήµα πριν από τη στάση πληρωµών. Παρ’ όλα
αυτά, τα δυο τελευταία χρόνια καταφέραµε να µείνουµε όρθιοι
και να µην κηρύξουµε στάση πληρωµών. 

Όλα αυτά έγιναν χάρη στις µεγάλες θυσίες του ελληνικού
λαού, τον οποίο οφείλουµε να ευχαριστήσουµε, διότι έχει υπο-
στεί πολύ µεγάλη µείωση το εισόδηµά του. Μάλιστα, οι µεσαίες
και χαµηλές οικονοµικές τάξεις έχουν πιεστεί περισσότερο από
όσο αντέχουν και περισσότερο από όσο τους αναλογεί. 

Όµως οι θυσίες και οι κόποι του ελληνικού λαού µέχρι τώρα
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δεν πήγαν χαµένοι. Η δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας βελ-
τιώθηκε αισθητά, παρά την υψηλή ύφεση και την ανεργία. Το
πρωτογενές έλλειµµα το 2009 ήταν 24 δισεκατοµµύρια ευρώ και
µειώθηκε σε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2011. Το 2012 προσδο-
κούµε να έχουµε, για πρώτη φορά µετά το 2002, πρωτογενές
πλεόνασµα 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όλα αυτά βέβαια δεν έγιναν τυχαία. Σηκώσαµε µόνοι µας οι
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ το βάρος των διαθρωτικών αλλαγών αλλά
και των σκληρών µέτρων που χρειάστηκαν, αγνοώντας το πολι-
τικό κόστος, για να σωθεί η πατρίδα µας. Και βέβαια εδώ µπο-
ρούσαµε να κάνουµε ακόµη µεγαλύτερα βήµατα και ακόµη
µεγαλύτερες αλλαγές. Όλες οι ενέργειές µας είχαν ως στόχο να
ορθοποδήσει η χώρα και να παραµείνει στο ευρώ. Έτσι πετύχαµε
και την τελευταία  συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου, µε την οποία
θα γίνει «κούρεµα» του δηµοσίου χρέους κατά 100 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον προϋπολογισµό του 2012
γίνεται προσπάθεια να περάσουµε από την απαισιοδοξία σ’ ένα
νέο ξεκίνηµα για την Ελλάδα. Ο προϋπολογισµός του 2012 δεν
έχει εύκολες παραδοχές, αλλά δεν προβλέπει και τη λήψη νέων
επώδυνων µέτρων. Βέβαια, κύριε Υπουργέ, πρέπει να προχωρή-
σουµε µε πιο γρήγορους ρυθµούς στην οργάνωση αποτελεσµα-
τικότερων φοροεισπρακτικών µηχανισµών, προκειµένου να
πληρώσουν όσοι φοροδιαφεύγουν, όσοι έχουν καταθέσεις στο
εξωτερικό, όσοι έχουν offshore εταιρείες. Συµφωνώ µε τους συ-
ναδέλφους κι είµαι κι εγώ ένας απ’ αυτούς που ζητούν να ελεγχ-
θούν οι καταθέσεις των Βουλευτών στο εξωτερικό. 

Επίσης, δεν πρέπει να επιβαρυνθούν άλλο τα µεσαία και χα-
µηλά εισοδήµατα και οι χαµηλοσυνταξιούχοι. Δεν αντέχει άλλο
ο κόσµος. Πρέπει επιτέλους να υπάρξει δικαιότερη κατανοµή
των βαρών στο νέο φορολογικό νοµοσχέδιο.

Ακόµη πρέπει να δώσουµε ρευστότητα στην αγορά, ώστε να
κινηθεί η πραγµατική οικονοµία και να στηριχθούν οι υπάρχου-
σες επιχειρήσεις, που κλείνουν η µία µετά την άλλη. 

Παράλληλα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να επικεντρωθούµε στην
ανάπτυξη συγκεκριµένων τοµέων της ελληνικής οικονοµίας, οι
οποίοι µπορούν να µας βγάλουν από την ύφεση, για να καταπο-
λεµήσουµε και τη µάστιγα της ανεργίας. Με συγκεκριµένες και
στοχευµένες ενέργειες πρέπει να δώσουµε ώθηση στον τουρι-
σµό και να ανασυγκροτήσουµε τον αγροτικό τοµέα, ώστε να µην
εισάγουµε από το εξωτερικό βασικά καταναλωτικά αγαθά, αλλά
να εξάγουµε αγροτικά προϊόντα. 

Επίσης –χαίροµαι που είναι εδώ ο Υπουργός Υποδοµών- πρέ-
πει να ξεµπλοκάρουν, κύριε Υπουργέ, όλα τα µεγάλα αναπτυ-
ξιακά έργα αξιοποιώντας όλους τους πόρους του ΕΣΠΑ. Έτσι θα
έρθει η ανάπτυξη, έτσι θα έχουµε θέσεις εργασίας. Και συµφωνώ
µαζί σας ότι προτεραιότητα πρέπει να είναι το ξεµπλοκάρισµα
των µεγάλων οδικών αξόνων. Αυτή είναι η δουλειά σας στο χρο-
νικό διάστηµα αυτό. Χαίροµαι που συµµετέχουν και άξιοι συνερ-
γάτες σας από το Υπουργείο και πιστεύω ότι θα τα καταφέρετε.
Είναι πολύ µεγάλη υπόθεση αυτό. 

Κύριε Υπουργέ Υποδοµών, µιας που είστε εδώ, επιτρέψτε µου
να αναφερθώ στο Νοµό Ηρακλείου και να σας ζητήσω την επα-
ναδηµοπράτηση του αεροδροµίου Καστελλίου, που είναι ένα
έργο µεγάλο, ένα έργο πνοής για την ανάπτυξη του τουρισµού
στην Κρήτη, στην ενδοχώρα του νοµού µας, η κατασκευή του
οποίου θα φέρει µεγάλη ανάπτυξη και πολλές θέσεις εργασίας. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, ζητώ να δείτε την ολοκλήρωση του βό-
ρειου οδικού άξονα της Κρήτης, που είναι ο πιο επικίνδυνος και
θανατηφόρος δρόµος της Ελλάδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζω τον προϋπολογισµό του
2012 προσδοκώντας να είναι η µετάβαση από την απαισιοδοξία
στην ελπίδα. Πιστεύω ότι οι Έλληνες µπορούµε και θα τα κατα-
φέρουµε, όπως τα καταφέραµε πάντα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Μαρία Σκραφνάκη. 

Το λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσαµπίκα
Ιατρίδη. 

ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι η φετινή
συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2012 έχει µια πολύ σηµαν-
τική ιδιαιτερότητα. Υπό τις συνθήκες που αυτή διεξάγεται προ-
φανώς και θα έχει προκαλέσει το ενδιαφέρον των Ελλήνων
πολιτών περισσότερο από κάθε άλλη χρονιά, γιατί πλέον η συ-
ζήτηση αυτού του προϋπολογισµού δεν αφορά το τι θα δοθεί και
πότε στους πολίτες, αλλά κυρίως το τι θα αφαιρεθεί απ’ αυτούς.
Αυτός ο προϋπολογισµός αναµφίβολα θα έχει σηµαντικές επι-
πτώσεις στα εισοδήµατα των πολιτών, στις δουλειές µας, στο
µέλλον µας. Γι’ αυτό και πιστεύω ότι χρειάζεται µεγάλη προσοχή
σ’ αυτά που λέµε και κυρίως αυτά που λέµε να ανταποκρίνονται
στην πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την άποψή µου, η  ψήφιση
του προϋπολογισµού του 2012 δεν είναι τίποτα άλλο παρά ένα
βήµα για την αποκατάσταση της αξιοπιστίας της χώρας µας, ένα
βήµα που ακολούθησε αυτό της παροχής ψήφου εµπιστοσύνης
προς την Κυβέρνηση του κ. Παπαδήµου και τις δεσµεύσεις που
έχουν ληφθεί, προκειµένου να µη διακινδυνεύσουµε την παρα-
µονή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ευρώ. Πρόκειται για
έναν εξαιρετικά δύσκολο προϋπολογισµό, στον οποίο αποτυπώ-
νονται τα µέτρα δηµοσιονοµικής προσαρµογής, τα οποία συµ-
φωνήθηκαν από την Κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου το χρόνο
που εντός ολίγου µας αφήνει. Και βέβαια αυτός ο προϋπολογι-
σµός συζητιέται από τη Βουλή τη στιγµή που η κατάσταση σε
ολόκληρη την Ευρώπη και κυρίως στην Ευρωζώνη είναι εξαιρε-
τικά δύσκολη, εξαιρετικά ρευστή και εξαιρετικά επισφαλής, ει-
δικά όταν η κρίση κτυπά την «καρδιά» της Ευρωζώνης, ακόµη και
τη Γερµανία, η οποία πριν από λίγες µέρες απέτυχε να δανειστεί
από τις αγορές µε τους όρους που η ίδια ήθελε. 

Όµως για εµάς, για τη χώρα µας, από τη στιγµή που τέθηκε
ευθέως το ερώτηµα για την παραµονή µας ή όχι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, η απάντηση που έπρεπε να δοθεί έπρεπε να ήταν άµεση
και αποτελεσµατική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απ’ όλους αντιληπτό ότι η
αλλοπρόσαλλη πολιτική του κ. Παπανδρέου, ο οποίος αποδείχ-
θηκε εξαιρετικά αναξιόπιστος απέναντι σε όλους τους συνοµιλη-
τές του εντός και εκτός, δηµιούργησε ζήτηµα αξιοπιστίας της
ίδιας της πατρίδας µας. Συνεπώς τα χρονικά περιθώρια ήταν
ασφυκτικά κι έπρεπε να ληφθεί άµεση δράση για να αντιστρέ-
ψουµε αυτό το κλίµα. Και στο σηµείο αυτό ήταν που η Νέα Δη-
µοκρατία και ο Πρόεδρός µας Αντώνης Σαµαράς, µακριά από
µικροκοµµατικούς σχεδιασµούς στηρίξαµε τη λύση µιας µεταβα-
τικής κυβέρνησης µε συγκεκριµένους στόχους, ώστε η χώρα µας
να ανακτήσει το κύρος της στην Ευρώπη. Αυτή πιστεύω ότι ήταν
µια υπεύθυνη στάση, όπως πιστεύω ότι υπεύθυνη στάση κρατή-
σαµε και σαν Αξιωµατική Αντιπολίτευση όταν εγκαίρως λέγαµε
στον κ. Παπανδρέου να λάβει τα απαραίτητα µέτρα για να µην
καταλήξουµε στη ζοφερή εικόνα του µε φόντο το πανέµορφο Κα-
στελλόριζο. 

Απλώς να θυµίσω εδώ ότι το ΠΑΣΟΚ έκανε αντιπολίτευση τη
στιγµή που γνώριζε τη δύσκολη κατάσταση στην οποία βρισκό-
ταν η χώρα και υποσχόταν παράλληλα τα πάντα στους πάντες.
Βέβαια δύο χρόνια µετά τις εκλογές του 2009 το ΠΑΣΟΚ ήδη αι-
σθάνεται τα αποτελέσµατα της πολιτικής του στο ίδιο του το
σώµα.

Όµως για τους πολίτες δεν έχει τόση σηµασία ούτε το ΠΑΣΟΚ
ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε τα άλλα κόµµατα. Για τους πολίτες
έχει σηµασία η χώρα και το µέλλον τους σ’ αυτήν και η πραγµα-
τικότητα είναι ότι ο κ. Παπανδρέου  και το ΠΑΣΟΚ παρέλαβαν το
συνολικό δηµόσιο χρέος στα 298 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μέσα
σ’ αυτά τα δυο χρόνια που µεσολάβησαν, παρά τις αιµατηρές
θυσίες των Ελλήνων,  το χρέος αυξήθηκε κατά 21% ή επιπλέον
62 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να φθάσει σήµερα στα 360 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Παρέλαβε το δηµόσιο χρέος στο 125% του
ΑΕΠ και µέσα σε δύο χρόνια το έφθασε στο 165% του ΑΕΠ, δη-
λαδή το κατέστησε µη διαχειρίσιµο. 

Οδήγησε σε µείωση της εγχώριας παραγωγής. Το 2009 το
ΑΕΠ ήταν 238 δισεκατοµµύρια ευρώ και φέτος θα είναι 218 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή µέσα σε δύο χρόνια εκτός από την
αύξηση του χρέους είχαµε και µείωση του ΑΕΠ κατά 20 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.
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Αυτά είναι µπροστά µας τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και βέβαια δεν χρειαζόµαστε τους αριθµούς για να καταλάβουµε
τι γίνεται. Αρκεί να κοιτάξουµε γύρω µας, όπως έλεγε κι ένα προ-
εκλογικό σποτάκι του ΠΑΣΟΚ, για να δούµε την αγωνία για το
µέλλον ζωγραφισµένη στα πρόσωπα των πολιτών, τα ενοικιαστή-
ρια στις βιτρίνες των καταστηµάτων ως µία πρωτότυπη αλλά
µαύρη εκδοχή διακόσµησης, τα λουκέτα στις επιχειρήσεις, το
«πάγωµα» όλων σχεδόν των µεγάλων δηµόσιων έργων, την ανερ-
γία και την ανέχεια που καίνε τα σωθικά της κοινωνίας µας, το
µαρασµό της ελληνικής περιφέρειας, της νησιωτικής Ελλάδας. 

Αυτά είναι που βλέπουµε όλοι µας και όσοι εξακολουθούµε και
συναναστρεφόµαστε µε τον κόσµο στα νησιά, τα χωριά και τις
πόλεις. Είναι προφανές ότι πρέπει να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν,
για να αντιστρέψουµε αυτή την κατάσταση. 

Μπορούµε να την αντιστρέψουµε µε την ψήφιση του προϋπο-
λογισµού; Μπορούµε στο βαθµό που η ψήφισή του είναι ένα
βήµα, όπως είπα, για την αποκατάσταση της αξιοπιστίας µας. Για
να µπορέσει, έτσι, η Κυβέρνηση που θα προκύψει από τις επερ-
χόµενες εκλογές µε την ψήφο και τη θέληση των Ελλήνων πολι-
τών να σταθεί διαπραγµατευτικά απέναντι στους πιστωτές µας
και να πετύχει όποιες τροποποιήσεις είναι εφικτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2012
ψηφίζεται µε βάση τα δεδοµένα και τις παραδοχές που τον ακο-
λουθούν αυτή τη στιγµή που µιλάµε. Η εκτέλεσή του προφανώς
θα εξαρτηθεί και από τις εξελίξεις που θα συµβούν στην Ευρω-
ζώνη το αµέσως επόµενο διάστηµα. Οι εξελίξεις αυτές, απ’ ό,τι
έχει αποδειχθεί µέχρι σήµερα, από τότε που εκδηλώθηκε η
κρίση, ούτε στοιχειωδώς προβλέψιµες είναι ούτε, στις περισσό-
τερες περιπτώσεις, και διαχειρίσιµες. 

Σε κάθε περίπτωση, η Ελλάδα δεν πρέπει να θυσιάσει τις πο-
λύχρονες κατακτήσεις της εντός του ευρωπαϊκού κεκτηµένου.
Σ’ αυτό πιστεύω ότι θα βοηθήσει η ψήφιση του παρόντος προ-
ϋπολογισµού. Ταυτόχρονα όµως θα πρέπει να προσέξουµε να
µη θυσιάσουµε και όλους τους Έλληνες πολίτες και το µέλλον
των παιδιών  µας για τη διαφύλαξη αυτών των κατακτήσεων.
Αλλά, πάνω σ’ αυτό, το λόγο θα έχει σύντοµα ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Ια-

τρίδη Τσαµπίκα. 
Το λόγο έχει τώρα η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Τσόνογλου-

Βυλλιώτη Βασιλική.
Κυρία Τσόνογλου, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΒΥΛΛΙΩΤΗ-ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογι-

σµός του 2012 συζητείται µέσα σε ένα αβέβαιο και εξαιρετικά
δυσµενές περιβάλλον όχι µόνο για την Ελλάδα, αλλά και για το
σύνολο της Ευρωζώνης.

Στη χώρα µας, αυτήν τη στιγµή, κατατίθεται από µια άλλου εί-
δους Κυβέρνηση, µια Κυβέρνηση εθνικής οµοψυχίας, αισιοδο-
ξίας και συνεννόησης, που στέλνει ισχυρό µήνυµα τόσο στο
εσωτερικό της χώρας, ότι υπάρχει σχέδιο για την έξοδο από την
κρίση, όσο και στο εξωτερικό ότι, πράγµατι, υπάρχει ισχυρή εκ-
προσώπηση, αξιοπιστία και φερεγγυότητα της χώρας µας. Ότι,
δηλαδή, οι Έλληνες ενωµένοι στο σύνολό τους σχεδόν, θέλουµε
και µπορούµε να τα καταφέρουµε. 

Μετά από µια µακρά και παρατεταµένη περίοδο ύφεσης και
οπισθοδρόµησης- γιατί η ύφεση στη χώρα µας είχε ήδη εκδηλω-
θεί έντονα από το 2008, πλην η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας την έκρυβε και την έσπρωχνε δόλια κάτω από το χαλί- ο
προϋπολογισµός του 2012 διεκδικεί την ισότιµη µεταχείριση και
συµµετοχή της πατρίδας µας στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση,
θέτει µια νέα βάση µε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης,
ανοίγει παράθυρο προς την δηµοσιονοµική εξυγίανση, τη βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας, το νοικοκύρεµα των οικονοµικών
µας κοντολογίς. Είναι ρεαλιστικός,  µακριά από την εικονική
πραγµατικότητα των προϋπολογισµών της Νέας Δηµοκρατίας.
Έχει στόχο να αποδείξει και να πείσει ότι το ελληνικό δηµόσιο
χρέος είναι βιώσιµο, µε καθοδική πορεία µείωσης και συνεπώς
ελάφρυνσης του βάρους που πέφτει στους ώµους του ελληνικού
λαού. 

Στα δύο χρόνια που πέρασαν η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ κατόρ-
θωσε να στηρίξει µια χώρα που κατέρρεε, να µειώσει τουλάχι-
στον κατά έξι µονάδες περίπου το τεράστιο έλλειµµα –ήταν
πρωτοφανές αυτό που συνέβη- να ανορθώσει τη χαµένη µας
αξιοπιστία, που τόσο καίρια είχε πληγεί από την απίστευτη πληγή
της Νέας Δηµοκρατίας, να διαπραγµατευθεί νέους όρους στή-
ριξης επιµηκύνοντας τη χρονική διάρκεια του δηµοσίου χρέους
µειώνοντας το επιτόκιο και να αναδείξει την ανάγκη θεσµοθέτη-
σης εργαλείων στήριξης των αδύναµων οικονοµιών των κρατών-
µελών της Ευρωζώνης.

Όλη αυτή η προσπάθεια έγινε σε µια Ευρωζώνη που διανύει
µια από τις δυσκολότερες στιγµές της ιστορίας της, που παρά
τις συνθήκες σύστασης –Συνθήκη της Ρώµης- και τη συνθήκη
της λειτουργίας της –Συνθήκη της Λισαβόνας- δεν είχε ολοκλη-
ρωθεί θεσµικά, δεν έχει µια ολοκληρωµένη κοινή πολιτική, οικο-
νοµική και νοµισµατική.

Όλοι οι εταίροι µας πίστευαν ότι η κρίση είναι ελληνική, ότι
φταίνε οι Έλληνες, µέχρι που οι κερδοσκόποι και οι αγορές χτύ-
πησαν και τις δικές τους πόρτες και αντιλήφθηκαν ότι ακόµα και
οι χώρες του πυρήνα του ευρώ, χώρες πολύ πιο εύρωστες από
την Ελλάδα, χώρες που µετέχουν στους G20 µε υψηλότερα ΑΕΠ
από την Ελλάδα και χαµηλότερα ελλείµµατα βρίσκονται στο
µέσο ενός νοµισµατικού πολέµου που δεν κάνει διακρίσεις. 

Παράλληλα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ αντελήφθη έγκαιρα και
αντιµετώπισε αποτελεσµατικά την επερχόµενη κατάρρευση θε-
σµών και αξιών και θεσµοθέτησε διαρθρωτικές αλλαγές και µε-
ταρρυθµίσεις ώστε να αλλάξει το, µέχρι τώρα, στρεβλό µοντέλο
ανάπτυξης, το υπερτροφικό και σπάταλο κράτος, να βελτιώσει
το σύστηµα παροχής υπηρεσιών υγείας, εκπαίδευσης, δικαιοσύ-
νης, κοινωνικής ασφάλισης, να εξασφαλίσει την ύπαρξη και την
επάρκεια των ασφαλιστικών ταµείων, να αυξήσει την κοινωνική
προστασία µε την διατήρηση και βελτίωση θεσµών και πολιτικών
-όπως για παράδειγµα «Βοήθεια στο Σπίτι» κ.λπ.- να βελτιώσει
την αγροτική πολιτική, να δραστηριοποιήσει και να επιταχύνει
την απορρόφηση του ΕΣΠΑ. Το ΕΣΠΑ η Νέα Δηµοκρατία το είχε
φτάσει µέχρι το  2,8%. Μέσα σε δύο χρόνια το ανεβάσαµε  στο
28%. Βεβαίως και πρέπει να επιταχύνουµε. 

Προσπάθησε επιπλέον να βοηθήσει τα συστήµατα της γεωρ-
γίας, της κτηνοτροφίας, των δηµοσίων και ιδιωτικών επενδύ-
σεων, την ενίσχυση του τουρισµού. Όλα αυτά παράλληλα µε την
προσπάθεια αύξησης των δηµοσίων εσόδων, µε την πάταξη της
φοροδιαφυγής και εισφοροδιαφυγής, την πάταξη της διαφθο-
ράς, σε όλα τα επίπεδα της διοίκησης και της γραφειοκρατίας. 

Τα τελευταία δύο χρόνια καταβλήθηκε µια τεράστια προσπά-
θεια για ένα πιο δίκαιο φορολογικό σύστηµα, για τη διαµόρφωση
ενός υγιούς οικονοµικού περιβάλλοντος, που έπρεπε να γίνει
εδώ και δεκαετίες. 

Αλλάξαµε ρότα, σταµατήσαµε τα ωραία λόγια, ήρθαµε αντιµέ-
τωποι µε την αλήθεια και προσπαθήσαµε να βρούµε λύσεις στα
τεράστια εθνικά µας προβλήµατα.

Όλα όσα πετύχαµε –γιατί αποµένουν ακόµα πολλά να γίνουν-
επιτεύχθηκαν µε την έµπρακτη βοήθεια του ελληνικού λαού, που
έκανε και κάνει θυσίες, που ανέτρεψαν την καθηµερινότητά του
και τον εξανάγκασαν να προσαρµοστεί άµεσα και βίαια στις νέες
ανάγκες, ώστε να απαλλαγεί η χώρα από στρεβλωµένες πρακτι-
κές ετών, να παραµείνει ασφαλής και να µην πτωχεύσει όπως
πολλοί ήθελαν και στοιχηµάτιζαν σ’ αυτό.

Η νέα Κυβέρνηση µε το σηµερινό προϋπολογισµό, στέλνει ένα
σαφές µήνυµα ενότητας και αισιοδοξίας για το µέλλον αυτής της
πατρίδας στη διεθνή κοινότητα και στην ελληνική κοινωνία, επα-
νεκκίνησης και αναστροφής της πορείας µε συγκεκριµένες και
συντεταγµένες πολιτικές.

Η Ευρώπη στη Σύνοδο Κορυφής της 26ης- 27ης Οκτωβρίου
2011 ξεκαθάρισε ότι «εµείς, µεν, κουρεύουµε το δηµόσιο χρέος
σας κατά 100 δισεκατοµµύρια περίπου, αλλά η µείωση του ελ-
λείµµατός σας είναι δική σας υπόθεση και τέρµα τα δανεικά».

Συνεπώς οι στόχοι του προϋπολογισµού του 2012 επικεντρώ-
νονται στα παρακάτω:

Πρώτον, στη δηµιουργία πρωτογενούς πλεονάσµατος για τη
µείωση του ελλείµµατος που όσο µικρό και αν προβλέπεται -1,1%
του ΑΕΠ- είναι οιωνός ότι επιτέλους οι θυσίες των πολιτών πιά-
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νουν τόπο, εφόσον τα έσοδα υπερκαλύπτουν τα έξοδα.
Δεύτερον, στη µείωση του δηµοσίου χρέους, γεγονός που θα

επιτευχθεί µε την απαρέγκλιτη υλοποίηση της απόφασης της Συ-
νόδου Κορυφής ως προς την ολοκλήρωση του PSI και την επα-
νακεφαλαιοποίηση των ελληνικών τραπεζών, που θα µπορούν
πλέον µε τη ρευστότητα και την επάρκεια που θα έχουν να δώ-
σουν χρήµα στην πραγµατική οικονοµία.

Τρίτον, στην υλοποίηση των θεσµικών αλλαγών και βελτιώ-
σεων του φορολογικού µας συστήµατος, ώστε να απαλειφθούν
οι αδικίες και ανισότητες του παρελθόντος.

Τέταρτον, στην προώθηση της επανεκκίνησης της οικονοµίας
και τη βελτίωση της εσωτερικής και εξωτερικής ανταγωνιστικό-
τητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι οι Έλληνες πολίτες
αντιλαµβάνονται την κρισιµότητα της κατάστασης και παρά τον
ανελέητο και καθηµερινό βοµβαρδισµό τους από τα ΜΜΕ, από
µερίδα του Τύπου και ελάχιστων εξωκοινοβουλευτικών οµάδων,
έχουν αντιληφθεί ότι τα µέτρα που λαµβάνονται είναι εξαιρετικής
και έκτακτης ανάγκης και όχι µέτρα επιλογής. 

Έγιναν λάθη και καθυστερήσεις, άστοχες και άνισες πολιτικές
σε κατηγορίες πολιτών. Έγιναν εξεταστικές µε άδοξο τέλος.
Πράγµατι. Και αυτά τα γεγονότα εξόργισαν και διόγκωσαν την
αγανάκτηση του λαού για τα µέτρα λιτότητας που εφαρµόστη-
καν. 

Έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη στους πολιτικούς και στην πολι-
τική. Και αυτό εκφράζεται µε την πικρία που εκδηλώνουν µε ποι-
κίλους τρόπους.

Παρά τα µέτρα βελτίωσης του δηµοσίου βίου, τη γιγαντιαία
προσπάθεια εξυγίανσης των δηµοσιονοµικών, οι πολίτες αγωνι-
ούν για την καθηµερινότητα και το άγνωστο αύριο.

Σήµερα, λοιπόν, επιβάλλεται, ταχύτερα όσο ποτέ, να απαντή-
σουµε στους φόβους και τις ανησυχίες τους και έµπρακτα να πεί-
σουµε ότι καταβάλλουµε κάθε προσπάθεια για να µειωθεί το
κόστος ζωής, να περιοριστούν οι θέσεις ανεργίας, να παραµεί-
νουν οι νέοι και να εργαστούν στην πατρίδα µας, να επιταχυν-
θούν τα προγράµµατα επενδύσεων για την ανόρθωση της υγιούς
επιχειρηµατικότητας, να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα των ασφα-
λιστικών ταµείων ώστε οι πολίτες να απολαµβάνουν µία αξιο-
πρεπή σύνταξη, να επιταχυνθούν οι διαδικασίες ταχύτερης
απονοµής της δικαιοσύνης, βελτίωσης του συστήµατος υγείας,
ώστε οι πολίτες να απολαµβάνουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες
στα δηµόσια νοσοκοµεία και του συστήµατος παιδείας για τη
βελτίωση της εκπαίδευσης όλων των βαθµίδων.

Εκτιµώ ότι η ανάκτηση της εµπιστοσύνης του πολίτη προς ένα
κράτος που τον σέβεται, τον προστατεύει, µεριµνά γι’ αυτόν,
προνοεί και τον φροντίζει µέσα από ένα διευρυµένο κοινωνικό
διάλογο, αποτελεί εθνική προτεραιότητα.

Το έργο της νέας Κυβέρνησης του Λουκά Παπαδήµου είναι τε-
ράστιο. Τα µέτωπα που ανοίγονται είναι ποικίλα σε συνθήκες
πρωτόγνωρες, ενώ οι εξελίξεις στην Ευρωζώνη παραµένουν
απρόβλεπτες.

Εκτιµώ ότι η ενότητα όλων των πολιτικών δυνάµεων είναι το
αναγκαίο και προεξέχον ζητούµενο.

Αυτή η Κυβέρνηση, σε απίστευτα συµπυκνωµένο χρονικό πε-
ριθώριο, είναι υποχρεωµένη να πετύχει –και θα πετύχει- και στο
εσωτερικό, εξασφαλίζοντας την ευηµερία των Ελλήνων πολιτών
και στο εξωτερικό µε την ανάκτηση της διεθνούς αξιοπιστίας της
χώρας, ώστε να ενισχυθεί η διαπραγµατευτική της ισχύ και να
εδραιωθεί η ισότιµη θέση και παραµονή της στην Ευρωζώνη.

Πρέπει να µείνει αταλάντευτη και απερίσπαστη στους εθνικούς
µας στόχους. Δεν πρέπει να υπονοµευτεί ούτε χάριν µικροκοµ-
µατικών ωφελειών, ούτε χάριν µικρόψυχων αντιπολιτευτικών
κραυγών.

Όλοι πρέπει να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Διακυ-
βεύεται η αξιοπρέπεια και η προοπτική όχι µόνο της χώρας µας,
αλλά ατοµικά καθενός από εµάς ξεχωριστά και κάθε πολίτη.

Οι συνθήκες έχουν αλλάξει. Είναι έκτακτες, είναι συνθήκες πο-
λέµου. Εάν και στην ψυχή µας προέχει, πράγµατι, η υπέρβαση
της κρίσης, πρέπει όλοι να αλλάξουµε, να ενωθούµε και να πο-
λεµήσουµε γι’ αυτό. Αλλιώς, γυρισµός δεν θα υπάρξει. Διότι ο
ναύτης που σηκώνει τα ίδια πανιά κάθε φορά, χωρίς να κάνει αλ-

λαγές όταν αλλάζει ο άνεµος, δεν θα φτάσει ποτέ στο λιµάνι.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Τσό-

νογλου – Βυλλιώτη Βασιλική, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ.
Καλώ στο Βήµα το Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος

Ελλάδος κ. Απόστολο Νάνο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός

του 2012, που κατέθεσε η συγκυβέρνηση του µαύρου µετώπου
ΠΑΣΟΚ – Νέας Δηµοκρατίας και ΛΑΟΣ, αποτελεί φοροεξόντωση
και κατακρεούργηση των κοινωνικών, λαϊκών δικαιωµάτων και
αναγκών και ταυτόχρονα προκλητική φοροαπαλλαγή των επιχει-
ρηµατικών οµίλων.

Ο προϋπολογισµός των δήµων και περιφερειών, συνολικά της
τοπικής διοίκησης, εντάσσεται πλήρως στη λογική των µνηµο-
νίων διαρκείας και της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας των εγκυ-
κλίων του Υπουργείου Οικονοµικών, µε στόχους και µέτρα που
αποτελούν κυριολεκτικά φορολογική λαιµητόµο για την εργατική
τάξη, επιδεινώνουν τη ζωή των φτωχών λαϊκών στρωµάτων και
ταυτόχρονα ανοίγουν νέες ευκαιρίες κερδοφορίας των επιχειρη-
µατικών οµίλων σε έργα και υπηρεσίες που θα τους παραχω-
ρούνται.

Αναδεικνύεται η ορθότητα της εκτίµησης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος ότι η τοπική διοίκηση αποτελεί αναπόσπαστο
τµήµα της κεντρικής διοίκησης, ότι οι δήµοι και οι περιφέρειες
είναι όργανα του αστικού κράτους σε τοπικό και περιφερειακό
επίπεδο. Έχει αποστολή να ενισχύει την ανταγωνιστικότητα, την
ανατροπή των εργασιακών σχέσεων, τις απολύσεις των εργαζο-
µένων, τις ιδιωτικοποιήσεις, την εµπορευµατοποίηση υπηρεσιών
και έργων προς όφελος της επιχειρηµατικής δράσης και των µο-
νοπωλιακών οµίλων.

Αυτή η εµπειρία ισχύει εδώ και δεκαετίες στα κράτη–µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης –και όχι µόνο- όπου η διοικητική περιφε-
ρειακή δοµή τους, το περιεχόµενο, η κατεύθυνση και οι λειτουρ-
γίες τους υποτάσσονται στην ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -ιδιαίτερα από τη Συνθήκη του Μάα-
στριχτ- µε αποτέλεσµα παιδεία, υγεία, πρόνοια, συνολικά κοινω-
νικές υπηρεσίες και έργα, να έχουν παραδοθεί στο κεφάλαιο.

Επιβεβαιώνονται και µε αυτόν τον προϋπολογισµό οι θέσεις
µας για το περιεχόµενο και την κατεύθυνση του αντιδραστικού
για το λαό «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στον ένα χρόνο εφαρµογής του. Στο-
χεύει στην προσαρµογή του αστικού κράτους στις σύγχρονες
ανάγκες του κεφαλαίου, σε συνθήκες, µάλιστα, βαθέµατος της
καπιταλιστικής κρίσης που συντρίβει όποια δικαιώµατα του λαού
έχουν αποµείνει.

Επεκτείνει και ενισχύει την επιχειρηµατική δράση στη λειτουρ-
γία των Δήµων και των Περιφερειών προς όφελος των συµφε-
ρόντων των επιχειρηµατικών οµίλων, παραδείγµατος χάριν
επενδυτικά σχέδια ιδιαίτερα στον τοµέα των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και του τουρισµού. 

Διευκολύνει την παράδοση σε επιχειρηµατικά συµφέροντα του
φυσικού πλούτου, τη συγκέντρωση της γης και την αλλαγή χρή-
σης, όπως, παραδείγµατος χάριν, την παραχώρηση–εκµετάλ-
λευση των ελεύθερων χώρων που έχουν αποµείνει για φωτοβολ-
ταϊκά, ανεµογεννήτριες, την ιδιωτικοποίηση υπηρεσιών του δη-
µοσίου, ακόµα και µηχανισµούς περιβαλλοντικού ελέγχου.

Επιταχύνεται η διαδικασία παραχώρησης τµηµάτων ή ολόκλη-
ρων τοµέων διαχείρισης των υδάτινων πόρων και των απορριµ-
µάτων στους επιχειρηµατικούς οµίλους, παραδείγµατος χάριν
διαχείριση απορριµµάτων, αποκοµιδή, µεταφόρτωση, επεξεργα-
σία, τελική διάθεση. Ήδη έχει γίνει η προκήρυξη διαγωνισµού
κατασκευής και λειτουργίας, µέσω ΣΔΙΤ, όλων των νέων εγκατα-
στάσεων για την επεξεργασία σύµµεικτων απορριµµάτων της Ατ-
τικής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Εµπορευµατοποιεί και ιδιωτικοποιεί παραπέρα την παιδεία, την
υγεία, την πρόνοια. 

Οι δήµοι και οι περιφέρειες λειτουργούν ως κρατικοί φορείς
προώθησης ενός ελάχιστου και ανεπαρκέστατου πακέτου υπη-
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ρεσιών υγείας, πρόνοιας για τα εξαθλιωµένα στρώµατα κυρίως
µέσω ευρωπαϊκών προγραµµάτων. Πρόκειται για στρατηγική επι-
λογή, προκειµένου να αντικατασταθούν µε αυτό τον τρόπο οι
άγριες περικοπές των κρατικών πόρων και να προχωρήσει πα-
ραπέρα η εµπορευµατοποίησή τους.

Αποδείχθηκε στην πράξη ότι η µεταφορά αρµοδιοτήτων διευ-
κολύνει την επιχειρηµατική πρόσβαση του κεφαλαίου σε αυτούς
τους τοµείς, τη διάσπαση του ενιαίου χαρακτήρα των κοινωνικών
υπηρεσιών και την άµεση µεταφορά της δαπάνης στην κάθε οι-
κογένεια.

Ενδεικτικά αναφέρω: 
Σχολικές επιτροπές. Το αποτέλεσµα της συγχώνευσης σε

πρώτη φάση είναι η µείωση κατά 40% της χρηµατοδότησης που
οδηγεί σε νέα επιβάρυνση των γονιών για να καλύψουν τις λει-
τουργικές δαπάνες όπως πετρέλαιο, ρεύµα, νερό, αναλώσιµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζοφερή πραγµατικότητα που
βιώνει ο εργαζόµενος λαός εξαιτίας της καπιταλιστικής κρίσης,
καθρεφτίζεται, µεταξύ των άλλων, και στην αύξηση των λιποθυ-
µικών κρουσµάτων στα παιδιά κατά τη διάρκεια του σχολείου,
γεγονός που καταδεικνύει πού οδήγησαν τις λαϊκές οικογένειες
οι πολιτικές σας: στην πείνα και στην εξαθλίωση του εργαζόµε-
νου λαού.

Σήµερα, λοιπόν, είναι επιβεβληµένη αναγκαιότητα η χορήγηση
συσσιτίου στους µαθητές ως ένα ελάχιστο µέτρο ανακούφισης
των παιδιών των λαϊκών οικογενειών. 

Παιδικοί σταθµοί: Δεν ικανοποιήθηκαν οι αιτήσεις για χιλιάδες
οικογένειες αποτέλεσµα της έλλειψης υποδοµών, προσωπικού,
χρηµατοδότησης. Τα τροφεία παραµένουν, πολλαπλασιάζοντας
το ήδη δυσβάσταχτο φορτίο των εργαζοµένων γονιών. Οι περισ-
σότεροι παιδικοί σταθµοί λειτουργούν µε µειωµένο προσωπικό
και καλύπτονται από συµβασιούχους µερικής απασχόλησης, ενώ
ήδη γίνονται περικοπές ακόµα και στη σίτιση των νηπίων, µε ό,τι
κακό αυτό συνεπάγεται για την υγεία τους.

Προνοιακές δοµές και πρόσθεσή τους στον εθελοντισµό: Αντί
να δηµιουργηθούν κρατικές δοµές που να αντιµετωπίζουν το
πρόβληµα, προσπαθούν να λύσουν τα κοινωνικά προβλήµατα
που η πολιτική τους δηµιουργεί, µε συσσίτια, φιλοξενία αστέγων,
µε κοινωνικά παντοπωλεία, φαρµακεία, ιατρική περίθαλψη, µε εκ-
δηλώσεις υποκριτικής φιλανθρωπίας από µεγαλόσχηµους χορη-
γούς, αλλά και απλούς, ευαισθητοποιηµένους πολίτες. 

Η φιλανθρωπία, όµως, δεν έχει καµµία σχέση µε την αλληλεγ-
γύη και πολύ περισσότερο µε την πρόνοια από τους αιρετούς
σας στην τοπική διοίκηση που πιστά και διαχρονικά υπηρέτησαν
και υπηρετούν τις αντιλαϊκές σας πολιτικές, κάνοντας οι ίδιοι,
µαζί µε εσάς, διαχείριση της φτώχειας που δηµιουργήσατε.

Ο προϋπολογισµός διαλύει τις εργασιακές σχέσεις. Απολύσεις
προσωπικού. Εργασιακή εφεδρεία. Γενίκευση της µερικής απα-
σχόλησης. Συµβασιούχοι έργου ή ορισµένου χρόνου. Ενοικίαση
εργαζοµένων µέσω εργολαβικών γραφείων για την κάλυψη των
αναγκών. Μείωση του προσωπικού και κατάργηση των κενών ορ-
γανικών θέσεων µέσω των οργανισµών εσωτερικής υπηρεσίας.
Σε συνεργασία µε ΓΣΕΕ και µε µη κυβερνητικές οργανώσεις,
αλλά και µε τους πρόθυµους αιρετούς σας, µοιράζοντας τη φτώ-
χεια, προωθούν προγράµµατα εργασιακής οµηρίας και ανακύ-
κλωσης της ανεργίας στο όνοµα δήθεν της αντιµετώπισής της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάλυση του προϋπολογι-
σµού, όπως αυτός κατατέθηκε, µε αλληλοσυγκρουόµενα και αν-
τιφατικά στοιχεία ως συνειδητή επιλογή, επιβεβαιώνει τη θέση
για τον αντιλαϊκό, αντιδραστικό χαρακτήρα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Όπως και να γίνουν οι συγκρίσεις, είτε µε τους προϋπολογισθέν-
τες πόρους ή τις εκτιµήσεις ή τις αποδόσεις, η Κυβέρνηση µει-
ώνει δραµατικά την κρατική χρηµατοδότηση στις περιφέρειες
και στους δήµους. Και τη µειώνει σε τέτοιο βαθµό που είναι κάτω
και από το λεγόµενο ελάχιστο κόστος λειτουργίας των δήµων και
των περιφερειών που η ίδια η Κυβέρνηση έχει οµολογήσει ότι
είναι απαραίτητο για τη λειτουργία των δήµων και των περιφε-
ρειών, που στην πράξη αποδείχθηκε ότι δεν καλύπτει ούτε τη µι-
σθοδοσία και τα λειτουργικά, έστω κι αν είχε αποδώσει η
Κυβέρνηση το σύνολό του, ποσό που η ίδια προϋπολόγισε και
εκτίµησε ότι θα δώσει στον προϋπολογισµό του 2011.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Οι αποδόσεις των πόρων µέχρι τις 10/11/2011 συνολικά στην

τοπική διοίκηση υπολείπονται πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ. Η συγκυβέρνηση µε τον παρόντα προϋπολογισµό εµφανί-
ζει προϋπολογισµό µειωµένο και αυτών των ποσών που δεν είχαν
καλύψει τη µισθοδοσία και τα λειτουργικά της τοπικής διοίκησης
και αφού έχει προσθέσει αρµοδιότητες προνοιακών επιδοµάτων
και τη µεταφορά των µαθητών, κόστους 1,2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Τα έσοδα από τον κρατικό προϋπολογισµό προβλέπονται µει-
ωµένα το 2012, σε σχέση µε το 2011. Για τους δήµους τα έσοδα
υπολείπονται κατά 34%, δηλαδή 1.682.000.000 ευρώ, για τις πε-
ριφέρειες τα έσοδα υπολείπονται κατά µείον 345.000.000 ευρώ,
δηλαδή µείον 37%. Συνολικά τα έσοδα της τοπικής διοίκησης
δήµων και περιφερειών είναι 3.822.000.000 ευρώ. Η µείωση των
πόρων της τοπικής διοίκησης ανέρχεται στο ύψος των
2.027.000.000 ευρώ. 

Η τοξικότητα του προϋπολογισµού αποδεικνύεται και από τον
πίνακα 3.38, όπου το σύνολο των εσόδων είναι 3.822.000.000,
ενώ των εξόδων είναι 6.500.000.000 ευρώ, που φορτώνονται στο
λαό µέσα από τη συγκυβέρνηση του µαύρου µετώπου και τους
αιρετούς µέσω προστίµων, φόρων και ανταποδοτικών τελών.

Επισηµαίνουµε τις τεράστιες ευθύνες των δυνάµεων που στη-
ρίζουν το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία και ο Συνασπισµός στο δι-
οικητικό συµβούλιο της πρώην ΚΕΔΚΕ, που συµφώνησαν στη
διαγραφή των 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ παρακρατηθέντων
πόρων, αποδεχόµενοι έναντι ποσού του 1,7 δισεκατοµµυρίου
ευρώ σε οκτώ ετήσιες ισόποσες δόσεις, οι οποίες δεν έχουν
δοθεί ακόµα όλες. 

Μεγάλο µέρος των παρακρατηθέντων, 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ήταν για τη χρηµατοδότηση αρµοδιοτήτων που µεταφέρ-
θηκαν στην τοπική διοίκηση που αποδέχτηκαν οι άλλες δυνάµεις
και οι αιρετοί του ΚΚΕ είχαν απορρίψει κατηγορηµατικά αυτήν
τη µεταφορά.

Ο δρόµος αυτός άνοιξε τη σηµερινή κατάσταση, ώστε οι µε-
ταφερόµενες αρµοδιότητες του 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ να
εντάσσονται στον προϋπολογισµό των εσόδων του δήµου χωρίς
νέα χρηµατοδότηση. 

Πλάτη στην πολιτική της κυβέρνησης του µαύρου µετώπου
βάζει και η σηµερινή Κεντρική Ένωση Δήµων της Ελλάδος,
καθώς δηλώνει ικανοποιηµένη από τη δέσµευση της Κυβέρνησης
ότι θα αποδοθούν στους δήµους τα ψίχουλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρό-
εδρε.

Πριν την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» αναφερόµασταν στα
λιγοστά δηµοσιεύµατα ξένων εφηµερίδων, όπως της «LE
MONDE» και τις δυσβάστακτες επιπτώσεις στους εργαζοµένους
και στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες από τον εφαρµοζόµενο «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ». 

Σήµερα, εσείς λέτε ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» συνέπεσε µε την
κρίση και δεν προχωρά εύκολα. Και αυτό είναι µεγάλο ψέµα.
Προχωράει κανονικά και όπως ακριβώς τον σχεδιάσατε. Συνεχί-
ζετε τον εµπαιγµό του λαού όταν γνωρίζετε ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ» είναι συνέχεια της εικοσαετίας των αντιδραστικών αλλαγών
στη διοικητική δοµή του κράτους και στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αυτή είναι η εικόνα της κάθε πόλης, του κάθε δήµου,
της κάθε περιφέρειας. Αυτή είναι η Ελλάδα που φτιάξατε, αυτή
είναι η πατρίδα που θέλετε, και ακόµα πιο κάτω στο βαρέλι που
δεν έχει πάτο.

Γι’ αυτό κι εµείς λέµε ότι στις µέρες µας αποτελεί ζήτηµα επι-
βίωσης για το λαό να οργανώσει πιο αποφασιστικά την αντί-
σταση του σ’ αυτήν την πολιτική και ακόµα πιο δυναµικά να
αγωνιστεί, να απαιτήσει και να καταφέρει την πλήρη ανατροπή
της. 

Γι’ αυτό και καλούµε την εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα µε
την πάλη τους να δυσκολέψουν την Κυβέρνηση, να αξιοποιήσουν
τις δυσκολίες που θα συναντά, να την ανατρέψουν όσο γίνεται
πιο γρήγορα. Ο λαός να συντοµεύσει το χρόνο παραµονής της
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πριν παρθούν νέες τετελεσµένες αποφάσεις και να επιβάλει
εκλογές, για να εκφραστεί εκ νέου ο συσχετισµός δυνάµεων σε
συσπείρωση µε το ΚΚΕ για πιο ισχυρή λαϊκή αντεπίθεση. 

Χρειάζεται πρωτοφανέρωτη µεταστροφή ιδιαίτερα από τα
λαϊκά στρώµατα που ακολουθούν το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµο-
κρατία. Ο ταξικός πόλεµος για τη λαϊκή εργατική εξουσία θα δυ-
ναµώνει στις καθηµερινές µάχες για την παρεµπόδιση της
αντιλαϊκής πολιτικής σε κάθε εργασιακό χώρο, σε κάθε κλάδο,
σε κάθε λαϊκή γειτονιά. Λύση υπάρχει: Ενίσχυση και συµπόρευση
µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος για τη µόνη ελπιδοφόρα
προοπτική, αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και δια-
γραφή του χρέους µε λαϊκή εξουσία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα µοιράσω το δικό

µου χρόνο σε εσάς που θα µιλήσετε µετά. Αφού δεν θα µιλήσω
εγώ, θα πάρετε το χρόνο µου.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αργύ-
ρης Ντινόπουλος.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, η επίθεση
που δέχεται τις τελευταίες ηµέρες όχι µόνο η δηµόσια τηλεό-
ραση, αλλά και όλα τα δηµόσια Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης δεν
είναι ούτε τυχαία, ούτε βεβαίως γίνεται για να εξυγιανθούν.

Θα σας πω χαρακτηριστικά ότι η επίθεση την οποία δέχεται ει-
δικότερα το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων, σύµφωνα µε παλι-
ούς δηµοσιογράφους και στελέχη του Αθηναϊκού Πρακτορείου
Ειδήσεων, παραπέµπει σε ανάλογες διώξεις, οι οποίες γίνονταν
την εποχή της δικτατορίας. Δεν θέλω να το πιστέψω προσωπικά,
είναι ενδεικτικό όµως της κατάστασης την οποία δηµιουργούν οι
αρµόδιοι Υπουργοί, ορισµένα πολιτικά κέντρα σε βάρος των δη-
µοσίων Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.

Θα µου πείτε, γιατί συµβαίνουν όλα αυτά; Δεν είναι ούτε τυ-
χαία, όπως είπα και προηγουµένως, αλλά στοχεύουν σε µια ορ-
γανωµένη ποδηγέτηση της ενηµέρωσης. Και θα σας πω γιατί. 

Πάρτε για παράδειγµα την κρατική τηλεόραση. Η κρατική τη-
λεόραση µπορεί κατά καιρούς να είχε επιρροές από το πολιτικό
σύστηµα, από τα διάφορα κόµµατα τα οποία εναλλάσσονται στην
εξουσία, να προσπαθούσαν µε οιονδήποτε τρόπο να ασκήσουν
πολιτική επιρροή στη δηµόσια τηλεόραση και οι δηµοσιογράφοι
οι οποίοι εργάζονται εκεί να προσπαθούν πάντοτε να ισορροπή-
σουν ανάµεσα στην επαγγελµατική δεοντολογία και στις όποιες
επιρροές από τις εκάστοτε κυβερνήσεις. Η κρατική τηλεόραση,
όµως, δεν έχει εξαρτήσεις από οργανωµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα. Αυτό είναι το µεγάλο απόκτηµα ενός δηµόσιου Μέσου
Μαζικής Ενηµέρωσης, το οποίο προσφέρει αυτήν την ενηµέ-
ρωση, η οποία σε τελική ανάλυση είναι και ένα κοινωνικό αγαθό. 

Σας δίνω για παράδειγµα το τι συµβαίνει στη Μεγάλη Βρετα-
νία, όπου κι εκεί υπάρχει ένας δηµόσιος φορέας ενηµέρωσης,
που είναι το γνωστό «BBC». 

Κατά καιρούς πολλές βρετανικές κυβερνήσεις και µάλιστα λα-
οπρόβλητων και µακρόβιων Πρωθυπουργών προσπάθησαν να
ασκήσουν οποιονδήποτε έλεγχο στο «BBC», τόσο η Θάτσερ, όσο
και ο Μπλερ. Ποτέ, όµως, δεν διανοήθηκαν να µετατρέψουν τους
βρετανούς δηµοσιογράφους σε κρατικούς υπαλλήλους. Διότι αν
επιχειρούσαν κάτι τέτοιο, είναι πολύ πιθανόν να έπεφτε και η κυ-
βέρνηση. 

Αντί γι’ αυτό, λοιπόν, έχουµε εδώ αυτό το παράδοξο φαινό-
µενο να προσπαθεί ο συγκεκριµένος Υπουργός να µετατρέψει
τους δηµοσιογράφους της ΕΡΤ σε κρατικούς υπαλλήλους. Σαν
να λέµε δηλαδή τώρα, ότι αύριο, για παράδειγµα, ο κ. Βενιζέλος
-διότι είναι πια κοινό µυστικό ότι το στέλεχος της κυβέρνησης,
το οποίο επιµένει στο να γίνουν αυτές οι καταστροφικές αλλαγές
στην ΕΡΤ είναι ο κ. Βενιζέλος- πάει στις Βρυξέλλες ή οπουδήποτε
αλλού, να πάνε και οι δηµοσιογράφοι µαζί και µόλις τελειώσει το
οκτάωρο, να κλείσουν τις κάµερες και τα µικρόφωνα διότι έληξε
το ωράριο τους και δεν δουλεύουν παραπάνω. Αυτό όπως
έχουµε πει και σε προηγούµενες αγορεύσεις -και όχι µόνο εγώ
αλλά και πολλοί άλλοι συνάδελφοι σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα-
δεν γίνεται σε κανένα µέρος του κόσµου. 

Ειδικότερα για το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων θέλω να
σας πω, ότι είναι ένα παράθυρο της χώρας, της ελληνικής κοι-
νωνίας και της ελληνικής κυβέρνησης προς τον έξω κόσµο. Δη-

λαδή, πως θα περάσουµε τα όποια µηνύµατα θέλουµε και ως Κυ-
βέρνηση –η όποια κυβέρνηση τελοσπάντων- και ως πολιτικό σύ-
στηµα και ως κοινωνία; 

Αυτό το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων -ένα δηµόσιο φορέα
ενηµέρωσης, ο οποίος έχει µια ζωή εκατόν επτά ετών- πάτε τώρα
να το απαξιώσετε και να το οδηγήσετε στην αφάνεια. Διότι και
στο Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων και στην ΕΡΤ και στα άλλα
δηµόσια Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης δεν θέλετε δηµοσιογρά-
φους µαχητές και στρατιώτες της ενηµέρωσης. Θέλετε δηµοσιο-
γράφους εφέδρους. Θέλετε δηµοσιογράφους οι οποίοι να
βρίσκονται στα όρια της επαγγελµατικής ένδειας και απόγνωσης
και γι’ αυτό να είναι περισσότεροι εξαρτηµένοι από τα οποιαδή-
ποτε κελεύσµατα της οποιασδήποτε θα έλεγα εγώ πολιτικής
εξουσίας.

Όµως, δεν είναι τυχαίο και δεν είναι αποσπασµατικό το φαινό-
µενο και η επιχείρηση ποδηγέτησης της δηµόσιας τηλεόρασης.
Η προηγούµενη κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου και πολλοί
εκ των Υπουργών, οι οποίοι παραµένουν και στη σηµερινή Κυ-
βέρνηση, έχουν σαν στόχο ακριβώς αυτό, να µην υπάρχουν
φωνές αµφισβήτησης. Και θα σας αναφέρω το παράδειγµα της
εφηµερίδας «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ».

Η «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ» είναι µια ιστορική εφηµερίδα, µια ανε-
ξάρτητη φωνή η οποία σε τελική ανάλυση κάθε άλλο παρά φίλα
διακείµενη είναι προς τη Νέα Δηµοκρατία. Μια ιστορική εφηµε-
ρίδα, λοιπόν, τι κάνει; Ζητάει ένα δάνειο, το οποίο µπορεί πλήρως
να καλύψει µε τα περιουσιακά στοιχεία τα οποία διαθέτει. Και
σύµφωνα µε ασφαλέστατες πληροφορίες ασκούνται πολιτικές
επιρροές σε τράπεζες και σε τραπεζίτες για να µη δοθεί αυτό το
δάνειο στην εφηµερίδα, την ίδια ώρα που η προηγούµενη κυβέρ-
νηση διά του τότε Υπουργού Οικονοµικών –και σηµερινού βε-
βαίως Υπουργού- χάρισε 800 εκατοµµύρια ευρώ στην «PROTO
BANK», που είναι λεφτά του ελληνικού λαού. Και τώρα δεν µπο-
ρεί να βρεθεί τράπεζα να δώσει 10 εκατοµµύρια, 15 εκατοµµύρια
σε µια ιστορική εφηµερίδα!

Να συµπληρώσω και κάτι ακόµη. Στηρίζουµε την Κυβέρνηση
του σηµερινού Πρωθυπουργού. Αλλά µε συγχωρείτε, εγώ ως
Βουλευτής από έναν καταξιωµένο, και διεθνούς και φήµης και
καριέρας, τραπεζίτη, όπως είναι ο σηµερινός Πρωθυπουργός,
θα είχα την απαίτηση εν πάση περιπτώσει να βρεθεί και µια τρά-
πεζα, η οποία να δώσει 10 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο, -οποίο πλή-
ρως καλύπτεται από τα περιουσιακά στοιχεία της εφηµερίδας-
για να µην κλείσει µια ανεξάρτητη φωνή. Εκτός αν ορισµένοι
στην Κυβέρνηση δεν θέλουν αυτές τις ανεξάρτητες φωνές, όπως
είναι η ανεξάρτητη φωνή των δηµόσιων Μέσων Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης, όπως είναι η ανεξάρτητη φωνή εφηµερίδων, οι οποίες
βρίσκονται έξω από συγκεκριµένα οικονοµικά και διαπλεκόµενα
συµφέροντα. 

Αλλά βεβαίως, όλο αυτό δεν ήρθε από µόνο του, δεν ήρθε τυ-
χαία, όπως είπα και στην αρχή, είναι δύο χρόνια τώρα. Θα σας
πω και το παράδειγµα, το οποίο ακριβώς εκφράζει την καρδιά
της παθογένειας του πολιτικού συστήµατος.

Έχετε βάλει στην διοίκηση του ΟΠΑΠ ανθρώπους, στους οποί-
ους –σύµφωνα και µε έγκυρα δηµοσιεύµατα- έχουν υποθηκευτεί
περιουσίες ή εν πάση περιπτώσει έχουν δεσµευτεί οι τραπεζικοί
τους λογαριασµοί. Διότι πριν πάνε στον ΟΠΑΠ ήταν σε εταιρεία,
της οποίας τώρα ο ιδιοκτήτης και ο κύριος µέτοχος διώκεται για
χρέη προς το δηµόσιο. Και τον τότε διευθύνοντα σύµβουλο
αυτής της εταιρείας τον έχετε δύο χρόνια στον ΟΠΑΠ. Για να
κάνει τι; Για να κάνει παιχνίδι και να µοιράζει την κρατική διαφή-
µιση µέσα από διαδικασίες πέρα από κάθε διαφάνεια, πέρα από
κάθε δεοντολογία και µε βάση τις δικές τους, αν θέλετε, επιλο-
γές, οι οποίες βεβαίως δεν είναι δικές τους, αλλά είναι επιλογές
οι οποίες γίνονται µέσα από πολιτικές επιρροές. 

Έχω καταθέσει τουλάχιστον δέκα ερωτήσεις για όσα συµβαί-
νουν στον ΟΠΑΠ και δεν έχω πάρει καµµία απάντηση. Και το λέω
αυτό, διότι συνδέεται µε τη χρηµατοδότηση και µε την οικονο-
µική ευρωστία των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης µε τον ΟΠΑΠ.
Καλώς ή κακώς υπάρχει αυτή η διαδικασία.

Δεν είναι δυνατόν συγκεκριµένη σύµβαση, για την οποία µας
λέγανε ότι δεν πρόκειται να ανανεωθεί –και δεν µπορεί να γίνει
κανένας διαγωνισµός- να έχει ανανεωθεί τρεις φορές µε συγκε-
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κριµένη εταιρεία και να µην έρχεται καν στη Βουλή των Ελλήνων.
Έχετε δηµιουργήσει, λοιπόν, αυτό το άβατο στον ΟΠΑΠ ώστε

από εκεί να µπορείτε µε τελείως αδιαφανείς διαδικασίες να χρη-
µατοδοτείτε εκείνα τα µέσα ενηµέρωσης, τα οποία είτε σας είναι
αρεστά είτε εν πάση περιπτώσει εξυπηρετούν άλλους σκοπούς.

Θα κλείσω µε µία τελευταία κουβέντα. Βεβαίως υπάρχει το
PSI. Βεβαίως υπάρχει το µνηµόνιο. Βεβαίως υπάρχει το µεσο-
πρόθεσµο. Βεβαίως υπάρχει η δοκιµασία της ελληνικής κοινω-
νίας. Υπάρχει όµως και η δηµοκρατία. Υπάρχει και το δηµοκρα-
τικό µας πολίτευµα, το οποίο αυτήν τη στιγµή δοκιµάζεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας έλεγα να µην αφήσουµε
κανέναν µεγάλο αδελφό της ενηµέρωσης µαζί µε µερικά µικρό-
τερα αδελφάκια να ποδηγετούν αυτό το πολιτικό σύστηµα και
τους εκπροσώπους του, να προσπαθούν µε οποιονδήποτε τρόπο
να ασκήσουν τις δικές τους επιρροές και ενίοτε να χλευάζουν
ακόµη και τους εκπροσώπους αυτού του πολιτικού συστήµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνω θετική ψήφο στον προϋπο-

λογισµό του 2012 και το κάνω στο πλαίσιο του καθήκοντος στή-
ριξης προς την Κυβέρνηση που αυτή την ώρα έχει αναλάβει το
δύσκολο έργο των επόµενων µηνών. Θα µου επιτρέψετε, όµως,
να κάνω και µερικές παρατηρήσεις.

Κάποτε στο πρόσφατο παρελθόν, αυτή η συζήτηση για την ψή-
φιση προϋπολογισµού, θεωρείτο -και όντως ήταν- η κορυφαία
κοινοβουλευτική συζήτηση. Εκτιµώ ότι αυτό δεν συµβαίνει πια.
Η φετινή συζήτηση είναι κάπως άνευρη, κάπως υποτονική και
αναρωτιέµαι γιατί. 

Ίσως επειδή όλοι εδώ µέσα έχουµε την αίσθηση ότι η ψήφιση
αυτού του προϋπολογισµού δεν είναι παρά µια διαδικαστική διεκ-
περαίωση όλων όσων έχουν προαποφασιστεί µέσα στο 2011 µε
µεσοπρόθεσµο και πολυνοµοσχέδιο. 

Ίσως πάλι γιατί σε κάθε περίπτωση και ιδίως πιο πρόσφατα οι
προϋπολογισµοί πέφτουν έξω. Κατά πάγια τακτική τα έσοδα υπε-
ρεκτιµώνται, τα προβλεφθέντα δεν πραγµατοποιούνται -έχουµε
υστέρηση εσόδων- ενώ οι δαπάνες υποτιµούνται, ξεπερνούν τις
προβλέψεις πάντα. 

Ίσως πάλι γιατί όλοι αντιλαµβανόµαστε το παράδοξο αυτού
εδώ του προϋπολογισµού ότι δηλαδή είναι ένας προϋπολογι-
σµός που συντάχθηκε και ψηφίστηκε από µια κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ
στη βάση µιας πολιτικής που αποδεδειγµένα έχει αποτύχει. Κα-
τατίθεται προς ψήφιση από την άλλη µεριά από τη µεταβατική
Κυβέρνηση συνεργασίας ειδικού σκοπού και περιορισµένου χρό-
νου, του κ. Παπαδήµου και θα εφαρµοστεί κατά τα φαινόµενα
και ως προς το µεγαλύτερο µέρος του, από µια άλλη κυβέρνηση,
από αυτή που θα προκύψει από τις επερχόµενες εκλογές. Αν
αυτή είναι κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, είναι από µια κυ-
βέρνηση που συµφωνεί ως προς τους στόχους, αλλά διαφωνεί
µε τις συγκεκριµένες πολιτικές που εξυπηρετούν αυτούς τους
στόχους -ή µάλλον δεν τους εξυπηρετούν πια- και έχει δεσµευτεί
να προβεί και σε αλλαγές.

Ίσως τελικά επειδή αυτήν την ώρα που µιλάµε η συντριπτική
πλειοψηφία της κοινωνίας αγωνίζεται να επιβιώσει µέσα στο χει-
µώνα που µπαίνει και είτε δεν µας ακούει είτε δεν µας πιστεύει.
Ίσως για όλα αυτά. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτήν την κάπως διαφορετική από τις συνη-
θισµένες, ατµόσφαιρα το µόνο που θα υποστηρίξω στο χρόνο
που διαθέτω είναι το εξής: Όχι µόνο για την επίτευξη πρωτογε-
νών πλεονασµάτων στον προϋπολογισµό του 2012, αλλά και για
να αντιµετωπιστεί συνολικά το πρόβληµα της χώρας, απαιτείται
πραγµατική αλλαγή πολιτικής. Ποια; Η οριστική εγκατάλειψη του
χρεοκοπηµένου µοντέλου του σοσιαλκρατισµού. Του µοντέλου
που για χρόνια, για δεκαετίες εξέθρεψε από τη µία την κρατικο-
δίαιτη ανάπτυξη και από την άλλη την επίπλαστη ευµάρεια µε δα-
νεικά. Αυτό πρέπει να τελειώσει. Αυτό ακριβώς το µοντέλο µας
έφερε ως εδώ. Μπορεί τους τελευταίους µήνες να έγιναν βαριά
λάθη χειρισµών και να έφεραν και τη χώρα υπό καθεστώς στην
ουσία ελεγχόµενης πτώχευσης. Το ζητούµενο, επαναλαµβάνω,

είναι η αποφυγή της ανεξέλεγκτης πτώχευσης. 
Όµως, η ζηµιά, η διάβρωση συντελείται εδώ και δεκαετίες. Και

τούτο είναι ζήτηµα υπέρµετρου κρατισµού και όχι υπέρµετρου
φιλελευθερισµού ή άλλης ιδεολογικοπολιτικής προσέγγισης.

Αλλαγή πολιτικής, λοιπόν, βασισµένη σε κάποιες βασικές πα-
ραµέτρους:

Πρώτον, δραστική περικοπή δαπανών. Λένε ότι απαισιόδοξος
είναι ο καλά ενηµερωµένος αισιόδοξος. Ο Πρωθυπουργός δη-
λώνει αισιόδοξος, εγώ όχι τόσο. Όχι γιατί είµαι πιο ενηµερωµέ-
νος από τον κ. Παπαδήµου –προς Θεού!- αλλά γιατί ένα
υπουργικό σχήµα µε σαράντα οκτώ Υπουργούς και τον στρατό
των συµβουλατόρων που έρχεται από πίσω τους, δεν δίνει προς
την κοινωνία αυτή την ώρα το κατάλληλο στίγµα ως προς τη σο-
βαρή πρόθεση περικοπής δαπανών.

Και εδώ το ζητούµενο βέβαια δεν είναι περιοριστούν οι δαπά-
νες για τις κοινωνικές παροχές που σε αυτή την ώρα της κρίσης
είναι απολύτως απαραίτητες, αλλά οι κάθε είδους σπατάλες. Και
ήδη στον υπό ψήφιση προϋπολογισµό, η προβλεπόµενη µείωση
των δαπανών εµφανίζεται κακώς οριακή. Εποµένως, µπορεί να
γίνει πολύ καλύτερη δουλειά σε αυτό το σηµείο. 

Δεύτερο σηµείο. Δραµατική αλλαγή του φορολογικού πλαι-
σίου. Έχει ήδη εξαγγελθεί και το αναµένουµε. Όχι άλλοι φόροι,
αλλά και µείωση των ήδη υφισταµένων φόρων και σας υπενθυ-
µίζω ότι ως παράταξη έχουµε δεσµευτεί σε αυτό. Γιατί; Διότι η
υπερφορολόγηση έφερε δραµατική στέρηση εσόδων, λειτούρ-
γησε ως κίνητρο φοροδιαφυγής, καταρράκωσε την οικονοµική
δραστηριότητα, επέτεινε την ύφεση, οδήγησε στη συρρίκνωση
της οικονοµίας. 

Σας θυµίζω τι έγινε µε τους έµµεσους φόρους. Αυξήθηκε ο
ΦΠΑ, αλλά στα έσοδα είχαµε υστέρηση. Γιατί; Διότι προφανώς
οι δοκιµαζόµενοι από την κρίση έµποροι και επιχειρηµατίες αδυ-
νατούν να πληρώσουν πάνω σε έσοδα που δεν έχουν εισπράξει
και γι’ αυτό δεν αποδίδουν ο ΦΠΑ. Και ως προς τους φόρους κα-
τανάλωσης, παρ’ ότι αυτοί αυξήθηκαν τα έσοδα που έφεραν
ήταν µικρότερα, γιατί η αύξησή τους επέφερε µείωση αυτής της
ίδιας της κατανάλωσης. Εποµένως, αυτή η πολιτική έχει αποδε-
δειγµένα αποτύχει. 

Και βέβαια, θα χρειαστεί και πραγµατική προσπάθεια µείωσης
της φοροδιαφυγής. Εδώ βρίσκεται το πραγµατικό κλειδί της αύ-
ξησης των φορολογικών εσόδων, εδώ βρίσκεται το πραγµατικό
κλειδί για την απόδοση αληθινής φορολογικής δικαιοσύνης. Τα
γνωστά υποζύγια, µισθωτοί και συνταξιούχοι, δεν έχουν άλλα να
δώσουν σε φόρους.

Τρίτο σηµείο. Θα χρειαστούν αναπτυξιακές παρεµβάσεις για
την επανεκκίνηση της οικονοµίας, το ΕΣΠΑ, οι διαρθρωτικές µε-
ταρρυθµίσεις, το Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων, που
είναι πάντα το εύκολο θύµα και για αυτό µειώνεται κάθε προϋπο-
λογισµού των τελευταίων χρόνων. Κακώς. Όταν ο Αντώνης Σα-
µαράς έκανε λόγο για επανεκκίνηση της οικονοµίας, το Μάιο του
2011, λίγοι άκουγαν. Τώρα και εντός και εκτός Ελλάδας ακούν
περισσότεροι, γιατί δυστυχώς δικαιώθηκε. Στην Ελλάδα η συν-
ταγή ήταν λάθος και ο µάγειρας µάς προέκυψε κακός, αλλά και
στην Ευρώπη η µονοµερής λιτότητα, χωρίς αναπτυξιακές πρό-
νοιες, επέτεινε το πρόβληµα, περισσότερη ύφεση, µεγαλύτερα
ελλείµµατα, µεγαλύτερη αδυναµία αντιµετώπισης του χρέους.

Μόνο έτσι, λοιπόν,  µε αναπτυξιακές παρεµβάσεις, θα αξιοποι-
ηθούν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας που όλοι ανα-
γνωρίζουµε, ναυτιλία, τουρισµός, πρωτογενής αγροτική
παραγωγή, πολιτισµός και µεγάλη πηγή πλούτου -αν αξιοποιηθεί
σωστά- η ενέργεια. Μόνο έτσι θα προσελκύσουµε επενδυτικά κε-
φάλαια που αυτή την ώρα αποφεύγουν να έρθουν στη χώρα.
Μόνο έτσι θα δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας και θα κρα-
τήσουµε τα νέα παιδιά µε προσόντα εντός των συνόρων. Υπεν-
θυµίζω ότι στην υφεσιακή οικονοµία ο  νέος άνεργος έχει
διαφορετικό πρόβληµα από τον ενήλικο. Ο νέος άνεργος απο-
κλείεται στην ουσία από την προοπτική εξεύρεσης εργασίας, ενώ
ο ενήλικος απλά προσπαθεί να διατηρήσει αυτήν τη θέση εργα-
σίας. Άλλο το ένα άλλο το άλλο. Τέλος, η επιβεβληµένη αλλαγή
πολιτικής θα χρειαστεί και κάτι ακόµα πολύ βασικό, µια Κυβέρ-
νηση και µια πολιτική ηγεσία που θα εµπνεύσει την κοινωνία που
έχει πάψει να πιστεύει. Φρονώ ότι µια τέτοια Κυβέρνηση, µια τέ-
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τοια ηγεσία µπορεί να προκύψει µόνο µέσα από τη δηµοκρατική
νοµιµοποιητική διαδικασία των εκλογών. Εύχοµαι αυτή να είναι
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ούτως ή άλλως, όµως, θα
κληθεί να δώσει απάντηση σε ένα κρίσιµο ερώτηµα που θέτει ο
γνωστός αναλυτής των κρίσεων χρηµατοοικονοµικών και παγκο-
σµίων, ο Μάικλ Γιούβις.

Θα παραθέσω το σχετικό απόσπασµα από το τελευταίο του βι-
βλίο, αξίζει τον κόπο να το ακούσουµε. Λέει, λοιπόν, «Ακόµα και
αν είναι τεχνικά εφικτό να εξοφλήσουν οι Έλληνες τα χρέη τους,
να αρχίσουν να ζουν µε βάση τις δυνατότητές τους και να απο-
καταστήσουν το καλό τους όνοµα στο εσωτερικό της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, έχουν άραγε την εσωτερική δύναµη να το
καταφέ-ρουν ή έχουν χάσει σε τέτοιο βαθµό την ικανότητα να
νιώθουν συνδεδεµένοι µε οτιδήποτε βρίσκεται έξω από το µικρό-
κοσµό τους, ώστε να προτιµήσουν να αποποιηθούν τις υποχρε-
ώσεις τους;». Και συνεχίζει: «Αυτή η χώρα δεν λειτουργεί συλ-
λογικά, λειτουργεί ως συνονθύλευµα από εξατοµικευµένα µόρια
που το καθένα έχει µάθει να επιδιώκει τα δικά του συµφέροντα
σε βάρος του κοινού καλού. Το µοναδικό ερώτηµα είναι το εξής:
Άπαξ και κάτι τέτοιο χαθεί, µπορεί να ξαναδηµιουργηθεί;» 

Μιλάει για τη δική µας χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Αυτό, λοιπόν, που ως κοινωνία χάσαµε, πρέπει να το ξανακερδί-
σουµε. Πρέπει να ξαναβρούµε τη συλλογική σύµπνοια που µας
ενώνει και όχι βέβαια τα ιδιοτελή συµφέροντα που µας χωρίζουν
ή µας χώριζαν µέχρι πρότινος, ελπίζω. Θα το πετύχουµε, µόνο
αν εµπνεύσουµε την κοινωνία µε ένα σχέδιο που βασίζεται στις
αλλαγές που λίγο πολύ περιγράφουµε. Η προσπάθεια θα είναι
δύσκολη, προϋποθέτει και συγκρούσεις και για κάποιους προ-
ϋποθέτει και συγκρούσεις µε το ίδιο τους το παρελθόν. Δεν
έχουµε, όµως, άλλη εναλλακτική από το να προσπαθήσουµε και
βέβαια δεν έχουµε άλλη επιλογή από το να πετύχουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει η κ. Άννα Νταλάρα, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, είµαστε αρκετά σε αµηχα-

νία όλοι εµείς που ψηφίζουµε τον πρώτο προϋπολογισµό µιας
Κυβέρνησης στην οποία έχουµε παραµερίσει αντιρρήσεις, ιδεο-
λογικές ενστάσεις, ακόµα και κάθετες αντιθέσεις. Δεν θέλουµε,
ωστόσο, να εµφανιστούµε, παρά το ότι είµαστε επιφυλακτικοί,
ως κακοί µάντεις. Τουλάχιστον, δεν θα το έκανα εγώ, ο ρόλος
αυτός ανήκει σε πιο ειδικούς.

Είχα την ευκαιρία να ακούσω όλους τους συναδέλφους που
εκφράζουν την αγωνία ο καθένας µε την ιδεολογική του τοποθέ-
τηση και µε τη γνώση του πάνω στο θέµα, αλλά και τους Υπουρ-
γούς και ιδιαίτερα τον αρµόδιο Υπουργό και Αντιπρόεδρο της
Κυβέρνησης, που πολύ σωστά µίλησε για σηµασία ανάκτησης
της αξιοπιστίας, κοινή συστράτευση, ανασύσταση του κοινωνι-
κού και οικονοµικού ιστού.  Γι’ αυτό πιστεύω ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός υπηρετεί ένα µείζονα στόχο αυτόν της παραµονής
της χώρας στην ευρωπαϊκή τροχιά µετά όλα αυτά τα τραγικά γε-
γονότα που ζούµε αυτά τα δύο χρόνια και το ζουν και άλλες πα-
τρίδες και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό είναι
χρέος µας µε τη στάση µας να ενεργοποιήσουµε τη διοίκηση µε
κατάθεση κάποιας νέας νοοτροπίας στη µεγάλη προσπάθεια.
Εξάλλου, κύριε Υπουργέ, τονίσατε ότι έχετε ανάγκη να γίνουν οι
όποιες παρατηρήσεις έγκαιρα ώστε να µην φαίνεται ότι διαφω-
νούµε απλώς και µετά να ψηφίζουµε. Είναι πολύ σωστό αυτό. 

Εγώ, λοιπόν, έχω µάθει να λέω µικρά-µικρά πράγµατα που
είναι δυνατόν να γίνονται και όχι γενικότητες. Εγώ τουλάχιστον
ντρέποµαι να πω άλλη µία φορά µεγάλα λόγια και να επαναλάβω
τις ίδιες γενικότητες. Μικρά πράγµατα, λοιπόν.

Μας είπε ο Υπουργός, κ. Βενιζέλος, ότι έχει πάει πολύ καλά
αυτή η δύσκολη και δυσβάσταχτη ιστορία µε το φόρο µέσω της
ΔΕΗ. Και αυτό δείχνει µία ωριµότητα και προσπάθεια συνεργα-
σίας των πολιτών, ότι πληρώθηκε δηλαδή από το 80%, όσο πο-
σοστό περίπου πληρώνουν τους κανονικούς λογαριασµούς.
Αυτό έδωσε την ευκαιρία  να απενοχοποιήσει κάπως εσάς, ώστε
να επανέλθετε στο θέµα των αναπήρων, στο θέµα ακόµη και των

χαµηλοσυνταξιούχων και των µη δυναµένων να καταβάλουν
αυτήν τη δόση. Έχει σηµασία αυτό, γιατί θέλω να πω εδώ κάτι.
Θα µπορούσαµε παραδείγµατος χάριν απλά πράγµατα να κά-
νουµε. Αφού υπάρχει αυτό το δυσβάστακτο χαράτσι, θα µπορού-
σαµε, κατ’ αντιστοιχία να απλώσουµε τις δόσεις για τα
αυθαίρετα. Να επεκτείνουµε το χρόνο, ή ενδεχοµένως να αυξή-
σουµε την έκπτωση στους δυναµένους να το καταθέσουν.

Να µιλήσουµε λίγο για την τηλεόραση. Είµαι υπέρµαχος των
δηµοσίων Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, ειδικά αυτήν την πε-
ρίοδο. Είµαι κατά της κατάργησης συχνοτήτων της κρατικής τη-
λεόρασης και σε κάθε περίπτωση οποιαδήποτε αποµείωση
κόστους να περάσει στο τέλος. Έστω αυτά τα ευρώ που δίνει ο
πολίτης, αν µειωθεί το τέλος είναι µία µείωση µικρή, αλλά συµ-
βολικής σηµασίας. 

Έχω και µία άλλη πρόταση, να προχωρήσουµε στην αδειοδό-
τηση των ιδιωτικών καναλιών πανελλαδικής και τοπικής εµβέ-
λειας, που νοµίζω ότι είναι κάτι που το σχεδιάζετε. Αυτό όχι µόνο
θα ξεκαθαρίσει το τοπίο, αλλά θα φέρει έσοδα και υγιείς θέσεις
εργασίας. 

Όσον αφορά τα κρατικά µέσα και το ΑΠΕ: αλλά και τα ιδιωτικά
ΜΜΕ, συµβάσεις σωστές για τους ανθρώπους της ενηµέρωσης
που είναι µάχιµοι είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο και
ορθολογικές αµοιβές και έλεγχος των εξωτερικών παραγωγών,
κάτι που άρχισε να γίνεται, αλλά, όµως, ήταν αυτό που µας οδή-
γησε στα ανεξέλεγκτα έξοδα. 

Υπάρχει εξαιρετικό δυναµικό στην κρατική τηλεόραση και µπο-
ρεί να γίνει κυψέλη πολιτισµού.  

Κυρίες και κύριοι, η υλοποίηση των δηµοσιονοµικών στόχων,
είδαµε εν πολλοίς να βασίζεται σε µια παλαιότερη συνταγή. Ελ-
πίζουµε ότι θα βοηθηθεί µε το νέο φορολογικό σχέδιο νόµου. Ελ-
πίζω και την τελευταία ώρα να στηριχθεί σε έναν αφυπνισµένο
εισπρακτικό µηχανισµό. Ελπίζω την ίδια ώρα να µη βασισθεί άλλο
σε περικοπές του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων που
ήδη είναι κουτσουρεµένο και σε νέους φόρους.

Χρησιµοποιώ τον όρο «ελπίδα», γιατί νοµίζω ότι είναι η ύστατη
στιγµή µιας νέας επανεκκίνησης και χρησιµοποιώ τον όρο «ελ-
πίδα» βλέποντας την κατάσταση στην οποία βρίσκονται όλοι οι
πολίτες. Να µην τρέφουµε αυταπάτες και να λέµε πάντα το χει-
ρότερο για να έρχεται το καλύτερο, χαµηλώνοντας τον πήχυ για
λόγους επικοινωνίας. Δεν το λέµε για κριτική. Κάνουµε κριτική
γιατί χτυπάµε το καµπανάκι. Πιστεύω ότι ήδη η συµφωνία της
27ης Οκτωβρίου δοκιµάζεται και εξηγούµαι: Από τους πρώτους
µήνες του έτους οι ανάγκες αναχρηµατοδότησης του χρέους της
Ισπανίας, της Ιταλίας και της Γαλλίας αγγίζει σχεδόν τα 800 δι-
σεκατοµµύρια. Ακόµα και µε την πρόσφατη πτώση του κόστους
δανεισµού αυτών των χωρών, δεν µπορούν να πληρωθούν από
τις αγορές αυτά τα λεφτά µε τα υφιστάµενα επιτόκια. Ακόµα πε-
ρισσότερο την ώρα που πρέπει να µας δανείζουν στη βάση του
πρώτου µνηµονίου µε 3,5%, όταν έχουν να αντιµετωπίσουν πολύ
υψηλότερα επιτόκια.

Επίσης, η µακρά διαπραγµάτευση µε τη Διεθνή Ένωση Τρα-
πεζών εκτιµώ ότι -σε αυτό δεν φταίει η ελληνική Κυβέρνηση, η
τότε και η τώρα- χωρίς επαρκή στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, παρά τα όσα συµφωνήθηκαν, είναι σε κρίσιµη φάση µε τα
επιτόκια για τα προς αντικατάσταση οµόλογα κοντά στο 8%. Δεν
είναι δυνατό να µας δίνουν τόσο µεγάλες «ελπίδες»... 

Επίσης, είναι και η καθυστέρηση της καταβολής της δόσης,
ενώ τώρα, θα έπρεπε να πάρουµε την έβδοµη. Επίσης, σύµφωνα
µε τις αναλύσεις του ΟΟΣΑ είναι δύσκολο να φθάσουµε την
ύφεση εκεί που προσδοκούµε, την προβλεποµένη από τον προ-
ϋπολογισµό το 2012. 

Εν πάση περιπτώσει, µπορεί να γίνει µια προσπάθεια, ώστε να
µείνουµε στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, συνεχίζοντας όµως το πρό-
γραµµα δοµικών και διαρθρωτικών αλλαγών και δηµοσιονοµικού
συµµαζέµατος. Το είπαν όλοι οι συνάδελφοι αυτό. 

Στον προϋπολογισµό αυτόν γίνεται σηµαντική προσπάθεια σε
αυτήν την κατεύθυνση για µάζεµα δαπανών του δηµοσίου. Ανα-
φέρω ενδεικτικά: Υπηρετούµε πολίτες µέσα από αυτήν την Αί-
θουσα, την ώρα που ο προϋπολογισµός  δεν έχει ούτε µισό
εκατοµµύριο για τον πολιτισµό. Αυτό είναι κάτι που µε πονάει.
Μόνο για  το Υπουργείο Πολιτισµού διατίθενται 440 εκατοµµύρια
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ευρώ, κυρίως για λειτουργικά έξοδα, µε αρχαιολόγους και αν-
θρώπους του πολιτισµού να διαµαρτύρονται δικαίως. Το αποδέ-
χοµαι σε αυτή τη συγκυρία, όµως είναι ελάχιστα τα χρήµατα για
τη σηµασία που έχει για τη χώρα και κυρίως για το µέρισµα ανά-
πτυξης που µπορεί να δώσει η παιδεία και ο πολιτισµός. Και εδώ
πάλι πρέπει να δούµε τι µπορεί καλύτερο να γίνει για την εξοικο-
νόµηση δαπανών και την ολοκλήρωση της δηµοσιονοµικής εξυ-
γίανσης. Να περιορίσουµε άλλες δαπάνες από ανενεργούς
οργανισµούς. Περικοπές σε θέσεις και δαπάνες συµβούλων και
να εστιάσουµε εκεί που έχουµε πλεονέκτηµα, για να έχουµε ανά-
πτυξη, να εξοικονοµήσουµε χρήµατα και να µαζέψουµε αδικίες. 

Θα καταθέσω, κύριε  Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι θα είναι από
λάθος, ότι ακόµα και αυτή τη στιγµή στο σύλλογο των Κωνσταν-
τινουπολιτών –το ξέρετε προφανώς- όπου είναι πενήντα άστεγοι
και άποροι γέροντες, σε δηµόσιο κτήριο, τους ζητούν αυτό το
επιβεβληµένο χαράτσι της ΔΕΗ, αυτό το πρόσθετο τέλος. 

Εύκολα θα αναρωτηθεί κάποιος, αφού τα οικονοµικά συµφρα-
ζόµενα είναι τέτοια, για τι προϋπολογισµό µιλάµε µια και σύντοµα
θα κληθούµε να τον αναθεωρήσουµε. Δεν διαφωνώ επί της
αρχής µε την άποψη, ωστόσο επαναλαµβάνω κάτι που συνεχώς
το αναφέρω. Υπάρχει η ανάγκη να παραµείνουµε ενεργοί µετά
από όσα τραβήξαµε στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, να συνεχίσουµε
το πρόγραµµα δοµικών και διαρθρωτικών αλλαγών και δηµοσιο-
νοµικού συµµαζέµατος. Αυτό έχει τεράστια σηµασία και είναι ξε-
κάθαρο ότι το οικονοµικό πρόβληµα της Ευρωζώνης είναι η
αδυναµία να υπάρξει ισορροπηµένη ανάπτυξη.

Κεντρικός στόχος λοιπόν, είναι να µην καταρρεύσει το ευρώ
βίαια, εν µέσω κοινωνικών αναταράξεων, ειδικά σε χώρες όπως
η δική µας. Υπάρχουν κάποιες χαραµάδες για αλλαγή της ρότας
όπως η συντονισµένη παρέµβαση των ευρωπαϊκών τραπεζών, το
άνοιγµα της συζήτησης για το ευρωοµόλογο, ακόµη και στη Γερ-
µανία δείχνει ότι το παιχνίδι δεν χάθηκε εντελώς. Να δούµε το
ρόλο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για τη διαχείριση της
κρίσης στην Ευρωζώνη σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Αυτός είναι ο λόγος που θα ψηφίσω τον προϋπολογισµό, που
απ’ ό,τι φαίνεται θα είναι και ο τελευταίος προϋπολογισµός µε
το υφιστάµενο ευρωπαϊκό πλαίσιο, µία ειδική ψήφος, µία ψήφος
ανάγκης συµπόρευσης µε τις ευρωπαϊκές δυνάµεις και αυτό το
θεωρώ ότι είναι µια στρατηγική επιλογή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Νταλάρα καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Νι-

κόλαος Καντερές, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε. Μου θυ-

µίζετε τα δελτία ειδήσεων που στο τέλος έβγαινα να πω τον
καιρό για να ενηµερώσω τον κόσµο.

Κύριε  Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέτος η συζή-
τηση για την κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού πραγµατο-
ποιείται σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο, αν και αναµφίβολα
καθορίζεται, τουλάχιστον σε οικονοµικό επίπεδο, η µελλοντική
πορεία της χώρας, περιέργως διαπιστώνω ένα µουδιασµένο εν-
διαφέρον τόσο από τους πολίτες όσο ακόµη και από τους ίδιους
τους Βουλευτές. Σίγουρα, δεν είναι η αδιαφορία για την οικονο-
µική πορεία του τόπου. Σίγουρα, δεν είναι η βεβαιότητα πως όλα
βαίνουν καλώς, οπότε για ποιο λόγο να ασχοληθούµε; Δεν είναι
αυτά τα αίτια. Θεωρώ ότι αυτό το µούδιασµα προέρχεται από
την πρωτόγνωρη ανασφάλεια που νιώθουν οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες σήµερα. Υπάρχει µεγάλη αγωνία για την πορεία µας
στο µέλλον και αυτό διότι όλοι µας, άνευ εξαιρέσεων και ασχέ-
τως σε ποιο πολιτικό χώρο ανήκουµε, αντιλαµβανόµαστε πλήρως
τη σηµερινή ζοφερή πραγµατικότητα στην οποία βρισκόµαστε.

Για πρώτη φορά στη σύγχρονη ιστορία µας η εθνική µας αξιο-
πρέπεια αιµορραγεί ακατάπαυστα. Σήµερα που διανύουµε τις
πρώτες µέρες του Δεκεµβρίου, ενός µήνα που ταυτίζεται µε την
εορτή των Χριστουγέννων και τον ιδιαίτερο συµβολισµό χαράς
και αγάπης, σχεδόν ένα εκατοµµύριο άνθρωποι δεν µπορούν πια
να αυτοσυντηρηθούν. Ζουν σε νοικοκυριά υπερχρεωµένα, χωρίς

εισόδηµα, σε πολλές περιπτώσεις χωρίς θέρµανση –αν και τε-
λευταία ο καιρός τα πάει καλά- και σίγουρα χωρίς τη δυνατότητα
να προσφέρουν έστω και το παραµικρό δώρο αγάπης στο παιδί
ή στο εγγόνι τους. Την ώρα που σε άλλες πόλεις ο κόσµος βγαί-
νει στους φωτισµένους δρόµους και καταστήµατα ώστε να ψω-
νίσει τρόφιµα και δώρα για να γιορτάσει τη θεία γέννηση, στην
πατρίδα µας τίποτα δεν θυµίζει αυτήν τη γιορτινή εποχή. Αντιθέ-
τως καταγράφεται ραγδαία αύξηση των τοξικοµανών, των αυτο-
κτονιών, ακόµη και της πορνείας. 

Αυτή η εικόνα, αυτή η πραγµατικότητα είναι τουλάχιστον εξορ-
γιστική. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή πιστω-
τική κρίση που έφερε τη σκληρή λιτότητα, που συρρίκνωσε την
εθνική οικονοµία, που αύξησε τα χρέη µας και οδήγησε στη ση-
µερινή κοινωνική ανέχεια, έχει ταυτότητα. Είναι σηµαντικό τις δύ-
σκολες ώρες να εντοπίζει κάποιος τα λάθη που τον οδήγησαν ως
εδώ.

Ο λαός µας έχει ένα πολύ σοφό ρητό, το «δις εξαµαρτείν ουκ
ανδρός σοφού». Για να µην διαπράξουµε, λοιπόν, το ίδιο λάθος
πρέπει να θυµηθούµε ότι η αδράνεια της κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ και οι δηλώσεις για κίνδυνο χρεοκοπίας, για «Τιτανικό»,
για διεφθαρµένη χώρα ήταν τα αίτια που εκτόξευσαν τα επιτόκια
δανεισµού, που προκάλεσαν αναταραχή και ξύπνησαν τις κερ-
δοσκοπικές ορέξεις των διεθνών αγορών.

Έχω πει ξανά σε παλαιότερη οµιλία µου, αλλά θα το ξανατο-
νίσω, ότι η κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου είχε αποφασίσει πολύ
πριν από την 23η Απριλίου 2010 και το γνωστό διάγγελµα από το
Καστελόριζο, να προσφύγει η Ελλάδα στο ΔΝΤ. Ο κ. Στρος Καν,
ο κ. Σαχινίδης, ο κ. Παπακωνσταντίνου και πολλά άλλα στελέχη
από το ΠΑΣΟΚ γνώριζαν ήδη από το φθινόπωρο του 2009 ότι η
πρόθεση του Γιώργου Παπανδρέου ήταν η Ελλάδα να οδηγηθεί
στο µνηµόνιο. Στις 6 Μαΐου λοιπόν και αφού προηγουµένως είχε
φουσκώσει λογιστικά το έλλειµµα, υπό την απειλή του «ή ψηφί-
ζουµε ή χρεοκοπούµε» έριξε την πατρίδα µας στο φαύλο κύκλο
της λιτότητας και της ανέχειας.

Η Νέα Δηµοκρατία εξαρχής είχε προειδοποιήσει για τους κιν-
δύνους µιας υπαγωγής της χώρας σε λύσεις τύπου ΔΝΤ και µνη-
µονίου. Υποβάλαµε εγκαίρως εναλλακτικές ολοκληρωµένες
προτάσεις για την καταπολέµηση της ύφεσης και τη δηµιουργία
εσόδων. Προτείναµε διαρθρωτικές αλλαγές για τη βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας και την κεφαλαιοποίηση της ανενεργού ακί-
νητης περιουσίας του κράτους.

Σας θυµίζω ότι σε µέτρα διαρθρωτικών αλλαγών, περιστολής
δαπανών και αξιοποίησης της περιουσίας που ήταν στη σωστή
κατεύθυνση, συµφωνήσαµε από την αρχή. Όµως, στο λάθος η
Νέα Δηµοκρατία στάθηκε διαχρονικά απέναντι και όλα όσα σας
είπαµε επαληθεύτηκαν.

Δεν µας ακούσατε και από τότε µπήκαµε σε ραγδαία ύφεση
και το χρέος εκτινάχθηκε. 

Ακολούθησε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που έφερε νέα φο-
ροεισπρακτικά µέτρα και που η κυβέρνηση νοµοθέτησε πάλι υπό
την απειλή τού ή ψηφίζουµε ή χρεοκοπούµε. Στις 21 Ιουλίου η
Ευρωζώνη φοβούµενη εξάπλωση κρίσης αποφάσισε το κούρεµα
του ελληνικού χρέους κατά 21%. Αυτή η απόφαση κατά τον κ.
Βενιζέλο έβαλε πάτο στο βαρέλι. Η κυβέρνηση πανηγύρισε για
µία ακόµη φορά ότι µας έσωσε και πήγε καλοκαιρινές διακοπές. 

Δεν πέρασαν παρά λίγες µόνο εβδοµάδες και η τρόικα παρου-
σίασε έκθεση-βόµβα για τη βιωσιµότητα του ελληνικού χρέους
αποκαλύπτοντας ότι τα νούµερα δεν βγαίνουν, ότι τα δηµοσιο-
νοµικά στοιχεία επιδεινώνονται και ότι παρά τις ρητές δεσµεύ-
σεις της Κυβέρνησης οι αποκρατικοποιήσεις και οι διαρθρωτικές
αλλαγές δεν γίνονται. 

Σαν επακόλουθο, αφού το ΠΑΣΟΚ δεν είχε σώσει τη χώρα,
ήρθε στις 26 Οκτωβρίου νέα ευρωπαϊκή συµφωνία για κούρεµα
50% και ένα νέο δανειακό πρόγραµµα. Έρχεται µετά ο κ. Παπαν-
δρέου και ενώ είχαν κορυφωθεί οι κοινωνικές αντιδράσεις και τα
προβλήµατα διακυβέρνησης, εξαπολύει την τορπίλη του δηµο-
ψηφίσµατος. Αυτό που ακολούθησε είναι γνωστό σε όλους.

Ανέλαβε η µεταβατική Κυβέρνηση υπό τον κ. Παπαδήµο για να
εξασφαλίσει την έκτη δόση και την εφαρµογή των αποφάσεων
του Οκτωβρίου. Εάν δεν είχε προκύψει η µεταβατική αυτή Κυ-
βέρνηση και επαναλαµβάνω, ότι ονοµαστικά πρέπει να τη λέµε
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αποκλειστικά µεταβατική, σήµερα, 4 Δεκεµβρίου η Ελλάδα, εν-
δεχοµένως να διακινδύνευε την έξοδό της από τους ευρωπαϊ-
κούς θεσµούς. 

Ερχόµαστε στο σήµερα. Μπροστά µας έχουµε τον προϋπολο-
γισµό του 2012. Είναι στην ουσία ένα µείγµα οικονοµικής πολιτι-
κής που αφ’ ενός µεν, θα προσπαθήσει να διορθώσει τα κατα-
στροφικά αποτελέσµατα της οικονοµικής πολιτικής που εφάρ-
µοσε το ΠΑΣΟΚ την περασµένη διετία και αφετέρου, θα εκπλη-
ρώσει τα συµφωνηθέντα της 26ης Οκτωβρίου που είναι προα-
παιτούµενο για να συνεχίσει ο δανεισµός της χώρας.

Ανέφερα τα καταστροφικά αποτελέσµατα της οικονοµικής πο-
λιτικής ΠΑΣΟΚ την περασµένη διετία γιατί πρέπει να καταλά-
βουµε ότι το 2011 προβλεπόταν: Πρώτον, µικρότερη ύφεση,
δεύτερον, µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα των φορολογικών
µηχανισµών και τρίτον, αποτελεσµατικότερη καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής. Αυτά, όµως, δεν έγιναν ποτέ. 

Η Τράπεζα της Ελλάδας µόλις προ ολίγων ηµερών πιστοποί-
ησε ότι η δυναµική του χρέους παραµένει δυσµενής και η ύφεση
είναι βαθύτερη, αφού εκτιµάται ότι θα κλείσει στο 5,5% από το
3% που ήταν πέρυσι. Μεγαλύτερη ύφεση σηµαίνει λιγότερα
έσοδα για το κράτος. Κατά συνέπεια η κακή εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού του 2011 επηρεάζει τον προϋπολογισµό του 2012
στον οποίο µεταβιβάζει όλες αυτές τις υστερήσεις και τα προ-
βλήµατα. 

Δεν θέλω να κουράσω επαναλαµβάνοντας τα ίδια στοιχεία και
αριθµούς που έχουν αναφέρει οι εισηγητές µας. Αυτό, όµως, που
θέλω να τονίσω είναι ότι προφανώς ο προϋπολογισµός του 2012
καταρτίστηκε µε έναν κάπως ανορθόδοξο τρόπο. Δηλαδή, ξεκί-
νησε από ένα πολύ φιλόδοξο επιθυµητό αποτέλεσµα που θέλει
να πετύχει. Αναφέρω το στόχο για φορολογικά έσοδα 53 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 4 δισεκατοµµύρια περισσότερα απ’
όσα µάζεψε εφέτος καθώς και τη µείωση του ελλείµµατος στο
5,4% του ΑΕΠ από το 9% που είναι σήµερα, δηλαδή µία µείωση
8,2 δισεκατοµµυρίων.

Αυτήν τη µεθοδολογία την ονόµασα ανορθόδοξη, καθώς απο-
δεδειγµένα η χώρα σήµερα πάσχει από αναπτυξιακή προοπτική.
Οπότε για να πετύχει τους στόχους µένει η φορολόγηση και η
περιστολή δαπανών. Συνταγή που επιδείνωσε ραγδαία τα τελευ-
ταία δύο χρόνια την ύφεση, όταν δεν συνοδεύεται από ενέσεις
ρευστότητας στην αγορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς κυρώνουµε τον προϋπο-

λογισµό και στηρίζουµε τη µεταβατική Κυβέρνηση, διότι της ανα-
θέσαµε συγκεκριµένο και χρονικά περιορισµένο ρόλο και απο-
στολή. Οι ενστάσεις, όµως, όπως τις έχουµε καταθέσει, παρα-
µένουν. 

Οφείλουµε να δούµε το πρόβληµα στη σωστή του διάσταση.
Λέµε «ναι» στη δηµοσιονοµική εξυγίανση. Λέµε «ναι» στη φορο-
λογική δικαιοσύνη. Λέµε «ναι» στην ενίσχυση της ρευστότητας
και στον αυστηρό έλεγχο των δηµοσίων δαπανών. Λέµε «ναι» σε
διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, όπως για παράδειγµα στην ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση, που δυστυχώς δεν έχει προχωρήσει
σωστά. 

Πάνω απ’ όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέµε ένα µεγάλο
«ναι» στην κοινωνική συνοχή. Η χώρα δεν θα βγει µόνη της από
την ύφεση και το µνηµόνιο. Οι Έλληνες και οι Ελληνίδες πολίτες
θα τη βγάλουν. Πρώτα, λοιπόν, πρέπει να κοιτάξουµε τους πολί-
τες για να µπορέσουν και αυτοί µε τη σειρά τους να βοηθήσουν
την προσπάθεια. Κράτος χωρίς πολίτες, δεν µπορεί να υπάρξει.

Κατά συνέπεια, οποιαδήποτε περαιτέρω συζήτηση για τη διά-
σωση της χώρας θα πρέπει να γίνει µε εντολέα τους πολίτες και
εντολοδόχο µία νέα Κυβέρνηση, που θα είναι προφανώς της
Νέας Δηµοκρατίας. Μόνο τότε µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα
θα µπορέσουν να πραγµατοποιηθούν οι διαρθρωτικές αλλαγές
και η δηµοσιονοµική εξυγίανση πάντα µε όχηµα την ανάπτυξη
και πάντα εντός της ευρωπαϊκής οικογένειας στην οποία βρισκό-
µαστε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.26’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Δευτέρα 5 Δεκεµβρίου 2011 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργα-
σία, συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και
των προϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών
οικονοµικού έτους 2012»  σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί. 
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